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علاوه بر تحريم هاي نفتي امريكا، كه محدوديت هايي 
براي اقتصاد اي��ران از نظر ص��ادرات، درآم��د ارزي و 
درآمد دولت ايجاد ك��رد، اكنون تحريم س��وييفت و 
قطع ارتباط بانك هاي ايران با كارگزاري ها و بانك هاي 
جه��ان را مي ت��وان محدوديت ديگري ب��راي اقتصاد 
ايران دانس��ت كه ضروري اس��ت براي مقابل��ه با اين 
محدوديت، چاره انديش��ي ش��ود. زيرا دو محدوديت 
اخير يعني تحريم نفتي و تحريم پولي، ارزي و مالي و 
مبادلات بانكي، به طور همزم��ان اقتصاد ايران، توليد، 
اشتغال و معيشت را با مش��كل مواجه كرده و اگر اين 
محدوديت ها كنترل شود، مي تواند گشايش موثري در 

كاهش مشكلات و چالش هاي موجود باشد. 
در ش��ش ماه اخير و از ارديبهش��ت 97 ك��ه موضوع 
خروج امريكا از برجام و بازگش��ت تحريم هاي قبل از 
برجام مطرح ش��د و ب��ه دنبال آن تحريم ه��اي ارزي 
و فلزات گران بها و برخي صنايع در مرحله نخس��ت و 
تحريم هاي نفتي و بانكي در مرحله دوم ش��روع شد، 
فرصتي براي ديپلماس��ي ايران و نظ��ام بانكي و مالي 
كشور و مسوولان كشور فراهم بود كه با ساير اعضاي 
اتحاديه اروپا كه متعهد به اجراي برجام و عدم همراهي 
با امري��كا بودند، زمينه ايجاد س��ازوكار جديد مالي را 
فراهم كنند تا ايران بتواند از اين سازوكار براي مبادلات 
تجاري ب��ا اروپا، روس��يه و چي��ن و همچنين حفظ 
مبادلات بانكي و مالي و ارزي خود با كشورهاي حوزه 

غيردلاري استفاده كند. 
اگرچ��ه در اين فرصت ش��ش ماهه، باره��ا اروپا وعده 
س��ازوكار مبادلات بين بانك هاي اي��ران واروپا و نظام 
پولي و مالي و بانكي و ارزي اي��ران واروپا برمبناي يورو 
را مطرح كرده است و مس��وولان تيم اقتصادي دولت 
اعلام كرده اند كه سوييفت هاي جديد در صف برقراري 
ارتباط با بانك هاي ايراني هستند و از سوييفت اروپايي 
و يورو، روس��ي، چيني و هندي س��خن گفته اند، اما با 
وجود تمام پيگيري ها و تلاش هاي مقام��ات ايراني و 
اروپايي، هنوز در حد انتظ��ارات نظام بانكي ايران، اين 
س��ازوكار مالي و نظام پولي فراهم نش��ده و به دلايل 
مختلف، طرف اروپايي نتوانس��ته به وعده خود عمل 
كند و حداقل انتظار مي رود ك��ه مانند دوره برجام كه 
مبادلات به صورت يورو فراهم بود و ارس��ال پيام تنها 
به صورت دلاري ام��كان پذير نبود، در ش��رايط امروز 
نيز حداقل بين بانك هاي ايران و اروپا امكان مبادلات 
يورويي فراهم ش��ود يا آنكه يك بانك مشخص، براي 

ارسال پيام ها و حواله ها بين ايران و اروپا معرفي گردد. 
از اين رو شايسته اس��ت كه در روزهاي آينده، مقامات 
ايران و دستگاه ديپلماسي و مسوولان اقتصادي و بانكي 
و تجاري، به دنبال راهكاري قابل اجرا جهت مبادلات 
بانكي و پولي بين ايران و اروپا باشند تا محدوديت هاي 
موجود براي بانك هاي ايران و فشار آن بر بخش توليد 
و تجارت كش��ور كاهش ياب��د. زيرا در ش��رايطي كه 

سيس��تم س��وييفت و مبادلات بين بانك هاي ايران و 
كشورهاي ديگر قطع باشد، هزينه انتقال پول و تجارت 
و خريد افزايش مي يابد و روي سطح عمومي قيمت ها و 

معيشت مردم نيز اثرگذار خواهد بود. 
در كنار س��ازوكار نظام پولي و بانكي بين ايران و اروپا، 
موضوع ارتباط ايران و روس��يه، اي��ران و چين، ايران و 
هند نيز مطرح شده اس��ت و برخي كارشناسان از آن 
به تهاتر نفت در برابر كالا، غذا و دارو س��خن گفته اند. 
براين اساس، ايجادسازوكاري در داخل كشور مستقل 
از نظام بين المللي نيز مي تواند در رفع نيازهاي تجاري 
كشور موثر باش��د و مانند سيس��تم ارز مبادل هاي در 
دوره قبلي تحريم ها، مي توان از حساب هاي ويژه ايران 
نزد چين، هند، روس��يه و اروپا، ب��راي خريد كالاهاي 
مورد نياز استفاده كرد و بخشي از انتظارات حوزه هاي 
تجاري، واردات، صادرات، توليد و صنايع كشور را پاسخ 
گفت. به عبارت ديگر، مس��وولان سياس��ت خارجي 
و اقتصادي كش��ور، باي��د راهكارهاي مش��خص براي 
بخش هاي تجاري و بانكي كشور ارايه دهند، تا تكليف 
آنها با س��ازوكارهاي موج��ود و امكانات فراهم ش��ده 
روشن شود و در رابطه با هر كشوري، امكانات موجود، 
محدوديت ها، هزينه هاي مبادله و پنهان عدم ارتباط 
بانكي مشخص باش��د و ميزان اثر اين محدوديت ها بر 
عملكرد بانك ها، تجارت و توليد كشور محاسبه شود تا 

امكان مديريت بازار كالا نيز فراهم شود. 
در اين راستا، شايسته اس��ت كه دستگاه ديپلماسي، 
آخرين نتايج گفت وگ��و و رايزني با اتحادي��ه اروپا در 
رابطه با نظام بانكي و مالي بين ايران و اروپا را به مديران 
بانك ها و مسوولان تجاري كشور ارايه دهند و با فشار 
بيشتر به اروپا، خواس��تار تلاش هاي بيشتر و سرعت 
بخشيدن به ارايه سازوكار مالي و ايجاد امكانات وعده 
داده شده باش��ند، تا مديران كش��ور بتوانند براساس 
امكانات موجود، راهكاري جهت تامين نيازهاي مالي، 
ارزي، پولي و تج��اري و عبور از دوران تحريم داش��ته 
باشند و با تكيه بر توان داخلي و همچنين راهكارهاي 
موجود بين اي��ران و اروپا، ايران  وچي��ن، ايران و هند و 
ايران و روس��يه، به نيازهاي موجود كش��ور پاسخ گو 
باشند و محدوديت هاي موجود بانكي، ارزي، درآمدي 

و نقدينگي موجود را كاهش دهند. 
اگرچه برخي كارشناسان و مديران كشور معتقدند كه 
ايجاد محدوديت براي مبادلات بانكي ايران و همچنين 
تحريم سوييفت، تاثير زيادي بر تجارت و توليد و نظام 
بانكي ايران ندارد و پس از برجام نيز مراودات در قالب 
سوييفت براي ايران قابل توجه نبوده و تاثير زيادي بر 
اقتصاد نداشته اس��ت و امريكا از ابتدا نيز گشايشي در 
اين حوزه براي ايران ايجاد نكرده اس��ت، اما بايد توجه 
داشت كه تكليف سازوكارها و نظام پولي و بانكي بين 
ايران و طرف هاي تجاري و به خصوص اروپا كه متعهد 
به حفظ برجام اس��ت، بايد روش��ن ش��ود تا بانك ها و 
تجارت ايران با يك وضعيت مشخص مواجه شود كه از 

چه امكانات و راهكارهايي برخوردار است. 

ش��وراي نگهب��ان در تحليلي كه درب��اره چرايي 
عدم تاييد لايحه »س��ي اف تي« منتش��ر كرده، 
عدم پذيرش ح��ق تحفظ هاي پيش بيني ش��ده 
در لايحه، بر اس��اس مت��ن كنوانس��يون را يكي 
از دلايل اصل��ي رد لايحه عنوان كرده اس��ت. به 
اعتقاد اعض��اي ش��وراي نگهبان، »اص��ولًا حق 
شرط )يا تحفظ( در مواردي استفاده مي شود كه 
دولتي قصد الحاق به يك معاهده را داراست، اما 
به علت بعضي ايرادات جزئ��ي در آن معاهده، با 
استفاده از اين موضوع، خود را از شمول بعضي از 
قسمت هاي معاهده مستثنا مي سازد. در معاهده 
CFT نيز براي رفع اي��رادات موجود در معاهده، 
چه در لايحه دولت و چه در مصوبه مجلس، حق 
شرط هايي پيش بيني شده بود تا جلوي تأثيرات 
منفي آن بخش هاي معاهده گرفته شود. با توجه 
به اينكه اصل وجود ايراد توس��ط دولت و مجلس 
نيز پذيرفت��ه ش��ده و در قال��ب پيش بيني حق 
شرط ها اقداماتي هم براي رفع آن ايرادات انجام 
گرفته بود، شوراي نگهبان  بايست حق شرط هاي 
مندرج در ماده واحده را با اين نگاه و از اين زاويه 
مورد بررس��ي قرار مي داد كه آيا اي��ن تحفظ ها 
مي توانند رافع ايرادات موجود در معاهده باشند 

يا خير؟«
ش��وراي نگهبان در اين تحليل ك��ه خبرگزاري 
تس��نيم آن را منتش��ر كرده اس��ت، آورده: »در 
بررس��ي بندهاي مندرج در ماده  واحده شوراي 
نگهب��ان در نهاي��ت به اين نظر رس��يده اس��ت 
كه بنده��اي 2، 3، 4 و 5 ماده  واحده نس��بت به 
مواردي كه طرف مقابل، ش��رط را قبول ندارد و 
يا ش��رط، خلاف مقتضاي كنوانس��يون اس��ت، 
رافع اي��رادات معاهده نب��وده و درنتيجه موازين 
ش��رعي و بن��د 16 اص��ل 3 قان��ون اساس��ي در 
خصوص تنظيم  سياست  خارجي  كشور بر اساس  
معيارهاي  اس��لام ، تعهد برادرانه  نس��بت  به  همه  
مس��لمانان  و حماي��ت  بي دريغ از مس��تضعفان  

جهان  مراعات نشده است.«
در ادامه اين نوش��ته تحليلي آمده است: »علاوه 
بر اين موارد، از نگاه ش��وراي نگهبان ماده واحده 
مصوب مجلس داراي دو ابهام نيز بوده اس��ت كه 
اعلام نظر درب��اره آنها نيازمند رفع ابهام اس��ت. 
بند 3 ماده واحده ش��يوه حل اخت��لاف موضوع 
بن��د »1« م��اده )24( معاه��ده را در خص��وص 
جمهوري اس��لامي ايران، منوط به رعايت اصل 
139 قانون اساسي كرده است. در اين ماده بيان 
شده است كه اختلافات ناشي از تفسير يا اجراي 
اين معاهده بين كش��ورهاي عضو ك��ه از طريق 
گفت وگو در زمان معقول حل وفصل نش��ود، بنا 
به درخواست يكي از آنها به داوري ارجاع خواهد 

ش��د و در خصوص عدم موافقت در سازمان دهي 
داوري ت��ا 6 ماه، هر ي��ك از طرف ه��ا مي توانند 
اختلاف را ب��ه دي��وان بين المللي دادگس��تري 

ارجاع نمايند.«
همچنين در اين نوش��ته توضيح داده شده است: 
»در لايحه پيشنهادي دولت به صراحت ذكر شده 
بود كه حل اختلاف موضوع اين ماده براي ايران 
لازم  الرعايه نيس��ت، ام��ا در جري��ان تصويب در 
مجلس، اين ماده اينگونه اصلاح ش��د كه اجراي 
اين امر منوط به رعايت اصل 139 قانون اساسي 
اس��ت و اين در حالي اس��ت كه اصل 139 قانون 
اساس��ي به صلح  دعاوي  راجع به  اموال  عمومي  و 
دولتي  يا ارجاع  آن  به  داوري پرداخته و در زمينه 
حل وفصل اختلافات غير مرتبط به اموال عمومي 
اص��لًا واجد حكم��ي نيس��ت. از اين رو ش��وراي 
نگهبان مقرر كرده اس��ت كه مش��خص نيس��ت 
منظور مصوبه مجلس ش��مول تحفظ نس��بت به 
ديوان بين المللي دادگس��تري ب��وده يا موضوع 
ديگري منظور قانون گذار بوده اس��ت؛ به همين 
دليل اظهارنظر در خص��وص اين امر به رفع ابهام 

منوط شده است.«
ابهام ديگر ش��وراي نگهبان درب��اره اين مصوبه، 
در خصوص عبارت »ليست س��ياه« است كه در 
تبصره ماده واحده ذكر شده است. در اين تبصره 
مقرر ش��ده اس��ت كه »دولت صرفاً پس از خارج 
ش��دن جمهوري اس��لامي ايران از ليست سياه 
گروه ويژه اق��دام مالي )اف اي ت��ي اف(، مي تواند 
س��ند الحاق را نزد امين اس��ناد تودي��ع نمايد.« 
ش��وراي نگهبان اعتقاد دارد: »بررسي ساختار و 
اجزاي گروه ويژه اقدام مالي گوياي اين است كه 
در فعاليت هاي اين گروه ليس��ت سياهي وجود 
ندارد كه اي��ران از آن خارج گ��ردد و نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي در تصويب اين تبصره، 
معلوم نيست كه توديع سند الحاق توسط دولت 
را منوط به خروج از چه ليس��تي كرده اند؟ البته 
اين عبارت در افواه عمومي در خصوص ليس��ت 
“كشورهايي كه بايد اقدام متقابل عليه آنها انجام 
گيرد “ كه توس��ط اف اي تي اف اعلام مي ش��ود، 
استفاده مي شود ولي بديهي است كه متن قانوني 
كش��ور نمي تواند با چنين تس��امحاتي بررس��ي 
ش��ود؛ ازاين رو اعلام نظر در خصوص اين بند نيز 

منوط به رفع ابهام در مصوبه شده است.«
علاوه بر اي��رادات و ابهاماتي كه ش��وراي نگهبان 
در خصوص ماده واحده مص��وب مجلس درباره 
تصويب الحاق ايران به اين معاهده داشته است، 
از ن��گاه اين ش��ورا متن معاه��ده ني��ز در موارد 
متع��ددي داراي مغايرت ب��ا موازين ش��رعي و 

قانوني بوده است.

در يك نوشته تحليلي تشريح شد
ايرادات شوراي نگهبان به لايحه »سي اف تي«

سازوكار پولي و مالي ايران و اروپا چه شد؟

گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

سازوكار پولي و مالي ايران 
و اروپا چه شد؟

ع��لاوه ب��ر تحريم هاي 
ك��ه  امري��كا،  نفت��ي 
محدوديت هاي��ي براي 
اقتص��اد اي��ران از نظر 
صادرات، درآمد ارزي و 
درآمد دولت ايجاد كرد، 
اكنون تحريم سوييفت 
و قطع ارتباط بانك هاي 
ايران با كارگزاري ها و بانك هاي جهان را مي توان 
محدوديت ديگ��ري براي اقتصاد ايران دانس��ت 
كه ضروري اس��ت براي مقابله با اين محدوديت، 
چاره انديش��ي ش��ود. زيرا دو محدودي��ت اخير 
يعني تحريم نفتي و تحريم پول��ي، ارزي و مالي 
و مب��ادلات بانكي، بطور همزمان اقتص��اد ايران، 
توليد، اشتغال و معيشت را با مشكل مواجه كرده 
و اگر اي��ن محدوديت ها كنترل ش��ود، مي تواند 

گشايش موثري در كاهش مشكلات و ...

محسن شمشيري

 صفحه4  

بانك و بيمه

 اعلام شرايط دريافت 
ارز دانشجويي

س��خنگوي كميس��يون آم��وزش و تحقيق��ات 
مجلس درباره ش��رايط دانش��جوياني كه در زمره 
دريافت كنندگان ارز دانشجويي هستند توضيحاتي 
ارايه كرد. سيدحمايت ميرزاده در گفت وگو با خانه 
ملت درباره آغ��از ثبت نام ارز دانش��جويي، گفت: 
مش��كلات دانش��جويان ايراني خارج از كشور در 
كميس��يون آموزش و تحقيقات مجلس با حضور 
مس��وولان وزارتخانه هاي علوم و بهداش��ت مورد 
بررسي قرار گرفت اگرچه مسوولان اين وزارتخانه ها 

محدوديت هايي براي تامين ارز...

بازار سرمايه

 بازارها در برزخ 
صعود و نزول

سميرا ابراهيمي| 
در هفته هاي اخي��ر، پس از فراز و نش��يب هايي 
كه ش��اخص ها را بر مبناي افزايش قيمت ارز بالا 
مي برد، بازار در آرامش��ي فرو رفت��ه بود كه البته 
ش��اكله ريزش��ي در آن غالب بود، بازار كالاهاي 
اساس��ي در س��طح جهاني نيز روند كم و بيش 
ريزش��ي گرفت. اين موض��وع در كن��ار آغاز دور 
دوم تحريم ه��ا، مزيد بر علت ش��د كه بس��ياري 
از س��هم ها با تهديد ريزش ارزش مواجه ش��وند. 
سردمدار ريزش قيمت ها در بازار جهاني، كاهش 
قيمت نفت بود كه بيش از 10 روز ريزش قيمت، 
مي توانيم  نمود آن در بورس را در ش��اخص گروه 
فرآورده هاي نفتي مش��اهده كنيم كه از روزهاي 
انتهايي مهرماه باعث ريزش شاخص اين گروه كه 
شامل شركت هاي پالايش��گاهي مي شوند، شد. 
البته در يكي دو روز اخير، برخي از سهم هاي اين 

گروه روند متعادل و آرام افزايشي داشتند...
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جهانگيري در مراسم معارفه وزير جديد رفاه  اعلام كرد

شريعتمداري : گام نخست بسته هاي حمايتي اجرا مي شود

عربستان به پيشواز اعلام رسمي كاهش توليد نفت خام رفت 

سياست هاي جديد حمايت از 
اقشار ضعيف در دستور كار دولت

دسامبر؛ دوربرگردان توليد نفت 

مجلس

رييس مجلس ش��وراي اس��لامي گف��ت: بعد از 
برجام پيشرفت هايي در همكاري هاي اقتصادي 
ايران و اروپا ايجاد ش��د اما رفتار ترامپ مشكلاتي 
ايجاد كرده و بايد به اين موضوع توجه شود.  علي 
لاريجاني دي��روز - دوش��نبه - در ديدار »گابريل 
زيگمار« وزير خارجه پيشين آلمان و هيات همراه 
افزود: رفتار رييس جمه��وري امريكا نه تنها براي 
ايران بلكه ب��راي اروپايي ها نيز مش��كل به وجود 
آورده و شرايط مشوش��ي را در صحنه بين الملل 
ايجاد ك��رده اس��ت. وي تصريح كرد: احس��اس 
مي شود با اين وضعيت، به هم ريختگي امنيتي در 
دنيا به وجود مي آيد و اگر اروپا نتواند نقش مستقلي 
ايفا كند، اي��ن وضعي��ت ادامه مي ياب��د. رييس 
مجلس به قدمت روابط ايران و آلمان اش��اره كرد 
و گفت: بايد توجه شود كه امريكا با ايران دشمني 
دارد، ام��ا دليلي وجود ندارد ك��ه درباره آلماني ها 
همچنين ذهنيتي ايجاد شود. اگر اروپا بتواند نقش 
مستقل تري ايفا كند به نفع كش��ورهاي اروپايي 
اس��ت، هر چند ممكن اس��ت اختلاف نظرهايي 
باشد، اما استقلال اروپا بهتر از اين است كه كشوري 
مانند امريكا در صحنه بين الملل رفتار نامعقولي 
انجام دهد. لاريجاني يادآور شد: ايجاد قطبي ديگر 
در دنيا كه از عقلانيت برخوردار باشد به نفع امنيت 
جهاني است. وي با بيان اينكه ايران آماده همكاري 
با اروپا است، يادآور شد: براي آلمان و فرانسه حيف 
اس��ت كه با وجود اينكه خود را مهد دموكراسي 
مي دانند از سعودي ها دفاع كنند، هر چند كه در 

مدت اخير اظهارات مثبتي وجود داشته است.

 تمايـل فرانسـه و آلمـان بـه اجراي 
تعهدات نسبت به ايران 

وزير خارجه پيش��ين آلمان نيز با ابراز خرسندي از 
ديدار با رييس مجلس شوراي اسلامي ايران گفت: 
فكر مي كنم صحبت هاي اتحاديه اروپا درباره مسائل 
بين المللي مختص به اين كشور نيست و درخصوص 
استقلال اتحاديه اروپا نيز هست. زيگمار افزود: اروپا با 
تمامي سياست هاي امريكا موافق نبوده و بايد توجه 
داشت در اروپا به همان اندازه كه قطعيت براي حفظ 
برجام و اجراي تعهدات نسبت به ايران وجود دارد، 
عدم قطعيت نيز درب��اره موضوع مقابل��ه با امريكا 
وجود دارد، چرا كه همانطور ك��ه در ايران اختلاف 
نظر وج��ود دارد، در اروپا نيز اخت��لاف نظر وجود 
دارد، به طور مثال لهس��تان امنيت خود را برعهده 
كشورهاي غرب اروپا نگذاشته و به امريكا وابستگي 
دارد و طبيعتاً با اين كش��ور همراهي مي كند. وي 
تصريح كرد: در آلمان شركت هاي كوچك و متوسط 
زيادي وجود دارد كه به امريكا وابسته نيستند و به 

همكاري با ايران علاقه مند هستند.

لاريجاني در ديدار با وزير خارجه 
پيشين آلمان: 

اروپا مستقل عمل كند

اخبار

چند منبع آگاه به روزنامه نيوي��ورك تايمز اطلاع 
داده اند كه مقامات س��عودي از يك س��ال پيش به 
دنبال ت��رور مقامات ارش��د ايراني از جمله قاس��م 
سليماني بوده اند. به گزارش ايسنا، نيويورك تايمز 
به نقل از سه منبع آگاه فاش كرده است كه مقامات 
اطلاعاتي نزديك به بن س��لمان س��ال گذشته از 
گروه كوچك��ي از تاجران درخواس��ت كرده اند كه 
از طريق ش��ركت هاي خصوصي، آن چه دشمنان 
ايراني مخالف عرب عنوان شده را به قتل برسانند. 
س��عودي ها بحث در اين مورد را زماني آغاز كردند 
كه بن سلمان - كه آن زمان جانشين وليعهد و وزير 
دفاع س��عودي ها بود - در حال استحكام قدرتش و 
ترغيب مشاورانش به انجام فعاليت هاي اطلاعاتي 
و نظامي در خارج از مرزهاي عربس��تان بوده است. 
ادامه بحث هاي آنها - كه يك س��ال پيش از مرگ 
جمال خاشقجي انجام شده بود - نشان مي دهد كه 
مقامات سعودي از زمان آغاز قدرت گيري بن سلمان 
به دنبال طرح ترور بوده اند. مقامات عربي قتل جمال 
خاشقجي را تصميم خودسرانه يكي از مقامات عربي 
اخراج ش��ده عنوان كرده اند اما هم��ان مقام اخراج 
شده )احمد عسيري( در جلسه اي در مارس 2017 
در رياض شركت كرد كه در آن، تاجران نقشه اي دو 
ميليارد دلاري براي اس��تفاده از عاملان اطلاعاتي 
خصوصي براي برهم زدن اقتصاد اي��ران را مطرح 
كردند. در طول بحث ها و گفت وگوها، احمد عسيري 
نقشه ترور قاسم س��ليماني، فرمانده سپاه قدس را 
مطرح كرد. به گفته اين سه مقام آگاه، در اين جلسه  
كه در سال 2017 براي برهم زدن ثبات اقتصادي 
ايران برگزار شد، مقامات سعودي تمايل شان براي 
ترور مقامات ارش��د ايراني را ابراز كردند اما تاجران 
در جواب دادن تعلل كردند و خواس��تار صحبت با 
وكيل شان شدند. وكيل تاجران با اين نقشه مخالفت 
كرد و تاجران به سعودي ها اعلام كردند كه در هيچ 

نقشه  تروري دست نخواهند داشت.

نقشه دو ميليارد دلاري  عربستان 
براي برهم زدن اقتصاد ايران

جهان

چرا منزوي كردن  پوتين 
غيرممكن است؟
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بانك مركزي ايران حجم نقدينگي تا شهريور ماه 
سال جاري را 1672 هزار ميليارد تومان اعلام كرد.

بانك مركزي ايران تازه ترين گزارش آماري بخش 
پولي و بانكي ايران را منتشر كرده است كه بر اساس 
اين گزارش، حجم نقدينگي كشور تا شهريور ماه 
س��ال جاري به 1672 هزار ميليارد تومان رسيده 
كه نسبت به نقدينگي در اسفندماه سال گذشته 
9.3 درصد افزايش يافته است. براساس اين گزارش 
نقدينگي در شهريور ماه امسال نسبت به شهريور 
سال گذش��ته كه 13۸9 هزار ميليارد تومان بوده، 

20.3 درصد افزايش پيدا كرده است. 

رشد ۲۰ درصدي نقدينگي 
در يك سال گذشته



روي موج خبر

   قول مقامات پاکستانی برای آزادی مرزبانان 
ربوده شده؛ خانه ملت|

 وزير امورخارجه ايران گفت: مقامات پاکستانی اعم از 
نخست وزير، وزير امورخارجه و فرمانده ارتش پاکستان 
تعهد کردند که اقدامات خود را برای آزاد کردن همه 
گروگان ه��ای ايرانی افزاي��ش دهند، همچنین اين 
مقامات قول دادند که در آينده خبرهای خوبی برای 
ايران خواهند داشت. محمدجواد ظريف در خصوص 
سفر اخیرش به پاکستان افزود: در سفر به پاکستان 
توافق کرديم تا اقداماتی انجام شود که در دراز مدت 
از وقوع کارهای شرورانه جلوگیری شود که از جمله 
اين توافقات نزديک تر ک��ردن همکاری های مرزی، 
حضور مشترک در مرز و اقداماتی از اين قبیل است. 
ظريف ادامه داد: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ايران نیز پیگیر اجرايی ش��دن توافقات سفر اخیر به 

پاکستان هستند.

   نامه رییس فراکسیون ایثارگران مجلس به 
لاریجانی درباره صداوسیما؛ ایسنا|

 ريی��س فراکس��یون ايثارگران مجل��س در نامه ای 
به ريی��س مجلس از اقدام صداوس��یما نس��بت به 
بازنشستگی اجباری کارکنان ايثارگر اين سازمان به 
بهانه اجرای قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان 
انتق��اد کرد و خواس��تار پیگیری اين موضوع ش��د. 
حسن نوروزی كه س��خنگوی کمیسیون حقوقی 
و قضايی مجلس اس��ت ب��ه دنبال درخواس��ت ها و 
شکايت های ش��ماری از ايثارگران رسمی شاغل در 
سازمان صداوسیما به علی لاريجانی ريیس مجلس 
شورای اس��لامی نامه نوش��ت. حدود يک ماه پیش 
نوروزی در نامه ای به ريیس سازمان صداوسیما از روند 
اجرای قانون ممنوعیت به کارگیری بازنشستگان و 
بازنشس��تگی اجباری کارکنان ايثارگر اين سازمان 

انتقاد کرده بود.

   ش�ورای نگهبان نظ�ر خ�ود را تحمیل 
نمی کند؛ ایرنا|

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: اين شورا نظر خود 
را تحمیل نم��ی کند، بلکه قان��ون را اعلام می کند. 
عباسعلی کدخدايی شامگاه يکشنبه در برنامه »بدون 
توقف« شبکه سه در گفت وگو با جمعی از دانشجويان 
رشته حقوق گفت: اين شورا بايد دستیاران و همکارانی 
داشته باشد تا کمک کنند، به همین دلیل هم در حوزه 
فقهی جمعی از فقها در قم به شورای نگهبان کمک 
می کنند و هر هفته يک يا دو جلسه با شورا دارند و در 
تهران هم جمعی از حقوقدانان جوان در پژوهشکده 
شورای نگهبان موضوعات را بررسی می کنند و همه 

نظرات در جلسه شورای نگهبان مطرح می شود. 

   توضی�ح وزارت خارج�ه درب�اره یك خبر؛ 
فارس|

س��خنگوي وزارت خارج��ه اي��ران مي گويد قضیه 
دستگیري يك جاس��وس در اين وزاتخانه مربوط به 
سه سال پیش است. بهرام قاسمي گفت: »اين خبر 
موضوع تازه اي نیس��ت و فرد مورد نظر در س��ال ۹۴ 
بازداش��ت و در اوايل س��ال ۹۵ محكوم شده و اواخر 
همان س��ال هم در دادگاه تجديدنظر از تخفیف در 
برخي مجازات ها برخوردار شد. او هم اكنون در حال 
گذراندن دوران محكومیت خود است«. روز يكشنبه 
حجت الاسلام اژه اي سخنگوي قوه قضايیه از محكوم 
ش��دن يك كارمند وزارت خارجه به ده سال زندان و 
جزاي نقدي به جرم جاسوسي خبر داد. به گفته او اين 
فرد كمال امیربیك نام دارد كه علاوه بر ده سال زندان 
به ۲۷۰ هزار دلار جزاي نقدي هم محكوم شده است.

   روز شلوغ ظریف؛ تعادل|
 گرولد بودک��ر ريیس جديد دفتر س��ازمان خواربار 
و کش��اورزی ملل متحد )فائو( در تهران با وزير امور 
خارجه کشورمان ديدار کرد. همچنین ظريف ديروز 
ديداري هم با ريیس کمیس��یون سیاست خارجی 
مجلس برزيل داشت. در ادامه سفیران جديد تونس 
و س��یرالئون با محمد جواد ظريف ديدار و رونوشت 

استوارنامه خود را تسلیم وی کردند.

   آماده دف�اع از ناوگان تجاري و نفتكش هاي 
ایراني هستیم؛ مهر|

معاون عملیات ارتش گفت: نیروهاي مسلح آمادگي 
دارند از ناوگان تجاري و نفتكش كشورمان همان گونه 
كه تاكن��ون در مقابل تهديدات دف��اع كرده اند، اين 
حمايت را به صورت مس��تمر ادامه دهند. امیر سید 
محمود موسوي  در حاشیه همايش واكاوي تهديدات 
نوپديد دفاعي و نظام��ي در جمع خبرنگاران درباره 
تهديدات اخیر امريكايي ها، گفت: صحبت هايي كه 
برخي دولتمردان امريكايي انجام مي دهند بحث هاي 
جديدي نیس��ت و سخناني بوده اس��ت كه از زمان 
پیروزي انقلاب براي مقابله با ارزش هاي نظام بر زبان 
آوردند و خود نیز به اين جمع بندي رسیده اند كه هیچ  
يك از تهديدات آنها كارايي لازم را نداشته و قطعا از اين 

پس هم نخواهد داشت.

   اجرایي كردن فراخوان الگوي ایراني اسلامي 
پیشرفت؛ پرتال وزارت كشور|

معاون وزارت كشور گفت: امیدواريم سازمان هاي 
مردم نهاد در اجرايي كردن الگوي ايراني اس��لامي 
پیشرفت مشاركت جدي داشته باشند.كمال اكبري 
اظهار كرد: از زماني كه رويكرد سازمان امور اجتماعي 
و وزارت كشور به سوي پررنگ تر شدن اين موضوع 
رفت، سازمان هاي مردم نهاد هم نقش چشمگیري 
نسبت به گذشته ايفا كردند.معاون مشاركت هاي 
سازمان امور اجتماعي وزارت كشور درباره فراخوان 
الگوي ايراني اسلامي پیشرفت توسط مقام معظم 
رهبري ه��م اظهار كرد: به نظرم اين فراخوان بطور 
اساس��ي بر پايه مردم قرار داده ش��ده، ضمن اينكه 
آينده پیشرفت اين كش��ور هم بر عهده مردم قرار 
گرفته و در قانون اساسي هم اين موضوع وجود دارد 
و ما امیدواريم س��ازمان هاي مردم نهاد هم بتوانند 
مشاركت مناسبي براي اجرايي كردن اين فراخوان 

و فرمايش مقام معظم رهبري داشته باشند.

ايران2

معاوناولرييسجمهوري:

درجابهجاييونقلوانتقالپولنيزبامشكلمواجهنشدهايم

ايرانبهفروشنفتخودادامهميدهد

ایران|»ايران به فروش نفت خود ادامه مي دهد؛ اقتصاد 
ايران در جابه جايي پول خود مشكلي ندارد.«اين عبارات 
و عباراتي از اين دست به تناوب از روزهاي ابتدايي بعد از 
خروج ترامپ از برجام و بازگش��ت تحريم هاي اقتصادي 
از س��وي دولتمردان تكرار شده است؛ عباراتي كه تلاش 
مي كنند تا افكار عمومي را متوجه اين واقعیت مشخص 
كنند كه دشمن از طريق فضاسازي و خبر سازي جعلي 
تلاش مي كند تا نبرد اقتصادي را در افكار عمومي ايرانیان 
پیش ببرد و براي مقابله با اين شكل از جنگ اقتصادي بايد 

تمام ابزارهاي رسانه اي كشور به كار گرفته شوند. 
اين بار جهانگیري معاون اول ريیس جمهوري بلافاصله به 
بهانه حضور در جمع مديران استان خوزستان و در تشريح 
راهكاره��اي اجرايي دولت براي مقابله با تحريم ها بر اين 
موض��وع تاكید كرد كه هرچند تحريم ه��ا اثراتي را روي 
اقتصاد و معیشت ايرانیان بر جاي خواهد گذاشت اما مانند 
تجربه هاي قبلي، ايران با استفاده از روحیه بالاي مردمي از 

اين آزمايش نیز به سلامت عبور خواهد كرد. 
جهانگیري اما با تشريح زياده خواهي هاي امريكا و با اشاره 
به اين واقعیت كه ايران همواره آماده گفت وگو و تعامل با 
فضاي بین المللي است؛ اعلام كرد كه» ايران اين آزمايش 
را نیز مانند آزمايش هاي قبلي با سربلندي پشت سر خواهد 
گذاشت« و در ادامه گفت كه امريكا هرگز موفق نخواهد 

شد فروش نفت ايران را متوقف كند. 
معاون اول ريیس جمهور با باخواني رشادت هاي ايرانیان 
در دوران جنگ 8ساله گفت: ملت ايران از مردم آبادان و 
خرمشهر ياد گرفته است كه مي توان در يك مبارزه ظالمانه 

ايستادگي كرد و از آن سرفراز بیرون آمد.
جهانگی��ري ديروز در جمع مديران ش��هر آبادان با بیان 
اينكه امريكايي ها با بي اخلاقي تلاش كرده اند تا با تحريم 
كالاهاي اساس��ي و مورد نیاز مردم ايران نظیر دارو براي 
كشور مشكل ايجاد كنند، تصريح كرد: اين يك واقعیت 
است كه دشمن به ويژه دشمنان مستكبري نظیر امريكا 

تنها با ايستادگي متوقف خواهد شد.
معاون اول ريیس جمهور با بیان اينك��ه ملت ايران اهل 
گفت وگو و تعامل قائل به رعايت حق و عدالت و معتقد به 
استدلال و منطق بوده و هست، گفت: مردم ايران در جريان 

مذاكرات هسته اي و تحريم هاي امريكا پیروز دنیاي اخلاق 
و سیاست شده اند زيرا تنها رژيم صهیونیستي و چند كشور 
محدود از سیاست هاي امريكا حمايت كرده اند و اكثريت 
كش��ورهاي جهان حتي كش��ورهاي صاحب حق وتو به 
پايبندي دولت و ملت ايران به قواعد بین المللي و تعهدات 

خود راي دادند.

  صادرات بر اساس نيازها ادامه دارد
او با تبیین رفتارهاي ناجوانمردانه امريكا و سیاست هاي آنها 
در تحريم كشورمان گفت: برخي ها تصور مي كردند با اين 
محدوديت ها ايران خفه خواهد شد و كارش تمام مي شود 
اما امروز و در پي به اتمام رس��یدن دو دوره تحريمي آنان 
مشخص ش��د كه امريكايي ها در به صفر رساندن فروش 
نفت ايران ناكام مانده اند و ما به هر میزان كه نیاز داشتیم 

صادرات انجام داديم.
جهانگیري افزود: حتي كشورهايي كه خريد نفت از ايران 
را متوقف كرده بودند توس��ط خود امريكايي ها از قانون 
منع خريد مستثني شدند. در تجارت خارجي نیز ما بدون 
وقفه در حال ص��ادرات و واردات كالا و محصولات مورد 
نیاز هس��تیم چنانچه خللي در جريان داد و ستد كشور 
ايجاد شده بود حتما مردم آبادان و خرمشهر نیز كه شاهد 
مبادلات تجاري هس��تند مي توانس��تند اين اختلال را 

مشاهده كنند اما اينگونه نشد.
معاون اول ريیس جمهور تاكی��د كرد: ما در جابه جايي و 
نقل و انتقال پول نیز با مشكل مواجه نشده ايم زيرا ايران 
كش��وري بزرگ در منطقه و جزو ۲۰ اقتصاد برتر جهان 
اس��ت و نمي توان چنین كش��وري را از چرخه اقتصادي 

جهان كنار گذاشت.
او در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به افتتاح طرح 
آبرساني غدير گفت: مردم خرمشهر و آبادان تا پیش از 
افتتاح اين طرح مشكلات زيادي در خصوص آب شرب 
داشتند اما خوشبختانه با همت وزارت نیرو و مجريان 
طرح كه همگي پاي اين كار ايستاده اند، بخش زيادي 
از اين مشكل مرتفع شد و در يك سال گذشته به اندازه 
1۰ سال قبل اعتبار به اين طرح اختصاص يافت و با كار 
شبانه روزي و جلسات متعددي كه براي آن برگزار شد، 

خوشبختانه درموعد مقرر كار به نتیجه رسید.
جهانگیري با بیان اينكه دولت در حدود 1۰۰۰ میلیارد 
تومان در مدت يك س��ال براي اين طرح هزينه كرد، 
افزود: بخش هاي روستايي نیز به شبكه آبیاري متصل 
هستند اما هنوز كیفیت بخش روستايي در حد مطلوب 
نیست كه بايد با استمرار برنامه ها و پیگیري هاي جدي 

اين مشكل نیز مرتفع شود.
معاون اول ريیس جمهور با اشاره به اينكه برخورداري از 
آب شرب مناسب حداقل انتظار مردم است كه بايد تامین 
شود، خاطرنشان كرد: دولت براي احداث دو سد كه بايد 
مانع از ورود آب ش��ور به آب مورد نیاز كشاورزي شود نیز 

كمك خواهد كرد تا در اسرع وقت احداث اين دو سد انجام 
ش��ود و دغدغه مردم به خصوص كشاورزان كه بخشي از 
محصولات آنان به دلیل آب شور آسیب ديده، مرتفع شود.

  اهميت ساخت پالايشگاه ها
او همچنین با تاكید بر اهمیت پالايشگاه آبادان و ضرورت 
بازسازي اين پالايشگاه خاطرنشان كرد: حدود 3.۵ میلیارد 
دلار منابع مالي نیاز است تا اين پالايشگاه سرزنده و فعال 
ش��ود و اين موضوع جزو اولويت ها است و حتما از طريق 

سرمايه گذاري خارجي به انجام خواهد رسید.
جهانگیري افزود: منطقه آزاد اروند تجارت میان ايران و 

عراق را تسهیل مي كند و مي تواند در آينده به قطب مهم 
صنعت و تجارت كشور تبديل شود.

معاون اول ريیس جمهور همچنین با اش��اره به ضرورت 
لايروبي اروند و تبديل آن به مركز كشتیراني براي دو كشور 
ايران و عراق تصريح كرد: خوشبختانه روابط صمیمانه اي 
میان اي��ران وعراق وجود دارد و اين موضوع بايد از طريق 

مذاكره و پیگیري هاي مجدانه به نتیجه برسد.
در اين جلسه وزير نیرو، مديرعامل سازمان آب و فاضلاب 
استان خوزستان و تعدادي از نمايندگان مردم استان در 
مجلس شوراي اسلامي نیز مسائل و مشكلات استان به 

خصوص در حوزه آب و فاضلاب را مطرح كرده اند.

گزارشتعادلازطرحافزايشتعدادنمايندگانمجلس

پارلمان فربه تر مي شود؟
گروه ایران|نمايندگان مجل��س در پي تغییر و تحول در 
يازدهمی��ن دوره انتخابات مجلس هس��تند؛ انتخاباتي كه 
اسفندماه سال ۹8 برگزار مي شود. در همین ارتباط، دو طرح 
جامع قانون انتخاب��ات و افزايش تعداد نمايندگان مجلس 
در دستور كمیسیون ش��وراها قرار دارد. طرح جامع هنوز به 
سرانجام نرسیده؛ اما افزايش تعداد نمايندگان پس از تصويب 
در اين كمیسیون به هیات ريیسه ارسال شده است. طرحي 
كه بر اساس آن ۴۰ نماينده به تعداد نمايندگان فعلي مجلس 
افزوده مي شود. نمايندگان اين طرح را بر اساس قانوني ارايه 
كرده اند كه به مجلس اجازه مي دهد هر 1۰ سال ۲۰ نماينده به 
پارلمان بیفزايد. 1۰ سال پیش نمايندگان مجلس از اجراي اين 
قانون صرف نظر كردند؛ اما حالا مجلس دهمي ها مي خواهند 
آن را اجرايي كنند. آنطور كه سخنگوي كمیسیون شوراها به 
»تعادل« مي گويد، بحث هايي در بین نمايندگان براي افزايش 
تعداد حداكثر ۲۰ نماينده مطرح شده، اما عدم اجماع باعث 
شده تا آنان ترجیح دهند در طرح نهايي خود ۴۰ نماينده به 
حوزه هاي انتخابیه بیفزايند. اصغر سلیمي درباره وضعیت 
فعلي اين ط��رح در مجلس توضیح مي دهد: »طرح افزايش 
تعداد نمايندگان مجلس هم در دوره هشتم و هم دوره نهم 
مطرح شده است، اما نمايندگان آن دوره درباره آن به نتیجه 
نرسیده و طرح را كنار گذاشته اند. دلیل ارايه طرح هم تعداد كم 
نمايندگان در برخي از حوزه هاي انتخابیه است كه يا از لحاظ 
جغرافیايي وسیع و پراكنده هستند يا جمعیت زيادي دارند. 
بطوري كه در برخي از حوزه ها، ۵ شهرستان تنها يك نماينده 
دارد.«او مي افزايد: »اين طرح از مدت ها پیش در مجلس مطرح 

ش��د، ابتدا هم برخي از افزايش حدود ۲۰ نماينده، به تعداد 
نمايندگان فعلي حمايت كردند، اما در ادامه پس از بحث هاي 
زياد، اين پیشنهاد به نتیجه نرسید و نمايندگان تصمیم گرفتند 
حداكثر ظرفیت قانوني كه افزايش ۴۰ نماينده پس از گذشته 

دو دوره 1۰ ساله است، را به صحن بیاورند.« 

  احتمال رد طرح توسط شوراي نگهبان
اما افزايش ۴۰ نفر به تعداد نمايندگان مجلس بار مالي دارد 
كه به گفته برخي از نمايندگان دول��ت آن را نمي پذيرد. 
آن طور كه حمیدرضا كاظمي نائب ريیس كمیس��یون 

شوراها، پیش از اين گفته بود، معاون سیاسي وزير كشور به 
عنوان نماينده دولت در جلسه اين كمیسیون براي بررسي 
طرح حضور داشته و اعلام كرده است »كه دولت بار مالي 
طرح افزايش تعداد نمايندگان را نمي پذيرد.«اين نماينده 
هم خود اعتقاد دارد »با توجه به ش��رايط خاص كشور، بار 
كردن هزينه مالي به دولت براي افزايش تعداد نمايندگان 
مجلس لازم نیست.« به اعتقاد كاظمي »برخي معتقدند 
كه بايد موضوع افزايش تعداد نمايندگان مجلس در طرح 
قانون جامع نظام انتخابات كه در حال حاضر در كمیسیون 
شوراها در حال بررسي است، لحاظ شود.« در اين بین، اصغر 

سلیمي هم معتقد است كه اگر مجلس طرح را تصويب كند، 
شوراي نگهبان به دلیل بار مالي كه براي دولت دارد، آن را 
رد مي كند. او در اين باره مي گويد: »با توجه به بار مالي كه 
اين طرح دارد، احتمالا ش��وراي نگهبان آن را رد مي كند. 
با اين حال در اين خصوص راهكارهايي وجود دارد و بايد 
مذاكراتي هم میان دولت و مجلس براي رفع اين مشكل 
صورت بگیرد.«به گفته اين عضو كمیسیون شوراها، طرح 
در كمیسیون به تصويب رسیده و براي راي گیري منتظر 
طرح در صحن علني مجلس است. سلیمي مي گويد كه 
»اگر اين طرح تصويب شود و شوراي نگهبان هم آن را تايید 
كند، ۲3 استان، تعداد نمايندگانشان افزايش مي يابد.« 
افزايش يك نماينده به اصفهان به دلیل جمعیت بالاي اين 
شهرستان و همچنین يك نماينده به حوزه انتخابیه كاشان 
و آران و بیدگل از جمله تغییرات در نمايندگان حوزه هاي 
انتخابیه است. همچنین به گفته سخنگوي كمیسیون 
شوراها، افزودن يك نماينده به حوزه انتخابیه ابركوه، بافق، 
بهاباد، خاتم و مهريز كه ۵ شهرستان را در بر مي گیرد يا حوزه 
انتخابیه میناب، رودان، جاسك و سیريك از ديگر تغییرات 

بر اساس طرح مجلس است. 

  مخالفت با افزايش تعداد نمايندگان
يك��ي از نمايندگان مجلس كه مخال��ف افزايش تعداد 
نمايندگان مجلس است اعتقاد دارد پیگیري اين طرح 
بي فايده است، چراكه شرايط براي اجراي اين طرح مهیا 
نیست.  محمد ابراهیم رضايي كه عضو كمیسیون امنیت 

ملي مجلس اس��ت گفته كه از ابتدا معتقد بوده افزايش 
۴۰ نماينده به تعداد فعلي نمايندگان مجلس ضرورتي 
ندارد و در ش��رايط كنوني هم امكان اين افزايش تعداد 

نمايندگان وجود ندارد.
اين نماينده كه با س��ايت خانه مل��ت گفت وگو كرده، با 
بیان اينكه ش��رايط افزايش ۴۰ نماينده به مجلس مهیا 
نیست، گفته است كه»دولت بار مالي افزايش نمايندگان 
مجلس را پشتیباني نمي كند.« رضايي با اشاره به اينكه 
كمیسیون شوراها در دوره نهم مجلس شوراي اسلامي 
نیز به دنبال افزايش تعداد نمايندگان بود، گفت كه در 
آن دوره نیز به دلیل بار مالي كه اين موضوع دارد، دولت 

با اجرايي شدن اين طرح موافق نبود.
به اعتق��اد اين نماين��ده اگرچه قانون اساس��ي چنین 
اختیاري را به مجلس داده، اما افزايش تعداد نمايندگان 
مربوط به زماني است كه شرايط اجراي آن مهیا باشد، در 
حالي كه به اعتقاد او شرايط فعلي مناسب نیست. رضايي 
در عین حال تاكید كرده كه »الزامي براي افزايش تعداد 
نمايندگان وجود ندارد و اين اختیاري است كه در قانون 

اساسي ديده شده است.«
با اين حال كمیسیون شوراها اين طرح را تصويب كرده 
و ماه گذش��ته آن را براي طرح در صحن علني به هیات 
ريیسه داده است. طرحي كه با توجه به شرايط سیاسي 
و اقتصادي كشور احتمالا در اولويت بررسي در پارلمان 
ق��رار نگیرد؛ در عین حال كه نماين��دگان معتقدند اگر 
طرح براي راي گیري به صحن بیايد، قطعا راي مي آورد.

قضاتازظرفيتمجازاتهاي
جايگزيناستفادهحداكثريكنند
ريی��س ق��وه قضايی��ه با 
تاكید بر ضرورت استفاده 
از  قض��ات  حداكث��ري 
ظرفیت هاي قانوني مربوط 
به مجازات هاي جايگزين 
حبس و س��اير تاسیسات 
قانون��ي منجر ب��ه كاهش 
جمعیت زندان ها گفت: احكام زندان بايد در چارچوب 
قانوني و در حدّ ض��رورت و براي حفظ امنیت جامعه 
و امنیت كشور باشد. به گزارش میزان. آيت الله آملي 
لاريجاني در جلسه مسوولان عالي قضايي با بیان اينكه 
تلاش براي وحدت به معني دست كشیدن از اعتقادات 
خود نیست، افزود: مشتركات مسلمانان بايد موجب 
وحدت و دفع دشمنان اسلام و مسلمین شود. ريیس 
قوه قضايیه در ادامه س��خنان خود با اشاره به اقدامات 
امريكا درهفته هاي اخیر در راستاي ايجاد عملیات رواني 
و تشديد فشار هاي اقتصادي علیه كشورمان تصريح 
كرد: گفته بودند كه 13 آب��ان تحريم ها برمي گردد و 
فروش نفت ايران به صفر مي رس��د. ريیس جمهوري 
امريكا نیز از سران برخي كشور هاي اروپايي خواسته بود 
كه با او همراهي كنند تا به خیال خودش ظرف مدت 3 

ماه جمهوري اسلامي مضمحل شود.

جنگاقتصاديعليهايرانباجلب
رضايتمردمشكستميخورد

ن��ي  لما ر پا ن  و مع��ا
ريیس جمه��وري گفت: 
جنگ اقتص��ادي امريكا 
علیه جمهوري اسلامي 
اي��ران با جل��ب رضايت 
مردم از سوي مسوولان 
منج��ر  شكس��ت  ب��ه 
مي ش��ود.  به گ��زارش ايرنا، حس��ینعلي امیري 
ديروزدر جلسه شوراي اداري شهرستان بستان 
آب��اد با بیان اينكه جنگ اقتص��ادي علیه ايران با 
خروج امريكا از برجام عملا آغاز شده است، افزود: 
مديران باي��د با اجراي برنامه ها و سیاس��ت هاي 

دولت رضايت مردم را جلب كنند. 
او با تاكید بر تلاش براي خدمت رساني به مردم، 
اظهار داش��ت: هر چقدر دولت قوي باش��د، ولي 
خدمت رس��اني به مردم به خوبي انجام نش��ود 

تمامي اقدام ها بي فايده خواهد شد.
معاون پارلمان��ي ريیس جمهوري يادآوري كرد: 
دش��منان تلاش مي كنند كه از جنگ اقتصادي 
استفاده كنند و كشور ما را در تنگنا قرار دهند تا 
مردم را از جمهوري اسلامي دلسرد كنند، اما اين 

خواب دشمن هیچ گاه تعبیر نخواهد شد.

رفتارمللمتمدنرادربرابر
تحريمهادرپيشگيريم

ق��ي  حقو ن  و مع��ا
ريیس جمهوري گفت: ما 
بايد رفت��ار ملل متمدن را 
دربرابر تحريم ها داش��ته 
باشیم و مطابق قانون بین 
المللي با آن مواجه شويم.به 
گزارش ايسنا، لعیا جنیدي 
طي س��خناني در نشس��ت هماهنگي امور حقوقي 
دس��تگاه هاي اجرايي كش��ور با بیان اينكه خیلي از 
اعضاي حقوق��ي دولت نامه نگاري ك��رده بودند كه 
موضوع جلسه درباره مس��اله تحريم و آثارش باشد، 
گفت: مجموع��ه قواعدي كه امريكا ب��راي خودش 
درباره تحريم گذاشته است، يك قواعد فرازمیني و به 
تعبیري جهان وطني شده است كه معیارهاي حقوقي 
نظام ه��اي ديگر را طبق نظام حقوقي خودش��ان در 
امريكا بررسي مي كنند كه اين موضوع در فرانسه هم 
مورد انتقاد قرار گرفته است. جنیدي با تاكید بر اينكه 
كسي بخواهد قواعد فرازمیني بگذارد نادرست است، 
اظهار ك��رد: در حقوق عمومي از لحاظ اصول حقوق 
بین الملل يك كشور نمي تواند توقع داشته باشد كه 
قانون او را در كشوري ديگر اجرا كنند، اينگونه كه در 

دنیا سنگ روي سنگ بند نمي شود.

بيثباتيدرمنطقه
باعدمتعهداروپابهبرجام

ريیس شوراي راهبردي 
روابط خارجي در ديدار با 
نخست وزير سابق فرانسه 
گف��ت: تعهد ب��ه برجام، 
نشان خوبي است كه آيا 
مي توان ب��راي ابتكارات 
ديگر به اروپا اعتماد كرد 
يا خیر؛ ع��دم تعهد اروپا مي تواند موجب بي ثباتي 

در منطقه شود.
كمال خ��رازي در اين ديدار با اش��اره به مس��ائل 
منطقه و به  ويژه خ��روج امريكا از برجام و تعهدي 
كه اروپايي ها در قبال اين تواف��ق به عهده دارند، 
افزود: لازم است اروپا هر چه سريع تر به تعهد خود 
عمل كند و تعهد به برجام، نشان خوبي است كه آيا 
مي توان براي ابتكارات ديگر به اروپا اعتماد كرد يا 
خیر. ريیس شوراي راهبردي روابط خارجي تأكید 
كرد: عدم تعهد اروپا مي تواند موجب بي ثباتي در 

منطقه شود.
دو ويلپن نخست وزير سابق فرانسه نیز در اين ديدار 
گفت ك��ه فرصت خوبي براي پايان جنگ در يمن 
ايجاد شده و بايد جلوي كشتار و گرسنگي يمني ها 

توسط عربستان سعودي و امارات گرفته شود.

پيشنهادجديدنمايندگاندرباره
بررسي»سيافتي«درمجلس
ريیس كمیسیون امنیت 
ملي مجل��س جزيیاتي 
جدي��د  پیش��نهاد  ز  ا
نمايندگان براي بررسي 
»س��ي اف تي« در اي��ن 
كمیسیون را مطرح كرد.

حشمت الله فلاحت پیشه، 
ريیس كمیسیون امنیت ملي و سیاست خارجي 
مجلس شوراي اسلامي، در گفت وگو با تسنیم با 
اشاره به بررسي لايحه الحاق ايران به كنوانسیون 
مبارزه با تأمین مالي تروريسم »سي اف تي« در اين 
كمیسیون، گفت: براساس برنامه ريزي هاي انجام 
شده، قرار است ايرادات شوراي نگهبان به لايحه 

»سي اف تي« روز ۲۷ آبان بررسي شود.
وي از پیش��نهاد جديد برخي نماين��دگان براي 
بررس��ي لايح��ه الح��اق اي��ران به كنوانس��یون 
»س��ي اف تي« در كمیس��یون امنی��ت ملي خبر 
داد و اظهار داش��ت: برخي نماين��دگان و اعضاي 
كمیسیون امنیت ملي پیش��نهاد كردند بررسي 
اين لايحه در كمیس��یون امنی��ت ملي به صورت 
علني و ب��ا حضور خبرنگاران در اين كمیس��یون 

بررسي شود.
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اخبار كلان 3 كلان

جهانگيري در مراسم معارفه وزير جديد كار اعلام كرد

سياست هاي جديد حمايت از اقشار ضعيف در دستور كار دولت 
گروه اقتصاد كلان|

وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي در حالي روز گذشته 
ميزبان وزير جديد، س��ابق و سرپرس��ت پيشين اين 
وزارتخانه بود، كه مع��اون اول رييس جمهوري نيز با 
حضور در اين مراسم پرده از سياست هاي جديد دولت 
برداشت. سياست هايي كه به قول جهانگيري بايد به 
سمت حمايت از اقشار فرودست جامعه به ويژه كارگران 
و بيكاران ميل كند. اين سخنان جهانگيري در شرايطي 
مطرح مي شود كه با اعلام دور جديد تحريم ها نگراني را 
در اقشار فرودست و به ويژه كارگران افزايش داده چرا 
كه تجربه سال هاي ابتدايي دهه 90 نشان مي دهد كه 
آنها بيش از هر بخش ديگري از جامعه در اين شرايط 
آسيب مي بينند. در بخش ديگري از اين مراسم، محمد 
شريعتمداري، وزير كار با اشاره به مشكل صندوق هاي 
بازنشستگي در كشور گفت: امروز عمده صندوق هاي 
بازنشس��تگي توان درآمد زايي ندارند و بايد به سمت 
حل مشكلات صندوق ها برويم. گام هايي در اين زمينه 
برداشته ش��ده كه يكي از آنها تأديه ۵0 هزار ميليارد 
تومان از بدهي دولت به تامين اجتماعي است كه اگر در 
نيمه دوم سال محقق شود حدود يك سوم بدهي ۱۵0 

هزار ميلياردي دولت است.
به گزارش تعادل، اس��حاق جهانگي��ري، معاون اول 
رييس جمهوري در مراس��م تكريم از »علي ربيعي« 
و معارفه »محمد ش��ريعتمداري« وزيران پيش��ين و 
جديد تعاون، كار و رفاه اجتماعي كه روز گذش��ته در 
محل وزارتخانه تعاون، كار و رفاه اجتماعي برگزار شد، 
با بيان اينكه بايد در كشور اين روال را دنبال كنيم كه 
مسوولان جديد اقدامات نيمه تمام را تكميل كرده و 
استمرار بخش روند مثبت گذشته باشند، گفت: اينكه 
يك مدير تصور كند بايد گذشته را تخريب كرده و بناي 
جديد بگذارد قطعاً اشتباه است بلكه بايد مديران نقاط 
منفي را از ميان برده و با اصلاحات، روند مثبت گذشته 

را تقويت كنند. 
معاون اول رييس جمهور با اش��اره به روند توسعه در 
كش��ورهاي مختلف جهان به ويژه در ش��رق آس��يا و 
امريكاي لاتين كه روند توس��عه آنها همزمان با ايران 
آغاز ش��ده است، افزود: اين س��وال براي همه كساني 
كه به توس��عه ايران علاقه مندند ب��ه وجود مي آيد كه 
چرا روند توس��عه در اين كشورها مستمر بوده و امروز 
تبديل به كش��ورهاي صنعتي ش��ده اند اما توسعه در 
 ايران آنچنان كه بايد با س��رعت همراه نبوده اس��ت.

وي ادامه داد: نكته برجس��ته ضعف توس��عه در ايران 
اين است كه سياس��ت گذاري هاي توسعه اي در اين 
مناطق براس��اس راهبرد بلندمدت كه نشأت گرفته 
از جهت گيري ه��اي بين المللي بوده ش��كل گرفته و 
متناسب با شرايط داخلي و بين المللي سياست هاي 
توسعه اي داشته اند كه تاكنون استمرار داشته است و 
در برخي از مناطق حتي با تغيير دولت ها، سياست هاي 

توسعه اي تغيير نكرده است. 
جهانگيري با بي��ان اينكه ثبات،  اس��تمرار و اصرار بر 
سياست هايي كه در نتيجه آن منافع مردم تامين شود 
باعث پيشرفت خواهد بود، گفت: متاسفانه در كشور 
ما روند توس��عه اينگونه نبوده و دولت ها و مس��وولان 
سياست هاي گذشته را كنار گذاشته و باعث شدند كه 
همچنان در موضوع توسعه دچار عقب افتادگي باشيم. 
معاون اول رييس جمه��ور اظهار امي��دواري كرد در 
كشور به اين درجه از بلوغ برسيم كه سياست هايي را 
كه مي تواند موجب پيشرفت شده و ايران را به جايگاه 
شايسته خود برس��اند، عالمانه اتخاذ كرده و استمرار 

دهيم. 
وي با بيان اينكه سياس��ت هاي حماي��ت از كارگر و 
اشتغال و طبقه ضعيف جامعه در دستور كار دولت است 
اظهار داشت: حوزه اجتماعي بخشي تعيين كننده و 
سرنوشت ساز در كشور بشمار مي رود كه به هيچ عنوان 

نمي توان از آن غفلت كرد. 
جهانگي��ري خاطرنش��ان ك��رد: مس��ائل اجتماعي 
م��ردم ايران امروز ب��ا هزينه كم و منافع بس��يار زياد 
براي كش��ور قابل اجرا اس��ت و باي��د كاري كنيم كه 
ب��ا هزينه ك��م رضاي��ت عموم��ي و رف��اه اجتماعي 
 بالاي��ي را ب��ا بازده��ي متناس��ب ايج��اد كني��م.

معاون اول رييس جمهور با اشاره به اينكه ساماندهي 
مس��ائل اجتماع��ي موضوعي اس��ت كه باي��د به آن 
پرداخته شود، افزود: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
بايد س��خنگوي طبقات ضعيف جامعه در مجموعه 

حاكميت باشد. 
وي ب��ا اش��اره به موضوع بي��كاري به عن��وان يكي از 
چالش هايي كه كشور با آن مواجه است گفت: بيكاري 
مس��اله جدي اس��ت كه از لحاظ سياس��ت گذاري و 
پيگيري مسائل در حوزه مسووليت هاي اين وزارتخانه 
قرار دارد و اصلي ترين موضوعي است كه بايد در كشور 

به آن پرداخته شود. 
جهانگيري تاكيد كرد: اگ��ر در مقطع فعلي به خوبي 
دق��ت نكنيم بح��ران بي��كاري مي تواند با از دس��ت 
دادن برخي از نيروهاي ش��اغل فعلي تش��ديد شود 
و يكي از ع��وارض آن در دوران تحريم اين اس��ت كه 

 بنگاه هاي فعال اقتصادي را ب��ا ركود كار مواجه كند. 
معاون اول رييس جمهور خاطرنشان كرد: هنر دولت 
و مديران اقتصادي كش��ور اين است كه اجازه ندهند 
بنگاه هاي اقتصادي وارد ركود شوند و اين تنها وظيفه 
اين وزارتخانه نيس��ت بلكه همه مسوولان و مديران 
اقتصادي و بخش خصوصي بايد تلاش كنند تا اراده اي 
ايجاد كنند كه روند كار بنگاه ها بانشاط بوده و كارگران 

بتوانند به شغل خود بپردازند. 
وي با بيان اينك��ه پيش از تحريم ها در اس��تان هاي 
كشور ستادهايي به عنوان تسهيل و رفع موانع توليد 
و حمايت از بنگاه هاي اقتصادي ايجاد كرديم، افزود: 
وزارتخانه ه��اي »صنعت، معدن و تج��ارت« و »كار، 
تعاون و رفاه اجتماعي« با همكاري استانداري ها وظيفه 
ساماندهي امور مربوط به اين ستادها را داشتند و امروز 
در اين مقطع نياز ما به اين ستادها بيش از قبل است و 
اين در حالي است كه نظام بانكي بايد امسال جدي تر 

به صحنه بيايد تا از اشتغال موجود حفاظت كنيم.
جهانگيري با اش��اره به اينكه اگر شغلي از دست برود 
راه اندازي مجدد آن بسيار براي كشور پرهزينه است 
گفت: ايجاد اش��تغال جديد نيز از اولويت هاي دولت 
بشمار مي رود كه در اين راستا اعتبارات بسيار خوبي 
تحت عنوان اشتغال مناطق روستايي و مرزي به مبلغ 
۱0۵ ميليارد تومان در اختيار وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي است كه بوسيله آن بتواند به مردم اين مناطق 

تسهيلات با سود پايين ارايه كند. 
معاون اول رييس جمهور افزود: نظام بانكي قرار است 
معادل همين مبلغ را در اين راستا اضافه كرده كه با در 
نظر گرفتن تغيي��رات در نرخ ارز اين اعتبار حدود ۱۸ 

هزار ميليارد تومان خواهد بود. 
وي با بيان اينكه امروز مهاجرت روستاييان به شهرها و 
گسترش حاشيه نشيني يكي از آسيب هاي اجتماعي 
اس��ت كه كشور با آن روبرو اس��ت و بايد براي جبران 
آن هزينه هاي بس��ياري انجام شود، خاطرنشان كرد: 
اگر بتوانيم درراستاي توسعه مناطق محروم اقدامات 
مثبتي را انجام دهيم بخشي از اين مهاجرت ها كاهش 

خواهد يافت. 
جهانگيري افزود: توسعه اش��تغال موجب گسترش 
توليد مي شود و رفع موانع توليد و سرمايه گذاري امروز 
بطور جدي در دس��تور كار دولت ق��رار دارد . در عين 
حال حتما با برنامه ريزي هايي كه انجام مي دهيم در 
دوره تحريم هم از منابع خارجي استفاده خواهيم كرد و 
اجازه نمي دهيم كه اين منابع به روي كشور بسته شود. 
معاون اول رييس جمهور مبارزه با چهره خش��ن فقر 
در كشور را از ديگر برنامه هاي دولت برشمرد و افزود: 
دولت در اين راس��تا منابع بس��ياري را تعيين كرده و 
سياست هاي خود را بر اساس اقداماتي كه در سال 9۶ 

آغاز كرده ادامه خواهد داد. 
وي افزايش ميزان مس��تمري بگيران تحت پوشش 
نهاده��اي حمايتي مانن��د كميته امداد و س��ازمان 
بهزيستي تا ۴ برابر را يكي از اقدامات دولت برشمرد كه 
در تاريخ كشور بي سابقه بوده و اظهار داشت: هر چند 
ممكن است اين ميزان افزايش كم باشد اما توان دولت 
در وضع درآمدي كنوني در اين حد اس��ت اما دولت 
در اين مسير جديت داشته و حتي در سال جاري كه 
درآمدهاي دولت با كاهش روبرو ب��وده از اين بخش 

حفاظت كرده است. 
بنگاه هاي اقتصادي تا پايان سال 9۸ واگذار مي شوند 
جهانگيري طرح بيمه همگاني در كشور را از تصميمات 
ديگر دولت در مسير ايجاد رضايت عمومي در كشور 
عنوان كرد و گف��ت: امروز مردم به واس��طه آنكه در 
مراجعه به بيمارستان ها و براي تهيه دارو با مشكلات 
زي��ادي مواجه بودن��د يك رضايت عموم��ي از طرح 

سلامت دارند. 
معاون اول رييس جمهور با اشاره به تصميمات دولت 
در موضوع سهام عدالت و توزيع سود سهام به مردم از 
سال گذشته خاطرنشان كرد: امسال با عملكردي كه 
بنگاه هاي ذيل سهام عدالت داشته اند سود بيشتري به 
مردم پرداخت مي ش��ود و اين سود قطعا در سال بعد 
افزايش خواهد يافت و براساس لايحه اي كه به مجلس 
ارايه شده در آينده اين س��هام به مردم واگذارشده تا 

بتوانند سهام خود را به فروش برسانند. 
وي مب��ارزه با بيكاري و جب��ران كاهش قدرت خريد 
مردم را از اولويت هاي اصلي دولت دانس��ت و تصريح 
كرد: خوشبختانه در اين مسير گام هاي خوبي برداشته 
شده و اگر امروز در دوران تحريم به خوبي برنامه ريزي 
و سياس��ت گذاري نكنيم در آينده با مش��كل مواجه 

خواهيم بود.
جهانگيري با اشاره به اينكه بنگاه هاي اقتصادي بزرگي 
زيرمجموعه وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي قرار 
دارد كه البته بايد تا پايان سال 9۸ به بخش خصوصي 
واگذار شوند، گفت: امروز هزاران ميليارد تومان از منابع 
كشور در اختيار اين بنگاه ها قرار دارد اما بازدهي آنها 
بسيار پايين است و اين نكته منفي در اداره بنگاه هاي 

اقتصادي در كشور است. 
معاون اول رييس جمهور خاطرنشان كرد: اگر بنگاه هاي 

اقتصادي سالانه ۱0 درصد از چند صد ميليارد ارزش 
دارايي شان براي كش��ور بازدهي داشته باشند، هيچ 

نيازي به منابع ديگر براي اداره كشور نيست. 
وي ب��ا بيان اينكه در هيچ ج��اي دنيا مدير يك بنگاه 
اقتصادي براس��اس سفارش از س��وي يك مسوول يا 
مقام رده بالا انتخاب نمي شود، گفت: نتيجه سفارشي 
انتخاب شدن مديران بنگاه هاي اقتصادي اين است كه 
منافع ملي كشور به هدر خواهد رفت و امروز اين نه تنها 
در بنگاه هاي اقتصادي بلكه در بنيادها و آستان هايي 
كه كار اقتصادي مي كنند و در شركت هاي دولتي نيز 

وجود دارد. 
جهانگيري تصريح كرد: سرمايه اين بنگاه ها حدود چند 
صد ميليارد دلار است اما در پايان سال پس از محاسبه 
س��الانه دولت بايد براي جبران زيان آنها هزينه هاي 

زيادي را پرداخت كند. 
مع��اون اول رييس جمهور با تاكيد ب��ر اينكه مديران 
بنگاه هاي اقتصادي حتما بايد براساس دانش حرفه اي 
و تخصص انتخاب شوند تا بهره وري و بازدهي بنگاه ها 
ارتقا پيدا كند، افزود: راه معمول براي بنگاه داري اين 
است كه بنگاه هاي اقتصادي با قيمت واقعي به بخش 

خصوصي واگذار شوند. 

 ب�ا تعام�ل و حض�ور ش�ركاي اجتماع�ي 
مي توانيم بر مشكلات فائق آييم 

محمد ش��ريعتمداري درآيين تكريم و معارفه وزراي 
تع��اون، كار ورفاه اجتماعي در ادامه مراس��م معارفه 
خودش به عنوان وزير كار جديد از شركاي اجتماعي 
اين وزارتخان��ه قدرداني كرد و گف��ت: اگر موفقيتي 
در آينده به دس��ت آيد محصول تعام��ل، همكاري و 

حمايت آنهاست.
وي افزود: يكي از شركاي اجتماعي، كارفرمايان هستند 
كه در كنار نظام كارگري و دولت تلاش كرده اند تا امر 
سه جانبه گرايي محقق ش��ود. اين در حالي است كه 
توقع مي رفت وزارتخانه تع��اون كار و رفاه اجتماعي 
به عنوان تنه��ا وزارتخانه متولي حق��وق كارگران و 
اقش��ار فرودس��ت، به جاي تش��كر از كارفرمايان كه 
چند وزارتخانه برحس��ب بخش خود، جهت حمايت 
از فعاليت هاي ش��ان دارند را بيش��تر مورد توجه قرار 
دهد. به ويژه آنكه در ماه هاي گذشته و با افزايش تورم، 
كارفرمايان به ش��دت در مقابل هرگونه افزايش مزد 
موضعي منفي اتخاذ كردند. كارگران ايران پس از روي 
كار آمدن دولت يازدهم صبورانه منتظر اصلاحاتي در 
دستمزد و معيشت خود بودند اما حتي پس از توافق 
برجام كه وضعيت در بخش هايي از اقتصاد كشور بهتر 

شد، كارگران نتوانستند مزد خود را به اندازه معيشت 
افزايش دهن��د و همين امر به گس��ترش اعتراضات 

مزدبگيران در ماه هاي اخير منجر شده است.
ش��ريعتمداري ب��ا بيان اينك��ه وزارت تع��اون، كار و 
رف��اه اجتماعي بزرگ تري��ن نهاد اجتماعي كش��ور 
است و مس��ووليت س��نگيني را برعهده دارد، اظهار 
ك��رد: ترميم آثار ناش��ي از آس��يب هاي اجتماعي بر 
عهده بهزيس��تي است و س��ازمان هاي بيمه گر نيز از 
 مجموعه هاي وابس��ته به اي��ن وزارتخانه هس��تند.

وي ادام��ه داد: تمام ت��لاش خود را به كار بس��ته ايم 
اما هنوز نتوانس��تيم دي��وار بلندي براي رفاه اقش��ار 
و توده ه��اي مح��روم بس��ازيم. بايد در ۴0 س��الگي 
انقلاب اس��لامي كارنامه مناس��بي ارايه كنيم. چند 
س��ال قبل مددجوي��ان نهايت ب��ا ۵0 ه��زار تومان 
گذران زندگ��ي مي كردند ك��ه امروز ب��ه ۵۵0 هزار 
تومان و با احتس��اب يارانه به حدود ۷00 هزار تومان 
 براي خانوار پنج نفره تحت پوش��ش رس��يده است.

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي به دو راهكار توان افزايي 
اقشار تحت پوشش و پول پاشي اشاره كرد و گفت: بايد 
از هر دو راهكار استفاده شود. هرچند بدون ترديد دولت 
از عهده انج��ام اين امور بر نمي آيد و با تعامل و حضور 

شركاي اجتماعي مي توانيم بر مشكلات فائق آييم.
وي با بيان اينكه بايد خدمات اجتماعي دولت محور به 
خدمات اجتماعي مردم محور تبديل شود، اظهار كرد: 
امروز عمده صندوق هاي بازنشستگي توان درآمد زايي 
ندارند و بايد به سمت حل مشكلات صندوق ها برويم. 
گام هايي در اين زمينه برداش��ته شده كه يكي از آنها 
تأديه ۵0 هزار ميليارد تومان از بدهي دولت به تامين 
اجتماعي اس��ت كه اگر در نيمه دوم سال محقق شود 
حدود يك سوم بدهي ۱۵0 هزار ميلياردي دولت است.

شريعتمداري افزود: با اين اقدام گام مناسبي در راستاي 
پايداري صندوق ها برمي داريم.

وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي ضمن درخواس��ت 
از مع��اون اول رييس جمهور براي تس��هيل واگذاري 
صندوق هاي زيان ده خاطرنشان كرد: سازوكارهايي 
در حال تدوين اس��ت كه ارايه خواهد ش��د. از دولت 
مي خواهم همراهي كند تا اين مشكل را ظرف دو سه 

سال حل كنيم كه تحرك خوبي ايجاد مي كند.
شريعتمداري افزود: امروز كارمند دولت، آينده خود را 
در بازنشستگي مي داند و دلسرد مي شود. بايد تكريم 
نيروي بازنشسته و افزايش انگيزه نيروي كار را مدنظر 
داشته باشيم. رضايتمندي و افزايش مهارت لازمه كار 
است. توليد نيروي انساني با مهارت ضروري است كه 

البته بايد آينده مطلوبي داشته باشد.
وي به لطمه خوردن سرمايه هاي اجتماعي در گذشته 
اشاره و اظهار كرد: امروز وجود اين احساس كمرنگ 
شده است. قدم اول شفافيت است. در كدال سازمان 
بورس اسامي اعضاي هيئت مديره شركت هاي شستا 
و تامين اجتماعي قابل مش��اهده است كه ۸0 درصد 
سرمايه آنها در بورس است؟. اين يك مطالبه اجتماعي 

و عمومي بود كه به آن پاسخ داديم.

    با تاراج شركت ها به اسم فروش، مخالفم 
علي ربيعي وزير استيضاح شده وزارت كار، سخنران 
ديگر اين مراسم معارفه بود.او با اشاره به حضور معاون 
اول رييس جمهوري در اين مراسم و فعاليت هاي وي 
در س��ال هاي گذش��ته در دولت و قوه مجريه گفت: 
جهانگيري سرمايه هاي اجتماعي خودش را به ميدان 
آورده و خوشحالم كه حضور دارد و تمام توان خود را 

براي مردم و دولت انجام مي دهد.

وي تصريح كرد: بعضي وقت ها دولت ها فِقدان ش��ان 
اندازه گيري نمي ش��ود و برخي از اف��راد نيز اينگونه 
هستند؛ بطوري  كه دكتر بهشتي و شهيد مطهري نيز 

رفتند اما تأثيرات درازمدت آنها ادامه دارد.
ربيع��ي گفت: اگر به س��ال 9۲ بازگردي��م، باز هم به 

روحاني رأي مي دهم.
وي افزود: اشِكالات بس��ياري در كار ما بوده و است و 
تصميمات خوبي را گاهي وقت ها نگرفتيم اما قصد و 
نيت بدي نداشتيم، دلمان مي خواست وضع زندگي 
مردم بهتر شود و هرچه را در چنته داشتيم، گذاشتيم.

وزير س��ابق تعاون، كار و رفاه اجتماعي خاطرنش��ان 
كرد: معتق��دم حتماً از اين ش��رايط عبور مي كنيم و 
وقتي اين كشتي به آرامش مي رسد، جامعه به ثبات 

خواهد رسيد.
وي ضمن ابراز خوش��حالي از آمدن شريعتمداري به 
دوران همكاري خود و او در سال هاي اول انقلاب و در 
مقابل مخالفان جمهوري اسلامي اشاره كرد و گفت: 
من در صف بودم و ايش��ان در س��تاد و در آن زمان از 
كردستان به دفتر شريعتمداري براي گرفتن امكانات 
مي آمدم و دوس��تي ما ۴0 ساله است و خوشحالم كه 
شريعتمداري نمي تواند بگويد وزير قبلي خراب كرده 
و من آمدم درست كنم چون دوستي ما ديرينه است. 
ربيعي همچنين خطاب به شريعتمداري و همكاران 
سابق خود افزود: پنج بحران يا در آستانه بحران؛ فشار 
آب، خاك، محيط  زيس��ت و نقدينگي، خيلي مرتبط 
با وزارتخانه نيس��ت اما سه مس��اله اساسي در كشور 
داريم ك��ه يكي از آنها بحث صندوق ه��اي بيمه اي و 

بازنشستگي است.
وزير س��ابق تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي ادامه داد: 
ش��ريعتمداري مدي��ر ۱۷ صندوق اس��ت ك��ه بايد 
سياس��ت گذاري و برنامه ريزي هاي لازم را براي آنها 
داشته باشد و اگر نتوانيم اصلاحات سخت ايجاد كنيم، 

ممكن است نظام را تحت مخاطره قرار دهيم.
وي به تح��ولات اجتماعي نيز اش��اره ك��رد و گفت: 
سنجش هاي اجتماعي كه در فروردين و آبان ماه انجام 
مي شود، با يكديگر متفاوت است و بار تحولات نهادهاي 
اجتماعي در حوزه معاونت رفاهي اين وزارتخانه است؛ 
بطوري كه در تحولات اجتماعي مشاهده مي كنيم كه 
مردم يك جاي��ي زندگي مي كنند و ارزش ها در جاي 

ديگر است.
ربيع��ي ب��ه تح��ولات و انق��لاب جمعيتي اش��اره 
كرد و اف��زود: هر ك��دام از اين م��وارد مي تواند نظام 
سياس��ي را متح��ول كن��د و در ادبي��ات، انق��لاب 
 جمعيت��ي را زيرپايه تح��ولات سياس��ي مي دانند.

وزير سابق تعاون، كار و رفاه اجتماعي ادامه داد: ما ناچار 
هستيم كه مسوول سياست گذاري اشتغال باشيم چرا 

كه فرد ديگري وجود ندارد.
وزير سابق تعاون، كار و رفاه اجتماعي با اشاره به اينكه 
محصول فقر درآمدي و معيشتي در وزارتخانه است، 
افزود: به مسكن حمايتي نيز توجه لازم صورت گرفت 
و معتقدم اين وزارتخانه، پناهگاه گروه هاي خاموش 

است و بايد صداي اين گروه ها باشد.
وي اظهارك��رد: اعضاي كانون ها، ش��وراها، اتاق هاي 
تعاون، نظ��ام كارفرمايي و ... صاحبان حق هس��تند 
ام��ا امان از ذي نفع��ان بالغير حق، چرا ك��ه اين افراد 

ايدئولوژي هايي مي نويسند و امضا جمع مي كنند.
ربيعي ادامه داد: از خداوند براي شريعتمداري آرزوي 
مقاومت مي كنم چرا كه كار در اين وزارتخانه سخت 
است. وي تأكيد كرد: در دوران وزارت، با فروش مخالف 

نبودم اما با فروشي كه تاراج باشد، مخالفت كردم.

پرسش ها ادامه دارد
بدهي هاي دولت همچنان در هاله اي از ابهام

روز گذش��ته خبرگزاري فارس به نق��ل از يك مقام 
دولتي كه البته نام او منتشر نشده است رقم بدهي هاي 
دولت را اعلام كرده و گفته اس��ت: تا پايان س��ال 9۶ 
آنچه كه دفتر مديريت بدهي ه��اي دولت در وزارت 
اقتصاد برآورد كرده اس��ت حدود ۵۶۵ هزار ميليارد 

تومان است. 
به گزارش تعادل، وي افزوده اس��ت: اين بدهي هاي 
دولت )ش��امل دس��تگاه هاي اجرايي، وزارتخانه ها و 

ش��ركت هاي دولتي به خصوص ش��ركت ملي نفت 
ايران( به بانك مركزي، بانك ها و پيمانكاران بخش 

غيردولتي است.
اين مقام مس��وول اقتصادي در مورد بدهي  ناشي از 
انتشار اوراق نيز گفت: بدهي اوراق معوق نمي شود و 
در سررسيد خود به صورت نقد يا با انتشار مجدد اوراق 
تنزيل خواهد شد. اوراق منتشر شده به هيچ وجه نكول 
نمي شود. طبق قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 

دولت اولويت پرداخت هاي خزانه با تنزيل اوراق است. 
بنابراين اين اوراق به هيچ وجه معوق نخواهد شد. 

اين رق��م بدهي در حالي اعلام مي ش��ود كه آخرين 
بار عل��ي طيب نيا، وزير اقتصاد در س��ال ۱39۵ رقم 
بدهي هاي دولت را مع��ادل ۷00 هزار ميليار تومان 
اعلام كرد. و پس از آن هيچ مقام دولتي اقدام به اعلام 

بدهي هاي دولت نكرد .
اكنون هم وزارت اقتصاد يك دفتر براي س��اماندهي 

بدهي هاي دولت دارد و هم س��ازمان برنامه و بودجه 
ولي هيچ يك اطلاعات ش��فافي از اينكه دولت چقدر 
بدهي دارد و دقيقا بدهي دولت به كدام بخش هاست 
ارايه نمي كنند. نكته اينجاست كه اگر دولت اقدامات 
ج��دي اي در جهت س��اماندهي بدهي ه��اي خود 
انجام نداده باش��د برخي كارشناسان با توجه به سود 
بدهي هاي دولت آن را تا 900 ه��زار ميليارد تومان 

برآورد كرده اند.

نكته ديگر اينجاس��ت كه در دولت يازدهم انتش��ار 
اوراق توسط دولت كليد زده شد تا بدهي هاي دولت 
س��اماندهي شود، ولي گزارش��ي ارايه نشد كه دقيقا 
منابع اين اوراق كجا و چگونه مصرف ش��ده اند. حالا 
بايد منتظر ماند و ديد كه فرهاد دژپسند وزير جديد 
اقتصاد دول��ت دوازدهم چقدر عزم جزمي براي ارايه 
تصوير روشن از وضعيت مالي دولت آنجا كه به حيطه 

وي مربوط مي شود خواهد داشت.
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 افزايش حقوق كارمندان
 ۲ دستگاه به جريان افتاد

تسنيم|بر اساس مصوبه دولت، سازمان هاي امور 
مالياتي و بهزيستي كشور موظف به رعايت ترتيبات 

مندرج در مصوبه شوراي حقوق و دستمزد شدند. 
هيات دولت در تير ماه س��ال جاري، به پيش��نهاد 
معاونت حقوقي رياس��ت جمهوري س��ازمان هاي 
مالياتي و بهزيستي را موظف كرد، ترتيبات مندرج 
در مصوبه ش��وراي حقوق و دس��تمزد در خصوص 
تصويب نامه ۲۱اسفند سال 9۵ را رعايت كنند. در 
ادامه اين بخشنامه آمده اس��ت در هر حال هرگونه 
پرداخت مطابق با مصوب��ه مذكور از محل اعتبارات 
مصوب مربوط مجاز است. گفتني است، در مصوبه ۲۱ 
اسفند ماه سال 9۵ آمده است، سقف حداكثر امتيازات 
مواد ۶۵، ۶۶، ۶۸، ۷۱ قانون مديريت خدمات كشوري 
پنجاه درصد افزايش مي يابد. اسفند ماه سال گذشته، 
دولت به پيشنهاد سازمان اداري و استخدامي و تاييد 
ش��وراي حقوق و دستمزد، سقف امتيازات حقوق و 
دستمزد كاركنان سازمان امور مالياتي را تا ۵0 درصد 
افزايش داده بود. اين درحالي است كه خرداد ماه سال 
جاري رييس مجلس شوراي اسلامي به اين موضوع 
ورود كرد و مصوبه مذكور را خلاف قانون ارزيابي كرد.

يك ماهه ۲۱۰ هزارگوشي 
تلفن ترخيص شد 

بر اس��اس اعلام گمرك، در هفت ماهه سال جاري 
تعداد يك ميليون و ۷3۷ هزار و ۴۷۵ دستگاه گوشي 
تلفن همراه وارد كشور شده است.  در هفت ماهه سال 
جاري تعداد يك ميليون و ۷3۷ هزار و ۴۷۵ دستگاه 
گوشي تلفن همراه به ارزش ۲۶۵ ميليون و 9۶3 هزار 
دلار وارد كشورمان ش��ده است كه نسبت به مدت 
مش��ابه س��ال 9۶ از نظر تعداد ۲۸ درصد و از حيث 
ارزش ۴3 درصد افزايش را نشان مي دهد. اين گزارش 
حاكي اس��ت طي مهر ماه س��ال جاري ۲۱0 هزار و 
 ۶۱۱ دستگاه گوشي تلفن به كش��ور وارد شده بود.

گفتني است واردات گوشي تلفن همراه در هفت ماهه 
س��ال گذش��ته به تعداد يك ميليون و 3۵۴ هزار و 
۸۵3 دس��تگاه به ارزش ۱۸۵ ميلي��ون و ۴۴۵ هزار 
دلار بوده اس��ت. گمرك ايران همچنين در رابطه با 
آخرين وضعيت ورود گوشي هاي مسافري اعلام كرد: 
مسووليت گمرك راه اندازي سامانه اظهار گوشي هاي 
مسافري بوده كه اين اقدام صورت گرفته و حقوق و 
عوارض گمركي تمامي گوشي هاي مسافري كه در 
سامانه گمرك اظهار ش��ده وفق مقررات اخذ و كد 
رهگيري صادر گرديده است اما اطلاعاتي از مسافر، 
گذرنامه و اطلاعات ورود توسط واحدهاي ذيربط در 
اختيار اين سازمان قرار نگرفته و با توجه به اين موضوع، 
كنترل و راستي آزمايي اطلاعات گوشي هاي مسافري 

در حوزه مسوليت هاي گمرك نيست.

عدم واگذاري صندوق 
سرمايه گذاري صنايع كوچك 

مهر|هي��ات وزي��ران در جلس��ه 9۷/0۸/۱3 ب��ه 
پيشنهاد وزارت امور اقتصادي و دارايي صندوق هاي 
موضوع تبصره )۱( بند )ب( م��اده )3( قانون اجراي 
سياس��ت هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون 
اساسي كه كمتر از بيس��ت درصد )۲0%( سهم بازار 
را دارند، شامل صندوق حمايت از تحقيقات و توسعه 
صنايع پيش��رفته، صندوق ضمانت سرمايه گذاري 
صناي��ع كوچك و صندوق ضمانت ص��ادرات ايران 

دانسته است.
مديرعامل صندوق ضمانت سرمايه گذاري صنايع 
كوچك در اين ارتباط گفت: نزديك به 3 سال از قرار 
گرفتن نام صندوق در ليست بنگاه هاي قابل واگذاري 
مي گذرد، كه در اين مدت آقايان مهندس نعمت زاده 
و دكتر شريعتمداري تلاش هاي فراواني براي خارج 

شدن صندوق از ليست واگذاري انجام دادند.
محمدحسين مقيسه افزود: جلس��ات و مكاتبات 
متعددي انجام ش��د و در نهايت ب��ا همراهي وزارت 
اموراقتصادي و دارايي و موافقت كميسيون فرعي و 
اصلي اقتصاد ودر نهايت با تصويت هيات دولت، اين 

مهم اتفاق افتاد.
وي گفت: متاس��فانه در اين م��دت، صندوق دچار 
مش��كلاتي با ذينفعان مختلف از جمله سيس��تم 

بانكي شد.
مديرعامل صندوق ضمانت سرمايه گذاري صنايع 
كوچك افزود: اينگونه صندوق ها در اكثر كشورهاي 
دنيا، تحت نظر دولت ها اداره مي شوند چراكه ماهيت 
آن حمايتي و وظيفه آنها تقبل ريسك هايي است كه 
بخش خصوصي توان انجام آن را ندارد، لذا از اساس 

قابل واگذاري  نيستند.
مقيس��ه در ادامه گفت: اساس��نامه صندوق نياز به 
اصلاحاتي در جهت  تسهيل حمايت از صنايع كوچك 
دارد كه در اين سال ها به دليل اينكه صندوق در ليست 
بنگاه هاي قابل واگذاري بوده، امكان قانوني براي اين 
اصلاحات فراهم نگرديده است اما با رفع اين مشكل، 
اميدواريم بتوانيم، اصلاحات اساسنامه را انجام دهيم.

وي در ادامه مهم ترين چالش كنوني صندوق را كمبود 
سرمايه اعلام كرد و گفت: سرمايه اين صندوق ۱۱0 
ميليارد تومان اس��ت كه ما حداكثر ت��ا ۶ برابر آن را 
مي توانيم ضمانتنامه صادر كنيم و اين در حالي است 
كه ارزش تعهدات ب��از صندوق از بابت ضمانت هاي 
صادر شده به بيش از ۶00 ميليارد تومان رسيده است.

مقيس��ه تاكيد كرد: براي ادامه فعاليت، نياز فوري 
به افزايش س��رمايه داري��م. وي گف��ت: در صورت 
عدم افزايش س��رمايه، محدوديت هاي جدي براي 
صدور ضمانتنامه وجود دارد و اين در حالي اس��ت 
كه در شرايط اقتصادي فعلي كشور، سمت و سوي 
سرمايه گذاري هاي صنعتي بيشتر به طرف صنايع 
كوچك س��وق پيدا مي كن��د. مديرعامل صندوق 
ضمانت سرمايه گذاري صنايع كوچك تصريح كرد: 

مش��كل تامين وثيقه صنايع كوچك براي دريافت 
تسهيلات بانكي از مهم ترين مسائل فعالان بخش 
صنعت است كه اين صندوق براي رفع همين موضوع 

ايجاد شده است.

  توسعه اشتغال موجب گسترش توليد 
مي شود و رفع موانع توليد و سرمايه گذاري 
امروز به طور جدي در دستور كار دولت قرار 
دارد . در عين حال حتما با برنامه ريزي هايي 
كه انج�ام مي دهي�م در دوره تحريم هم از 
منابع خارجي استفاده خواهيم كرد و اجازه 
نمي دهيم كه اين منابع به روي كشور بسته 
ش�ود.  مع�اون اول رييس جمه�ور مبارزه 
با چهره خش�ن فق�ر در كش�ور را از ديگر 
برنامه هاي دولت برش�مرد و افزود: دولت 
در اين راستا منابع بسياري را تعيين كرده 
و سياس�ت هاي خود را بر اساس اقداماتي 

كه در سال ۹۶ آغاز كرده ادامه خواهد داد.

برش



بانك و بيمه4اخبار

»تعادل«راهكارهايتامينمنابعوپوششريسكهايبيمهايبااتكابهمنابعداخليرابررسيميكند

سخنگويكميسيونآموزشوتحقيقاتمجلساعلامكرد

تامليبريكتصوراشتباهدرتسهيلاتمشاركتي

اوراق بهادار بيمه اتكايي به جاي بيمه اتكايي در ايران 

شرايط دريافت و عدم دريافت ارز دانشجويي 

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري| 
ايران در حال توس��عه محصولات جديد مالي از اوراق 
قرضه اس��امي گرفته تا ضمانتنامه ها و اوراق بهادار 
بيمه اي است تا از اين طريق منابع و سرمايه لازم جهت 
تقويت صنعت بيمه و پوش��ش ريسك هاي احتمالي 
راتامين كند و به جاي وابس��تگي به روش هاي سنتي 
و بيمه هاي اتكايي، س��رمايه گذاران را در سود و زيان 

سرمايه گذاري بيمه اي شريك كند. 
به گزارش »تعادل«، رويترز در تازه ترين گزارش خود در 
اين زمينه اعام كرده كه صنعت بيمه ايران در راستاي 
ارايه گزينه هاي تأمين مالي بيشتر به شركتهاي داخلي 
اس��ت تا فش��ار هاي موجود در دور جديد تحريم ها بر 
اقتصاد اين كشور، را كاهش داده و منابع مورد نياز خود 
را با اتكا به شركت هاي داخلي، سرمايه گذاري ها و جلب 

مشاركت مردم و سرمايه گذاران تامين كند. 
پس از عقب نش��يني واش��نگتن از برجام و اعمال مجدد 
تحريم ها عليه ايران، افزايش شاخص تورم و هزينه هاي 
عمومي كس��ب و كار و توليد، و التهاب ب��ازار ارز، موجب 
ش��ده كه نظام بانكي، بيمه اي و مالي ايران با تجربه دور 
قبلي تحريم ه��ا،  راهكارهاي موثري را جهت پوش��ش 
ريس��ك ها و كاهش هزينه ها و رشد سرمايه گذاري ها به 
كار بگيرد.  همانطور كه نظام مالي ايران توانسته است از 
دوره هاي قبلي تحريم ه��ا عبور كند در دوره هاي جديد، 
نيز سازمان هاي رس��مي مي گويند كه در حال كار روي 
محصولات جديد براي تحريك فعاليت بازارهاي سرمايه 
هس��تندو تمامي محصولات به گونه اي ساختارس��ازي 
شده اند كه با اصول اساسي و پذيرفته شده اقتصاد ايران 

مانند ممنوعيت پرداخت بهره تطابق داشته باشند.

   اوراق بهادار بيمه اي
در همين حال، س��ازمان بورس در حال بررسي ارايه 
اوراق بهادار بيمه اي اس��ت تا بدينوس��يله بيمه گران 
محلي بتوانند بخشي از ريسك پرتفوي خود را به بازار 

سرمايه انتقال دهند.
اوراق بهادار بيمه اي عموماً به حوادث طبيعي فاجعه بار 
مانند زلزله پيوند خورده است و بازده بالايي نيز درپي 
دارند؛ سرمايه گذار درصورت بروز خسارت حادثه فاجعه 

بار، ممكن است اصل مبلغ خود را از دست بدهد.
اين اوراق مي توانند به عنوان جايگزين پوش��ش بيمه 
اتكايي باشند. زيرا، اين پوشش در ايران، محدود شده 
است و تحريم ها يعني بسته شدن بازارهاي بيمه اتكايي 

جهان مانند لويدز لندن روي ايران است .

در ماه آگوست، سازمان بورس و اوراق بهادار، مقرراتي 
در زمينه س��رمايه گذاري جمعي منتشر ساخت كه 
اجازه مي داد تا شركت هاي نوپا يا همان استارتاپ ها، 
مبالغ كمي پ��ول از افراد به عنوان جايگزين وام بانكي 
جمع آوري نمايند. يك مقام مسوول در سازمان بورس 
به تازگي اعام كرد: چندين كاربرد س��رمايه گذاري 

جمعي درحال بررسي است.
اين مقام مس��وول اضافه كرد: پيش��نهاداتي نيز براي 
توسعه صكوك ها وجود دارد كه قابليتِ تبديل شدن به 
سهام را داشته باشد و نيز، افزايش سررسيد صكوك به 
10 تا 20 سال را ممكن سازد. هم اكنون، بيشتر صدور 
وام در ايران با سررسيد چهار تا پنج ساله است. درعين 
حال، اين مقام مسوول اعام كرد كه تحريم ها امكان 

توسعه برخي محصولات مالي را نمي دهد.

   صكوك ارز خارجي 
 پيشنهادي نيز براي صكوك ارز خارجي به بانك مركزي 
ارايه شد اما فقدان دسترسي ايران به شبكه پرداخت هاي 
جهاني، سوئيفت، سبب لغو اين ايده ش��ده است. اوراق 
بهادارس��ازي ريس��كهاي بيمه با اخذ مجوزهاي لازم از 
ش��وراي عالي بورس شرايط را براي گسترش فعاليتهاي 
بيمه در بورس اوراق بهادار فراهم كرد. به اين ترتيب امكان 
انتقال ريسك به بازار سرمايه از طريق مكانيزم هايي فراهم 
آمد تا بيمه توان مشاركت پذيري و انتقال ريسك در شرايط 

تحريم ها را براي خود فراهم نمايند.

   اوراق بيمه اتكايي
انتشار اوراق بيمه اتكايي يا همان بهادارسازي ريسك ها 
امكاني است كه طي آن شركتهاي بيمه براي حوادث 
خيلي سنگين و بزرگ كه احتمال وقوع آن كم است 
اما در صورت وقوع خس��ارت زيادي به ب��ار مي آورد و 
معمولا ش��ركتهاي بيمه توان پرداخت آن خسارت را 
ندارند و از بيمه هاي اتكايي اس��تفاده مي كنند؛ يعني 
خود شركت هاي بيمه نزد يك شركت بيمه اي بزرگ 

مي روند و خود را بيمه اتكايي مي كنند.
با توجه به تحريم هايي كه در س��طح بين المللي براي 
ايران وجود دارد و همچنين مزيت��ي كه اين اوراق در 
دنيا پيدا كرده، بيمه مركزي به اين فكر افتاده است كه 
به جاي بيمه اتكايي از اوراق بيمه اتكايي استفاده كند. 
بر اين اساس، بيمه مركزي طرحي را براي كميته فقهي 
س��ازمان بورس مطرح كرده كه پس از بررسي كليات 
مورد موافقت قرار گرفت.  مفاد اصلي طرح اين اس��ت 

كه در اوراق بيمه اي اوراق بهاداري منتش��ر مي شود و 
وجوه افرادي كه قصد سرمايه گذاري دارند جمع آوري 
مي شود تا در فعاليتهاي اقتصادي سرمايه گذاري شود .

در اين طرح به س��رمايه گذاران گفته مي شود كه عاوه 
بر بحث سرمايه گذاري، قراردادي هم با شركتهاي بيمه 
بسته مي شود.؛ از طرف ديگر شركتهاي بيمه، بخشي از 
حق بيمه هاي دريافتي خود را به صاحبان اوراق مي دهند 
تا به س��رمايه گذاري هاي اين افراد و در نتيجه به س��ود 
سرمايه گذاري آنها اضافه شود .در مقابل، صاحبان اوراق 
قبول مي كنند كه اگر احيانا خس��ارت خاصي رخ دهد، 
بخشي از س��ود يا اصل دارايي آنها براي جبران خسارت 
احتمالي به كار گرفته شود؛ لذا صاحبان اوراق با اين روش، 
ش��ركتهاي بيمه را يك نوع بيمه اتكايي مي كنند . البته 
اوراق بيمه اتكايي از جهات مختلف، آثار و منافع خوبي براي 
اقتصاد كان كشور دارد و خلأهاي موجود در اين بخش 
را به خوبي پرخواهد كرد. ويژگي هاي مثبت اوراق بيمه 
اتكايي باعث مي شود كه اولا سود صاحبان اوراق افزايش 

پيدا كند، چ��ون موارد وقوع بيمه هاي اتكايي خيلي نادر 
است. از طرف ديگر نيازمند بيمه هاي اتكايي خارج از كشور 
نيستيم و حق بيمه هايي كه معمولا شركت هاي بيمه براي 
بيمه هاي اتكايي خارج از كشور مي پردازند، در داخل كشور 

مصرف مي شود و به دست هموطنان مي رسد.

   اوراق قرضه اسلامي براي صنعت بيمه 
به تازگي سازمان بورس و اوراق بهادار، اعام كرده است كه 
اين سازمان كار خود را روي ساختارهاي جديد اوراق قرضه 
اسامي شروع كرده و اين موضوع مي تواند براي تامين مالي 
صنعت بيمه راهگشا باشد.  مجيد پيره، متخصص ارشد 
مالي در دپارتمان مطالعات اسامي سازمان بورس در اين 
زمينه گفت: صكوك به شكل كارگزاري و با عنوان وكالت 
به كار مي رود كه به صورت گسترده اي در آسيا و خاورميانه 
كاربرد دارد اما در ايران هنوز ارايه نشده است. وي در ادامه 
با اشاره به اينكه مقررات مربوطه طي شش تا نه ماه آينده، 
آماده مي شود افزود: اين يك ابزار تأمين مالي براي شركتها 

خواهد بود . صكوك وكالت نرخي متغير پرداخت مي نمايد 
كه به آن ويژگي هايي ش��بيه سهام مي بخشد كه با ديگر 
صكوك حاضر در ايران كه نرخ ثابت پرداخت مي كنند، 

قابل مقايسه است.
همچنين، س��ازمان بورس و اوراق بهادار درنظر دارد 
تا ضمانتنام��ه ارايه دهد؛ ق��راردادي كه گزينه خريد 
س��هم هاي مهم را در آين��ده مي دهد. اين س��ازمان، 
پيشتر، گزينه اختيار فروش و خريد ارايه كرده بود. از 
سوي ديگر، گروه اسامي سازمان بورس درحال بررسي 
پيشنهادي براي ضمانتنامه ها است كه بايد بر اساس 
چارچوب ممنوعيت اسام نسبت به سوداگري پولي و 
ربا تنظيم شود. بازار مشتقات فضاي رشد بالايي دارد. 
در اين زمينه، گزينه هايي در سال 2013 ارايه شده بود 

اما معامات اوليه در سال 2116 انجام پذيرفت.
ضمانتنامه ها، در كوتاه مدت، سرمايه گذاري چشم گيري 
جذب نمي كنند اما مي تواند براي جذاب تر كردن اوراق 

قرضه و سهام براي سرمايه گذاران موثر باشد.

گروه بانك و بيمه | 
سخنگوي كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس درباره 
ش��رايط دانش��جوياني كه در زمره دريافت كنندگان ارز 

دانشجويي هستند توضيحاتي ارايه كرد.
سيدحمايت ميرزاده در گفت وگو با خانه ملت درباره آغاز 
ثبت نام ارز دانشجويي، گفت: مشكات دانشجويان ايراني 
خارج از كشور در كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس با 
حضور مسوولان وزارتخانه هاي علوم و بهداشت مورد بررسي 
قرار گرفت اگرچه مسوولان اين وزارتخانه ها محدوديت هايي 
ب��راي تامين ارز موردنياز دانش��جويان دارن��د اما اعضاي 
كميسيون معتقدند دانشجوياني كه پيش از نابساماني هاي 
ارزي براي ادامه تحصيل از كشور خارج شده اند را نمي توان 
به حال خود رها كرد و بايد براي آنها راهكاري در نظر گرفت.

   دانشجويان نبايد بدون حمايت رها شوند
نماينده مردم گرمي در مجلس ش��وراي اس��امي افزود: 
دانشجويان به اميد ارز دانشجويي براي ادامه تحصيل از كشور 
خارج شده اند حال به دليل افزايش نرخ ارز مشكات بسياري 
براي اين افراد ايجاد شده بنابراين نمي توانند با دلايلي مانند 
نابساماني هاي ارزي و گراني آنها را به حال خود رها كنيم در 
جلسات كميسيون آموزش مقرر شد ارز مناسب براي اين 

افراد در نظر گرفته شود.
دانشجويان به اميد ارز دانشجويي براي ادامه تحصيل از كشور 
خارج شده اند حال به دليل افزايش نرخ ارز مشكات بسياري 
براي اين افراد ايجاد شده بنابراين نمي توانند با دلايلي مانند 

نابساماني هاي ارزي و گراني آنها را به حال خود رها كنيم

    شرايط پرداخت ارز دانشجويي 
وي با بيان اينكه براساس صحبت هاي انجام گرفته در 
كميسيون آموزش مقرر شد مس��وولان وزارت علوم 
مس��اعدت هاي لازم را براي تخصيص ارز دانشجويي 
به دانشجويان خارج از كشور انجام دهند، اظهار كرد: 
اين ارز تنها به دانشجوياني اختصاص پيدا مي كند كه 
از يك سو پيش از نابساماني هاي ارزي از كشور خارج 
ش��ده اند و از سوي ديگر در مراكز و دانشگاه هاي مورد 
تاييد وزارت علوم ادامه تحصيل دهند. در صورتي كه به 
دانشجويان مراكز غيرمعتبر ارز دانشجويي تخصيص 
داده شود به نوعي مدرك آنها تاييد شده و انتظارات و 

توقعات جديدي ايجاد مي شود.
سخنگوي فراكسيون فرهنگيان مجلس تاكيد كرد: 
افرادي كه قصد ادامه تحصيل در خارج از كشور را دارند 
بايد بدانند ارز دانشجويي به آنها اختصاص پيدا نمي كند 
و با اطاع از اين امر برنامه  ريزي هاي خود را انجام دهند.

   راهكار ساماندهي وضعيت دانشجويان خارج 
از كشور 

مي��رزاده همچنين با اش��اره به راهكاره��اي آموزش 
عالي براي س��اماندهي وضعيت دانشجويان خارج از 
كشور، ادامه داد: در آخرين جلسه كميسيون آموزش، 
تحقيق��ات و فناوري ب��ا مس��وولان وزارت هاي علوم 
و بهداش��ت ش��رايط و تمهيدات لازم براي بازگشت 
دانش��جويان ايراني خارج از كش��ور به داخل و ادامه 

تحصيل آنان مشخص شد.

   بسياري به كشور بازگشته اند
سخنگوي كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس تاكيد كرد: 
براساس تصميم وزارت بهداشت دانشجوياني كه 36 واحد را 
گذرانده اند مي تواند پس از بازگشت به ايران در دانشگاه هاي 
داخلي ادامه تحصيل دهند همچنين براساس تصميم وزارت 
علوم، تحقيقات اين افراد مي توانند پس از گذراندن يك ترم 
در دانشگاه هاي داخلي ادامه تحصيل دهند كه خود كمك 
بزرگي براي دانشجويان خارج از كشور است تاكنون بسياري 

از اين دانشجويان به كشور بازگشته اند.

   كاهش نرخ ارز ادامه دارد
روز دو شنبه 21 آبان 97، نرخ انواع ارز و سكه با روند با ثبات 
و كاهشي مواجه شد بطوريكه برخي فعالان بازار ارز اعام 
كردند كه تعدادي از صرافي ها و مراكز مختلف صرافي در 
تهران و كشورهاي منطقه، قيمت هر دلار امريكا را به 13 هزار 
و 530 تا 14 هزار تومان و هر يورو به را 16 هزار و 600 تومان 
معامله كرده اند و درهم نيز بين 3680 تا 3760 تومان در اين 
مراكز فروخته شده است. براين اساس، نرخ دلار حدود 300 

تومان نسبت به روز يكشنبه كاهش داشته است. 
به گزارش تع��ادل، نرخ دلار در مراكز مختل��ف و بازارها و 
صرافي هاي مختلف بين 13500 تا 14000 تومان معامله 
شده و نش��ان مي دهد كه تمايل نرخ دلار به كاهش و قرار 
گرفتن در كانال 13 هزار تومان روبه افزايش است. نرخ درهم 
نيز بين 3680 تا 3760 تومان معامله شده كه نسبت به روز 

يكشنبه كاهش يافته است. 
از سوي ديگر، سايت سنا ميانگين نرخ ارز روز شنبه را براي 

دلار 14020، ليرتركيه 2677، يورو 16072، درهم 3845، 
ي��وآن 2074 و پوند 18175 تومان اعام كرده اس��ت.  در 
ش��رايطي كه نرخ هر اونس طا نيزدر بازار جهاني با 5 دلار 
كاهش به 1206 دلار رسيده، نرخ طا و سكه نيز كاهش يافته 
است. سكه امامي با قيمت 4 ميليون و 310 هزار تومان، سكه 
بهار آزادي 4 ميليون و 100 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون 
و 170 هزار تومان، ربع سكه 1 ميليون و 195 هزار تومان، 
سكه گرم 685 هزار تومان، آب شده نقدي 17 عيار مثقالي 
يك ميليون و 740 هزار تومان و هر گرم طاي 18 عيار به 
قيمت 402 هزار تومان معامله شدبا توجه به روند نزولي بودن 
نرخ روزهاي قبل، برخ��ي دلالان تاش دارند كه با مطرح 
كردن موضوع عدم امكان اصاح cft به ايجاد هيجان در بازار 
بپردازند. براين اساس، برخي كارشناسان معتقدند كه دلار 
سليمانيه 14170 و دلار تهران 14300 شد و از طرفي دلار 
فردايي هرات 13950تومان بود، اگر روند بازار نزولي شود 
مهم ترين حمايتي كه از دلار صورت مي گيرد در 14200 
تومان است و عبور پر قدرت از آن ما را به 13800 هم مي تواند 
برساند ولي اگر جهت برگردد و صعودي شود اولين مقاومت 

براي دلار 14600 و بعدي 14800 تومان خواهد بود. 

   موان�ع موج�ود ب�راي به كارگي�ري ارزهاي 
ديجيتال در ايران

عبدي، كارش��ناس اقتصادي در گفت وگ��و با خانه ملت 
مي گويد: يكي از اصلي ترين مشكاتي كه در حال حاضر 
مانع فعاليت بازرگانان با ارزهاي ديجيتال اس��ت، مشكل 
قان��ون اجباري بودن تحويل ارز پس از صادرات اس��ت. بر 

اساس پيمان سپاري ارزي كه از ارديبهشت ماه سال جاري 
براي تمام بازرگانان اجباري شده است، بازرگانان بايد عين 
رقم صادراتي خود را به صورت حواله در اختيار وارد كنندگان 
قرار دهند كه اگر اين عمليات نقل و انتقال با ارزهاي ديجيتال 
صورت گيرد عما قانون پيمان سپاري ارز غيرقابل اجراست.

وي تاكيد مي كند: همچنين به دليل غيرقانوني اعام شدن 
خري��د و فروش ارزهاي ديجيتال در ظاهر اش��خاصي كه 
مي خواهند در داخل كشور آن را نقد كنند به همين بهانه 

ارزش كمتري براي ارزهاي ديجيتال پرداخت مي كنند.
اين كارش��ناس اقتصادي همچنين معتقد است: آخرين 
دليلي كه باعث مي شود نتوان از ارزهاي ديجيتال در ايران 
استفاده كرد نپذيرفتن اين ارزها در اسناد گمركي و ترخيص 
است، اين يعني اگر پيش فاكتور با ارز ديجيتال باشد عما 

هيچ تعريفي در عمليات هاي بازرگاني ايران ندارد.
س��يد ناصر موس��وي لارگاني عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس همچنين درباره به كارگيري ارزهاي ديجيتال به 
خبرگزاري خانه ملت مي گويد: استفاده از ظرفيت ارزهاي 
ديجيتال نيازمند بررس��ي هاي همه جانبه اس��ت و علت 
سكوت بسياري از كشورها در قبال باك چين و ظرفيت 
ارزهاي ديجيتالي را بايد نا مشخص خواندن مبدا و چگونگي 

تصميم گيري براي ارزش آن دانست.
وي معتقد اس��ت: بيت كوي��ن و ارزه��اي ديجيتال 
نمي توانند بس��تري براي دور زدن تحريم ها باش��ند 
اما مس��يرهاي فرعي قابل تاملي به شمار مي روند كه 
سياست گذار پولي و مالي با سنجيدن جوانب مختلف 

مي تواند ميزان استفاده از آن را بررسي و اعام كند.

وهاب قليچ| 
سود عقود مشاركتي بايد از نتيجه طرح مشاركتي حاصل 
آيد و توزيع آن پس از كس��ر ماليات، تعهدات، بدهي هاي 
مالي، ساير هزينه هاي پروژه و همچنين اصل سرمايه اوليه، 

به نسبت سهم الشركه طرفين صورت پذيرد.
مشاركت مدني از جمله عقودي است كه بانك هاي اسامي 
خصوصا بانك هاي توس��عه اي براي اعطاي تسهيات به 
متقاضيان مورد اس��تفاده قرار مي دهند. بنا به تعريف، در 
آميختن سهم  الشركه نقدي يا غيرنقدي شريك با سهم  
الش��ركه نقدي يا غيرنقدي بانك به صورت مش��اع براي 
انجام كاري معين درباره فعاليت هاي توليدي، بازرگاني 
و خدماتي به مدت محدود به قصد انتفاع بر حسب قرارداد 
را ذيل تسهيات مشاركت مدني معرفي مي نمايند. نكته 
حائز اهميت آنست كه سود و زيان اين فرآيند بايستي به 
تناسب سهم شريكان در مال مشاع و بر اساس سود واقعي 
و نتيجه نهايي طرح مدنظر تقس��يم شود. شرايط و نحوه 
توزيع سود در قرارداد مشاركت نبايد مغاير با روح مشاركت 
باشد. براي مثال تخصيص مبلغ از پيش تعيين شده سود 
يا درصد معيني از سرمايه )به عنوان سود( به يكي از شركا 

به صورت قطعي مجاز نيست. آنچه عموما در تسهيات 
مشاركت مدني در نظام بانكي ماك تسويه قرار مي گيرد، 
سود انتظاري است و كمتر به محاسبه و ماك گيري سود 
قطعي پرداخته مي ش��ود. فارغ از آنكه آيا مي توان ضمان 
سود را در قرارداد در قالب شرط ضمن عقد قرار داد يا خير 
كه خود بحث مفصلي مي طلبد، اين نوشتار قصد دارد به يك 
تصور اشتباه اشاره نمايد. بعضا مشاهده مي شود كه مديران 
بانكي چنين استدلال مي كنند كه چون نرخ سود انتظاري 
تسهيات مشاركت مدني توسط بانك »پايين تر از نرخ تورم 
سالانه« تعيين مي شود و تسهيات گيرنده منابع تخصيص 
داده شده را با نرخي كمتر از نرخ تورم به بانك بازپرداخت 
مي كند، پس اين نرخ اس��امي بوده و قطعي كردن سود 
انتظاري خالي از اشكال است. به عبارتي با اين محاسبه، نه 
تنها اجحافي به تسهيات گيرنده وارد نمي شود بلكه بانك 
با رافت اس��امي و تخفيف اقتصادي با تسهيات گيرنده 
برخورد داشته است و از اين حيث ايراد شرعي به نرخ سود 
تسهيات مشاركتي بانك وارد نخواهد بود! به نظر مي رسد 
اين تصور از يك سوءبرداشت نسبت به ماهيت و كاركرد 
عقد مشاركت مدني نش��ات گرفته است. اسامي بودن و 

يا نبودن فرآيند تعيين و دريافت سود تسهيات مشاركت 
مدني، ارتباطي با نرخ تورم ندارد. كما آنكه در قرض ربوي 
هم صرف آنكه نرخ دريافتي از قرض گيرنده پايين تر از نرخ 
تورم باش��د نمي تواند جوازي بر دريافت سود از پرداخت 
قرض باشد. دريافت س��ود از قرض داراي حرمت شرعي 
است چه يك درصد باشد، چه كمتر از نرخ تورم و چه بالاتر 
از نرخ تورم. علت آن است كه حرمت دريافت سود در عقد 
قرض ارتباطي با تناسب آن با نرخ تورم ندارد و اين حرمت 
از ماهيت و احكام عقد قرض نشات مي گيرد. بر اين قاعده، 
حرمت دريافت سود قطعي و از پيش تعيين شده در عقود 
مشاركتي نيز از ماهيت و احكام اين عقود نشات مي گيرد 
كه سود اين عقود بايد از نتيجه طرح مشاركتي حاصل آيد 
و توزيع آن پس از كسر ماليات، تعهدات، بدهي هاي مالي، 
ساير هزينه هاي پروژه و همچنين اصل سرمايه اوليه، به 
نسبت سهم الشركه طرفين صورت پذيرد.به عنوان مثال 
فرض كنيد نرخ تورم س��الانه در اقتصاد 20 درصد است و 
بانك نرخ سود انتظاري تسهيات مشاركت مدني را به نرخ 
18 درصد در متن قرارداد تعيين مي كند. حال چنانچه به 
علت ركود اقتصادي، نرخ س��ود برآمده از طرح اقتصادي 

تامين مالي شده 10 درصد باشد، ماك سود پرداختي بايد 
همين 10 درصد قرار گيرد و نه 18 درصد! چرا كه در عقد 
مشاركت مدني ماك تسهيم سود، سود نهايي برآمده از 
طرح مشاركتي است و نه سود انتظاري و از پيش تعيين شده 
ابتداي دوره. روشن است كه آنچه در عقود مشاركت مدني 
مجاز به تعيين پيش از فرآيند مشاركت است تنها نسبت 
تسهيم سود بين طرفين مشاركت است )مثا 80٪ به ٪20( 
و نه نرخ نهايي س��ود.در اين قاعده كاركرد سود انتظاري 
صرفا آنست كه چشم اندازي براي طرفين مشخص باشد و 
بر اساس آن تا قبل از مشخص شدن سود واقعي، بخشي از 
وجوه به صورت علي الحساب و غير قطعي )تحت عنوان سود 
انتظاري( در قالب عقد قرض به شركا اختصاص داده شود، 
البته مشروط بر اينكه تسويه نهايي بر مبناي سود واقعي در 
انتهاي دوره انجام شود. بنابراين مشخص است كه دريافت 
نرخ سود تسهيات مشاركت مدني بر حسب نرخ از پيش 
تعيين شده حتي اگر كمتر از نرخ تورم باشد، به خودي خود 
مشروع نبوده و نياز به محاسبه سود واقعي برآمده از طرح 

اقتصادي وجود دارد.
لازم به ذكر اس��ت كه به  نظر مي آيد منشأ ايجاد اين تصور 

اش��تباه، در خلط بين عقود مبادله اي و عقود مش��اركتي 
است. چرا كه ارتباط نرخ سود با نرخ تورم در ضمن برداشت 
ياد شده عموما براي عقود مبادله اي )نه مشاركتي( طرح 
مي شود. براين قاعده هنگام تعيين نرخ سود در عقود اجاره، 
مرابحه، جعاله، خريد دين و غيره، توجه به نرخ تورم و نرخ 
بازارهاي رقيب مي تواند نرخ س��ود را در فضايي عادلانه تر 

تعيين نمايد كه مانع شرعي نيز بر آن مترتب نيست.
نتيجه نهايي بحث آنست كه مشاركت به معناي شراكت در 
ريسك و تسهيم سود و زيان واقعي است و در شرايط ركود 
اقتصادي و پايين بودن نرخ بازدهي طرح هاي تامين مالي 
شونده، ريسك عدم دستيابي به سود انتظاري براي طرف 
تامين مالي كننده بسيار جدي خواهد بود. از اين رو چنانچه 
بانك ها مايل به آن هستند كه منابع خود را حداقل به اندازه 
نرخ تورم تقويت نمايند نياز است كه به جاي استفاده از عقود 
ريسكي مشاركتي به سمت عقود مبادله اي با نرخ سود ثابت 
حركت نمايند. بديهي است اس��تفاده از عقود اسامي در 
مبادلات مالي و عدم التزام به ش��رايط و احكام خاص آن، 
ريسك تخطي از اصول شريعت و افتادن به چاله شبهات 

شرعي را به نحو چشمگيري افزايش مي بخشد.
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اعلام نتايج قرعه كشي 
قرض الحسنه پس انداز بانك انصار

با اتم��ام بررس��ي هاي صورت گرفته از س��وي 
مسوولان دادس��تاني كل، بانك مركزي و بانك 
انصار در خصوص اسامي برندگان نهمين مرحله 
قرعه كشي سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز اين 
بانك كه به منظور اطمينان از عدم مغايرت هاي 
قانوني، تطبي��ق ويژگي ها وش��رايط صاحبان 
سپرده ها با مقررات اعام شده و رعايت الزامات 
اين مرحله از قرعه كش��ي صورت گرفت، نتايج 
قرعه كشي مرحله نهم سپرده هاي قرض الحسنه 

پس انداز بانك انصار تاييد شد .
به گزارش اداره كل روابط عمومي  و تبليغات بانك 
انصار، اسامي برندگان خوش اقبال نهمين مرحله 
قرعه كشي سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز 
بانك انصار از طريق پورتال رسمي بانك انصار به 
نشانيwww.ansarbank.ir بخش خدمات 
ويژه- نتايج قرعه كشي اعام شده است و واجدين 
شرايط شركت در قرعه كشي اين مرحله مي توانند 
با مراجعه به اين پورتال به نشاني يادشده و با وارد 
كردن ش��ماره مش��تري خود در قسمت نتايج 

قرعه كشي به اين اسامي دسترسي پيدا كنند. 
جواي��ز اي��ن دوره ش��امل 110 جاي��زه ه��زار 
ميليون ريال��ي، 110 كمك هزينه خريدصنايع 
دس��تي هريك به ارزش 25 ميليون ريال، 110 
كمك هزينه سفر به عتبات عاليات هر يك به ارزش 
15 ميليون ريال و هزاران جايزه نقدي هريك به 

ارزش 500 هزار ريال است.
همچنين يادآوري مي ش��ود كه سپرده گذاران 
محترم مي توانند با حفظ موج��ودي يا افزايش 
آن، از امتي��ازات ويژه اين بانك در مراحل بعدي 
قرعه كشي سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز 

بهره مند شوند.

بانك هاي متصل به سوييفت 
قابليت بين المللي ندارند

عضو كميس��يون برنامه، بودجه ومحاس��بات 
مجلس مي گويد 12 بانكي كه در ليس��ت سياه 
سوئيفت قرار ندارند توان فعاليت هاي بين المللي 

را ندارد.
عزت الله يوسفيان ما در گفت وگو با خانه ملت، 
با اش��اره به اينكه 12 بان��ك ايراني همچنان به 
سوئيفت متصل هس��تند، اظهار داشت: ليست 
بانك هاي تحريمي براي اتصال به سوئيفت منتشر 
شده است و تمام بانك هايي كه داراي مجوز براي 
فعاليت بين المللي بوده اند، در اين ليست سياه 

قرار گرفته اند.
عضو كميسيون برنامه، بودجه ومحاسبات مجلس 
ادامه داد: اينكه گفته مي شود تعدادي از بانك هاي 
ايراني همچنان به سوئيفت متصل هستند به اين 
معنا نيست كه امريكا برخي بانك ها را از اين تحريم 
مستنثي كرده اند بلكه به نظر مي رسد بانك هاي 
كوچك كه مجوز فعاليت بين المللي را ندارند يا 
صندوق تعاوني ها كه تابلوي بانك زده اند از اين 

تحريم ها مستنثي شده اند.
نماينده مردم آمل در مجلس دهم شوراي اسامي 
در خص��وص مجوز بانكي گف��ت: بانك هايي در 
مجامع بين المللي قابل قبول است كه عدد و رقم، 
كد و س��طح معامات بين المللي را داشته باشد 
حتما اين 12 بانك در سطح بين المللي نبوده اند 
كه در ليست سياه قرار نگرفته اند و امريكا به بانكي 

رحم نكرده است.
وي تاكيد كرد به نظر مي رسد اين بانك ها مشكل 
بين المللي دارند و ت��وان معامات بين المللي را 
ندارند كه در ليس��ت سياه قرار نگرفته اند، با اين 
حال حتي اگر در سطح بين المللي بتوانند فعاليت 
كنند، بانك هاي ديگر از ترس مجازات هاي امريكا 

تمايلي به همكاري با ايران نخواهند داشت.
يوسفيان ما در ادامه گفت وگو با خبرگزاري خانه 
ملت، با تاكيد بر اينكه تحريم ها زورگويي و گردن 
كلفتي است، بيان داشت: تحريم ها حكم دادگاه 
نيس��ت اما مجامعي كه بايد با ايران روابط مالي 
داشته باشند از ترس اينكه ممكن است امريكا آنها 
را مجازات كنند دست به همكاري با بانك هاي 

ايراني كه در ليست سياه نيستند، نمي زنند.
به نظر مي رس��د اين بانك ها مشكل بين المللي 
دارن��د و توان معامات بين المللي را ندارد كه در 

ليست سياه قرار نگرفته اند
اين نماينده مجلس با بيان اينكه 12 بانك ايراني 
همچنان به سوئيفت متصل هس��تند با اما و اگر 
مي توانند فرصتي براي دور زدن تحريم ها باشند، 
گفت: اگر اي��ن بانك ها مجوز فعاليت بين المللي 
داشته باشند مي توانند فرصت خوبي براي ما در 
دوران تحريم باشند اما بعيد مي دانم چنين داشته 
باشند احتمالا اينها صندوق هاي قرض الحسنه اي 

هستند كه با تابلوي بانك فعاليت مي كنند.
به گفته مدير مبارزه با پولشويي و تطبيق بانك 
خاورميانه، در حال حاضر حدود 11 تا 12 بانك 
ايراني هستند كه در فهرست تحريم هاي ثانويه 
امريكا قرار ندارند و سوئيفت براي آنها باز خواهد 
بود كه اين بانك ها در ابتدا بايد بخش بين الملل 
فعال داشته باشند و در مرحله دوم بانك هايي را 
پيدا كنند كه حاضر باشند به عنوان بانك كارگزار 
با آنها كار كنند. رجايي سلماس��ي با بيان اينكه 
برخي بانك ها از جمله سامان، كارآفرين، اقتصاد 
نوين، مس��كن، س��رمايه و ... از ابتدا در فهرس��ت 
تحريم هاي ثانويه قرار نداشتند، تصريح كرد: چند 
روز پس از آن يعني روز پنج شنبه هفته گذشته با 
تغييري كه در فهرست تحريم هاي امريكا اعمال 
شد، در واقع گفته شد كه اشتباهي به وجود آمده 
و امريكا بانك هاي خاورميان��ه، حكمت ايرانيان، 
قرض الحسنه مهر ايران و موسسه مالي توسعه را از 
 فهرست تحريم هاي ثانويه خارج كرد؛ در واقع تگ
 subject to secondary sanctions از 

آنها برداشته شد.



تحليلگران 5 بازار سرمايه

»تعادل«وضعيتجهانيوداخليكالاهاياساسيوپتروشميهارابررسيميكند

بازارها در برزخ صعود و نزول
گروه بورس |سميرا ابراهيمي| 

در هفته ه��اي اخير، پ��س از فراز و نش��يب هايي كه 
شاخص ها را بر مبناي افزايش قيمت ارز بالا مي برد، بازار 
در آرامشي فرو رفته بود كه البته شاكله ريزشي در آن 
غالب بود، بازار كالاهاي اساسي در سطح جهاني نيز روند 
كم و بيش ريزشي گرفت. اين موضوع در كنار آغاز دور 
دوم تحريم ها، مزيد بر علت شد كه بسياري از سهم ها 
با تهديد ريزش ارزش مواجه ش��وند. سردمدار ريزش 
قيمت ها در بازار جهاني، كاهش قيمت نفت بود كه بيش 
از 10 روز ري��زش قيمت، مي توانيم  نمود آن در بورس 
را در شاخص گروه فرآورده هاي نفتي مشاهده كنيم 
كه از روزهاي انتهايي مهرماه باعث ريزش شاخص اين 
گروه كه شامل شركت هاي پالايشگاهي مي شوند، شد. 
البته در يك��ي دو روز اخير، برخي از س��هم هاي اين 
گروه روند متعادل و آرام افزايشي داشتند اما به گفته 
تحليلگران اين موضوع هنوز به دليل تنظيم ارزش بازار 

سهام اين گروه با ارزش جايگزيني دلاري آنهاست. 
محصولات پتروشيمي نيز معامله گران خود در بورس 
كالا را با مش��كلات متعددي در تصميم گيري مواجه 
كردند. اولين موضوع اين اس��ت كه اخبار غير رسمي 
حاكي از تعيي��ن قيمت پايه اين محص��ولات با دلار 
نيمايي است. در صورتي كه اين اتفاق رخ دهد، عمده 
محصولات پتروشيمي به خصوص در بخش معاملات 
س��لف با كاهش تقاض��ا مواجه مي ش��وند. در همين 
حال موضوع اعتصاب رانن��دگان و عدم حمل و نقل 
محموله هاي پتروش��يمي نيز براي بازار دردسرساز 
ش��ده اس��ت، اين در حالي اس��ت كه مبالغ بالايي از 
سوي رانندگان  براي حمل محموله هاي پتروشيمي 
درخواست مي شود كه گفته مي شود شكسته شدن 
اعتصاب رانندگان، مي تواند به واقعي قيمت محصولات 

پتروشيمي بينجامد. 
متانول و متانول س��ازان يكي از مهم ترين محصولات 
پتروشيمي در ميان ش��ركت هاي ايران است كه در 
ماه ه��اي اخير به دليل افزايش ن��رخ جهاني متانول، 
توجه س��رمايه گذاران را به خود جلب ك��رده بود. اما 
قيمت متانول در معاملات هفته گذشته بازار جهاني 
نيز نزولي بود. هر تن متانول در هفته گذش��ته با افت 
بيش از 10 درصدي به س��طح 360 دلاري رس��يد. 
عل��ت افت قيمتي اين محصول پتروش��يمي در بازار 
آسيا دلايل متعددي دارد. در فروردين سال جاري به 

احتمال عدم تكرار الگوي سنتي متانول و ادامه رشد 
قيمتي در فصل سرما اشاره شده بود. در اين ميان افت 
قيمت محصولات پليمري نيز مزيد بر علت ش��ده تا 
زيان احتمالي در واحدهاي متانول سازي اوج بگيرد. 
اين اس��اس ضعف سمت تقاضا محس��وس است. در 
سمت عرضه نيز ايران و ديگر كشورها مانند امريكا بر 
ميزان توليدات خود افزوده اند و ادامه افزايش ظرفيت ها 
مي تواند بر قيمت متانول فشار وارد كند. در اين ميان 
متانول سازان ايران ممكن است براي به دست آوردن 
سهم بازار بيشتر با توجه به افزايش ظرفيت داخلي و 
همچنين مصايب تحريمي با افزايش تخفيف به دنبال 

فروش محصولات خود باشند.
همچنين براي بررسي سهام شركت هاي پتروشيمي به 
خصوص پي وي سي ساز ها، توجه به اين نكته ضروري 
است كه قيمت پي وي س��ي در بازار ايران با افزايش 
در ماه هاي اخير مواجه بوده اما همچنان كاتاليس��ت 
مصرفي پي وي س��ي سازها با مشكل حمل از امارات 
به دليل تحريم ها روبه رو اس��ت. همچنين در ليست 
تحريم ها، مشاهده مي شود كه امور بين الملل شركت 
ملي نفت، پتروش��يمي بندر امام، ش��ركت بازرگاني 
پتروشيمي، ش��ركت كالاي نفت، مپنا، پتروشيمي 
مرجان، پتروش��يمي پارس، پتروپارس، پتروشيمي 

صدف، پتروشيمي شهيد تندگويان نيز قرار دارند. 

      مس و آلومينيوم، يوان و تقاضا
از س��وي ديگر بازار جهاني فلزات اساس��ي روندهاي 
متضادي را در پيش گرفته اس��ت. ط��ي هفته اخير 
آلومينيوم فوب اس��تراليا در مدار نزولي قرار داشت و 
حتي به كاهش قيمت 7 درصدي هم رس��يد. قيمت 
آلومينيوم در انگلستان نيز نزولي بود اما ميزان ريزش 
آن كمتر از محصول استراليايي بود. در امريكا نيز اين 
محصول روند رو به نزول داشت كه البته ميزان ريزش 
قيمت آلومينيوم در بازار امريكا از انگلستان و استراليا 
كمتر بود. نگاهي به عملك��رد 7 ماهه تجارت داخلي 
آلومينيوم نيز حاكي از آن اس��ت كه ارزش صادراتي 
آلومينيوم ايران، 40 درصد افت داشته اما ارزش واردات 
اين محصول نيز 27 درصد افت داش��ته است. برخي 
مي گويند دليل كاهش ارزش صادرات، عطش تقاضا 

در بازار داخلي است. 
در اين زنجيره، كالاي مس ب��ه لحاظ تناژ صادراتي 

كاهش چشمگير 47 درصدي داشته اما ارزش ريالي 
صادراتي آن در 7 ماه ابتدايي س��ال 16 درصد رشد 
كرده اس��ت. واردات اين محصول نيز به لحاظ تناژ و 
ارزش كاه��ش بيش از 90 درص��دي را تجربه كرده 
است. اين موضوع به منزله آن است كه توليد داخلي 
افزايش داش��ته و جهش قيمتي آن توانس��ته است 
كاهش صادرات را بپوشاند. در ابتداي ماه نوامبر )ماه 
جاري ميلادي( اين محص��ول جهش قيمت حدود 
2 درصدي در بازارهاي جهاني داش��ت، اين جهش 
2 درصدي توانس��ت حدود 5 درصد به رش��د سهام 
توليدكنندگان م��س در بورس لندن كمك كند كه 
اين اختلاف ميزان رشد س��هام و كالا، مي تواند اين 
سيگنال را به خريداران بدهد كه رشد قيمتي اين كالا 
ادامه دارد. البته تضعيف شاخص دلار در مقابل دلار 
نيز موضوع مهمي در روند رشد قيمتي اين محصول 

است زيرا توليدكنندگان چيني را به صرافت پركردن 
انبارها انداخته و اين يعني رشد تقاضا. 

      از فولاد جهاني تا جلسه وزارت صنعت 
كالاي فولاد به تنهايي 48 درصد از ارزش زنجيره توليد 
و صادرات محصولات معدني كشور را به خود اختصاص 
داده است. در نگاهي به روند تجاري 7 ماه ابتدايي سال 
جاري، شاهد آن هستيم كه رشد 56 درصدي در ارزش 
و 22 درصدي در تناژ صادراتي اين كالا رخ داده است. 
در بازار ه��اي جهاني نيز كه چين ب��ه عنوان بازيگر 
اصلي صنعت فولاد ش��ناخته مي ش��ود، شاهد آن 
هس��تيم كه هزينه توليد هرتن بيلت چين در هفته 
گذشته 1.7 درصد افزايش و به 481 دلار در هر تن 
رسيده است. روند افزايش��ي هزينه ها از اوايل سال 
2016 شروع شده و ادامه دار بوده، با توجه به تقاضاي 

بالاي فولاد چي��ن، به احتمال زي��اد عامل محرك 
قيمت ها در هفته هاي آينده خواهد بود. 

همچنين دو روز پيش توليدكنندگان فولادي، نماينده 
بورس كالا و مس��وولان وزارت صنع��ت در محل اين 
وزارتخانه جلسه اي داشتند كه دليل اصلي اين جلسه، 
تغيير قيمت پايه فولاد و محصولات فولادي است. از اين 
جلسه هنوز خبري منتشر نشده اما طبق پيگيري هاي 
خبرنگار »تعادل«، قرار ش��ده اس��ت ك��ه كميته اي 
متش��كل از عرضه، تقاضا و بستر بازار كه همان بورس 
كالاست، مشكلات را بررسي كرده و به نتيجه برسند. 
همچنين به گوش مي رس��د كه احي��اي قراردادهاي 
بلندمدت در بورس كالا، يكي از پيشنهادات ارايه شده 
در اين جلسه است. گفته مي شود نتايج بررسي كميته 
مشترك فوق الذكر در روزهاي آتي ماحصل بررسي ها 

و تصميمات خود را منتشر خواهند كرد. 
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 مشكلات متعدد شركت ها
در بورس

بازار سهام به آرامش نسبي محسوسي رسيده و به 
نظر مي رسد در ماه هاي آتي، انتشار گزارش هاي 
ماهان��ه و فصلي م��وج جديدي از تقاض��ا را در 
بس��ياري از نمادها ايجاد كند. به گزارش س��نا، 
علي اسلامي بيدگلي رييس هيات مديره شركت 
آرم��ان آت��ي در خصوص عبور از ريس��ك هاي 
سيستماتيك در بازار سهام گفت: بازار سرمايه 
ايران از نظر تعداد س��رمايه گذار حقيقي يعني 
افرادي كه معاملات روزانه مكرر انجام مي دهند 
در ميان پرتعدادترين سرمايه گذاران قرار دارد، 
همچنين حجم معاملات اين گروه نيز در ابعاد 
و اندازه هاي بزرگ است. در اين صورت طبيعي 
است تاثير پذيري اين بازار از اين نوع ريسك ها 
زي��اد باش��د. وي در ادامه افزود: تجربه نش��ان 
داده در بس��ياري از موارد، تاثيرپذيري بورس از 
ريسك هاي سيستماتيك قبل از وقوع آن رخداد 
مشاهده مي ش��ود. اگر به روند معاملات قبل از 
13 آبان و انتخاب��ات ميان دوره اي امريكا توجه 
كنيم، مي بينيم با نزديك شدن به تاريخ مد نظر، 
بازار عكس العمل خاصي به اين موضوع نش��ان 
ن��داد، زيرا پيش از اين اتفاق��ات بورس واكنش 

كوتاه مدتي به اين رخدادها داشته است.
اسلامي بيدگلي در مورد اثر اين تحريم ها در بازار 
سرمايه گفت: در حال حاضر سياست هاي امريكا 
در خصوص به صفر رساندن صادرات نفت ايران 
محقق نشده اس��ت. از سوي ديگر طي روزهاي 
اخير اعض��اي اوپك در نشس��ت هاي زيادي به 
جلوگيري از افت قيمت نفت تاكيد كرده اند. بر 
اين اساس، به نظر مي رسد كه طي ماه هاي آتي 
شاهد رونق قابل توجهي در بخش صادرات نفت 
در كش��ور باش��يم. رييس هيات مديره شركت 
آرمان آت��ي در بخش ديگ��ري از اظهاراتش به 
تبيين سياست هاي جديد ارزي وزارت اقتصاد 
اش��اره كرد و گفت: در علم اقتص��اد روش هاي 
مختلفي براي كنترل پول ملي يك كش��ور در 
برابر ارزهاي بين المللي وج��ود دارد، به عنوان 
مثال سال هاست بسياري از كشورهاي عربي از 
روش ارز شناور آزاد براي كنترل پول ملي از آن 
اس��تفاده مي كنند. مثلا نرخ درهم در برابر دلار 
سال هاست در محدوده خاصي قرار دارد و تغيير 
چنداني نداشته است. وي افزود: در اقتصاد ايران 
طي سال هاي گذشته سيستم ارز شناور مديريت 
شده، مورد استفاده قرار گرفته شده است. با اين 
وجود اين روزها به دليل وجود چندين مبنا براي 
تعيين نرخ ارز ش��ركت ها با مشكلات متعددي 

مواجهند.

     ضرورت تعيين مبناي قيمت مشخص
اسلامي بيدگلي با اشاره به مزيت هاي شبكه نيما 
گفت: با توجه به اظهارات مقامات مسوول طي 
روزهاي اخير به نظر مي رسد شبكه ارزي نيما 
مي تواند يكي از مبناهاي اصلي اعلام نرخ براي 
شركت ها باشد. اگر تصميمي اتخاذ شود كه طي 
آن يك مبناي مشخص براي صورت هاي مالي 
بنگاه ها در نظر گرفته شود، بدون شك شفافيت 
مالي ش��ركت ها تا حد زيادي افزايش مي يابد. 
اين كارشناس بازار س��رمايه از ورود موج هاي 
جديد نقدينگي به بازار سرمايه خبر داد و گفت: 
خوشبختانه بازار ارز و سكه در هفته هاي اخير 
از نوسان خيلي محدودي برخوردار بوده است، 
در اين صورت بايد انتظار داش��ته باشيم بخش 
ديگري از سرمايه هاي سرگردان به بخش مولد 

و بازار سرمايه وارد شود.

 ضعف گردش پول
در بازار سهام

يك كارشناس بازار سرمايه معتقد است از منظر 
مالي رفتاري مي توان گفت قيمت كنوني سهام در 
بورس فرآيندي متعادل را طي مي كند و جاي هيچ 
نگراني براي بازار فعلي نيس��ت. به گزارش فارس، 
كامران صديقيان كارشناس بازار سرمايه دليل افت 
قيمت سهام و افزايش فروشندگان در برابر خريداران 
سهام را ناشي از ضعف نقدينگي دانست و گفت: بازار 
سهام در حالي طي هفته هاي اخير در روند متعادلي 
شاهد اصلاح قيمتي 20 درصدي بوده كه نگراني از 
اوضاع بازارهاي جهاني به يك باره به ريزش قيمت ها 
انجاميد. اين كارشناس بازار افزود: اغلب حقوقي ها 
در بازار سهام اقدام به خروج نقدينگي از بازار كرده اند 
و اين در حالي است كه ضعف گردش پول در بازار 
به خوبي لمس مي ش��ود. صديقيان ادامه داد: در 
حال حاضر س��هم هاي برخوردار از نسبت قيمت 
بر درآمدي تحليلي 4 مرتبه اي در بازار وجود دارد 
كه با وجود برخورداري از پتانس��يل رشد اما با فقر 
نقدينگي در بازار مواجه هستند. به باور اين تحليلگر 
بازار سرمايه، كاهش قيمت جهاني نفت خام و ترس 
از تداوم آن در افزايش فروشندگان سهام بي تأثير 
نبوده و افت 20 درصدي قيمت ها بر كاهش قيمت 
ساير كاموديتي ها و كالاهاي پايه بي تأثير نيست. 
صديقيان افزود: در حال حاضر 70 درصد از حجم 
بازار به سهام شركت هاي خام فروش تخصيص يافته 
و بطور طبيعي وقتي قيمت نفت كاهش مي يابد 
انتظار براي كاهش قيمت ساير كالاها از جمله فلزات 
اساسي و معدني ها نيز افزايش مي يابد. وي از تداوم 
انتظار بازار سهام براي انتشار گزارش هاي عملكرد 
سه ماهه سوم امسال شركت ها سخن گفت و افزود: 
در حال حاضر عمده معاملات بازار سهام بر مبناي 
تحليل دلار 8 هزار توماني رقم مي خورد و اين در 
حالي است كه معامله گران بازار سهام از سهم هاي 
بنيادي برخوردار از P/E چهار مرتبه اي نگراني ندارد. 
اين كارشناس بازار سرمايه اضافه كرد: بنابراين در 
صورت عدم افت ش��ديد قيمت نفت در بازارهاي 
جهاني و تثبيت قيمت ها در محدوده كنوني مي توان 

به چشم انداز بازار سهام اميدوار بود.

مكانيسم بورس كالا، سود توليد را به توليدكنندگان رساند
مديرعاملفولادمباركهاصفهان:

حميدرضا عظيميان، مديرعامل فولاد مباركه اصفهان 
مي گويد كه بورس كالا در طول 11سال گذشته همواره 
تلاش كرده تا با ايجاد فضايي مثبت براي انجام معاملات 
به صورت ش��فاف، زمينه توزيع و تخصيص بهينه مواد 
اوليه توليد را فراهم كند و سود خوبي را نيز از طريق حذف 
واسطه ها و استفاده از ابزارهاي مالي به توليدكنندگان 
برساند. به گزارش ايلنا، وي با اشاره به اينكه بورس كالا 
راه حلي شفاف و روشن براي كشف قيمت ها است، گفت: 
حمايت از توليد در فضاي غيرشفاف امكان پذير نيست 
و بورس كالاي ايران يكي از بهترين مسير ها به منظور 
ايجاد شفافيت و تقويت بازار هاي رسمي در كشور است. 
عظيميان در خصوص دلايل شكسته شدن ركوردهاي 
10 س��اله بورس كالا در حج��م و ارزش معاملات بيان 
كرد: س��ال گذشته بر اس��اس آمار و داده ها، بورس كالا 
توانست بيش از 100هزار ميليارد تومان يا نيمي از ارزش 
معاملات بازارسرمايه را به خود اختصاص دهد كه اين امر 
نشان دهنده اعتماد صنايع به اين بازار است. بورس كالا 
در طول 11سال گذشته همواره تلاش كرده تا با ايجاد 
فضايي مثبت جهت انجام معاملات به صورت شفاف، 
زمينه توزيع و تخصيص بهينه مواد اوليه توليد را فراهم 
كند و سود خوبي را نيز از طريق حذف واسطه ها و استفاده 
از ابزارهاي مالي به توليدكنندگان برساند. با اين اقدام، 

هزينه هاي توليدكننده تا حد زيادي كاهش يافته و بهاي 
تمام شده كالاي معامله شده در بورس نيز به مراتب كمتر 
مي شود؛ چون فرآيند عرضه در بورس مانع از دست به 
دست شدن كالا ميان چند واسطه مي شود و محصولات 
به صورت مستقيم در اختيار مصرف كننده قرار مي گيرد 

كه اين نتيجه از نظر اقتصادي بسيار حائز اهميت است.
وي در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه اكنون 11 سال 
از فعالي��ت بورس كالا مي گذرد؛ آي��ا امروز نگاه صنايع 
به بورس، به عنوان حامي و تكيه گاه بوده اس��ت يا خير 
گفت: حمايت از توليد در فضاي غيرشفاف امكان پذير 
نيست؛ يكي از بهترين مسير ها به منظور ايجاد شفافيت، 
تقويت بازار هاي رسمي در كشور است. فعالان اقتصادي 
و س��رمايه گذاران مي دانند كه حضور در بازار هايي كه 
براساس قانون ايجاد شده اند، براساس قواعد اقتصادي 
و شفافيت است برهمين اس��اس از طريق بورس كالا 
مي توان توازن ميان عرضه و تقاضا و حمايت از توليد را 
مهيا كرد. بورس علاوه بر نقشي كه در تنظيم بازار دارد، 
مي تواند با در اختيار داشتن ابزار هاي نوين در راستاي 
تامين مالي شركت ها نيز گام بردارد تا به حمايت از توليد 

و كالاي ايراني نزديك تر شود.
مديرعامل فولاد مباركه اصفهان تصريح كرد: معاملات 
سنتي همواره مشكلات زيادي در نحوه انجام معاملات 

و نظارت بر آنها، كسب تضامين لازم، اطمينان از كيفيت 
كالا، كشف قيمت عادلانه و واسطه گري داشته و همين 
دلايل موجب شده تا س��از وكاري نظام مند براي انجام 
معاملات كالايي در دنيا به نام بورس هاي كالايي ايجاد 
ش��ود. بورس كالاي ايران نيز بر اس��اس همين الگو از 
س��ال 86 با ادغام بورس فلزات و كشاورزي، مسووليت 
تبديل بازار س��نتي كش��ور به بازاري مدرن و شفاف را 
برعهده گرفت. پيش از تاس��يس ب��ورس كالاي ايران، 
بازار محصولات صنعتي و فولادي در كش��ور همواره با 
محدوديت ها و نواقص ساختاري بسيار زيادي مواجه بود. 
يكي از اين مسائل به نوسانات قيمتي، وجود افراد واسطه و 
نبود نظام قيمت گذاري شفاف براي كشف مناسب قيمت 
براساس تقابل عرضه و تقاضا بازمي گردد؛ از اين رو، بين 
عرضه و تقاضا هيچ تعادلي وجود نداشت و افراد واسطه 
به راحتي اين فرصت را در اختيار داشتند كه عرضه را در 
دست بگيرند و با تشنه كردن بازار، قيمت ها را تا ميزان 
نامعقولي افزايش دهن��د، اما با راه اندازي بورس، قيمت 
كالا ها واقعي شد و س��ود اصلي به جيب توليدكننده و 

مصرف كننده رفت.
حميدرضا عظيميان درخص��وص نقش بورس كالا در 
حذف زمينه هاي سوءاستفاده در بازارهاي كالايي نيز 
عنوان كرد: سود عده اي در آشفتگي بازارهاست كه اتخاذ 

تصميمات منطقي و براساس اصول اقتصادي به منظور 
تنظيم بازار، تنها راه جلوگيري از آشفتگي ها است. به اين 
ترتيب كش��ف واقعي قيمت ها و براساس ميزان واقعي 
عرضه و تقاضا ها در بورس از اصلي ترين كانال هاي ايجاد 
ش��فافيت و تعادل در معاملات به شمار مي رود. تجربه 
چندماه اخير و نوس��انات نرخ ارز به وضوح نشان داد كه 
اگر در بازار هاي مختلف داراي شفافيت مناسب بوديم، 
برخي سودجو ها اجازه ايجاد التهاب را پيدا نمي كردند. 
تمام مسوولان و فعالان بازار فلزات بر اين موضوع تاكيد 
دارند ك��ه به كمك بورس كالاي ايران، كش��ور از نظام 
حواله اي و غيرشفاف كه براي محصولات فولادي وجود 
داشت، رها شده اس��ت. پيش از تاسيس بورس كالاي 
ايران، توزيع كالاهاي اساس��ي به بهانه كنترل قيمت و 
تحويل كالاي ارزان به دست مصرف كننده، به صورت 
حواله اي و كوپني انجام مي شد و در آن سال ها، افرادي 
كه به كالاهايي مانند فولاد نياز داشتند، بايد مواد مورد 
نياز خود را از بازار آزاد مي خريدند؛ اين در حالي بود كه 
بسياري از افراد حواله فولاد را با رانت به دست مي آوردند 
و بلافاصله پس از خروج بار از كارخانه فولادسازي، آن را 
به فروش مي رساندند. بورس كالا با اين فلسفه تاسيس 
شد كه اگر حاشيه سودي در بازار وجود دارد به كارخانه 
و سهامداران آن واحد توليدي برسد، نه به جيب دلالاني 

كه س��رمايه گذاري نكرده اند و زحمتي نيز براي توليد 
متحمل نمي شوند. بنابراين، با راه اندازي بورس فلزات، 
نقش واسطه ها روز به روز كمتر شد و سود به توليدكننده 
و سرمايه گذار واقعي رسيد. اين شفافيت همچنين باعث 
شده است تا امكان نظارت نهاد هاي نظارتي و تنظيم گر 

وجود داشته باشد. 
وي درباره اينكه تا چه ميزان امكان بهره گيري صنايع از 
ابزارهاي مالي بازار سرمايه وجود دارد نيز ابراز داشت: از 
يك نظر، اصلي ترين كاركرد هاي بورس، ايجاد شفافيت در 
روند دادوستد كالا ها است و اين مزيت در دوران تحريم ها 
مي تواند نقش تعيين كننده در ايجاد تعادل در بازار هاي 
مختلف داشته باشد. همچنين ظرفيت هاي بورس كالاي 
ايران آنقدر بالا اس��ت كه اين بورس پس از گذشت يك 
دهه از آغاز فعاليت خود، در ابتداي مسير قرار دارد. اما از 
منظر ديگر به ابزارهاي مالي بازار سرمايه مي رسيم بطوري 
كه توسعه ابزارهاي مالي، ارايه خدمات متنوع به فعالان 
اقتصادي و سرمايه گذاران از جمله پتانسيل هاي بورس 
كالا است. البته اس��تفاده از اين ابزار ها نيازمند آشنايي 
بيشتر صنايع است و بايد در اين راستا فرهنگ سازي لازم 
انجام شود تا تعداد فعالان اقتصادي اين بازار بيشتر شود 
كه در اين صورت شاهد استفاده فراگير صنايع از ابزارهاي 

مالي خواهيم بود.

ديدگاه
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گروه بورس|

 ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات روز گذش��ته 
با افزايش يك هزارو 543 واحدي همراه ش��د و در نهايت توانست 
رقم 182 هزارو 211 واحدي را ب��ه خود اختصاص دهد. علاوه بر 
اين، ش��اخص بازار اول با افزايش 1222واح��د به رقم 135 هزار و 
546 واحدي رسيد و در مقابل شاخص بازار دوم با افزايش 2659 
واح��دي، رقم 356 هزار و 634 واحد را به ثبت رس��اند. در همين 
حال، ش��اخص كل هم  وزن با افزاي��ش 301 واحد، رقم 28 هزار و 
482 واحدي را تجربه كرد. همچنين، ش��اخص سهام آزاد شناور 
نيز با افزايش 1814واحدي به رقم 192 هزار و 312 واحد دس��ت 
يافت. افزون بر اين، ديروز معاملات سهام در نماد معاملاتي تاپيكو 
با 117 واحد، فولاد مباركه با 96 واحد و ملي صنايع مس ايران با 83 
واحد افزايش بيشترين تأثير مثبت را بر برآورد شاخص كل بورس 
به نام خود ثبت كردند. در مقابل، معاملات سهام در نماد معاملاتي 
شركت هاي پتروشيمي فجر با 19واحد، پتروشيمي جم با 11 واحد 
و نفت بهران با 9 واحد كاهش، بيشترين تاثيرمنفي را در محاسبه اين 
نماگر به دوش كشيدند. بر اساس اين گزارش، ارزش كل معاملات 
روز گذش��ته بورس تهران در حالي به بيش از 758 ميليارد تومان 
نمايش داده شد كه ناشي از دست به دست شدن بيش از 2 ميليارد 
و 462 ميليون سهم و اوراق مالي قابل معامله طي 159 هزار و 706 

نوبت داد و ستد بود.
از سويي ديگر، رش��د 25 واحدي ش��اخص كل و دادوستد 677 

ميليون ورقه بهادار به ارزش افزون بر 3 هزار و 858 ميليارد ريال، 
نتيجه مبادلات فرابورس ايران در ميانه هفته چهارم آبان ماه بود. بر 
اين اس��اس، شاخص كل فرابورس كه هفته جاري را با روند نزولي 
آغاز كرده بود ديروز توانست با حدود يك و نيم درصد رشد در ارتفاع 
1986 واحدي قرار بگيرد كه اي��ن صعود تحت تاثير حمايت 8 و 
4 واحدي از جانب نماده��اي »ذوب« و »مارون« بود. همچنين، 
نمادهاي »هرمز«، »شراز«، »سمگا«، »زاگرس« و »خراسان« هر 
كدام بيش از يك واحد اثر مثبت بر آيفكس گذاش��تند. نمادهاي 
مارون، زاگرس و شراز در حالي امروز از شاخص كل حمايت كردند. 
علاوه بر اين، نماد »شبصير« متعلق به شركت توليدات پتروشيمي 
قائد بصير كه بازار دوم فرابورس به تازگي ميزبان عرضه اوليه بخشي 
از سهام آن بود در روز گذشته با 4.99 درصد افزايش قيمت در صدر 
جدول بيشترين افزايش قيمت در ميان نمادهاي فرابورسي ايستاد. 
بر اساس اين گزارش، نگاهي به معاملات فرابورس ايران به تفكيك 
بازارها در روز گذشته نشان مي دهد كه معامله گران در بازار اول، 84 
ميليون سهم به ارزش 322 ميليارد ريال و در بازار دوم 147 ميليون 
س��هم به ارزش 744 ميليارد ريال را دس��ت به دست كرده اند. در 
سمت ديگر بازار، خريداران و فروشندگان اوراق اعم از اوراق بدهي، 
اوراق تسهيلات مسكن و صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله 
يا همان ETF به مبادله 14 ميليون ورق��ه در 7 هزار و 783 نوبت 
دادوستدي اقدام كردند كه ارزش اين مبادلات بر يك هزار و 973 

ميليارد ريال افزون شد.

معاون پشتيباني بورس انرژي ايران عرضه نفت خام را گشايشي براي 
شركت هاي پالايشگاهي دانست. علي نقوي عنوان كرد: با تداوم عرضه 
نفت خام مي توان مصارف داخلي شركت هاي پالايشي را نيز در بورس 
انرژي عرضه و كشف نرخ كرد. به گزارش فارس، معاون پشتيباني 
بورس انرژي ايران عرضه نفت خام در اين بازار را يكي از راهكارهاي 
جديد در كنار فروش سنتي اين محصول عنوان كرد و افزود: پيش از 
اين تا 2.5 ميليون بشكه نفت خام در روز از سوي شركت ملي نفت 
ايران عرضه مي ش��د كه با وجود بورس انرژي بخشي از اين حجم 
مي تواند در اين بازار عرضه شود. وي افزود: وزارت نفت هم اكنون به 
اين جمع بندي رسيده كه مهم ترين كالاي صادراتي كشور كه تأثير 
بسزايي در اقتصاد كلان دارد، از طريق ورود بخش خصوصي با تجربه 
و قدرتمند به طريق كارامد تري به فروش برس��اند. به باور اين مقام 
مسوول در زنجيره عرضه نفت تنها بخشي كه بخش خصوصي در آن 
ورود نك��رده بود در بخش فروش نفت خام بود كه بورس انرژي اين 

مساله را حل كرده است.
نقوي در برابر اين پرس��ش كه با ورود بورس ان��رژي به عنوان بازار 
متشكل و تحت نظارت، شائبه حضور بابك زنجاني ها در فرآيند فروش 
نفت خام تا چه حد كم رنگ تر خواهد شد، پاسخ داد: مهم ترين شرط 
براي ورود به فرآيند معامله نفت خام در بورس انرژي لزوم س��پرده 
كردن ضمانتنامه بانكي به نس��بت 10 الي 20 درصد ارزش پيش 
بيني شده حجم كل معامله نزد ش��ركت سپرده گذاري است. اين 
رقم سنگين به گونه اي است كه هر شخصي به خود اجازه نخواهد 

داد كه براي اهداف خلاف به اين كسب و كار ورود كند. به گفته وي، 
از طرفي نهادهاي نظارتي مختلف از بورس انرژي گرفته تا سازمان 
بورس در كنار ساير نهادها در اين بازار متشكل براي كشف قيمت و 
انجام معاملات منصفانه در فرآيندي رقابتي كمك مي كنند. بنابراين 
مكانيزم هاي مختلف براي پيگيري فرآينده��اي معامله و پس از 

معامله وجود دارد.
نقوي شفافيت را حاصل مهم عرضه نفت در بورس انرژي عنوان كرد 
و افزود: شايد پيش از عرضه نفت خام ايران در بورس هيچگاه اطلاع 
دقيقي از رقم فروش اين كالا وجود نداشت، اما اكنون اين اطلاعات 
بر مبناي اينكه 700 هزار بشكه نفت خام سبك ايران به ارزش پايه 
هر بشكه 71 دلار عرضه شده و با قيمت حدود 65 دلار فروخته شده 
اس��ت. وي گفت: اين تعداد با توجه به فروش 30 ميليون بشكه اي 
نفت خام ايران در 20 روز معادل با يك سي ام حجم عرضه اي است 
كه هم اكنون در بورس انرژي معامله شده است. معاون پشتيباني 
بورس انرژي ايران عرضه نفت خام را گشايش��ي براي شركت هاي 
پالايشگاهي دانست و افزود: با تداوم عرضه نفت خام مي توان مصارف 
داخلي ش��ركت هاي پالايشي را نيز در بورس انرژي عرضه و كشف 
نرخ كرد. به اين ترتيب روند خريد و فروش مواد اوليه و محصولات 
پتروپالايشي ها در فرآيندي شفاف و رقابتي در دسترس عموم خواهد 
ب��ود. وي تداوم عرضه نفت خام در بورس انرژي را به تصميم وزارت 
نفت در اطلاعيه هاي بعدي منوط دانست و افزود: هنوز براي زمان و 
حجم عرضه هاي بعدي نفت خام زمان بندي مشخصي وجود ندارد.



تعادل|
فعالان بخ�ش خصوصي روز گذش�ته گرد هم 
آمدند تا مشكلات و اولويت هاي كسب و كارهاي 
جديد را بررسي كرده و براي بهبود آن نسخه اي 
بپيچند. به گفته نايب رييس اتاق ايران، با وجود 
ش�عار دولت مبني بر حمايت از كسب وكارهاي 
مبتني بر نوآوري، عملا تصميماتي گرفته مي شود 
كه خلاف اين ادعاست و فعالان اين كسب وكار در 
شهرهاي مختلف با مشكلات متعددي به دليل 
چالش هاي اخذ مجوز مواجه هستند. در همين 
رابطه، »تغيير نگاه به كسب وكارهاي مجازي«، 
»مش�خص كردن جايگاه قانون�ي پلتفرم ها«، 
»ضرورت مشخص كردن متولي كسب وكارهاي 
مجازي«، »اصلاح قواني�ن و مقررات«، »اصلاح 
مالي�ات«، »اص�لاح قواني�ن مرتبط ب�ا تأمين 
اجتماعي و بيمه« و »ضرورت فرهنگ سازي در 
ميان مردم و سياس�ت گذاران« جزو مهم ترين 
فاكتورهاي�ي بود كه به عنوان اولويت اساس�ي 
در جهت رفع موانع كسب وكارهاي نوپا مطرح 
شد. همچنين از منظر فعالان حوزه استارتآپ، 
كسب وكارهاي مجازي نيازمند مقررات گذاري 
هس�تند، اما در سطح كلان اين مقررات گذاري 
به درس�تي صورت نگرفته و بر همين اساس هر 
وزارتخانه اي اجازه دخال�ت در اين عرصه را به 
خود مي دهد. اما در اين هم انديشي استارت آپي 
پيش�نهادي هم مطرح ش�د و آن اين بود كه با 
همكاري اتاق ايران و سازمان ملي كارآفريني، 
كارگروه مش�تركي باهدف بررسي »مجوزها«، 
»امور مالياتي« و »تأمي�ن اجتماعي« مرتبط با 
پلتفرم ها ش�كل بگيرد تا تصميم�ات مرتبط با 
اين كسب وكارهاي مجازي به  شكل كارشناسي  

گرفته شود.

نشست »هم انديشي بايدها و نبايدها در پلتفرم ها« با 
همكاري سازمان ملي كارآفريني و شوراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوصي برگزار شد. نايب رييس اتاق 
ايران در اين نشست گفت: با وجود شعار دولت مبني 
بر حمايت از كس��ب وكارهاي مبتني بر نوآوري، عملا 
تصميماتي گرفته مي شود كه خلاف اين ادعاست. براي 
نمونه در حوزه تاكسي هاي آنلاين كه ظرفيت بسيار 
خوبي در توسعه و بهبود حمل ونقل دارند، اما فعالان اين 
كسب وكار در شهرهاي مختلف با مشكلات متعددي 
به دليل چالش هاي اخذ مجوز مواجه هستند. حسين 

س��لاح ورزي تأكيد كرد: بايد به اين سوال اساسي در 
حوزه كسب وكارهاي اينترنتي پاسخ داده شود كه به چه 
مجوزي نياز است؟ آيا كسب اين مجوز كلي است و به 
دريافت مجوز از اتحاديه كسب وكارهاي مجازي كفايت 
مي كند يا اينكه بايد بر اس��اس محدوده جغرافيايي يا 
ارتباطي كه با دس��تگاه هاي اجراي��ي دارند از هر نهاد 
مجوز مخصوص به خود را دريافت كنند؟ سلاح ورزي 
تصريح كرد: در ماه هاي اخير بحث هاي بسياري درباره 
كپي رايت به وجود آمده و اين س��وال مطرح است كه 
وقتي يك پلتفرم نوين در كش��ور راه اندازي مي شود و 
پس از آن ده ها پلتفرم مش��ابه ديگر به وجود مي آيد، 
قانون كپي رايت در اين باره به چه شكل عمل خواهد 
كرد؟ آيا اصلا نهادي به منظور نظارت بر بحث كپي رايت 

وجود دارد؟ 
به گفت��ه نايب ريي��س اتاق اي��ران ش��ائبه انحصار و 
شكل گيري فضاي رقابت در ميان پلتفرم ها يكي ديگر 
از مسائلي است كه ميان كسب وكارهاي اينترنتي وجود 
دارد. سلاح ورزي با اشاره به ضرورت مقررات و مقررات 
در حوزه كسب وكارهاي مجازي تأكيد كرد كه مي توان 
از طريق ظرفيت هاي شوراي گفت وگوي دولت و بخش 
خصوصي، هيات مقررات زدايي و كميته ماده 12 اقدام 

به حذف مقررات زائد از كسب وكارهاي مجازي كرد.
نايب رييس اتاق ايران همچنين از آمادگي فراكسيون 
توليد و اشتغال مجلس با همكاري اتاق ايران به منظور 
مقررات در حوزه كس��ب وكارهاي مجازي خبر داد. او 
همچنين تأكيد كرد تا در صورت ارايه پيشنهاد مدون 
از س��وي فعالان اين عرصه مي توان اقدام به مقررات 
در فضاي كس��ب وكارهاي مجازي كرد. سلاح ورزي 
همچنين خطاب ب��ه فعالان اس��تارت آپي حاضر در 
نشست پيشنهاد داد تا مس��ائل و مشكلات مرتبط با 
حوزه كاري خود را از طريق رس��انه هاي سراسري به 

فضاي عمومي جامعه منتقل كنند.

 نياز پلتفرم ها چيست؟
در ادامه اين نشس��ت، عضو ش��وراي رقاب��ت اظهار 
كرد: متأسفانه اهميت كسب وكارهاي اينترنتي چه 
در فض��اي عموم��ي و چه در ميان سياس��ت گذاران 
به خوبي درك نش��ده اس��ت. حتي به نظر مي رس��د 
در ميان اعضاي ش��وراي رقاب��ت هم كج فهمي هايي 
درباره كس��ب وكارهاي مج��ازي وج��ود دارد كه به 
نظر مي رس��د اول ازهمه خود اين كسب وكارها بايد 
اقدام به فرهنگ س��ازي كنند. به اعتقاد سيد فرشاد 
 فاطمي اردستاني كس��ب وكارهاي مجازي نيازمند 

مقررات گذاري هستند. اما در س��طح كلان و دولت 
اين مقررات گذاري به درس��تي صورت گرفته نشده 
است. در همين رابطه اين سوال پيش مي آيد كه آيا با 
محوريت اتاق و فعالان استارت آپي مي توان به يك نوع 
خودتنظيمي دست يافت؟ او تصريح كرد: همه به خوبي 
مي دانيم كه دولت عادت به دخالت در اقتصاد دارد و 
چون تقسيم كاري هم وجود ندارد؛ بنابراين دولت اين 
حق را به خودش مي دهد كه در همه امور دخالت كند. 
در اين ميان چون توافقي بر تقس��يم كار در پلتفرم ها 
صورت نگرفته است، بر همين اساس هر وزارتخانه اي 
اجازه دخال��ت در اين عرصه را به خ��ود مي دهد. بر 
همين اساس ضروري است كه اول  از همه نهاد متولي 
كسب وكارهاي مجازي مشخص شود. عضو شوراي 
رقاب��ت تأكيد كرد: منظور از اي��ن خودتنظيمي اين 
نيست كه تباني صورت بگيرد. بلكه هدف اين است كه 
در غياب قوانين دولتي، كسب وكارها خودشان مقررات 
مربوط به خود را تنظيم كنند. به اعتقاد فاطمي در اين 

راستا اتاق ايران مي تواند نقش ناظر را ايفا كند.

 مالكيت فكري دولتي نيست
مديركل برنامه ريزي، هماهنگ��ي و حمايت از حقوق 
مالكيت صنعتي وزارت دادگستري نيز در اين نشست 
تأكيد كرد: متأسفانه در كشور ما بحث مالكيت فكري 
كه موضوعي خصوصي و مردمي است اما به غلط دولتي 
تلقي شده اس��ت. رحيم پيلوار با اشاره به فعاليت هاي 
وزارت دادگس��تري در حوزه مالكي��ت صنعتي افزود: 
خوش بختانه همكاري بسيار خوبي ميان اتاق ايران و 
وزارت دادگستري شكل گرفته و مي توان انتظار داشت 
تا از اين طريق فعالان بخش خصوصي با مباحث مرتبط 
با مالكيت فكري و صنعتي به خوبي آشنا شوند. از آن سو، 
نماينده دولت در مركز ملي رقابت بابيان اين نكته كه 
در كشور با تورم قوانين و مقررات مواجه هستيم، تأكيد 
كرد: همين تورم قوانين و مقررات باعث شده تا در حوزه 
كسب وكارهاي نوين هم ابهامات فراواني شكل بگيرد. 
ولي رس��تمي بر تدوين قوانين مقررات تس��هيل گر و 
رفتارهاي ضد رقابتي كه در حوزه كسب وكارهاي مجازي 
بسيار رايج است، اش��اره و تأكيد كرد: كسب وكارهاي 

مجازي نيازمند فهم جديدي هستند.در ادامه، فعالان 
اس��تارت آپي حاضر در نشست هم انديش��ي بايدها و 
نبايدهاي پلتفرم ها به بحث و تبادل نظر درباره مهم ترين 
مشكلات كسب وكارهاي مجازي در كشور و راهكارهاي 
پيشنهادي پرداختند. »تغيير نگاه به كسب وكارهاي 
مجازي«، »تأكيد بر مش��خص كردن جايگاه قانوني 
پلتفرم ها«، »ضرورت مشخص كردن وظايف نهادهاي 
مرتبط با كس��ب وكارهاي مجازي«، »اصلاح قوانين و 
مقررات«، »اصلاح مالي��ات«، »اصلاح قوانين مرتبط 
با تأمين اجتماعي و بيمه« و »ضرورت فرهنگ سازي 
در ميان مردم و سياس��ت گذاران« ازجمله مهم ترين 
مواردي بود كه فعالان كسب وكارهاي نوپا به طرح آنها 
پرداختند. در ادامه اما فعالان استارتآپي پيشنهاد دادند تا 
با همكاري اتاق ايران و سازمان ملي كارآفريني، كارگروه 
مشتركي باهدف بررسي »مجوزها«، »امور مالياتي« و 
»تأمين اجتماعي« مرتبط با پلتفرم ها شكل بگيرد تا 
تصميمات مرتبط با اين كسب وكارهاي مجازي به  شكل 

كارشناسي  گرفته شود.
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در نشست »هم انديشي فعالان بخش خصوصي تشريح شد

هفت خان كسب وكارهاي نوپا

قيمت كاغذ به بندي ۲۶۰ هزار 
تومان رسيد

تسنيم|افزايش قيمت كاغذ در بازار طي روزهاي 
گذش��ته هر بند كاغذ تحرير ۷۰ گرمي را به بندي 
2۶1 هزار تومان رسانيد. اين در حالي است كه طيق 
برآوردهاي كارگروه كاغذ قيمت هر بند كاغذ بايد 
نهايت 1۳۰ هزار تومان باشد. انتقادات بسياري طي 
هفته هاي اخير به روند افزايشي قيمت كاغذ در بازار 
وجود داشته، اما كاغذ طي روزهاي گذشته باز هم 
گران تر ش��د. بر اين اساس هر بند كاغذ ۷۰ گرمي 
»۷۰ در 1۰۰«، روز گذشته در بازار به قيمت هر بند 
2۶1 هزار تومان بفروش رفت. اين در حالي است كه 
كاغذ به مانند غذا و دارو در فهرست كالاهاي اساسي 
قرار داش��ته و از ارز 42۰۰ توماني براي واردات آن 

استفاده شده است. 
از ديگر سو، كارگروه كاغذ وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در ماه هاي اخير تلاش براي واردات كاغذ را 
با افزودن آن به فهرست كالاهاي اساسي آغاز كرد و 
تاكنون دو فهرست مورد تاييد خود از واردكنندگان 
كاغذ را منتشر كرده است، واردكنندگاني كه بخش 
قابل توجهي از بارهاي خود را هنوز نتوانس��ته اند 
خريداري و وارد كش��ور كنند. بانك مركزي اخيرا 
تعدادي از ثبت سفارشات براي ورود كالا به كشور را 
باطل و درخواست كرده تا مجددا اين مراحل توسط 
واردكنندگان طي شود. بخشي از اين واردكنندگان 
از جمله واردكنندگان كاغذ بوده اند. در هفته هاي 
گذشته فعالان بازار كاغذ افزايش قيمت نسبي كاغذ 
در بازار را نتيجه كمبود محصول عنوان كرده بودند.

افزايش مصرف لبنيات سنتي 
تسنيم|رييس اتحاديه فروشندگان لبنيات سنتي 
با بيان اينكه ميزان افزايش قيمت لبنيات سنتي در 
مقايسه با لبنيات صنعتي، بسيار كمتر بوده است، 
گفت: تقاضا براي لبنيات سنتي افزايش يافته كه 
بخشي از اين افزايش تقاضا به خاطر افزايش زياد 
قيمت لبنيات صنعتي در كشور است. علي رجبي 
اظهار كرد: مصرف لبنيات سنتي در كشور افزايش 
يافته كه بخشي از اين افزايش تقاضا به خاطر افزايش 
قيمت لبنيات صنعتي در كشور است. او با اشاره به 
اينكه لبنيات سنتي در مقايسه با لبنيات صنعتي 
افزايش قيمت كمتري را در س��ال جاري و بعد از 
افزايش نرخ شير خام دامداران داشته، افزود: قيمت 
خريد ش��ير خام در صنف توليدكنندگان لبنيات 
24۰۰ تومان تا 25۰۰ تومان اس��ت و به نرخ شير 

خام صنايع لبني نزديك شده است.
رييس اتحاديه فروشندگان لبنيات سنتي ادامه داد: 
در گذشته نرخ شير خام ورودي صنايع لبني هميشه 
كمتر از صنف ما بوده است اما آنطور كه دبير انجمن 
صنايع لبني اعلام كرده است، اكنون نرخ شير خام 

آنها نيز در همين حدود است. 

راهكارهاي بهبود رتبه ايران در شاخص جهاني »مجوز ساخت وساز« بررسي شد

فاكتورهاي جذب سرمايه گذاري خارجي
گروه تشكل ها|

بهبود رتبه اي�ران در رتبه بندي بان�ك جهاني در 
دس�تور كار اتاق هاي بازرگاني قرار گرفت. در اين 
راستا اتاق تبريز كه مسوول بررسي وضعيت ايران 
در شاخص »مجوز ساخت و ساز« است، طي نشستي 
به اراي�ه نتايج حاصل از مطالعه خ�ود پرداخت. به 
عقيده فعالان بخش خصوصي، بهبود رتبه ايران در 
شاخص هاي جهاني به پيچيدگي خاصي نياز ندارد 
و تنها كافي است تا نگاه مسوولان به روند بهبودها، 
نگاهي عملياتي باشد تا بتوان اقدامات زيرساختي را 
به خوبي انجام داد. اين در حالي است كه نايب رييس 
اتاق ايران معتقد است، گزارش هاي بانك جهاني و 
ارتقاي رتبه ايران در اين رده بندي، حكم ويتريني 
براي اقتصاد كشور و جذب سرمايه گذاري خارجي 
دارد اما متأسفانه دستگاه هاي دولتي هنوز اهميت 
اين گزارش را درك نكرده اند. ع�لاوه بر اين اما، بر 
اساس نتايج حاصل از مطالعات اتاق تبريز، »ايجاد 
دفاتر خدمات الكترونيكي«، »تسهيل روند تاييد 
صحت محل«، »مجوز ساخت و گواهي پايان كار« 
و »كاهش زمان اخذ انش�عابات آب و برق« ازجمله 
اقدامات مثب�ت ايران در خصوص ش�اخص »اخذ 
مجوزهاي ساخت وس�از« است كه در گزارش هاي 
بانك جهاني نيز ديده شده اس�ت. در گزارش اين 
اتاق پيشنهادهايي نيز براي ارتقاي رتبه ايران در 
شاخص مورد نظر مطرح شد. استفاده از درگاه واحد 
شهرداري براي ارايه خدمات و فروش انشعاب برق، 
آب و فاضلاب، مخابرات و گاز توسط دستگاه هاي 

ارايه دهنده خدمات از جمله اين پيشنهاد بود. 

اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ايران باهدف 
بهبود جايگاه كشور در شاخص هاي كسب وكار، اتاق هاي 
بازرگاني »ته��ران«، »تبريز«، »اصفهان«، »مش��هد«، 
»كرمان« و »ش��يراز« را موظف كرده تا ضمن بررس��ي 
چالش هاي ش��اخص هاي مربوط به سهولت كسب وكار 
در ايران پيشنهادهاي كاربردي براي بهبود شاخص هاي 
موردنظ��ر در رتبه بن��دي بان��ك جهاني اراي��ه دهند. 
پيشنهادهايي كه مس��تقيماً براي اجرا به دستگاه هاي 
اجرايي مربوطه نيز ابلاغ خواهد شد. پيرو برنامه اتاق ايران 
براي بهبود رتبه كش��ور در ش��اخص هاي گزارش بانك 
جهاني »Doing Business«، اتاق تبريز كه مسوول 
بررس��ي وضعيت ايران در ش��اخص مجوز ساخت وساز 
است كه در نشست اخير اين اتاق با حضور پدرام سلطاني 
نايب ريي��س ات��اق اي��ران و نمايندگان��ي از وزارت راه و 
شهرسازي، معاونت حقوقي رياست جمهوري، شهرداري 
تهران، شوراي ش��هر و وزارت امور اقتصاد و دارايي، نتايج 
حاصل از اين مطالعه توسط مدير امور بين الملل اتاق تبريز 
 ارايه شد.بر اساس تعريف مندرج در گزارش بانك جهاني 
»Doing business« ش��اخص اخ��ذ مجوزه��اي 
ساخت وس��از كليه فرآيندهاي موردنياز يك كسب وكار 
در صنعت ساخت وساز براي ساخت يك انبار استاندارد را 

ثبت و ضبط مي كند. اين فرايندها شامل ارايه تمام اسناد 
خاص مربوط به پروژه به مسوولان امر، ازجمله اخذ تمام 
»تاييديه ها«، »مجوزها«، »پروانه ها«، »گواهينامه هاي 
لازم«، »تكميل تمام اعلانات موردنياز« و »دريافت همه 
بازرس��ي هاي ضروري« است. ش��اخص اخذ مجوزهاي 
ساخت وس��از همچنين فرآيندهاي اخذ انشعابات آب و 
فاضلاب را نيز ثبت كرده و كيفيت مقررات ساخت وساز را 
اندازه گيري مي كند تا در مولفه كنترل كيفيت ساختمان 
لحاظ كند. در تازه ترين گزارش منتشرشده از سوي بانك 
جهاني، ايران در شاخص اخذ مجوز كسب وكار توانست با 
كسب ۷8.۰۷ امتياز، رتبه 25 جهاني را از آن خود كند كه 
در مقايسه با سال گذشته حاكي از ارتقاي 2 پله اي رتبه 
ايران است. »زمان«، »هزينه«، »تعداد مراحل« و »كنترل 
كيفيت ساختمان«، چهار مولفه موردنظر بانك جهاني 

براي بررسي شاخص مجوز ساخت وساز است.

  رتبه ايران در شاخص هاي جهاني
به گفته مدير امور بين الملل اتاق تبريز و مسوول بررسي 
بهبود شاخص اخذ »مجوز ساخت وساز«، مجموع زمان 
صرف شده براي اخذ مجوز ساخت وساز در كشور 99 روز 
و تعداد مراحل سپري ش��ده 15 مرحله است. همچنين 
هزينه انجام اين فرايند براي ايران 2 درصد ارز ارزش انبار 
در نظر گرفته شده است كه حاكي از افزايش هزينه هاست. 
س��هند شهبازي در ادامه به مقايس��ه ايران با كشورهاي 
پيش��رو و همچنين ضعيف ترين در بحث شاخص اخذ 
مجوز ساخت وس��از پرداخت و بيان كرد: كش��ور پيشرو 
در اين ش��اخص دانمارك است كه كل فرايند اخذ مجوز 
ساخت وساز در اين كشور به ۶4 روز مي رسد و در مجموع 
۷ مرحله براي انجام اين فرايند در نظر گرفته شده است. 
شهبازي در ادامه ضمن ارايه خلاصه اي از مكانيك هاي 
كنترل كيفيت و ايمني در ايران تأكيد كرد كه بهبود رتبه 
ايران در ش��اخص هاي جهاني به پيچيدگي خاصي نياز 
ندارد. تنها كافي است تا نگاه مسوولان به روند بهبودها، 
نگاهي عملياتي باش��د تا بتوان اقدامات زيرس��اختي را 
به خوبي انجام داد.ش��هبازي تصريح ك��رد: ايجاد دفاتر 
خدمات الكترونيكي، ساده س��ازي رون��د تاييد صحت 
محل، مجوز س��اخت و گواهي پاي��ان كار، كاهش زمان 
اخذ انشعابات آب و برق ازجمله اقدامات مثبت ايران در 
خصوص ش��اخص اخذ مجوزهاي ساخت وساز است كه 
در گزارش هاي ارايه شده از سوي بانك جهاني هم به اين 
اقدامات اشاره شده است. شهبازي در بيان نتايج حاصل از 
مطالعات صورت گرفته توسط اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كشاورزي تبريز به منظور بهبود شاخص اخذ مجوزهاي 
ساخت وساز پيش��نهاد داد تا دس��تگاه هاي ارايه دهنده 
خدمات ازجمله شركت هاي توزيع برق، آب و فاضلاب، 
مخابرات و گاز همكاري هاي لازم را جهت ارايه خدمات 
و فروش انشعاب در محدوده و حريم شهر تهران از طريق 

درگاه واحد شهرداري فراهم كنند.
علاوه بر اين، نتايج حاصل از بررسي اتاق تبريز حاكي از اين 
نكته است كه معاونت حقوقي رييس جمهور موظف است 

با همكاري وزارت كشور، وزارت جهاد سازندگي و سازمان 
حفاظت از محيط زيست امكان دسترسي به كليه قوانين و 
مقررات و فرايندها و الزاماتي را كه سازنده براي اخذ دستور 
نقشه، مجوز س��اخت و پايان كار نياز دارد از طريق ايجاد 
دسترسي به سامانه جامع قوانين و مقررات كشور در سامانه 
وزارت كشور ظرف مدت دو ماه پس از ابلاغ اين تصويب نامه 
درج كند. از ديگر سو، الزام وزارت راه و شهرسازي به كاهش 
5 مرحله بازديد از انبار در حال ساخت، ضرورت بارگذاري 
كليه قوانين و مقرراتي كه سازندگان براي اخذ مجوزهاي 
گوناگون ساخت وساز و پايان كار به آن نياز دارند در پورتال 
ش��هرداري و كاهش زمان لازم براي اخذ انش��عاب آب و 
فاضلاب به كمتر از 1۰ روز از ديگر پيشنهاد اصلاحي بود 
كه از طرف اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تبريز 
بحث و بررسي شد. به اعتقاد مدير امور بين الملل اتاق تبريز 
در صورت اجراي اين پيشنهاد اصلاحي مي توان اميدوار بود 

كه رتبه ايران به جايگاه ششم جهاني ارتقا يابد.

 تمريني براي دولت
از ديگر س��و، به اعتق��اد نايب رييس اتاق اي��ران گزارش 
»Doing business«، حك��م ويترين��ي براي اقتصاد 
كشور و جذب س��رمايه گذاري خارجي دارد اما متأسفانه 
دس��تگاه هاي دولتي هنوز اهميت اين گ��زارش را درك 
نكرده اند. پدرام س��لطاني با اشاره به ضعف اجراي قوانين 
و مقررات در كش��ور، گفت: درحالي كه 1۳ س��ال پيش 
مصوب شده بود تا كليه مجوزهاي ساخت وساز در پورتال 
شهرداري ها و ديگر دستگاه هاي اجرايي قرار بگيرد، اما تا 
اين لحظه اتفاق نيفتاده است. متأسفانه در فضاي اقتصادي 
كشور اين باور جاافتاده است كه اطلاعات هر سازمان جزو 
دارايي هاي همان سازمان است و بس. درحالي كه بايد اين 
فرهنگ غلط س��ازماني اصلاح شود. سلطاني تأكيد كرد: 
نه تنها در سطح خرد، بلكه در سطح كلان هم مي بينيم در 
برخي موارد قوانين به نحو ديگر تعريف و تفسير مي شود. 
با مقايسه بدنه دولت در دوره هاي گذشته همواره شاهديم 
ك��ه هيچ وزيري نبوده كه به دليل تخل��ف از قوانين كنار 
گذاشته ش��ود، بلكه اگر اين اتفاق هم افتاده تنها به دليل 
اختلاف سليقه يك وزير با وزير ديگر يا وزرا با رييس جمهور 
بوده است. به اعتقاد نايب رييس اتاق ايران عزم بهبود جايگاه 
ايران در شاخص هاي جهاني سهولت كسب وكار، هم براي 
دولت و هم حاكميت يك تمرين محس��وب مي ش��ود تا 
همكاري خود را با بخش خصوصي تقويت بخشند. او تصريح 
كرد: همانطور كه ديديم برخي كشورها ازجمله گرجستان 
كه به لحاظ پيشينه اقتصادي و سياسي با ايران قابل مقايسه 
نيست، اما توانست با تمرين جايگاه خود را در فضاي جهاني 
كسب وكار بهبود ببخشد. سلطاني همچنين با توجه عدم 
حضور نمايندگان ذي ربط شركت آب و فاضلاب، شهرداري 
با وجود دعوت اتاق ايران پيشنهاد داد تا با توجه به اهميت 
شاخص مجوز ساخت و ساز، جلسه فوق العاده  اي با حضور 
مسوولان اين دو نهاد و كميسيون شهرسازي شوراي شهر، 
وزارت راه و شهرسازي، وزارت اقتصاد و همچنين معاونت 

حقوقي رياست جمهوري برگزار شود.



7 جهان

شكست غرب در تحريم روسيه

»شي« درباره مشكلات دستيابي به فناوري خارجي هشدار داد

چرا منزوي كردن  پوتين غيرممكن است؟

احياي شعار مائويستي »خودكفايي« در چين

گروه جهان|
موشك هايش مي توانند دو كيلومتر را در هر ثانيه طي 
كرده و اهداف متحرك را با دو برابر س��رعت گذشته 
هدف ق��رار دهند. موش��ك هاي اس400 روس��يه 
مي تواند 80 هواپيماي مختلف دشمن، هواپيماهاي 
بدون سرنش��ين و موش��ك هاي كروز را همزمان از 
فاصله 400 كيلومتري هدف قرار دهد. به اين موارد 
هواپيماهاي پيشرفته شناسايي را هم اضافه كنيد. اما 
مهم ترين شاخصه سيس��تم دفاع موشكي اس400 
روس��يه ضربه اي است كه به تحريم هاي امريكا عليه 
مسكو زده است، تحريم هايي كه قرار بود روسيه را از 

باقي جهان جدا كرده و منزوي كند. 
فايننشال تايمز مي نويسد، روسيه با وجود تحريم هاي 
س��نگين عليه صنعت دفاعي اين كشور با هدف فلج 
كردن صادرات سودآور تسليحات نظامي و ممنوعيتي 
كه براي كشورهاي ديگر به ويژه در زمينه خريد سيستم 
موشكي اس400 اعمال شده، پيشرفت چشمگيري 
در صادرات پيشرفته ترين سيستم دفاع هوايي جهان 
داشته اس��ت؛ بطوري كه در يك سال گذشته تركيه 
و هن��د قراردادهاي خريد اس400 را با روس��يه امضا 
كرده اند، چين نخستين محموله هاي تسليحاتي اش 
را دريافت كرده است. عربستان سعودي، قطر و عراق 
مذاكرات خود را براي خريد اين تسليحات آغاز كرده اند. 
اگر رژيم تحريم هاي غرب كه از مارس 2014 آغاز شد، 
طراحي شده تا مس��كو را از باقي جهان جدا كرده و در 
نهايت مهم ترين صنعت روسيه را منزوي كند، سيستم 
دفاع موشكي 400 ميليون دلاري روسي گواهي است 
بر اينكه اين تلاش ها كاملا شكست خورده است. آندري 
فرولوف سردبير مجلسه صادرات تسليحاتي روسيه، 
در اين باره مي گويد: »هي��چ كس حتي درباره انزواي 
روسيه هم صحبت نمي كند. به لطف چين و هند اين 
پيام به همه داده شده كه درهاي روسيه براي تجارت 

همچنان باز است.«
از سال 2014 كه روسيه جزيره كريمه اوكراين را به 
خاك خود ضميمه كرد، رژي��م تحريم ها به رهبري 
ايالات متحده و حمايت بريتانيا، اتحاديه اروپا و ديگر 
متحدان غرب عليه روسيه آغاز شد كه هدفش تحميل 
فشار بر مسكو از طريق قطع دسترسي به منابع مالي 
خارجي، تجارت و حمايت هاي ديپلماتيك خارجي 

بود تا از اين طريق رويكرد ولاديمير پوتين در سياست 
خارجي تغيير كند. 

در مراحل اوليه سياس��تمداران روس، صنعت انرژي 
و صناي��ع نظامي تحري��م ش��دند و در مراحل بعد با 
گسترده تر ش��دن دامنه تحريم ها، افراد و بنگاه هاي 
تجاري نيز هدف قرار گرفتند. بعدها اتهامات مطرح 
ش��ده عليه روس��يه از جمله دخال��ت در انتخابات 
رياس��ت جمهوري 2016 امريكا، دس��ت داشتن در 
اس��تفاده از تسليحات ش��يميايي در جنگ سوريه و 
تلاش براي قتل س��رگئي اسكريپال جاسوس سابق 
روس در بريتانيا باعث تش��ديد تحريم ها ش��دند. اما 
اگر هدف تمامي اين اقدامات اين بوده كه روس��يه به 
كشوري منفور و تنها در جامعه جهاني تبديل شود، 

هيچ يك به اهداف خود نرسيده اند. 

رابطه دوستانه مس��كو و پكن كه از هر زمان ديگري 
گرم تر به نظر مي رس��د، كانال هاي مالي بين المللي، 
فرصت هاي جديد تج��اري و مجال هاي عرض اندام 
ديپلماتيك را در اختيار روسيه گذاشته است. مسكو 
همچني��ن روابط خ��ود را با كش��ورهاي خاورميانه 
از تركيه گرفته تا عربس��تان س��عودي، ايران و رژيم 
اسراييل عميق تر كرده است؛ آن هم درست زماني كه 
رابطه امريكا با اكثر اين كش��ورها در منطقه چندان 

حسنه نيست. 
همزمان، در حالي كه رهبران اروپايي بطور مداوم به 
كرملين دعوت مي شوند، س��رمايه گذاري مستقيم 
خارجي از سوي شركت هاي اروپايي در روسيه ادامه 
دارد و تقاضا براي صادرات نفت و گاز روسيه باعث شده 
تا لحن بروكس��ل در برابر روسيه چندان تند نباشد. 

آندري بيستريتسكي رييس يك انديشكده روسي، 
مي گويد: »كاملا روشن است كه منزوي كردن روسيه 
غيرممكن است. منزوي كردن روسيه 30 سال قبل 
هم كه هنوز اتحاد جماهير ش��وروي بود غيرممكن 
ب��ود؛ زماني كه جهان دو قطبي ب��ود. امروز كه ديگر 

گزينه هاي بسياري روي ميز است.« 
وقتي صحبت از منزوي كردن روسيه به ميان مي آيد، 
واقعيت با بلوف هاي ديپلماتيك هيچ ارتباطي ندارد. 
بيش��تر معاهدات دفاعي روس��يه مانند توافق هاي 
فروش اس 400 درست زماني اتفاق مي افتد كه هرج 
و مرج واشنگتن را فراگرفته و بزرگ ترين اقتصادهاي 
اتحاديه اروپا هم چراغ خاموش با همسايه هاي شرقي 

خود همچنان همكاري دارند. 
برلين يكي از كليدي ترين حاميان اعمال تحريم عليه 

مسكو به دليل الحاق كريمه به خاك روسيه از پروژه 
خط لوله نورداستريم 2 يعني خط لوله  روسي كه قرار 
است از زير درياي بالتيك گذر كند، حمايت مي كند. 
اين در حالي اس��ت كه مخالفان بر اين باورند كه اين 
پروژه وابس��تگي اروپا را به روسيه بيشتر كرده و نفوذ 

كرملين در تامين انرژي اروپا را تقويت خواهد كرد. 
در حالي كه لندن يكي از منتقدان سرس��خت روسيه 
به ش��مار مي رود، شركت انگليس��ي بي پي )بريتيش 
پتروليوم( يكي از بزرگ ترين سرمايه گذاران خارجي 
روسيه است و نزديك به 19.75 درصد از سهام شركت 
روس نف��ت را در اختيار دارد، ش��ركت نفتي كه تحت 
كنترل دولت روسيه اس��ت و هدف تحريم هاي غرب 
قرار گرفته است. يك مقام اجرايي در يكي از بزرگ ترين 
شركت هاي انرژي جهان مي گويد: »شما نمي توانيد 
كشوري به بزرگي و اهميت روسيه در جهان را منزوي 

كنيد. اين اتفاق هيچگاه نخواهد افتاد.« 
ديپلمات هاي غربي ه��م در محافل خصوصي اذعان 
دارند كه تحريم ها در نيل به هدف دولت هايي كه آنان 
را وضع كرده اند، شكست خورده اند. واقعيت اين است 
كه اقدامات امريكا قرار بود دس��ت ولاديمير پوتين را 
ببندد اما لفاظي هاي ديپلماتيك هيچ نسبتي با واقعيت 
ندارند چرا كه مسكو به راحتي تسليحات مي فروشد و با 
كشورهاي ديگر توافق   نامه هاي همكاري امضا مي كند. 
برخ��ي از اليت ه��اي روس كه ه��دف تحريم ها قرار 
گرفته اند و به مرور دسترسي شان به شبكه هاي بانكي، 
وكلا، مدارس و بيمارستان هاي غرب قطع مي شود با 
افرادي جديدي جايگزين مي ش��وند. يك تاجر روس 
كه هدف تحريم هاي غرب قرار گرفته به فايننشال تايمز 
مي گويد: »همكاري ها و مشاركت هاي جديد روسيه 
خوب هستند. بايد صادقانه بگوييم كه نخبگان روس 
در كش��ورهاي اروپايي مثلا جنوب فرانسه راحت تر از 
جزيره هاي درياي چين هستند.« پوتين خود درباره 
فروش تس��ليحات روس��ي با وجود تحريم هاي غرب 
مي گويد: »ما تح��ولات بازار تس��ليحات را از نزديك 
دنبال كرده و پيش��نهاد هايي با شرايط انعطاف پذير و 
مناس��بي را براي همكاري ارايه مي كنيم. اين مساله  
مهمي در شرايط فعلي است كه رقباي ما اغلب تلاش 
مي كنند كه مشتريانمان را از طريق تحريم هاي سياسي 

مرعوب كنند.« 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
شي جين پينگ رييس جمهوري چين، اخيرا با اشاره 
به دشواري هاي جديد در دستيابي به فناوري خارجي، 
شعار قديمي مائوئيس��تي »خودكفايي« را احيا كرده 
اس��ت تا ش��ركت هاي دولتي كش��ورش را به ساخت 
تجهيزات پيشرفت هاي ترغيب كند كه در حال حاضر 
از خارج وارد مي ش��وند. شي جين پينگ سعي دارد در 
ميانه عقب نشيني امريكا به سمت حمايت گرايي، چين 
را به قهرمان جهاني شدن تبديل كند؛ اما احياي شعار 
»خودكفايي« بيش��تر بر اهميت سياست هاي تجاري 
براي تغيير شكل زنجيره هاي تامين جهاني تاكيد دارد. 
به نوشته فايننشال تايمز، وزارت بازرگاني ايالات متحده 
اوايل امسال شركت هاي امريكايي را از فروش قطعات به 
شركت »زد تي اي« كه يك شركت توليدات تجهيزات 
مخابراتي چيني است، باز داشت؛ اگرچه اين تحريم پس 
از مدتي لغو شد، اما نتيجه اش اين بود كه آسيب پذيري 

چين را در برابر چنين تحريم هايي آشكار كرد.
شي جين پينگ سپتامبر در ديدار از شركت توليدات 
تجهيزات و ماشين آلات معدن »اولين صنايع سنگين 
چين« در سفر به استان هِيلانگجيانگ در شمال شرقي 
كشور به كارگران گفت: »دستيابي به فناوري پيشرفته 
و فناوري كليدي در سطح بين المللي دشوار و دشوارتر 
مي شود. يك جانبه گرايي و حمايت گرايي تجاري افزايش 

يافته و ما را وادار كرده اس��ت تا در مس��ير خودكفايي 
گام برداريم.«

مس��اله جالب اين بود ك��ه تلويزي��ون مركزي چين 
ويديوي اظهارات ش��ي  جين پينگ را براي نمايش در 
برنامه اخبار شامگاهي ويرايش و بخش اول اظهارات 
او را حذف كرد. در نس��خه بين المللي روزنامه »پيپلز 
ديلي« كه سخنگوي حزب كمونيست به شمار مي رود 
نيز حذفيات مشابهي صورت گرفت. برخي از ناظران 
سياسي در تفسير اين اصلاحات، آنها را منعكس كننده 
نگراني مسوولان تبليغاتي دانس��تند مبني بر اينكه 
اظهارات شي جين پينگ مي تواند به مثابه اعتراف او 
به استفاده چين از مالكيت مشترك اجباري شركت ها 
خارج��ي و دزدي براي دس��تيابي به مالكيت معنوي 
خارجي همانطور كه كاخ سفيد و ديگر منتقدان ادعا 

مي كنند، انگاشته شود.
انتخاب شركت »اولين صنايع سنگين چين« به عنوان 
پس زمينه اي براي سخنراني شي  جين پينگ هم اهميت 
نماديم دارد. اين شركت در سال 1954 با كمك اتحاد 
جماهير شوروي و به عنوان بخشي از اولين برنامه پنج 
ساله چين تاسيس شد. اين برنامه كه پيش نويس يك 
برنامه ريزي اقتصادي به سبك و س��ياق شوروي بود، 
مبارزه اي طولاني عليه ايالات متحده را پس از جنگ دو 
كره، ترسيم مي كرد. مجسمه بزرگ مائو زدونگ هنوز هم 

در مقابل دفاتر اصلي اين كارخانه قابل مشاهده است. شي 
جين پينگ درخواست خود را براي »خودكفايي« بار ديگر 
در ديدن از شركت توليدات تجهيزات »گري الكتريك« 

در استان گواندونگ تكرار كرد.
وندي لوترت دانش��جوي پست دكترا در علوم سياسي 
چيني در دانش��گاه هاي كلمبي��ا و ه��اروارد و يكي از 
نويسندگان گزارش »آسيا سوسايتي« درباره شركت ها 
با مالكيت دولت��ي، در اين باره گفت: »اظهارات ش��ي 
جين پينگ با احياي مفهوم مائوئيس��تي خودكفايي 
نشان دهنده اين مساله است كه شركت هاي دولتي با 
پيشقدم شدن در تلاش ها براي دستيابي به برتري در 
فناوري هاي كليدي، نقشي قابل توجه و حتي برجسته تر 

از گذشته ايفا خواهند كرد.«
واژه خودكفايي در دوران مختلف تاريخي حكومت حزب 
كمونيست در چين براي اشاره به معاني گوناگوني به كار 
رفته است. مائو در دوران انقلاب فرهنگي از اين واژه براي 
دفاع و حمايت از جدايي چين از سرمايه داري استثمارگر 
و نيروهاي غربي، اس��تفاده كرد. اما دنگ شيائوپينگ و 
ديگر اصلاح طلبان بعدها بار ديگر از اين واژه براي ترغيب 

به معناي اتحاد بيشتر با اقتصاد جهاني استفاده كردند.
برنامه دولت چين موسوم به »ساخت چين 2025« كه 
در سال 2015 و با هدف ترغيب به » نوآوري بومي« در 
بخش هاي كليدي مانند نيمه هادي ها و وسايل نقليه 

الكتريكي معرفي شد، نشان مي دهد كه حزب كمونيست 
خيلي قبل تر از تحريم هاي ايالات متحده عليه »زد تي 
اي« و جنگ تعرفه اي واشنگتن و پكن به كاهش وابستگي 

به فناوري خارجي متمايل بوده است.
بطور عمده، ملاحظات اقتصادي انگيزه اصلي چين براي 
اجراي اين طرح محسوب مي شود چراكه شركت هاي 
چيني را قادر مي سازد در صنايع نوظهور به رقابت در سطح 
جهاني بپردازند. اين طرح همچنين هزينه هاي پرداختي 
به گروه هاي خارجي براي واردات قطعات و هزينه هاي 
حق امتي��از را كاه��ش مي دهد. اما اكنون اقدام ش��ي 
جين پينگ در احياي شعار »خودكفايي« نشان مي دهد 
كه تلاش هاي چين براي چيره دستي در فناوري پيشرفته 
از نظر ژئوپوليتيك نيز اهميت بسزايي پيدا كرده است. 

اين مساله همچنين يكي از عواقب ناخواسته اقدامات 
امري��كا در كنت��رل ب��ر ص��ادرات و محدوديت ه��ا بر 
سرمايه گذاري خارجي به شمار مي آيد كه با هدف دور 
نگه داشتن فناوري كليدي از دست چيني ها به اجرا در 
آمد. كرگ آلن، رييس شوراي بازرگاني ايالات متحده و 
چين در واشنگتن، گفت: »ايالات متحده كنترل صادراتي 
را يك اقدام مرتبط با امنيت ملي مي داند. اما اين سياست 
سبب شده است كه چين يك سري سياست هاي صنعتي 
را با هدف الگوبرداري از همان فناوري ها به صورت بومي به 
اجرا درآورد تنها به اين دليل كه ما فناوري هاي خود را به 
آنها نمي فروشيم. بدين ترتيب، مي توان گفت يك تناقض 
داخلي بين اين دو نقطه )هدف امريكا از سياس��ت ها و 

عواقب ناخواسته آنها( وجود دارد.«

دريچه

جنگ افروزي صهيونيست ها 
در نوار غزه

گروه جهان|  ارتش رژيم صهيونيستي با حمله به نوار 
غزه و ترور شماري از فرماندهان نيروهاي مقاومت، جنگ 
افروزي تازه اي را در اين منطقه دنبال كرد. به گزارش ايرنا، 
گردان هاي شهيد عزالدين قسام شاخه نظامي جنبش 
مقاومت اسلامي )حماس( اعلام كرد كه نيروهاي ويژه 
رژيم صهيونيس��تي با نفود به ش��رق خان يونس واقع 
در جنوب غزه، دو تن از فرماندهان گردان هاي قس��ام 
با نام »نورالدين محمد س��لامه بركه« و »محمد ماجد 
موسي القرا« را ترور كردند. اين حمله واكنش نيروهاي 
مقاوم��ت و درگيري آنها با نظاميان اش��غالگر را در پي 
داشت كه به هلاكت يك نظامي صهيونيست و زخمي 
شدن نظامي ديگر انجاميد. به دنبال ترور اين دو فرمانده 
حماس نيروهاي وابسته به گردان هاي قسام به تعقيب 
صهيونيست ها پرداختند كه همزمان جنگنده هاي رژيم 
صهيونيستي وارد عمل شدند و با بمباران منطقه خزاعه، 
شمار ش��هدا دس��ت كم به 7 تن افزايش يافت. وزارت 
بهداشت فلسطين همچنين اعلام كرد كه در پي بمباران 
منطقه خان يونس در نوار غزه دست كم 6 تن شهيد و 
هفت تن ديگر زخمي شدند. گردان هاي قدس نيز در پي 
اين حملات با اعلام بسيج عمومي، نيروها و يگان هاي 
ميداني خود را فراخواند و تمامي مناطق و ورودي هاي 
غزه را به كنترل درآورد. بر اساس اعلام رسانه ها، نيروهاي 
مقاومت دس��ت كم 10 راكت به س��وي شهرك هاي 
صهيونيست نشين در فلسطين اشغالي شليك كردند.. 

نوار غزه سال هاست  تحت محاصره قرار دارد.

دو كره از ژاپن غرامت 
طلب مي كنند

گروه جه�ان|  منابع خب��ري ژاپني اع��لام كردند، 
كره شمالي و كره جنوبي به دليل آنچه »استفاده اجباري 
توكيو از نيروهاي كار اين كشورها در زمان جنگ« عنوان 
شده، از ژاپن شكايت و غرامت طلب مي كنند. به گزارش   
ژاپن تودي، كره شمالي از حكم دادگاه سئول مبني بر 
دستور پرداخت غرامت دو شركت ژاپني به كره جنوبي 
به دليل استفاده اجباري از نيروي كار اين كشور در زمان 
جنگ، حمايت كرده و قصد دارد در آينده طبق همين 
حكم و به دليل قوانين استعمارگرانه ژاپن، از اين كشور 
طلب غرامت كن��د.  حزب كارگر به عنوان حزب حاكم 
كره شمالي در روزنامه خود قوانين دولت ژاپن را بي شرمي 
تمام عيار خواند و نوشت: »در دوره استعمارگري ژاپن 
بيش از 8.4 ميليون نفر ربوده شده و به اجبار به ميادين 
جنگ برده يا به كارهاي بسيار سخت وادار شده بودند. 
200 هزار زن نيز به اجبار به بردگان جنسي تبديل شدند. 
ژاپن بايد از مردم ما مع��ذرت خواهي كرده و هزاران بار 

بيشتر غرامت بپردازد.«
در عين حال، شينزو آبه نخست وزير ژاپن ادعاي دو كره 
را مورد انتقاد قرارداد و گفت: »توكيو مي تواند اين پرونده 
را به دادگاه بين المللي بكشاند.« ژاپن مي گويد اين مساله 
پرداخت غرامت مربوط به سال 1965 ميلادي بود كه 
توافقنامه اي ميان ژاپن و كره جنوبي به امضا رسيده بود. 
پس از پيروزي امپرات��وري ژاپن در جنگ با امپراتوري 
روس��يه كره تحت الحمايته ژاپن درآمد و در اين مدت 

كره و مردمانش تحت زورگويي ژاپني ها قرار گرفتند.

حريق كاليفرنيا مرگبارترين 
آتش سوزي اين ايالت

 گروه جهان| شمار پيكرهاي پيداشده در جريان حريق 
كاليفرنيا به دست كم  31  نفر رسيده و در حالي كه همچنان 
ده ها نفر در ميان ناپديدشدگان هستند، آسوشيتدپرس 
گزارش داده اين واقعه به مرگبارترين آتش سوزي جنگل 
در اين ايالت تبديل شده است. آتش سوزي جنگل نوعي 
حريق كنترل ناپذير است كه در حيات وحش، بيشه زارها، 
جنگل ها و يا محيط هاي روستايي آغاز شده و به مناطق 
ديگر كشيده مي شود. آتش س��وزي از پنج شنبه هفته 
گذش��ته در مناطق ش��مالي ايالت كاليفرنيا، آغاز شد. 
بادهاي شديد اما آتش سوزي را گس��تراندند و به ديگر 
شهرها و شهرستان هاي ايالت كشاندند. در حال حاضر هر 
دو سوي ايالت درگير آتش سوزي ا ست. مقام هاي دولتي 
مي گويند دستكم 228 تن همچنان ناپديد هستند. آمار 
تازه بطور مشخصي بر شمار مفقودين اين حادثه نيز افزوده 
است. تاكنون حريق بيش از 6700 خانه و بنا را نابود كرده 
است. اما آتش سوزي در مناطق ديگر، از جمله در جنوب 
ايالت نيز گزارش شده اس��ت. در غرب لس آنجلس نيز 
دس��ت كم 177 بنا و ساختمان در آتش سوخته اند ولي 
مقام ها گفته اند انتظار مي رود خسارت هاي مالي بيش از 
آمار فعلي بشود. جري براون، فرماندار كاليفرنيا گفته در 
10 و 20 سال آينده، اين روند غيرمعمول تازه بدتر و بدتر 
خواهد شد و نحوه زندگي در اين ايالت را زير و رو خواهد 
كرد. در جريان دو حريق مرگبار قبلي، در  1991 در اوكلند 
و در 1933 در پارك گريفيث، دست كم 54 نفر جان خود 

را از دست دادند. 

پاريس فايل صوتي قتل 
خاشقجي را در اختيار ندارد

گروه جه�ان| ژان ايو لودريان وزير خارجه فرانس��ه، 
مي گويد كشورش هيچ مدرك صوتي مرتبط با كشته 
شدن جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد عربستاني، 
را در اختيار ندارد. اين س��خنان در حالي ايراد مي شود 
كه رييس جمهوري تركيه پيش��تر از وجود نوار صوتي 
مكالم��ات خاش��قجي پيش از ب��ه قتل رس��يدن در 
كنسولگري عربستان در اس��تانبول خبر داده و تاكيد 
كرده بود اين سند را در اختيار عربستان سعودي، امريكا، 
آلمان، فرانسه و بريتانيا قرار داده است. به گزارش يورونيوز، 
وزير خارجه فرانس��ه آشكارا اعلام كرده تا آنجايي كه او 
اطلاع دارد چنين فايل صوتي در اختيار فرانس��ه قرار 
نگرفته است. لودريان در پاسخ به اين پرسش كه آيا اين 
بدان معني است كه اردوغان دروغ گرفته است، گفته: 
»اين يعني اردوغان در چنين شرايطي دست به يك بازي 
سياسي زده است.« جمال خاشقجي روزنامه نگار با سابقه 
و پرنفوذ عربستاني كه از سياست هاي داخلي و مداخلات 
خارجي كشورش به خصوص در يمن انتقاد كرده بود دوم 
اكتبر پس از ورود به ساختمان كنسولگري عربستان در 
استانبول سر به نيست شد و تاكنون حتي جنازه وي نيز 
پيدا نشده است. اردوغان گفته فرمان قتل خاشقجي از 
بالاترين سطح دولت عربستان صادر شده است. قتل اين 
روزنامه نگار منتقد واكنش منفي گسترده را برانگيخت. 
اين درحالي است كه امريكا  براي حفظ توازن در منطقه 
خاورميان��ه و تلاش براي مهار ق��درت ايران رويكردي 

احتياط آميز در قبال اين مساله در پيش گرفته است.

حزب كارگر به دنبال انتخابات 
سراسري در بريتانيا

گروه جهان| سخنگوي حزب كارگر بريتانيا در امور 
برگزيت گفت كه اگر توافق برگزيت با شكست مواجه 
ش��ود، حزب او برگزاري انتخابات سراسري را خواستار 
خواهند شد. به گزارش رويترز، حزب كارگر بريتانيا اعلام 
كرد كه چنانچه برنامه برگزيتي ترزا مي  نخست وزير اين 
كشور با شكست مواجه شود، اين حزب برگزاري انتخابات 
سراسري و احتمالا همه پرسي مجدد درباره جدايي از 
اتحاديه اروپا را خواستار مي شود. كاير استارمر سخنگوي 
حزب كارگر در امور برگزيت در پاسخ به اين سوال  كه آيا 
حزب كارگر به نفع برنامه ترزا مي راي خواهد داد يا نه، هم 
گفت: »در حال حاضر نخست وزير راه درازي در پيش 
دارد. اگر توافق برگزيت با شكست مواجه شود، خواستار 
انتخابات سراسري خواهيم شد. اگر اين درخواست مورد 
قبول واقع نشود، گزينه هاي ديگري نيز روي ميز قرار دارد 

كه يكي از آنها همه پرسي عمومي است.«
اين در حالي است كه روزنامه انديپندنت روز يك شنبه 
به نقل از يك منبع دولتي نوش��ته ترزا مي ناچار شده از 
ايده تشكيل جلسه دولت براي تصويب متن برگزيت 
در روز دوش��نبه صرف نظر كند كه اين مساله برگزاري 
نشست فوق العاده شوراي اروپايي را در ماه نوامبر براي 
نهايي كردن توافق خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا به تاخير 
مي اندازد. ترزا مي پس از آنكه با مخالفت هايي در كابينه 
خود و همچنين بروكس��ل در ارتباط با متن برگزيت 
مواجه شده، تصميم گرفته است نشست كابينه خود 

را برگزار نكند.
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نانسي پلوسي: 
ترامپ قابل استيضاح است

گروه جهان| رييس اقليت دموكرات مجلس 
نمايندگان امريكا گفت كه حتي اگر بازرس ويژه 
پرونده دخالت روسيه در انتخابات ايالات متحده 
عليه رييس جمهوري امري��كا اعلام جرم نكند، 

همچنان مي توان او را استيضاح كرد.
نانسي پلوس��ي رييس اقليت دموكرات مجلس 
نماين��دگان امري��كا در مصاحبه اي ب��ا پايگاه 
اينترنتي آتلانتيك گفت كه چنانچه رابرت مولر 
دادس��تان پرونده دخالت روس��يه در انتخابات 
رياست جمهوري امريكا در س��ال 2016 نتواند 
دونالد ترامپ رييس جمهوري اين كشور را متهم 
كند، همچنان مي توان او را استيضاح كرد: »يك 
نكته را بايد در نظر گرف��ت. از آنچه به نظر مولر 
مهم نمي آي��د، مي توان براي اع��لام جرم عليه 
رييس جمه��ور بهره برد.« پلوس��ي گفت كه در 
پي رسيدن به مدركي انكارناپذير است تا بتواند 

جمهوري خواهان را با خود همراه كند. 
برخي دموكرات ها اين استدلال را مطرح كرده اند 
كه رييس جمهوري امريكا با مجبور كردن جف 
سش��نز وزير دادگس��تري به كناره گيري از اين 
سمت، عملكرد مستقل دس��تگاه قضايي را زير 
س��وال برده و بدين ترتيب، از قانون اساسي اين 
كش��ور تخطي كرده است. بن اس��تاير سناتور 
دموكرات، در رابطه با س��خنان پلوس��ي گفت: 
»رييس جمهوري امريكا علنا عليه نظام قضايي 
اين كشور اعلان جنگ كرده است. اگر اين قضيه 
را نتوان تخط��ي از قانون ناميد، ديگر بر چه چيز 

مي توان چنين نامي گذاشت؟«
دونال��د ترامپ باب��ت انتصاب متي��و ويتكر به 
عنوان جانشين جف سشنز، هدف انتقادهاي 
بس��يار قرار گرفته است، چراكه ويتكر سابقا از 
تحقيق��ات مولر انتقاد كرده ب��وده و اكنون به 
عنوان دادس��تان كل موقت بر اين تحقيقات 
نظارت خواهد داش��ت. پلوس��ي در مصاحبه 
ديگري با س��ي بي اس ني��وز از انتصاب ويتكر 
انتقاد كرد و گفت: »انتصاب چنين فردي براي 
رياس��ت بر عالي ترين نهاد حقوقي كشورمان 
نقض قانون اساس��ي و دي��دگاه بنيان گذاران 
كشورمان اس��ت. اين نظر مقام هاي دو حزب 
اس��ت.« نمايندگان ارشد دموكرات فشارها بر 
دادس��تان كل موقت ايالات متحده را افزايش 
داده ان��د ت��ا از دخالت و نظارت ب��ر تحقيقات 
پرونده مربوط به دخالت روس��يه در انتخابات 

رياست جمهوري خودداري كند.

كوتاه از منطقه

پاكستان، بدون تعرفه گمركي 
به چين كالا صادر مي كند

مشاور نخست وزير پاكستان در امور بازرگاني، نساجي 
و س��رمايه گذاري اعلام كرده در پي آمادگي چين، 
پاكستان در يكسال آينده مي تواند، يك ميليارد دلار 
كالا بدون تعرفه گمركي به چين صادر كند. صادرات 
پاكستان به چين در سال گذشته، يك ميليارد و 200 
ميليون دلار بود كه انتظار مي رود اين ميزان براي سال 

آينده به دو برابر افزايش يابد. 

رييس جمهوري عراق 
به امارات رفت

رييس جمهوري عراق كه اولين سفر خارجي خود 
را با ديدار از كش��ورهاي عرب منطقه آغاز كرده، 
كويت را به مقصد امارات ت��رك كرد. به گزارش 
س��ومريه نيوز، دفتر برهم صالح اع��لام كرده كه 
رييس جمهوري عراق در نخستين سفر منطقه اي 
خود به كشور عرب ديگر نيز سفر خواهد كرد.  اين 
سفرهاي منطقه اي با هدف تقويت روابط عراق با 
كش��ورهاي عربي حوزه خليج فارس و گسترش 

همكاري هاي مشترك صورت مي گيرد.

ديدار بن سلمان 
با فرستاده ترزا مي

فرستاده نخس��ت وزير انگليس به رياض با وليعهد 
عربستان درباره آخرين تحولات منطقه اي گفت وگو 
كرده اس��ت. به گزارش ايسنا، س��ايمن مك دونالد 
فرستاده ترزا مي، با محمد بن سلمان وليعهد عربستان، 
ديدار كرده است. جرمي هانت وزير خارجه انگليس 
نيز براي بررسي پرونده يمن و قتل جمال خاشقجي 

قرار است به عربستان و امارات سفر كند. 

۷۵ كشته در موج جديد 
حملات طالبان 

حدود 50 نيروي امنيتي ب��ر اثر حملات طالبان در 
اطراف ش��هر فراه در جنوب غربي افغانستان كشته 
شده اند. به گزارش يورونيوز، همزمان حدود 25 نفر 
كه10 تن از آنها غيرنظامي بودند نيز به دنبال حمله 
طالبان در غزني كشته شده اند. طالبان در روزهاي 
گذشته علاوه بر ولايت هاي فراه و غزني در ولايت هاي 
بغلان، كندز، فاري��اب، ارزگان و غور نيز حملاتي را 

انجام داده است.

تاكيد بحرين و مصر 
بر ادامه تحريم قطر

وزارت خارجه مصر و بحرين در بيانيه اي مشترك بر 
پايبندي خود به خواسته هاي سيزده گانه از قطر تاكيد 
كردند. به گزارش العربيه، در بيانيه وزارت خارجه مصر 
و بحرين آمده تمامي تلاش هاي قطر براي دور زدن 
اين خواسته ها تنها به طولاني شدن زمان بحران منجر 
مي شود. عربس��تان، امارات، بحرين و مصر از ژوئن 
2017 با متهم كردن قطر به حمايت از تروريسم كليه 

روابط خود با اين كشور را قطع كردند.
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»ماليات«مشاركتاجتماعيشهرونداندرادارهجامعه

اجراي گام نخست بسته هاي حمايت

عدالت مالياتي پايه اقتصاد مقاومتي و تقويت ساز سرمايه اجتماعي

گروه اقتصاد كلان|
وزير كار جديد كشور روز گذشته جزييات جديدي 
از برنامه ارايه بس��ته حمايت غذايي را اعلام كرد. بر 
اساس گفته هاي ش��ريعتمداري اين طرح كه قرار 
است در دو فاز كالايي و نقدي دنبال شود »ظرف اين 
هفته تمام افراد و دهك هاي تحت پوشش  نهادهاي 
حمايتي را تحت پوش��ش ق��رار مي دهد و با جدول 
جديدي كه بر اين اس��اس تعريف ش��ده، هر خانوار 
يك نفره تا پنج نفره از رقمي بين ۱۰۰ هزار تا ۳۰۰ 

هزار تومان بهره مند مي شوند.«
به گزارش »تعادل« كاهش متداوم ارزش پول كشور 
كه از ابتداي سال جاري با شدت بيشتر و شوك آوري 
همراه ش��د خ��ود را در افزاي��ش ن��رخ ارز و كالاها 
ب��روز داد؛ در حالي كه از س��ال 9۳ دولت با اجراي 
سياست هاي انقباضي توانسته بود سطحي از ثبات 
پولي و قيمتي را براي اقتصاد كش��ور به وجود آورد. 
هرچند اين ثبات قيمت��ي و افتخار تورم تك رقمي 
به باور بسياري به هزينه ركود در توليد رقم خورده 
بود اما حداقل مي توانس��ت بار تنگناي اقتصادي را 
تحمل پذيرتر كند. اين ش��رايط در زماني كه امواج 
گراني غافلگيركننده، اقتصاد كش��ور را درنورديد تا 
حد زيادي تغيير كرد و به وراي آستانه تحمل جامعه 

بالاخص گروه هاي كم درآمد رسيد. 
اين موضوع باعث شد كه مسوولان وزارت رفاه براي 
حماي��ت طبقات پايين به فكر تدبي��ري بيفتند كه 
در نهاي��ت با همفكري دول��ت و مجلس به تدوين و 
تصويب برنامه اي براي توزيع بس��ته هاي غذايي در 
بين دهك هاي پايين جامعه رسيد. اين مصوبه كه از 
سوي هيات وزيران و به پيش��نهاد مشترك وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي و سازمان برنامه  و بودجه 
كشور به تصويب رسيده، س��ازمان برنامه و بودجه 
را ب��ه »پرداخت كمك جبراني به كاركنان دولت و 
مستمري بگيران صندوق هاي بازنشستگي كشوري 
و لش��كري، كاركنان رس��مي و پيمان��ي، كاركنان 
قراردادي و شركتي و مستمري بگيران صندوق هاي 
بازنشس��تگي كش��وري و لش��گري و بازنشستگان 
ف��ولاد« ملزم كرده اس��ت. كاركناني ك��ه مجموع 
پرداختي آنها كمتر از ۳۰ ميليون ريال در ماه است، 
اين كمك جبراني را از طريق حساب بانكي مرتبط با 

حقوق و دستمزد خود دريافت خواهند كرد.

 جزييات بسته حمايتي از زبان شريعتمداري
مسوولان وزارت كار قبلا كلياتي از اين برنامه را اعلام 
كرده و گفته بودند كه قرار است اين بسته حمايتي 
تا در آبان م��اه در دو مرحله به اج��را درآيد. اما روز 
گذشته محمد شريعتمداري، وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي جزييات تازه اي از نحوه ارايه بس��ته هاي 

حمايت غذايي و كمكهاي جبراني را اعلام كرد.
آنطور كه وزير جديد كار گفته قرار اس��ت اين طرح 
در دو فاز كالايي و نقدي دنبال ش��ود به اين نحو كه 

در گام اول ظرف اي��ن هفته تمام افراد و دهك هاي 
تحت پوشش  نهادهاي حمايتي در دستور كار قرار 
مي گيرند و با جدول جديدي كه بر اين اساس تعريف 
ش��ده، هر خانوار يك نفره تا پنج نفره از رقمي بين 

۱۰۰ هزار تا ۳۰۰ هزار تومان بهره مند مي شوند.
محمد شريعتمداري با اشاره به توزيع بسته حمايت 
غذايي، گفت: شكل اين بسته كالايي است و ليست 
كالاها هم متنوع است تا دست خانواده ها در انتخاب 

كالا باز باشد.
وزير كار درعي��ن ح��ال گام دوم را پرداخت نقدي 
عنوان كرد و گفت: برنامه ما در گام دوم اين است كه 
همراه با حق��وق اين ماه يا زودتر از آن، به كارمندان 

دولت در بخش ه��اي مختلف واريز نقدي داش��ته 
باشيم كه اين كار توسط دولت يا وزارت امور اقتصاد 

و دارايي صورت خواهد گرفت.
ش��ريعتمداري همچني��ن از برنامه ريزي براي آن 
دسته دهك هاي كم درآمدي كه جزو اقشار تحت 
پوشش نهادهاي حمايتي نيستند، خبر داد و گفت: 
اين افراد جزو گروه س��وم هستند كه طرح مربوط 
به  آنها دو هفت��ه بعد از اجراي طرح در مرحله اول، 
به اجرا درخواهد آمد. به اي��ن ترتيب با گفته هاي 
روز گذش��ته وزير كار در فاز نخس��ت، مبلغ ريالي 
بسته حمايت غذايي بر اساس مصوبه دوم آبان ماه 
هيات وزيران و در راس��تاي ط��رح حمايت غذايي 

از گروه ه��اي كم درآم��د جامعه، از اي��ن هفته به 
تمام خانوارهاي تحت پوش��ش نهادهاي حمايتي 
اختصاص خواهد ياف��ت و در ف��از دوم، اين مبلغ 
ريال��ي تحت عنوان كمك جبران��ي كه دولت قبلا 
مصوبه آن را از تصويب هيات وزيران گذرانده بود، 
از طريق واريز به حسابهاي حقوق كاركنان دولتي، 

 عملياتي خواهد شد.
در فاز سوم، اقشار و گروه هاي با درآمد كمتر كه جزو 
اقشار حمايت شده تحت پوشش نهادها نيستند، در 
دستور كار قرار مي گيرند كه طرح مربوط به آنها دو 

هفته بعد از اجراي اين طرح آغاز خواهد شد.
براساس طرح حمايت غذايي از خانوارهاي كم درآمد، 

تمام خانوارهاي تحت پوش��ش و پشت نوبتي هاي 
كميت��ه امداد امام خميني و س��ازمان بهزيس��تي، 
خانوارهاي تحت پوشش بنياد شهيد و امور ايثارگران 
و خانوارهاي كم درآمد ب��ا دريافتي و درآمد ماهانه 
كمتر از س��ه ميليون تومان كه توس��ط وزارت كار 
شناسايي شده يا به تاييد سازمان بهزيستي و كميته 
امداد رسيده باشند مش��مول بهره مندي از مزاياي 

اين بسته غذايي قرار مي گيرند.
همچنين بر اس��اس مصوبه پرداخت كمك جبراني 
دولت، همه كاركنان رس��مي و پيماني كش��وري و 
لش��كري، كاركنان قراردادي و شركتي و مستمري 
بگي��ران صندوق ه��اي بازنشس��تگي كش��وري و 
لش��كري، حمايت و بازنشستگان ش��ركت فولاد و 
س��اير صندوق ها كه مجموع پرداختي آنها كمتر از 
۳۰ ميليون ريال در ماه است، از طريق حساب هاي 
بانكي مرتبط با حقوق و دستمزد خود كمك جبراني 
دريافت مي كنند و سازمان برنامه و بودجه مجاز است 
اين كمك جبراني را به حساب هاي حقوق واريز كند.

 كمك خرجي به جاي سبد كالا
موضوع اعطاي كم��ك هاي جبراني و بس��ته هاي 
حمايت غذايي در هفته هاي اخير از س��وي فعالان 
كارگري و كارشناس��ان ح��وزه كار م��ورد بحث و 
بررس��ي قرار گرفته و واكنش ه��اي مختلفي را به 

دنبال داشته است.
علي اصلاني عضو كانون عالي شوراهاي اسلامي كار 
در گفت وگويي با ايسنا به دولت پيشنهاد كرده بود 
كه به جاي دادن س��بد كالا به خانوارهاي كارگري، 
مبلغي را به عنوان كمك خرجي به حس��اب يارانه 

آنها واريز كند.
به گفته وي در ش��رايط حاضر كه خ��ط فقر و تورم 
افزايش يافته است انتظار مي رود اين كمك جبراني 
براي كارگران هم كه عمدتا حداقل بگيرند و حقوق 
آنها بيش��تر از يك ميليون تومان نيست، پرداخت 

شود.
در روزهاي اخير رييس جمهور از توزيع اولين بسته 
حمايت غذايي در آبان ماه خبر داده بود. به گفته وي، 
اين بس��ته  غذايي به افرادي كه مشكلات بيشتري 
دارند و در فشار بيش��تري هستند پرداخت خواهد 
ش��د و اين روند تا پايان س��ال در چن��د نوبت ادامه 
خواهد يافت تا مشكلاتي كه براي مردم پيش آمده 

تا حدودي جبران شود.
با توجه به اعلام رييس جمهور مبني بر توزيع بسته 
غذايي به گروه هاي تحت فشار و اظهارات روز گذشته 
وزير كار كه از برنامه ريزي براي س��اير گروه هاي با 
درآمد كمتر كه جزو اقش��ار تحت پوشش نهادهاي 
حمايتي نيس��تند، خبر داده بود بايد منتظر بود كه 
ظرف دو هفته آينده با گسترده شدن ابعاد اين طرح، 
نحوه حمايت از كارگران و اقش��ار كم درآمد به چه 

طريق خواهد بود.

نظ��ارت بر اجراي كامل قواني��ن مالياتي و پرهيز از 
معافيت ها و استثناهاي بي ضابطه ضمن شفاف سازي 
و تقويت منابع درآم��دي دولت، زمينه هاي تقويت 
اعتماد و س��رمايه اجتماع��ي در جامع��ه را فراهم 

مي كند.
به گزارش ايرنا، طبق تعريف س��ازمان امور مالياتي 
كشور، ماليات مقدار پول يا مالي است كه شهروندان 
يك كش��ور طبق قانون به دولت خود مي پردازند تا 
در جهت اداره امور كش��ور، تأمين كالاها و خدمات 
عمومي و ض��روري، تضمين امنيت و دفاع همگاني 
و عمراني و آباداني توس��ط دولت مورد بهره برداري 

قرار بگيرد.
بر اس��اس تعريف فوق، ماليات قبل از هرچيز بيانگر 
تعه��د دوجانبه بين دولت و مردم اس��ت. اين تعهد 
را بايد در چارچوب حقوق ش��هروندي مورد توجه 
قرار داد. ش��هروندان در مقابل دولت از يك س��ري 
حقوق و وظايف برخوردار هستند. متقابلا دولت نيز 
از يك س��ري حقوق و وظايف برخوردار اس��ت. اين 
حقوق، وظايف و مس��ووليت ها در چارچوب قانون 
اساسي كش��ور مشخص شده اس��ت. ماليات دادن 
جزو مس��ووليت ها و وظايف اجتماعي مردم است و 
خدماتي كه از جانب دولت و بر اس��اس ماليات هاي 
دريافتي بايد به اقشار مختلف ارايه شود از وظايف و 

مسووليت هاي دولت. 
همه اين حقوق و وظايف در يك بستر فرهنگي رخ 
مي دهد و به همين خاطر مي توان از فرهنگ مالياتي 
صحب��ت كرد. فرهن��گ در س��اده ترين معنا يعني 
ش��يوه زندگي. بنابر اين مي توان گفت كه فرهنگ 
مالياتي يعني ش��يوه ماليات دادن و ماليات گرفتن 
در جامعه. به عبارت ديگر نوع رفتار مردم و دولت در 
خصوص موضوع مالي��ات در جامعه بيانگر فرهنگ 
مالياتي جاري و ساري در كشور است. اينكه باورها 
و نگرش هاي مردم به ماليات چگونه باش��د فرهنگ 
مالياتي آنها را ش��كل مي دهد. عملك��رد دولت در 
ش��يوه گرفتن ماليات از موديان مالياتي و چگونگي 
توزيع و تخصيص آن نيز بخشي از اين فرهنگ است. 
در اين ميان هر گونه ف��رار مالياتي از جانب مردم و 
معافيت ه��اي مالياتي بي حس��اب و كتاب از جانب 
دولت نيز بخشي از ناهنجاري هايي به شمار مي رود 
كه در نظام اجتماعي- فرهنگي ماليات يك كش��ور 

قابل مشاهده است. 
مالي��ات در تمامي جوامع از اهميت و جايگاه خاص 

و حساسي برخوردار است. اين اهميت از يك طرف 
به اين دليل اس��ت كه توان انجام وظايف حكومتي 
را افزاي��ش مي دهد. و از طرف ديگ��ر به خاطر تأثير 
مس��تقيمي اس��ت كه بر زندگي و معيشت تمامي 

جامعه دارد.
ماليات ريشه بسياري از خدمات اجتماعي در جامعه 
است. براي مثال ماليات بر ارزش افزوده يكي از انواع 
ماليات ها است كه نرخ مصوب شده براي سال 94، 9 
درصد است. از اين 9 درصد ماليات بر ارزش افزوده 
يك درصد آن به حوزه  س��لامت و درمان و ۳ درصد 
به ش��هرداري ها اختصاص داده مي شود كه در اين 
خصوص مي توان نقش س��هم ماليات��ي را در طرح 
جامع نظام س��لامت قابل مشاهده است. همچنين 
ميزان ۳ درصد س��هم ش��هرداري ها صرف مواردي 
چون تجهيز و نوس��ازي حمل ونقل عمومي، ايجاد 
فضاهاي تفريحي، ترميم خيابان ها و معابر شهري و 

توسعه زير ساخت هاي شهري مي شود.
نكته اي كه بايد به آن توجه كرد اين است كه هر چند 
در سال هاي اخير موضوع ماليات اهميت بيشتري 
يافته است اما به گفته صاحب نظران، ماليات هنوز 
از جايگاه خاص خود در كشور برخوردار نشده است. 

دليل آن هم درآمدهاي نفتي دولت است. 
نگاهي تاريخي به موضوع ماليات نشان مي دهد كه 
قبل از اكتشاف نفت، حكومت مركزي ايران تا حدود 
زيادي وابس��ته به درآمدهاي مالياتي بود كه با نام 
خراج از سراس��ر قلمروي جغرافيايي برايش ارسال 
مي شد. اما در دوران مدرن و با پيدايش درآمدهاي 
نفتي وابستگي حكومت مركزي چه در دوران پهلوي 
و چه بعد از انق��لاب به درآمدهاي مالياتي بس��يار 
كاهش يافت. اين امر تبعات زيادي، چه در حوزه هاي 
فرهنگي و اجتماعي و چه در ابعاد اقتصادي و سياسي 

براي جامعه در پي داشته است. 
به گفته كارشناسان استقلال نفتي-اقتصادي دولت 
نه تنها از وابستگي آن به جامعه كاست بلكه در نقطه 
مقابل جامعه را بيش از پيش به دولت وابسته كرد. 

در يك نظام اقتصادي-سياس��ي مبتني بر ماليات، 
مردم از نظر تأمي��ن امنيت و برقراري نظم و اجراي 
قانون به دولت وابسته هس��تند. اين در حالي است 
كه در نظام اقتصادي-سياسي مبتني بر نفت مردم 
علاوه بر موارد فوق از نظر اقتصادي نيز وابس��ته به 
دولت مي شوند. پس به جاي دادن ماليات به دولت 
سعي مي كنند با نزديكي به مراكز قدرت از مواهب 

درآمدهاي نفتي كه دولت را ثروتمند كرده اس��ت 
استفاده كنند. 

در چنين حالتي موضوع ماليات از در جه اهميت و 
اولويت خارج مي شود. دولت سرگرم اجراي وظايف 
خود از طريق درآمدهاي نفتي شده و نظارت دقيقي 
بر اجراي قوانين مالياتي در جامعه نخواهد داشت. در 
اين ميان معافيت هاي بي ضابطه مالياتي و مستثني 
كردن گروه ها و نهادهاي خاصي از ماليات از تبعات 
بي نيازي و بي توجهي به درآمدهاي مالياتي است كه 
خود سرمنش��أ بي عدالتي مالياتي است كه در كنار 
ساير عوامل به شدت بر رفتار مالياتي كنشگران اثر 
مي گذارد. به همين خاطر مردم نيز انگيزه اي براي 
دادن ماليات نمي بينند و به انحاي مختلف از زير بار 
دادن ماليات شانه خالي مي كنند. نظام مالياتي نيز 

به تدريج دچار ضعف وسستي مي شود. 
بنابر دي��دگاه جامعه شناس��ان، بي عدالتي مالياتي 
يكي از عواملي است كه بذر بي اعتمادي را در جامعه 
مي كارد و س��رمايه اجتماع��ي را تضعيف مي كند. 
اعتماد و مشاركت اجتماعي از مهم ترين ابعاد سرمايه 
اجتماعي هس��تند كه ارتباط تنگاتنگي با يكديگر 
داشته و كاركرد مناسب سيستم اقتصادي، سياسي 
و اجتماعي به ش��دت وابس��ته به آنها است. درواقع 
دادن ماليات از س��وي شهروندان نوعي از مشاركت 

اجتماعي آنها در اداره جامعه است. 
پس گسترش احس��اس بي عدالتي، كاهش اعتماد 
و مش��اركت اجتماعي از تبعات مستقيم مستثني 
و مع��اف نمودن غير موج��ه افراد، گروه ها، اقش��ار 
اجتماعي يا ارگان ها و سازمان هاي مختلف از دادن 
ماليات است. بعلاوه درآمدهاي نفتي هميشه ثابت 
نبوده و به شدت تحت تأثير شرايط بين المللي است 
و قيمت آن هميشه از بيرون از مرزهاي كشور تعيين 
مي شود. بنابر اين ممكن است به خاطر اين نوسانات 
خود دولت نيز در تأمين بودجه دچار مشكل شده و 
نتواند تعهدات خود در ارائه خدمات به جامعه را انجام 
دهد. در چنين حالتي احساس ناكارآمدي دولت نيز 
در جامعه گسترش مي يابد. همه اين موارد پيوسته 
يكديگر را تش��ديد كرده و مش��كلاتي را بر س��ر راه 

دستگاه اجرايي كشور قرار مي دهند. 
پ��س در صورتي كه به هر دليل��ي درآمدهاي نفتي 
كف��اف هزينه هاي دولت را نده��د راهي جز اجراي 
كامل سيستم مالياتي باقي نمي ماند. در حال حاضر 
از پاي��ان ماه عس��ل دولت هاي نفتي س��خن گفته 

مي ش��ود. براي مثال، »فاتح بيرول«، مدير آژانس 
بين المللي انرژي )IEA( به كشور هاي صادركننده 
نفت و گاز هشدار داده و مي گويد: »بيش از هر زمان 
ديگري در تاريخ، لزوم تنوع اقتصادي در كشور هاي 

صادركننده نفت و گاز احساس مي شود.«
گرچ��ه در ماه هاي اخي��ر به دلي��ل افزايش قيمت 
نف��ت و صرفه جوي��ي و كاهش هزينه ه��ا دولت با 
كس��ري بودجه روبه نشده است با اين حال به گفته 
كارشناس��ان در كنار بح��ث تحريم ها، ب��الا بودن 
هزينه هاي ج��اري دولت به دليل بزرگي آن تمام يا 
بخشي قابل توجهي از درآمدهاي نفتي را مي بلعد. از 
اين رو دولت ناچار از تمركز بر ماليات است. در واقع 
از نظر آنها آنچه دولت و نظام مالياتي امروز در كشور 
با آن روبه رو اس��ت ناكافي بودن درآمدهاي نفتي از 
يك طرف و ضعف سيس��تم ماليات��ي از طرف ديگر 
است البته در اين بخش مشكلاتي وجود دارد. زيرا 
به گفته متخصصان مالياتي، پيش بيني هاي دولت 

از درآمدهاي مالياتي محقق نشده است.
بررس��ي جزييات آماري خزان��ه از عملكرد بودجه 
دولت در پايان مرداد امس��ال نشان مي دهد كه در 
بخش درآمدها براي س��ال جاري 2۱6 هزار و ۱۰۰ 
ميليارد تومان پيش بيني شده بود و عملكرد مصوب 
آن در پنج ماه ب��ه 9۱ ه��زار و 8۰۰ ميليارد تومان 
مي رس��د كه حدود 52 هزار و 5۰۰ ميليارد تومان 

محقق شده است. 
اين رقم در مقايس��ه با مص��وب پنج ماهه حدود 4۰ 

هزار ميليارد تومان عدم تحقق دارد كه ناشي از عدم 
كسب كامل درآمدهاي مالياتي در اين مدت است، 
چراكه رقم آن 6۰ هزار ميلي��ارد تومان پيش بيني 
ش��ده بود ولي 42 هزار ميليارد تومان كس��ب شده 
است. از سوي ديگر در ساير درآمدها همين حدود 
عدم تحقق ديده مي شود. صاحب نظران امور مالياتي 
معتقدند كه اين عدم تحقق دلايل مختلفي از جمله 
فرار مالياتي افراد، ش��ركت ها و اقش��ار و گروه هاي 
مختلف و همچنين معافيت ها و استثناهاي مالياتي 

است. 
حال نظر به اهميت پرداخت ماليات مي توان اينگونه 
نتيجه گيري كرد كه عدم پرداخت آن چه در شكل 
فرار مالياتي و چه در شكل معافيت ها و استثناهاي 
بي رويه و غي��ر موجه در مرحل��ه اول باعث كاهش 
درآمدهاي مالياتي دولت و مانعي براي دس��تيابي 
به اهداف و در نتيجه گسترش احساس ناكارآمدي 
در جامعه مي شود. به علاوه به گسترش رانت و فساد 
اقتصادي دامن مي زند. توزيع عادلانه ثروت را مختل 
مي كن��د و افزايش فاصله طبقات��ي را در پي خواهد 
داش��ت. در اين حالت زمينه ب��راي بروز تنش هاي 

سياسي و اجتماعي فراهم مي شود. 
در پايان بايد گف��ت كه مي توان با اجراي درس��ت 
و نظ��ارت دقي��ق ب��ر قواني��ن ماليات��ي و دوري از 
معافيت هاي بي ضابطه به تقويت و گسترش فرهنگ 
مالياتي و بازگرداندن اعتماد اجتماعي كمك كرده و 

افراد را به دادن ماليات تشويق كرد.
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 معاون وزير كشاورزي: 
انبارها پُر است

معاون برنامه ريزي اقتصادي وزير جهاد كشاورزي 
اع��لام كرد كه در تامين م��واد غذايي و محصولات 
كش��اورزي به ويژه  كالاهاي اساسي، هيچ مشكلي 

نداريم و انبارهاي كشور از اين محصولات پُر است.
عبدالمهدي بخش��نده در گفت وگو با ايسنا، اظهار 
كرد: براي تامين مواد غذايي از مبادي و كشورهاي 
مختلفي اس��تفاده مي كنيم و در ماه هاي گذشته 
اين مبادي متنوع تر و بيش��تر شده است و مشكلي 
براي تامين محصولات كش��اورزي و غذايي به ويژه  
كالاهاي اساسي نداشته ايم. وي با اشاره به اينكه هر 
محصولي را كه خواس��تيم وارد كرده ايم و نيازهاي 
ماه هاي آينده نيز تامين شده است، گفت : با توجه به 
همكاري هاي صورت گرفته بانك مركزي و مجموعه 
دولت، كالاهاي اساسي همچون برنج، روغن، شكر و 
آن چه به نهاده هاي توليد براي توليد گوشت سفيد، 
گوشت قرمز و لبنيات مربوط است، به اندازه كافي 
خريداري و وارد شده است و اين واردات با روش هاي 
به كار گرفته ش��ده همچنان ادامه  دارد. او ادامه  داد: 
مبادي ورودي براي تامين محصولات كشاورزي و 
كالاهاي اساس��ي، كشورهاي مختلفي هستند كه 
همكاري هاي خوبي با آنها داري��م و به اندازه كافي 
نيازمان را تامين مي كنيم. بنابراين هيچ نگراني براي 
واردات و تامين اين محص��ولات نداريم و نخواهيم 
داشت. به گفته بخش��نده، مجموعه دولت و وزارت 
جهاد كشاورزي براي تامين نيازمندي هاي مردم در 
حوزه محصولات كشاورزي و مواد غذايي، همه تلاش 
خود را خواهند كرد و هيچ مشكلي در اين زمينه وجود 
ندارد چرا كه در حال  حاضر انبارهاي كشور از كالاهاي 
اساسي با مصرف انساني و نهاده هاي توليد در حوزه 

دام و طيور، پر است.

 كنترل سيلاب شمال
با طرح هاي آبخيزداري

مديركل دفتر كنترل سيلاب سازمان جنگل ها 
با تبيين كاركرد طرح هاي آبخيزداري در كاهش 
خطر س��يل و كم آب��ي از كنت��رل 28۰ ميليون 
مترمكعب از حجم س��يلاب هاي ش��مال كشور 
در غ��رب مازندران و گيلان خب��ر داد. به گزارش 
وزارت جهاد كشاورزي، ابوالقاسم حسين پور در 
تشريح اثربخشي اقدامات صورت گرفته در سطح 
حوزه هاي آبخيز شمال كشور در كاهش خسارات 
سيل گفت: با وجود شدت بالاي بارندگي اواسط 
مهرماه شمال كشور و وقوع بارش ۳46 ميلي متر 
با شدت ۱۰5 ميلي متر طي سه ساعت در برخي 
از مناطق سيلزده، خس��ارات وارده در حوزه هاي 
تحت پوشش فعاليت هاي آبخيزداري و آبخوانداري 
نسبت به ساير حوزه ها كاهش چشمگيري داشته 
است. وي تصريح كرد: چنانچه اين حجم سيلاب 
كنترل نمي شد بدون ترديد ميزان و ابعاد خسارات 
بسيار گس��ترده تر مي شد. او با اش��اره به اجراي 
بي��ش از 5۳۳ هزار هكتار فعالي��ت آبخيزداري و 
آبخوانداري در گستره س��يل اخير شمال كشور 
افزود: بررسي و مقايسه وضعيت خسارات ناشي از 
سيل اخير با سيل هاي مشابه در گذشته و همچنين 
مقايسه حجم خسارات وارده قبل و بعد از اجراي 
طرح هاي آبخيزداري و آبخوانداري در حوزه هاي 
آبخيز كاظم رود عباس آباد، ماش��لك نوش��هر، 
صفارود رامس��ر، امامزاده ابراهيم گيلان و نظاير 
آنكه تحت پوشش فعاليت هاي پيشگيرانه در سطح 
حوزه بالادست قرار گرفته اند با ساير حوزه ها كه 
بايد طرح آبخيزداري در آن اجرا شود، نظير حوزه 
شيرود و چشمه كيله تنكابن، قلعه رودخان و گشت 
رودخان گيلان محسوس است. او اضافه كرد: به 
عنوان نمونه مقايسه خسارات سيل در حوزه آبخيز 
كاظم رود عباس آباد مازندران در سيل 28 مهرماه 
۱۳82 با س��يل ۱۳ مهرماه ۱۳9۷ نشان مي دهد 
كه با وجود افزايش بارندگي اخير )259ميلي متر 
بارش سال جاري در مقايس��ه با ۱9۰ ميلي متر 
بارندگي س��ال ۱۳82(، حدود 24درصد كاهش 

خسارات مشاهده مي شود. 

رونق صادرات محصولات 
زراعي و  باغي

عض��و كميس��يون كش��اورزي، آب و مناب��ع 
طبيعي مجلس، گف��ت: در فضاي موجود كش��ور 
صادرات كنندگان ميوه به راحتي مي توانند محصولات 
را ص��ادر كنند اما انگي��زه اي ب��راي واردات ندارند. 
شمس الله شريعت نژاد در گفت وگو با خانه ملت، در 
خصوص افزايش قيمت ميوه در بازار، اظهار داشت: در 
شرايط كنوني اقتصاد كشور و كاهش ارزش پول ملي 
واردات محصولات كشاورزي و باغي صرفه اقتصادي 
ندارد اما از سوي ديگر توليد صادرات محصولات زراعي 
و باغي محور رونق پيدا كرده است. او با بيان اينكه در 
فضاي موجود كشور صادرات كنندگان ميوه به راحتي 
مي توانند محصولات را صادر كنند اما انگيزه اي براي 
واردات ندارند، گفت: شرايط به وجود آمده در زمينه 
صادرات و واردات محصولات باغي و ميوه باعث شده 
تا شاهد افزايش قيمت در بازار باشيم. نماينده مردم 
رامس��ر با اشاره به اينكه واسطه ها در بازار ميوه فعال 
هستند و سهم كمي از درآمد حاصل از فروش ميوه 
به دست توليدكنندگان و كشاورزان مي رسد، ادامه 
داد: در زمينه كنترل قيمت محصولاتي مانند گوجه 
فرنگي به غير از گوجه فرنگي گلخانه اي ممنوعيت 
صادرات موج��ب كاهش قيمت در بازار ش��د. او در 
خصوص اثر گذاري ممنوعيت صادرات محصولات 
كشاورزي و باغي در زمينه كنترل قيمت ها در بازار، 
اظهار داشت: كنترل قيمت و تنظيم بازار توسط دولت 
در زمينه كالاهاي اساسي و مهم مانند سيب زميني و 
گوجه از طريق ممنوعيت صادرات امكان پذير است 
اما در شرايطي كه مزيت باغباني در كشور بالا و موجود 
است بايد امكان صادرات محصولات فراهم باشد. او 
خاطرنشان كرد: در يك مقطع زماني حدود 8۰۰هزار 

تا ۱ ميليون تن سيب زميني از كشور صادر شد.

   مسوولان وزارت كار قبلا كلياتي از اين برنامه را اعلام كرده و گفته بودند كه قرار است اين بسته حمايتي تا در آبان ماه در دو مرحله به اجرا درآيد. اما 
روز گذشته محمد شريعتمداري، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي جزييات تازه اي از نحوه ارايه بسته هاي حمايت غذايي و كمكهاي جبراني را اعلام كرد.
آنطور كه وزير جديد كار گفته قرار است اين طرح در دو فاز كالايي و نقدي دنبال شود به اين نحو كه در گام اول ظرف اين هفته تمام افراد و دهك هاي 
تحت پوشش  نهادهاي حمايتي در دستور كار قرار مي گيرند و با جدول جديدي كه بر اين اساس تعريف شده، هر خانوار يك نفره تا پنج نفره از رقمي 

بين ۱۰۰ هزار تا ۳۰۰ هزار تومان بهره مند مي شوند.
   در روزهاي اخير رييس جمهور از توزيع اولين بسته حمايت غذايي در آبان ماه خبر داده بود. به گفته وي، اين بسته  غذايي به افرادي كه مشكلات 
بيش�تري دارند و در فشار بيشتري هستند پرداخت خواهد شد و اين روند تا پايان سال در چند نوبت ادامه خواهد يافت تا مشكلاتي كه براي مردم 

پيش آمده تا حدودي جبران شود.
با توجه به اعلام رييس جمهور مبني بر توزيع بسته غذايي به گروه هاي تحت فشار و اظهارات روز گذشته وزير كار كه از برنامه ريزي براي ساير گروه هاي 
با درآمد كمتر كه جزو اقشار تحت پوشش نهادهاي حمايتي نيستند، خبر داده بود بايد منتظر بود كه ظرف دو هفته آينده با گسترده شدن ابعاد اين 

طرح، نحوه حمايت از كارگران و اقشار كم درآمد به چه طريق خواهد بود.

برش



يادداشت 9 مسكن

»تعادل« دلايل شكست يك طرح اقتصادي- اجتماعي در كشور را بررسي مي كند 

مسكن اجتماعي؛ ايده اي كه اجرايي نشد

ماجراي ساخت سقفي براي محرومان

گروه راه و شهرسازي|شهلا روشني|
به رغم آنکه در دولت فعلی، عدم اجرای طرح مس��کن 
اجتماعی به عنوان یکی از دستاویزهای اصلی منتقدان 
دولت یازدهم برای نق��د مدیریت عباس آخوندی در 
حوزه مسکن تبدیل شده است، اما بررسی ها حاکی از 
آن است که بی برنامگی در حوزه مسکن در دولت قبل 
را می توان به عنوان یک بی برنامگی تاریخی در حوزه 

مسکن و همچنین یک رکورد زنی قلمداد کرد.
باوجود ناکارآمدی طرح مسکن مهر و معضلات عدیده 
این طرح که عموماً ناش��ی از فق��دان طرح آمایش در 
اج��رای آن بوده، منتقدان حوزه مس��کن را نامطلوب 
ارزیابی می کنند و مصداق ب��ارز ادعای این افراد عدم 
اجرای طرح مسکن اجتماعی در کنار بی رغبتی برای 

اتمام واحدهای نیمه کاره مسکن مهر است.
ای��ن امر در حالی اس��ت ک��ه مداخله تاریخ��ی و نیز 
بی برنامگی بی س��ابقه دولت قبل در حوزه مسکن که 
می توان از آن به عنوان یک رک��ورد زنی نام برد، قطعاً 
عاملی شده است که وزارت راه برای ورود به طرح مسکن 
اجتماعی با احتیاط و هراس وارد شود،  چرا که منطقاً هم 
وقتی یک پروژه ای در قواره مسکن مهر هنوز نیمه تمام 
است و با مشکلات عظیمی از لحاظ تأمین زیرساخت ها 
مواجه اس��ت، نمی توان انتظار داشت دولت بی محابا 
دوباره وارد گود شود و برای ساخت پروژه جدیدی نظیر 

مسکن اجتماعی دست به کار شود.
برخی بر این باورند كه اگر دولت توان مالی و نیز امکان 
اجرایی ساخت مس��کن اجتماعی را نداشت، از همان 
اول نباید وعده ه��ای غیرقابل عملی به جامعه و مردم 
تزریق می کرد. این انتقاد شاید از جهاتی وارد باشد، اما 
از سوی دیگر نباید از نظر دور داشت که برخی از وعده ها 
شاید تحت تأثیر مطالبات و فشارهای بیرونی مردمی 
و نهادهای ناظر بر عملکرد دولت باش��د و شاید برخی 
مسئولان در چنین شرایطی برای ممانعت از ایجاد جو 
منفی علیه خود و یا ایجاد جو مثبت و یا به امید تأمین 
منابع تحت تأثیر نگاه مثبت به آینده اقتصادی کشور، 
ناگزیر به ارائه نس��خه هایی می ش��وند که بعداً همان 
وعده ها بلای جان آن ها و نقطه ضعفی برای به چالش 

کشاندن مدیریتشان می شود.

  ماهيت مسکن اجتماعی مثبت است
محمدعلی مهری، کارشناس شهرسازی با بیان اینکه 
در حال حاضر درصد قابل توجهی از جوامع ش��هری 
همچنان مستأجر هس��تند و در تأمین مسکن ملکی 
مس��تأصل مانده اند، گفت: متاسفانه علی رغم اینکه 
شهرها بیش  از حد گس��ترده ش��ده اند، اما در توزیع 
مسکن های موجود در س��طح شهر همچنان اعتدال 

رعایت نشده است.
مهری افزود: دولت های مختلف طرح های گوناگونی از 
مسکن اجتماعی گرفته تا مسکن مهر عملیاتی کردند و 
در این مسیر عده ای صاحب خانه شدند. خارج از در نظر 
گرفتن کیفیت مسکن های ساخته شده در مکان یابی 
و یا نوع سازه و تأمین زیرساخت و امکانات لازم خانه ها 

تحویل نیازمندان شده است.
وی بابیان اینکه هم اکنون بحثی که از س��وی وزیر راه 
و شهرس��ازی مطرح ش��ده رجعت دوباره به مسکن 
اجتماعی براي خانه دار ش��دن دیگر نیازمندان واقعی 
و بی مسکن است، گفت: مسکن اجتماعی ماهیتاً طرح 
مناسبی اس��ت و اجرای آن مستلزم مقایسه عرضه و 

تقاضا است.
مهری افزود: این طرح زمانی می توانست مثمر ثمر واقع 
ش��ود که علاوه بر هدف تأمین نیاز مسکن در توسعه 

موزون شهرها از حیث گستردگی نقش آفرینی کند.
وی گفت: اما ازآنجایی که در اکثر شهرهای ایران به ویژه 
شهرهای بزرگ به تعداد خانوارهای ساکن در شهرها و 
حتی بیشتر مسکن وجود دارد و عرضه بر تقاضا پیشی 

گرفته اس��ت، از این رو، در ایجاد این طرح در این برهه 
ضرورتی دیده نمی شود.

این کارشناس شهرسازی با اعتقاد به اینکه ساخت این 
نوع مسکن و هر مسکن دیگر با دیدگاه تأمین نیاز برای 
نیازمندان گسترش شهرها را در پی دارد و باری گران 
برای مدیریت شهری اس��ت، اظهار کرد: تنها طرحی 
که در این برهه می تواند مؤثر واقع ش��ود. طرح احیای 
بازآفرینی ش��هری در محلات قدیمی و بافت فرسوده 
است که اثرات مثبتی از حیث جوان شدن بافت شهر و 
مقاومت سازه ای، عریض تر شدن معابر و دیگر محاسن 

در پی دارد.

  هویت بخشی با بازسازي بافت فرسوده
مهری گفت: طرح مسکن اجتماعی زمانی می تواند مؤثر 
واقع شود که در دل طرح بازآفرینی شهری به عنوان یکی 
از شاخه های آن عملیاتی شود. با این اتفاق می توان دو 
هدف را نشانه گرفت هم مسکن اجتماعی ساخت و هم 
از توسعه ش��هر جلوگیری کرد. بنابراین زنده سازی و 
هویت بخشی در بافت قدیم مناسب ترین اقدام در پس 
پرده مسکن اجتماعی است.این کارشناس شهرسازی 
گفت: یکی دیگر از طرح هایی که هم اکنون مسکوت 
مانده مسکن مهراس��ت. بنابراین ضرورت دارد دولت 
در این قس��مت به صورت ج��دي ورود کند و به جای 
تخصیص اعتبار برای طرح های پیشنهادی مشابه راه 
را بر این موازی کاری ها ببندد و تمام تلاش خود را در 
تکمیل، تأمین زیرساخت و کاربری های موردنیاز در 
واحدهای چند صد هزار مسکن مهرهای به کار گیرد و 

در کوتاه ترین زمان ممکن تحویل دهد.

   ارتقاي منزلت مسکن مهر با افزایش قيمت ها
وی گفت: منطقی نیس��ت که ای��ن واحدها همچنان 
مسکوت و متروك بمانند، واحدهایی که می تواند چند 
صد هزار خانوار را خانه دار کند و مجددا به سراغ مسکن 
اجتماعی برویم. هر چند که سنگ بنای مسکن مهر با 
در نظر گرفتن مکان یابی نامناسب و خیلی از مؤلفه های 
دیگر برای شهرها مشکلات زیادی به بار آوردند، ولی 
گرانی بازار مسکن و مصالح زمین و مصالح ساختمانی 

قرب و منزلتی به مسکن مهرها بخشیده است.
منطقی ترین مسیر در این موقعیت که هزینه و زمان 
اجرای آن کمتر و نزدیک تر از ساخت مسکن های مجدد 
با عنوان مسکن اجتماعی باشد، همین تکمیل مسکن 
مهر و گذاشتن توان بیشتر برای اجرای طرح بازآفرینی 

شهری است.
در نهایت باید گفت، شایس��ته است وزیران مرتبط با 
موضوع مس��کن تا اجرا و اتم��ام طرح های نیمه تمام 
به فکر اجرای ط��رح جدیدتری موازی با این مس��یر 
نباشند و اگر هدف تامین مسکن است با در نظر گرفتن 
شرایط و بودجه سازمانی به فکر کوتاه ترین مسیر در 

خدمتگزاری به مستمندان و نیازمندان باشند.

  وعده  هایي كه گریبان مسکن را گرفت
در همین رابطه، ایمان رفیعی، کارشناس ساخت وساز 
بابیان اینکه وظیفه حمایت دولت ها از اقشار متوسط و 
آسیب پذیر جامعه، جزو اولویت های غیرقابل جابجایی 
كشور اس��ت، گفت: تامین مس��کن که از مهم ترین 
نیازهای افراد جامعه است، همواره در اولویت دولت ها 
برای تامی��ن و واگذاری ق��رار دارد. اگرچه دولت های 
یازده��م و دوازدهم در ادامه طرح مس��کن مهر، اقدام 
به تکمیل و تحویل بخش عم��ده ای از باقی مانده این 
واحدها کرد، اما نتوانست در عمل طرح اجرایی عملی و 

کارایی برای حل مشکل مسکن ارائه دهد.
وی گفت: راه کارهایی ک��ه در طی دولت های یازدهم 
و دوازدهم برای حل مشکل متقاضیان خرید و اجاره 
مسکن اعلام شده اعم از طرح اخذ مالیات از خانه های 

خالی، طرح اجبار مالکان برای انعقاد قرارداد دو ساله 
اجاره، طرح مسکن جوانان و مسکن اجتماعی عملًا در 
حد وعده باقی مانده است.رفیعی بابیان اینکه مسکن 
اجتماعی که چند سالی است در تیتر اخبار مربوط به 
مسکن قرارگرفته نمونه ای از این طرح ها است، گفت: 
هدف گذاری اولیه این طرح س��اخت سالیانه یک صد 
هزار واحد مسکونی در کشور بود که متشکل از طرح 
پرداخت وام بلاعوض به متقاضیان خرید مسکن مهر 
بدون متقاضی، ساخت مسکن استیجاری و پرداخت 

تسهیلات متنوع برای ساخت آن ها بود.

   منافع مفروض مسکن اجتماعی 
این کارش��ناس ساخت وس��از گفت: ارائه این طرح ها 
از طرف دولت فی نفس��ه دارای منافع مفروض زیادی 
است، اما چون سازندگان و مصرف کنندگان این کالا 
بخش خصوصی و مردم هستند، باید به نکاتی فراتر از 
دستورالعمل های اجرایی عادی توجه کرد. مشکلات 
و کاس��تی هایی که در اجرای طرح مسکن مهر وجود 
داشت، هنوز دامن گیر بخشی از افرادی است که در این 

مجموعه ها ساکن اند.
وی گفت: مشکلاتی مانند عدم فراهم بودن امکانات و 
تأسیسات زیر بنایی و مشکلات دسترسی به امکانات 
ش��هری و عدم توجه و نظارت کافی بر اجرای اصولی 
قوانین ساخت وس��از. واگذاری زمین و تس��هیلات 
ارزان قیمت بخشی از هزینه های نهایی ساختمان را 
پوشش می دهد، اما عدم فراهم كردن سایر امکانات 
و ملزومات اسکان بخش مهم تری از این طرح هاست 
که کمتر مورد توجه قرارگرفته است.این کارشناس 
تاکید کرد: س��هم دولت در اج��رای این طرح ها باید 
دربرگیرنده نیازهای اساس��ی ک��ه بخش خصوصی 
تمایلی به س��اخت آن ها ندارد و توجیه اقتصادی نیز 
برای آن ندارد، باشد. امکاناتی مانند ساخت مدرسه و 
مسجد و اماکن ورزشی و آموزشی از جمله این زمینه ها 
هستند. عدم توجه به این مسائل در هنگام اجرای این 
طرح ها موجب بروز مشکلات و ناهنجاری های بعدی 
در اجرای این طرح ها خواهد شد که نهایتا علی رغم 
هزینه ه��ای هنگفت انجام ش��ده، با عدم اس��تقبال 
متقاضی��ان مواجه خواهد ش��د.وی درنهایت گفت: 
در حال حاض��ر که دولت ب��ا محدودیت های جدی 

در تامین منابع مالی برای اجرای طرح های عمرانی 
به ویژه در بخش مس��کن مواجه است، باید با بررسی 
دقیق طرح های اجراشده قبلی در این زمینه، نسبت 
به شناس��ایی نقاط ضعف و کاس��تی های طرح های 
گذش��ته اقدام کند، س��پس با اولویت بندی صحیح 
منابع و امکانات موج��ود، اقدام به توزیع آن ها نماید. 
با توجه به پتانسیل خوبی که ایران در زمینه مصالح 
ساختمانی و فراوانی زمین مناسب برای ساخت وساز 
دارد،  می توان با مدیریت صحیح و تدوین استراتژی 

مناسب به آسانی از این بحران عبور کرد.

   شكست طرح مسكن اجتماعي در آلمان
همچنین افشین پروین پور، سیاست گذار مسکن بابیان 
اینکه در دوران وزارت عباس آخوندی یک آجر هم برای 
طرح مسکن اجتماعی صرف نشده است، گفت: وزیر 
راه و شهرسازی سابق چندین بار در خصوص مسکن 
اجتماعی سخن ها در محافل گفت، اما در اجرا ما شاهد 

یک متر مربع از مسکن اجتماعی نبوده ایم.
وی با اشاره به اینکه یکی از خرده گیری های در مورد 
وزارت راه و شهرس��ازی عدم توجه به کمبود ش��دید 
مسکن است، افزود: حتی آقای آخوندی در زمانی که 
کشور با کمبود شدید مسکن روبه  رو بود، نتوانست طرح 

مسکن اجتماعی را عملیاتی کند.
پروین پور با اشاره به اینکه طرح مسکن اجتماعی یک 
طرح شکست خورده بعد از جنگ جهانی دوم در آلمان 
بود که دولت یازدهم بدون توجه به شکست خوردن این 
طرح در آلمان، شروع به انجام مطالعات برای اجرای آن 
کرد، گفت: اجرای این طرح های شکس��ت خورده چه 
معنایی می توانند داش��ته باشند، جز این که تیتر یک 
صفحات رسانه ها باشد.این کارشناس سیاست گذاری 
مسکن با اشاره به اینکه طرح مسکن اجتماعی در نطفه 
خفه شده اس��ت، اضافه کرد: طرح مسکن اجتماعی 
با تمام توانی که دولت و وزارت راه و شهرس��ازی برای 
اجرای آن گذاشته بود، حتی به نخستین مرحله اجرا 
هم نرس��ید.وی گفت: برخلاف گفته های وزیر سابق 
راه و شهرسازی، وی نه تنها قدمی برای افتتاح اجرای 
مسکن مهر در کشور برنداشت، بلکه یک آجر هم برای 
ساخت مس��کن اجتماعي روی آجر نگذاشت. پروین 
پور مسکن اجتماعی در دولت یازدهم و دوازدهم لای 

پیش طرح های اجرایی مغفول ماند، گفت: وزیر سابق 
راه و شهرسازی فقط س��خنان زیادی از اجرای طرح 
مسکن اجتماعی کرد اما در عمل این طرح روی کاغذ 
ماند. بنابراین به صورت مستقیم و بدون لفافه می توانیم 
بگوییم این طرح یک طرح شکس��ت خورده در دولت 

یازدهم بوده است.

   مسکن اجتماعی رفع تکليف دولت
احمدرضا س��رحدی، کارش��ناس مس��کن ب��ا بیان 
اینکه دولت برای تامین مس��کن کم درآمدها فعالیت 
قابل توجهی نداشته است، گفت: این کم لطفی دولت 
برخلاف تکلیف قانون اساسی به عنوان یکی از بازوهای 
تامین مس��کن در اذغان عمومی مغموم ش��ده و غیر 
قابل فراموشی است.وی افزود: دولت نشان داده هیچ 
اعتقادی به تامین مسکن به نیازمندان ندارد. در حالی 
ک��ه در دوران بحران اقتصادی وظیف��ه دولت تامین 
نیازهای شهروندان است.این کارشناس مسکن با اشاره 
به اینکه در سال های گذشته طرحی مبنی بر مسکن 
اجتماعی از زبان وزیر راه و شهرسازی به گوش رسید 
که در حد همان گفتمان باقی ماند و تاکنون جامه عمل 
نپوشیده است، گفت: به نظر می رسد مسکن اجتماعی 
فقط رفع تکلیف کم کاری دولت در خصوص مسکن 
بوده است؛ و متاسفانه وزارت راه و شهرسازی هیچ تصور 

و پیش زمینه بومی در این باره نداشت.
س��رحدی با تأکید بر اینکه در سرتاسر دنیا از مسکن 
اجتماعی برای حمایت از اقشار خاص کم درآمد به ویژه 
دانشجویان، کارگران و فقرا استفاده و نام برده می شود، 
گف��ت: دولت و مجل��س هنوز هم ب��رای این موضوع 
طرحی را در دست ندارند و گاهی فقط نام این موضوع 
را مطرح می کنند، با توجه به اینکه التهابات موجود در 
این روزهای بازار مسکن را می توان با طرح هایی نظیر 

مسکن اجتماعی کنترل کرد.
این کارشناس مسکن در نهایت گفت: تمام بحران های 
موج��ود در بازاره��ای کش��ور به درآمد ی��ک جامعه 
برمی گردد؛ طبیعی است زمانی که مردم برای خرید 
کالای مورد نظر خود سرمایه ای ندارند رو به تسهیلات 
با سودهای بالا می برند و در بازپرداخت آن ها با مشکل 
روبه رو می شود در نتیجه رکود و تورم بر بازارها چیره 

خواهد شد.

گروه راه و شهرسازي| لیلا درخشان|
شش سال پیش که عباس آخوندی، سکان وزارتخانه 
راه وشهرس��ازی را در دس��ت گرف��ت و از همان ابتدا 
شدیدترین حملات ونقدهای گزنده خود را نثار مسکن 
مهر ک��رد، همزم��ان منتقدان سرس��خت او که جزء 
مسوولان پیشین وزارت راه و از مردان دولت احمدی 
نژاد بودند با همراهی برخی از نمایندگان مجلس، ازبابت 
بی اعتنایی دولت به تامین مس��کن اقشار دهک های 
پایین درآمدی، آخوندی را تحت فشار شدید قراردادند، 
هجمه های سازمان یافته ازسوی گروه هایی که در آن 
زمان از قدرت سیاس��ی بالایی برخ��ودار بودند، باعث 
ش��د که بالاخره آخوندي تسلیم  این مطالبات شود و 
احتمالا بدون امکان سنجی پس از چند ماه، از طرحی 
تحت عنوان طرح مسکن اجتماعی برای خانه دار کردن 
اقشار تهی دست جامعه رونمایی کند. اما این رونمایی 
بدون عنوان شدن جزییات و نحوه اجرایی کردن این 
طرح بود، به طوری که طی سه ساله اول فعالیت وزیر 
سابق راه و شهرس��ازی، جزئیات این طرح بیان نشد. 
می توان گفت طرح مسکن مهرکه شامل هزاران واحد 
نیمه کاره،رها شده وبدون متقاضی و همراه با انبوهی 
از مش��کلات عدیده بود، آنچنان توان دولت یازدهم را 
در حوزه مس��کن بلعیده بود که فرصتی برای اجرای 
طرح دیگری به موازات پروژه های نیمه کاره مس��کن 

مهر ایجاد نشد.
اینچنین بود که طی س��ه س��اله اول مدیریت عباس 
آخوندی،اساسا مسوولان این وزارتخانه وقتی دربرابر 
پرسش خبرنگاران مبنی بردلایل اجرایی نشدن طرح 
مس��کن اجتماعی قرارمی گرفتند یک جمله ثابت و 
کلیشه ای را تحویل رس��انه ها می دادند و آن هم این 
بود که پول مس��کن اجتماعی خرج مسکن مهر شد، 

درآن زمان مسوولان وقت وزارت خانه در واقع تصمیم 
گرفتند منابع  مالی موجود  را به پروژه نیمه تمام مسکن 
مهر تخصیص دهند وآن را تکمیل کنند، و بدین ترتیب 
علی رغم وعده ای که در ابت��دای دولت یازدهم برای 
خانه دار شدن دهک های پایین درآمدی داده شد، طرح 
مسکن اجتماعی صرفا به یک طرح کاغذی مبدل شد و 
این طرح مسکوت ماند و خلف وعده ها و تعویق چند باره 
در رونمایی از طرح مسکن اجتماعی، شدیدا دولتمردان 

حوزه مسکن را نزد افکار عمومی بد قول کرد.
اما س��رانجام با گذشت سه س��ال از وعده وعیده های 
دولت یازدهم درباره طرح خانه دار کردن اقشار ضعیف 
جامعه، طلسم مس��کن اجتماعی از بابت وجه تئوری 
قضیه شکسته شد وبالاخره جزئیات آن توسط معاون 
اول رئیس جمهوری رونمایی شد.ارائه کمک بلاعوض 

برای متقاضیان خرید واحدهای مسکونی مهربدون 
متقاضی،تعیین تسهیلات تشویقی به اشخاص حقیقی 
وحقوقی دارای زمین که تمایل به س��اخت واحدهای 
مسکونی استیجاری داشته باشند، موظف شدن وزارت 
راه به تامین زمین مناس��ب و  واگذاری به سازندگان 
 و همچنی��ن درنظرگرفتن کمک هزینه اج��اره،وام 
قرض الحسنه ودیعه مسکن و.. جزء مهمترین محورهای 
کم به کم درآمدها درقالب  طرح مسکن اجتماعی بود.

این طرح دقیقا اسفند ماه سال 95 رونمایی ودرنهایت  
امرمقرر شد که سالانه ۱۰۰ هزار واحد مسکونی برای 
اقش��ار کم درآمد در قالب های مختلف شامل مسکن 
استیجاری، اعطای وام ساخت مسکن ارزان قیمت به 
دارندگان زمین یا وام خرید مسکن به اقشار آسیب پذیر 
تدارک دیده شود که نهایتا پس از 5 سال در پایان سال 

۱۴۰۰، مجموعا به 5۰۰ هزار واحد مسکونی می رسید.
درای��ن بین اما درحالی که انتظ��ار می رفت این طرح 
پس ازرونمایی وارد مراحل اجرایی شود،درعمل چنین 
اتفاقی نیفتاد وحال با گذشت یکسال ونیم ازارائه این 
طرح هنوزاین طرح وارد فازاجرایی نشده است.اوایل 
سال جاری، معاون مسکن شهری بنیاد مسکن تاکید 
کرد که عل��ی رغم مکاتبات متعدد، نه س��ازمان ملی 
زمین و مسکن، زمین در اختیار بنیاد مسکن قرارداده 
و نه سازمان برنامه و بودجه منابع اجرای طرح را به این 

نهاد داده است.
 همزمان با این اظهار نظرها، حمیدرضا عظیمیان،رئیس 
وقت سازمان ملی زمین ومسکن نیز درباره مشکلات 
به وجود آمده میان بنیاد مسکن و سازمان ملی زمین 
و مسکن در خصوص مسکن اجتماعی و تخصیص یا 
عدم تخصیص زمین دولتی به بنیاد مس��کن  سخن 
گفت و اظهار کرد: قانون ما را مکلف کرده که زمین مورد 
نیاز برای اجرای مسکن اجتماعی را تأمین کنیم و به 
طور مشخص، بنیاد مسکن باید واحدها را بسازد. برای 
ساخت و ساز نیز دولت باید ردیف بودجه در اختیار بنیاد 
مسکن قرار دهد. اما چون تخصیص های دولتی انجام 
نشده بنیاد نتوانسته این کار را انجام دهد. او البته تاکید 
کرد که بنیاد مسکن ابتدا موافقت نامه برنامه و بودجه، 
کد پیمانکار و تأییدیه نقشه بیاورد بعد وزارت راه به این 

بنیاد زمین را واگذار خواهد کرد. 
این بگ��و مگوهای ص��ورت گرفته بین مع��اون وقت 
وزیرسابق راه وشهرسازی و معاون شهری بنیادشهری 
مرب��وط ب��ه فروردین ماه س��ال جاری بوده اس��ت و 
جدیدترین موضع گیری درباره وضعیت تامین مالی 
طرح مسکن اجتماعی از سوی معاون مسکن شهری 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی که درماه جاری بیان شده 

حاکی ازآن اس��ت که  منابع مالی اجرای طرح مسکن 
اجتماعی هنوز تخصیص داده نشده وسازمان برنامه و 
بودجه قول تأمین آن تا پایان س��ال را داده است.جواد 
حق ش��ناس  اخیرا در خصوص اجرای طرح مس��کن 
اجتماعی خاطر نش��ان کرده است از ابتدای نیمه دوم 
امسال، در ۴ استان زمین آماده واگذاری، قطعی شده 
اما هنوز واگذاری آنها نهایی نشده است، پس از انجام 
 تش��ریفات اداری واگذاری زمین ها، س��اخت مسکن 
اج��اره ای ب��ر روی اراضی دولتی با مش��ارکت بخش 
خصوصی آغاز خواهد شد.به گفته حق شناس، سازمان 
ملی زمین و مسکن نیز در حال انجام فرایندهای اداری 
واگذاری این اراضی به بنیاد مس��کن است و به زودی 
فراخوان اجرای ساخت و ساز منتشر خواهد شد.حق 
شناس ادامه داد: طرح مس��کن اجتماعی ۶ زیرطرح 
دیگر دارد که شامل پرداخت کمک رهن، کمک اجاره، 
تسهیلات خرید مسکن، تسهیلات ساخت مسکن و ... 
می شود که هنوز منابع مالی مورد نیاز این ۶ زیرطرح 
تخصیص داده نشده است. البته سازمان برنامه و بودجه 
قول داده است که تا پایان سال بودجه را تخصیص دهد.

به هرروی درحال حاضر خانه دارش��دن اقشارضعیف 
جامعه چشم انتظار،خوش قولی سازمان برنامه وبودجه 
برای تامین مالی این طرح است.بسیاری بدبینانه براین 
باورند که درشرایط فعلی که شرایط خاصی به اقتصاد 
کشورحاکم شده اس��ت،باتوجه به تغییراولویت های 
دولت از تامی��ن نیازهای ثانوی مردم به نیازهای اولیه 
شامل خوراک ویارانه و.. احتمال آن می رود که بودجه 
این طرح تخصیص داده نشود.همچنین برخی دیگر 
براین باورند که به دلیل شرایط اقتصادی،ممکن  است 
بخش خصوصی رغبتی برای مش��ارکت دراین طرح 

نداشته باشد. 
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 راه دشوار وزیر جدید
در بخش مسكن 

براس��اس گزارش هاي 
ز  ا ش��ده  منتش��ر 
جلس��ه راي اعتم��اد 
پیش��نهادي  وزی��ر 
رییس جمهور در حوزه 
راه و س��اختمان، آقاي 
مهن��دس اس��لامي، 
كار خ��ود را ب��ا س��ه 
 هدف اساس��ي توسعه 
زیر ساخت ها در حوزه 
حمل و نقل، رفع مش��كلات صنعت ساختمان، 
به ویژه مس��كن مهر و لزوم هماهنگي بیشتر با 
دستگاه ها و نهادهاي دخیل و متولي در این امر 
آغاز كردند. از این رو، به نظر مي رسد كه سه ركن 
اعلامي از س��وي وزیر محترم راه و شهرس��ازي، 
ش��اه بیت مشكلات اصلي كش��ور در حوزه راه و 

شهرسازي در شرایط فعلي باشد.
اما به نظر مي رس��د،  متولي جدی��د وزارت راه و 
شهرس��ازي مش��كلات عدیده اي را در پیش رو 
داشته باشد، چرا كه ركود موجود كشور، زمینه 
سرمایه گذاري دولت در پروژه هاي حمل و نقل 
و عمراني را تا حد چش��مگیري كاه��ش داده و 
نیاز فعلي كش��ور به س��اخت ۴.5 میلیون واحد 
مسكوني، همتي والا و برنامه اي مدون و اجرایي 

را مطالبه مي كند.
از طرفي نمي توان این واقعیت را نادیده گرفت كه 
بخشي از ناوگان حمل نقل شهري چه در حوزه 
خطوط ریلي و راه هاي شهري و بین شهري و چه 
در بخش صنایع هوایي دچار فرسودگي شده اند 
و همین امر موجبات اتلاف وقت و هزینه و تلفات 
جاني و مالي جاده اي و هوایي را دوچندان كرده 

است.
از طرفي توقف روند س��اخت و س��از در كش��ور 
و معطلي اجراي طرح مس��كن مه��ر، به عنوان 
بزرگترین پروژه ساختماني دولتي و ملي كشور، 
موجبات تش��دید قیمت ملك، افزایش بیكاري 
فعالان این صنعت و نارضایتي طبقات متوسط و 

پایین جامعه را به دنبال داشته است.
اما مهم ترین محور اعلامي از سوي جناب اسلامي 
كه فرازي قابل توجه از برنامه هاي ایشان است، 
لزوم تعامل و همراهي تمامي دستگاه هاي ذیربط 
به منظور خ��روج صنعت س��اختمان از ركود و 

مشكلات عدیده موجود است.
چرا ك��ه با لحاظ تجربیات ۴۰ س��ال گذش��ته 
جمهوري اسلامي در حوزه صنعت حمل و نقل و 
ساختمان كشور، مي توان به این واقعیت اذعان 
داشت كه مهم ترین مشكل این حوزه به عنوان 
یكي از صنایع اساسي و پایه كشور، عدم هماهنگي 
دستگاه هاي اجرایي، قانونگذاري و شبكه پولي و 
بانكي كشور به منظور برون رفت از مشكلات بوده 
اس��ت.به عنوان مثال، در مسیر اجرا و جانمایي 
مسكن مهر، شاهد نابساماني ها و سومدیریت هاي 
بسیاري در زمینه همكاري وزارت راه و شهرسازي 
با سازمان منابع طبیعي، محیط زیست، وزارت 
نیرو و بان��ك مركزي براي تخصی��ص به موقع 
تسهیلات مسكن مهر بودیم، مشكلاتي كه علاوه 
بر تقویت زمینه حاش��یه نش��یني در شهرهاي 
بزرگ، موجبات تعرض به اراضي ملي و لطمات 
جبران ناپذیر به محیط زیس��ت، افزایش طولي 
توسعه شهر ها و تحمیل هزینه هاي بسیار براي 
ایجاد زیر ساخت هاي مورد نیاز را براي شبكه هاي 

نیرورساني در كشور فراهم كرد.
علاوه ب��ر این م��وارد، عدم هماهنگ��ي لازم در 
تخصیص به موقع اعتبارات مالي و بانكي، موجب 
افزایش طول مدت غیر معق��ول و غیر منطقي 
اجراي پروژه ها شد و تورم تحمیل شده بر كالاهاي 
ساختماني در طي این مدت، مشكلات زیادي را 
براي پیمانكاران و متقاضیان مسكن مهر به وجود 
آورد و همین معضل باعث كاسته شدن از كیفیت 

این پروژه ملي و نارضایتي متقاضیان آن شد.
بنابراین براساس موارد فوق الذكر، مشكلات پیش 
روي وزارت راه و شهرسازي در شرایط فعلي را مي 
توان به دو ح��وزه مجزا، ولي مرتبط در خصوص 
مشكلات برون ساختاري مبني بر تعامل با دیگر 
دس��تگاه هاي اجرایي و نهادهاي قانونگذاري و 
سیس��تم بانكي كشور از یكس��و و ساماندهي و 
هماهنگي بین فعالان حوزه ساخت و ساز از سوي 
دیگر تقسیم بندي كرد. از این رو، از منظر درون 
س��اختاري و در حوزه عملكرد حوزه تخصصي 
وزارت راه و شهرسازي نیز مي توان به مشكلات 
موجود در زمینه عدم ارتباط مناس��ب و تعامل 
ناهمگون و تعریف نش��ده متولیان امر ساخت و 
ساز، به ویژه سازمان نظام مهندسي، سازمان نظام 
كارداني ساختمان، انبوه سازان و نیروهاي كیفي و 
تخصصي نظیر استادكاران و كارگران ماهر اشاره 
كرد. چرا كه در طي سال ها و دهه هاي گذشته، 
هرم س��اختاري و منطقي صنعت ساختمان در 
قالب ارتباطات پیوس��ته و منطقي مهندس��ان 
 مشاور با مهندسان، كاردان هاي فني ساختمان و 
اس��تادكاران و كارگران ماهر، دچار ناهمگوني 
فزاین��ده اي ش��ده ودر برخ��ي م��وارد رون��د 
سیاس��ت گذاري در حوزه صنعت س��اختمان، 
موجب وارونگي این هرم شده است.از همین رو، 
شاهد رش��د 8 برابري تعداد مهندسین در برابر 
جمعیت كاردان هاي فني س��اختمان به عنوان 
بازوان توانمند پروژه هاي اجرایي و س��اختماني 
هس��تم و جا دارد تا مدیریت جدید وزارت راه و 
شهر س��ازي، برنامه هاي مدون و كارآمدي را در 
راستاي برون رفت از این مشكلات، در دستور كار 
قرار دهند.در پایان امیدوارم اس��لامي، وزیر راه و 
شهرسازي و تیم همراه ایشان، با توجه به شناخت 
دقیق و مناس��بي ك��ه از مش��كلات و معظلات 
صنعت ساختمان دارند، در مسیر پیش روي خود 

توفیقات روز افزوني داشته باشند. 

داراب صفري
ريیس نظام كارداني 

ساختمان كشور
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 ضعف امنيتي بلوتوث
ابزاري براي نفوذ هكرها

هكر ني�وز| محققان و پژوهش��گران فعال در 
حوزه امنيت س��ايبري به تازگي از كش��ف يك 
آس��يب پذيري موج��ود در بلوتوث گوش��ي و 
دستگاه هاي هوشمند خبر داده اند كه به هكرها 

امكان نفوذ به حريم خصوصي آنها را مي دهد.
اين روزها كه بازار آس��يب پذيري هاي رايانه اي 
و روزنه هاي امنيتي موجود س��خت افزارها داغ 
شده و جنجال هاي پر تب و تابي را به وجود آورده 
است، نگراني هاي بسياري نيز درباره نقض حريم 
شخصي كاربران در سراس��ر جهان ايجاد شده 
و تعداد كثيري از پژوهش��گران فع��ال در حوزه 
امنيت سايبري نيز به دنبال كشف آسيب پذيري 
و حفره هاي امنيتي در دستگاه هاي الكترونيكي 
هستند تا به شركت هاي توسعه دهنده مختلف 
خبر و هشدار دهند كه با ارايه به روزرساني هاي 
جديد، اين مش��كلات و ضعف ه��اي امنيتي را 
برط��رف كنند و از افش��اي اطلاعات ش��خصي 

كاربران جلوگيري بعمل بياورند.
دو آسيب پذيري جديد در بلوتوث دستگاه هاي 
الكترونيكي نظير گوشي هاي هوشمند و تبلت ها 
وجود دارد كه به هكرها و مجرمان سايبري اين 
امكان را مي دهد از راه دور كنترل اطلاعات ذخيره 
و مبادله شده توسط كاربران را در دست بگيرند 
و ب��ه حريم خصوصي و اطلاعات ش��خصي آنها 

دسترسي و نفوذ پيدا كنند.

 شناسايي دقيق حمله قلبي
 با برنامه تلفن همراه

نيواطلس| ي��ك برنامه جدي��د تلفن همراه 
اميده��ا ب��راي شناس��ايي دقيق زم��ان وقوع 
حمله قلبي را افزايش داده اس��ت. بررس��ي ها 
نش��ان مي دهد كه دق��ت اين برنامه ب��الا و به 
اندازه دس��تگاه هاي الكتروكارديوگرام اس��ت. 
از اي��ن روش مي ت��وان ب��راي شناس��ايي ب��ه 
 موقع حم��لات خ��اص و مرگبار قلب��ي كه به
 ST-Elevation Myocardial Infarction (STEMI(
شهرت دارند، بهره گرفت. اين نوع حمله قلبي 
زماني رخ مي دهد كه يكي از ش��ريان هاي قلب 
بطور كامل بسته شود و اگر ظرف مدت كوتاهي 
فرد مبتلا به اين مشكل مداوا نشود، خطر مرگ 

يا فلج دايمي وي را تهديد مي كند.
اپليكيشن يادش��ده كه در موسسه بين المللي 
پزش��كي امريكا طراحي ش��ده، كارايي بهتري 
نسبت به دس��تگاه هاي الكتروكارديوگرام دارد 
زيرا كشف خطر وقوع سكته قلبي از طريق اين 
دستگاه ها مس��تلزم اتصال ابزار و سيم هايي به 
۱۲ نقطه بدن است. اما با پيشرفت هاي سال هاي 
اخير مي توان داده هاي مورد نياز اين دستگاه را 
به جاي روش سنتي از طريق وسايل الكترونيك 
هوشمند مانند ساعت هاي مچي پيشرفته جمع 

آوري كرد.
آزمايش مقايس��ه اي ك��ه روي ۲۰۴ داوطلب 
ص��ورت گرفته نش��ان داده كه دقت دس��تگاه 
الكتروكارديوگرام سنتي )اي سي جي( به اندازه 
همين اپليكيشن است كه AliveCor ناميده 
مي ش��ود. با اس��تفاده از AliveCor سرعت 
پيش بيني خطر وقوع حمله قلبي خطرناك را 

هم بالاتر مي رود.
دريافت اطلاعات توس��ط اپليكيشن مذكور از 
طريق يك صفحه كوچك انجام مي شود كه فرد 
دو انگشت خود را در سمت راست و دو انگشت 
ديگ��ر را در س��مت چپ قرار مي ده��د. انتقال 
بي س��يم داده ها از اين طريق ب��ه برنامه باعث 
مي ش��ود پيش بيني نهايي در مورد خطر وقوع 
سكته قلبي به سرعت انجام شود. هنوز مشخص 
نيست AliveCor چه زماني بطور عمومي قابل 

استفاده خواهد بود.

مكان ياب كوانتومي 
»جي پي اس« را منسوخ مي كند

انگجت|محققان يك دس��تگاه شتاب سنج 
كوانتومي رونمايي كرده اند كه مي تواند بدون 
جي پي اس و فناوري ماهواره ها به طور دقيق تر 

فرآيند مكان يابي را انجام دهد.
دس��تگاه هاي جي پ��ي اس به بخش��ي مهم 
از مس��يريابي مدرن تبديل ش��ده اند. اما اين 
دستگاه ها بسيار ظريف هستند و از سوي ديگر 
اگر ماهواره اي دچار اختلال شود كارآيي خود 

را از دست مي دهند.
درهمين راس��تا محققان از يك ش��تاب سنج 
كوانتومي رونمايي كرده اند كه مي تواند بدون 
»جي پي اس« يا فناوري ماهواره مس��يريابي 

كند.
اين دس��تگاه با اس��تفاده از ليزر دماي اتم ها 
را به ش��دت كاه��ش مي ده��د و در محله بعد 
ويژگي هاي امواج كوانتومي اتم هاي مذكور را 

حين شتاب گرفتن اندازه گيري مي كند.
نتيجه اين فرآيند يك دستگاه بسيار حساس 
است كه درمقايس��ه با سرعت سنج هاي فعلي 
قاب��ل اعتمادت��ر اس��ت. البته دس��تگاه هاي 
سخت افزاري موجود مي توانند موقعيت مكاني 
را با اندازه گيري ش��تاب تعيين كنند اما بدون 

كمك ماهواره ها از كار مي افتند.
البت��ه قط��ب نم��اي كوانتومي هن��وز آماده 
جايگزين ش��دن با ش��تاب س��نج هاي فعلي 
در موبايل نيس��ت. اين دس��تگاه را هم اكنون 
مي توان در كش��تي ها، قطارها و ديگر وسايل 

نقليه بزرگ به كار گرفت.
حت��ي اگر جي پ��ي اس ه��ا از كار بيفتند اين 
سيستم همچنان به سيستم حمل ونقل كمك 
مي كند به فعالي��ت خود ادامه دهد. همچنين 
از اين دس��تگاه مي توان براي بررس��ي امواج 

گرانشي استفاده كرد.

ركود در بازار تلفن همراه

كام تلخ خريداران با قيمت هاي نجومي
گروه دانش و فن    مرجان محمدي|

 بازار تلفن همراه براي كاربران همچنان پر نوسان است، 
 بازاري كه اين روزها خالي از مش��تري است و كاربران 
ترجيح مي دهند حد الامكان از خريد گوشي خودداري 
كنند،  چرا كه قيمت ها در اين بازار بس��يار بالا است و 
بسياري از كاربران توان خريد ندارند،  در اين بين حتي 
خريد گوشي هاي ميان رده براي مصرف كنندگان بسيار 
دشوار است و آنها ترجيح مي دهند گوشي دست دوم 
خريداري كنند چرا كه توان مالي براي خريد گوشي نو 

و آكبند را ندارند . 
اما در حالي كه نوسان قيمت گوشي در بازار تلفن همراه 
از ابتداي سال جاري و با افزايش قيمت ارز در بازار با عث 
ش��د تا برخي واردكنندگان ارز دولتي ۴۲۰۰ توماني 
دريافت كنند و با ارز دريافتي اقدام به واردات گوش��ي 
كنند اما اينگونه نش��د و برخي وارد كنندگان ارز هاي 
دولتي را در بازار آزاد به فروش رساندند و برخي نيز براي 
سود بيشتر گوشي وارد شده با ارز دولتي را با قيمت ارز 
آزاد در اختيار مصرف كنندگان قرار دادند مساله اي كه 
با اعتراض كاربران و واكنش وزير ارتباطات مواجه شد .

پس از اعتراض كاربران و اعلام اسامي شركت ها از سوي 
وزير ارتباطات برخي از شركت هاي واردكننده متخلف 
توسط دستگاه قضايي مورد مواخذه قرار گرفته و مديران 
آنها بازداشت و تلفن هاي همراه آنها ضبط شد. در آن 
شرايط محمدجواد آذري جهرمي - وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات - اعلام كرد كه به زودي شاهد كاهش 
۲۰ درصدي قيمت گوشي تلفن همراه در بازار خواهيم 
بود و قرار اس��ت ۷۰۰ هزار دستگاه گوشي ضبط شده 
در دستگاه قضايي، تعيين تكليف و به بازار تزريق شود 
كه البته اين اتفاق تاكنون نيفتاده است. برخي ديگر از 
مسوولان نيز به دفعات از ورود گوشي هاي توقيف شده 
خبر مي دهند،  مساله اي كه تاكنون محقق نشده است 
و طبق انتظار خريداران هنوز قيمت گوش��ي در بازار 
تلفن همراه آنگونه كه بايد و ش��ايد كاهش پيدا نكرده 
است . از سوي ديگر برخي فروشندگان كمبود گوشي 
در بازار را نيز دليل ديگري بر گراني مي دانند و معتقدند 

به دليل نبود جنس در بازار هر فروش��نده رقم دلخواه 
اعلام مي كند تا سود بيش��تري دريافت كند.از سوي 
ديگر هرچند مسوولان به دفعات وعده كاهش قيمت را 
داده اند اما تا به امروز نه تنها قيمت ها كاهش پيدا نكرده 
است بلكه برخي برند ها با افزايش قيمت چند باره نيز 

مواجه شده است . 
براساس جديدترين آمار منتشر شده گمرك در هفت 
ماهه نخست امسال بيش از يك ميليون و ۷۰۰ هزار 
دس��تگاه تلفن همراه به ارزشي بالغ بر ۲۶۵ ميليون 
و ۹۶۳ هزار دلار به كش��ور وارد ش��ده كه نسبت به 
همين بازه زماني در سال گذشته، ۲۸درصد از نظر 
تعداد و ۴۳ درصد از نظر ارزش افزايش يافته اس��ت 
اما همچنان حال و هواي اين بازار خوب نيست و به 
گفته علي فاضلي رييس اتاق اصناف ايران، كمبود 
موبايل در بازار و برخي سودجويي ها عامل گراني اين 
كالاست و مسوولان بايد نظارت و دقت بيشتري در 

اين زمينه انجام دهند.
وي درباره وضعيت كنوني بازار موبايل به ايسنا گفت: 
اينكه گفته مي شود ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار دستگاه گوشي 
تلفن همراهِ ضبط شده به بازار تزريق مي شود تاكنون 
محقق نشده است، اما اگر اين اتفاق هم بيفتد نهايتا نياز 
يك ماه بازار تلفن هم��راه را تامين مي كند چرا كه در 
سال هاي گذشته حدود ۱۲ ميليون دستگاه تلفن همراه 
هم در سال خريد و فروش شده و اين آمار به ثبت رسيده 
است كه البته مي توان با توجه به بالا رفتن قيمت ها و 
نوسانات ارزي و كاهش معاملات بازار گفت كه ۶۰۰تا 

۷۰۰ هزار دستگاه نياز يك ماه را تامين مي كند.
فاضلي افزود: به نظر مي رسد عوامل بسياري در به هم 
خوردن تعادل بازار گوشي تلفن همراه نقش دارد و در 
اين زمينه بايد پرسيد كه آيا نياز بود كه از ابتدا ارز رسمي 
كشور را با توجه به محدوديت هاي ارزي به واردات تلفن 
همراه اختصاص مي داديم و اگر اين اتفاق مي افتاد كه 
افتاد چگونه بايد نظارت مي كرديم كه س��ودجويي و 

سوء استفاده اتفاق نيفتد.
رييس اتاق اصناف ايران ادامه داد: اين در حالي بود كه 

تخلفات بسياري صورت گرفت و البته براي صاحبان 
شركت هاي متخلف جرايمي در نظر گرفته شد و آنها 

دستگير شدند. 
در پي اي��ن اتفاقات واردات گوش��ي تلفن همراه به 
خوبي انجام نش��ده و امروز شاهد بازاري هستيم كه 
نياز بازار در قالب كالاي همراه مسافر تامين مي شود 
و بس��ياري از آنها اس��تانداردها و شرايط لازم را هم 

رعايت نكرده اند.
وي با بيان اينكه وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
به عنوان مس��وول در اين زمينه بايد پاسخگو باشد 

كه اش��كال كار كجاست، اظهار كرد: در حال حاضر 
با كمبود گوشي تلفن همراه در بازار مواجه هستيم 
و ب��ازار تقريبا با ركود دس��ت و پنجه ن��رم مي كند 
و نتوانس��ته ايم آن طور ك��ه بايد عم��ل كنيم و در 
ب��ازار موبايل با كم كاري و بيكاري مواجه هس��تيم. 
اميدواريم تمهيدات لازم براي اين بازار انديش��يده 
شود و براي كالايي كه مزيت توليد داخلي آن وجود 
ندارد راهكار و پلت فرم مناس��بي براي واردات آن و 
نظارت بر بازار انديشيده شود. در هر صورت به نظر 
مي رسد آرامشي كه مسوولان وعده آن را داده بودند 

هنوز به بازار بازنگشته است و دستگيري چند مدير 
وارد كننده گوش��ي تلفن همراه نيز نه تنها تاثيري 
در بازار نداش��ته بلكه به دليل وارد نشدن گوشي به 
بازار و ترخيص نشدن گوشي هاي مانده در گمرك و 
افزايش تقاضا و كمبود عرضه روز به روز بايد شاهد 
افزايش قيمت بيشتر محصولاتي باشيم كه در بازار 
موجود است . از سوي ديگر با وجود مشكلات پيش 
آمده در بازار برخي دلالان و سوءاستفاده كنندگان 
از اين شرايط استفاده كرده و تا جايي كه مي توانند 

خريداران را نقره داغ مي كنند .

روابط عمومي وزارت ارتباطات| وزير ارتباطات 
با اش��اره به اع��لام نتايج نظرس��نجي در خصوص 
محت��واي ويژه ك��ودكان در فضاي مج��ازي گفت: 
براس��اس اين نظرسنجي مشخص ش��د كه تنها ۸ 
درصد از مردم بر رفتار فرزندان شان در فضاي آنلاين 

نظارت دارند.
محمدج��واد آذري جهرم��ي در يك يادداش��ت با 
اش��اره به اش��تراك گذاري دو نظرس��نجي درباره 
محت��واي ويژه كودكان و نظ��ارت والدين بر آنها در 
فضاي مجازي، كه در توئيتر منتش��ر ش��د، توضيح 
داد: براساس نتايج به دست آمده از اين نظرسنجي، 
اكثر م��ردم اعتقاد داش��تند توليدكنن��دگان بين 
الملل��ي بيش از خانواده و مدرس��ه، صدا و س��يما و 
توليدكنندگان مستقل داخلي در زمينه توليد محتوا 

براي كودكان و نوجوانان موفق بوده اند.
وي افزود: در نظرس��نجي ديگر كه ميزان آش��نايي 
خانواده ه��ا را با نرم افزار نظ��ارت والدين بر فعاليت 
آنلاين كودكان مي سنجيد عموما گزينه »آشنايي 
ن��دارم« و »نياز به معرفي بيش��تر دارم« را انتخاب 

كردند.
جهرمي ادامه داد: اين نظرسنجي ها دو موضوع مهم 
را به ما گوشزد مي كند اول اينكه هنوز ما نتوانسته ايم 
در توليد محتواي جذاب براي كودكان مان توفيقي 

كسب و رضايت آنها را جلب كنيم.
وزير ارتباطات ادامه داد: دوم اينكه تنها ۸ درصد از 
مردم بر رفتار فرزندش��ان در فضاي آنلاين نظارت 
دارند و اكثريت شركت كنندگان در اين نظرسنجي 
نس��بت به نرم افزاره��اي نظارت بر رفت��ار آنلاين 

كودكان ب��ي اطلاعند. وي گفت: ه��ر چند وظيفه 
توليد محتواي مناس��ب به عه��ده وزارت ارتباطات 
نيست اما ما به عنوان بسترساز فضاي آنلاين خود را 
موظف مي دانيم فضاي مجازي را براي كودكان مان 
به محيطي جذاب، پرنش��اط و پوي��ا تبديل كنيم. 
محيطي كه در آن كودكان با آگاهي والدين شان به 

گشت و گذار و تعامل و آموزش بپردازند.
وزير ارتباط��ات از حمايت از توليدكنندگان داخلي 
براي برطرف كردن اين نياز خبر داد و گفت: ابزارهاي 

نظارت والدين بر كودكان را معرفي مي كنيم.
چندي پيش وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات 
نظرس��نجي را در صفح��ه توييتر خود ق��رارداد تا 
مشخص شود كه والدين كاربران نظارتي را كه بايد 
بر كودكان خود درفضاي مجازي داش��ته باشند را 

دارند يا خير؟
 اين نظر سنجي با استقبال كاربران و والدين صورت 
گرفت و روز گذش��ته وزي��ر ارتباطات ب��ر پايه اين 

نظرسنجي آمار  نظارت ۸ درصدي را منتشر كرد.
در اين نظر سنجي آشنايي والدين با نرم افزارها نيز 

مورد ارزيابي قرار گرفته است.

ايسنا|نسخه هاي فارسي تلگرام در حالي به فعاليت 
خود ادامه مي دهند كه پس از مهلت داده شده به آنها 
براي بومي سازي كامل، تا امروز اظهارنظر رسمي درباره 

ادامه  فعاليت شان يا ممنوعيت آن  نشده است.
پس از فيلترينگ مقطعي تلگرام در دي ماه سال گذشته 
و سپس فيلتر دوباره آن در ۱۰ ارديبهشت امسال كه 
تا امروز ادامه يافته، در كنار پيام رسان هاي داخلي كه 
مجال حضور بيشتري يافتند، نسخه هاي داخلي تلگرام 
كه فيلتر نشده بودند، برخي از كاربران تلگرام را در اين 
پيام رس��ان حفظ كردند؛ با اين تف��اوت كه در تلگرام 
طلايي و هاتگرام، برخ��ي از كانال هايي كه در تلگرام 

اصلي وجود داشت نيز فيلتر مي شوند.
درواقع به دليل متن باز بودن تلگرام، اين اپليكيش��ن 
قابليتي دارد كه مي توان به راحتي برنامه اي جديد روي 
آن نوشت و به نظر مي رسد در اين نسخه هاي فارسي 
كه با اس��تفاده از API هاي تلگرام نوشته شده اند، هم  
چنين قابليتي وجود دارد و اين اپليكيشن ها ابتدا كپي 
پيام هاي شما را نگه  مي دارند و با انجام پردازش، آن را 
به تلگرام  مي فرستند و دليل اعمال مسدوديت برخي از 

كانال ها در اين پيام رسان ها هم همين است.
در حالي ك��ه تا پيش از فيلتر تلگرام، اين پيام رس��ان 
ح��دودا ۴۰ ميليون كاربر داش��ت، با گذش��ت چند 
ماه از فيلت��ر آن، كاربران بين تلگرام با فيلترش��كن، 
پيام رس��ان هاي داخلي و نس��خه هاي فارسي ش��ده  
تلگرام تقسيم شدند. هاتگرام و تلگرام طلايي اگرچه 
تفاوت هايي با نسخه  اصلي تلگرام داشتند و در برخي 
موارد، مطالبش��ان از برخي فيلترها عبور مي كرد، اما 
شايد مهم ترين تفاوتي كه با پيام رسان هاي كاملا بومي 

داشتند، حفظ ارتباط با تلگرام اصلي بود.
البته اين موضوع موجب واكنش برخي از مس��وولان 
شد؛ تا جايي كه عبدالصمد خرم آبادي - معاون سابق 
دادستان كل كشور در امور فضاي مجازي- نسخه هاي 
فارسي تلگرام را به جاي پيام رسان، فيلترشكن هايي 
دانس��ت ك��ه مان��ع از مهاج��رت كامل كارب��ران به 

پيام رسان هاي بومي شده اند.
وي در اين باره اظهار كرده بود: »اعطاي اينترنت بدون 
فيلتر به هاتگرام و تگرام طلايي به منظور دور زدن فيلتر 
تلگرام ضربه سختي به پيام رسان هاي داخلي وارد كرده 
است.« اين اظهارات موجب شد ابوالحسن فيروزآبادي 
- رييس مركز ملي فضاي مجازي - از بومي شدن اين 
نسخه ها خبر دهد. او در مرداد امسال درباره حمايت از 
هاتگرام و طلاگرام گفته بود: از همان ابتدا كه سياست 
خروج از انحصار تلگرام را داش��تيم، براي دوران گذار، 
پذيرفتيم كه تلگرام هاي نسخه فارسي چند ماهي فعال 
باشد. با آخرين مهلتي كه به آنها داديم، تا ۱۵ شهريور 

بايد به يك پيام رسان ۱۰۰ درصد بومي تبديل شوند.
با وجود اين، علاالدين بروجردي - عضو كميس��يون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس - دو روز مانده به 

موعد مقرر، اظهار كرد: آقاي فيروزآبادي، تلگرام طلايي 
و هاتگرام را جايگزين تلگرام كردند كه ۲۰ ميليون عضو 
دارد و مسوولان اعلام كردند تلگرام طلايي و هاتگرام 
بدون مانع اس��ت. فيلتر تلگرام تصميم ملي بود. البته 
زماني كه تلگرام چهار ميليون كاربر در ايران داشت، قوه 
قضاييه بر فيلتر تلگرام مصر بود و هشدار داد كه روزي 
مي رسد كه نمي توان جلوي اين سير را گرفت؛ اينكه 
سرنوش��ت و مقدرات كشور را به دست بيگانه بدهيم، 

قطعا نادرست است.
با گذش��ت دو م��اه از موعدي كه ب��راي اتمام فعاليت 
نس��خه هاي فارس��ي تلگرام با س��رور اين پيام رسان 
داده ش��ده بود،  ايس��نا كه پس از فيلتر تلگرام و اعلام 
ممنوعيت در اين پيام رسان، فعاليت خود را در تلگرام 
متوقف كرده بود، ب��ا توجه به اينكه اين ممنوعيت در 
نسخه هاي فارسي تلگرام وجود ندارد، در كنار حضور 
در پيام رسان هاي داخلي فعاليت خود را اخيرا در اين 

نسخه ها آغاز كرده است.
اگرچه هاتگرام و تلگرام طلايي اين مزيت را نس��بت 
به پيام رس��ان هاي داخلي دارند ك��ه ارتباط كاربر را با 
مخاطبان خود در تلگرام حفظ مي كنند، اما برخي هم 
از اين اپليكيشن ها به فيلترشكن تعبير مي كنند و از 
طرف ديگر، شايد هدفي كه براي فيلتر تلگرام متصور 
شده بودند و آن هم مهاجرت به پيام رسان هاي داخلي 
بود، با اين نسخه هاي فارسي محقق نشود، اما درنهايت 
بايد تصميمي كه براي ادامه  فعاليت آنها گرفته شده 
اعلام ش��ود؛ اتفاقي كه تاكنون از طرف شوراي عالي 
فضاي مجازي يا هيچ يك از اين نس��خه هاي داخلي 

رخ نداده است.

نظارت   ۸ درصد مردم بر رفتار فرزندان   در فضاي آنلاين

روابط عمومي سازمان فناوري اطلاعات|معاون 
وزي��ر ارتباطات از عدم حض��ور نمايندگان مجلس 

در كارگروه تعيين مصاديق فيلترينگ انتقاد كرد.
امي��ر ناظم��ي در توئيتر نوش��ت: متاس��فانه ذهن 
سياست گذاران ما روي كسب و كارهاي سنتي قفل 
شده و نمي تواند مدل جديد كسب و كارهاي مبتني 

بر فناوري اطلاعات را بپذيرد.
وي با بيان اينكه با كسب و كارهاي فناوري اطلاعات 
نمي توان مانند واحدهاي س��نتي رفتار كرد افزود: 
مقررات ناش��ي از اين تفكر مانع ورود و سدي براي 

خلاقيت مي شود.
ريي��س س��ازمان فن��اوري اطلاع��ات ب��ا تاكيد بر 
اينكه قان��ون تجارت ما پاس��خگوي وضعيت فعلي 
استارت آپ ها نيست ادامه داد: برخي كشورها مانند 
ايتاليا ب��راي حل چالش هاي اس��تارت آپي، قانون 

تجارت شان را تغيير داده اند.
مع��اون وزي��ر ارتباطات با اش��اره به راه��كار طرح 
نوآفرين ب��راي حمايت از اس��تارت آپ هاي حوزه 
فناوري اطلاعات گفت: منظ��ور ما از طرح نوآفرين 
مجموعه اي از فعاليت هاست كه برخي از آنها در حال 

انجام و برخي نياز به تغيير قانون د ارند.
وي گف��ت: متاس��فانه يك ط��رز تفك��ر قديمي و 
پيرسالارانه در كش��ور وجود دارد كه مي خواهد به 
همه چيز مجوز بدهد و دولت محل اعطاي اين مجوز 

است؛ اين تفكر از ذهن افراد پاك نمي شود.
ناظمي تاكيد كرد: در حال حاضر حدود ۱۵۸۰ مجوز 
وجود دارد كه دولت آن را ارايه مي كند. معاون وزير 

ارتباطات با انتقاد از عدم حضور نمايندگان مجلس 
در كارگ��روه تعيين مصادي��ق فيلترينگ گفت: در 
كارگروه مصادي��ق محتواي مجرمان��ه دو نماينده 
مجلس عضويت دارند كه متاسفانه حتي كدكاربري 

و پسوورد خود را از دادستاني نگرفته اند.
وي تاكيد ك��رد: مجلس درباره فيلترينگ كاري كه 
نمي كند حداقل در جلس��ات ش��ركت كنند. گويا 

فيلترينگ براي آنها اهميتي ندارد.
کارگروه تعيين مصاديق مجرمانه در س��ال ۱۳۸۸ 
و در پی تصويب قانون جراي��م رايانه ای در مجلس 
شورای اس��لامی و تأييد آن توسط شورای نگهبان، 
بنيان گذاری شد. اين کارگروه که زير نظر دادستان 
کل کشور فعاليت می کند، متشکل از ۱۲ نفر است 
که ۶ نفر از آنه��ا از طرف قوه مجري��ه و ۲ نفر نيز از 
جانب قوه مقننه معرفی می شوند. بر اساس قوانين 
جرايم رايانه ای، اعضای اين کارگروه موظفند هر ۲ 
هفته يک بار تشکيل جلسه دهند و در اين جلسات 
در خصوص فيلتر شدن وب گاه های مختلف، بحث 

و تبادل نظر و رای گيری می شود.

انتقاد از عدم حضور نمايندگان مجلس در كارگروه فيلترينگ 

تلگرام هاي فارسي؛ مجاز يا غيرمجاز
فراسو كاربر

نيواطلس| س��رانجام محل فرود مريخ نورد جديد 
اگزومارس كه قرار است در سال ۲۰۲۰  روي اين سياره 

سرخ رنگ فرود بيايد مشخص شد.
اين مريخ نورد  روي يكي از دش��ت هاي مش��هور كره 
مريخ موس��وم به Oxia Planum فرود خواهد آمد 
كه در سطح آن صخره هايي با قدمت ۳.۹ ميليارد سال 
شناسايي ش��ده اند. اين دشت وسيع در نزديكي خط 
استواي مريخ قرار دارد و علت انتخاب آن اين است كه 
دانش��مندان معتقدند يافتن شواهدي در مورد وجود 
حيات در مريخ در گذش��ته هاي دور بيش از هر جاي 
ديگري در اين بخش از س��ياره مذكور ممكن اس��ت. 
امنيت بالا و مسطح بودن دشت يادشده هم عامل ديگر 

انتخاب آن به عنوان منطقه اي براي فرود است.
منطق��ه ديگري ك��ه براي اي��ن كار نامزد ش��ده بود 
Mawrth Vallis نام دارد كه آن هم دشت مسطح 
ديگري در نزديكي خط اس��تواي مريخ است. اين دو 
منطقه تنها در حدود ۳ كيلومتر با يكديگر فاصله دارند. 
ش��كل گيري Oxia Planum به زماني در حدود ۴ 
ميليارد س��ال قبل بازمي گردد كه آب مايع در سطح 

مريخ وجود داشته است.
قرار است اگزومارس ۲۰۲۰ در تاريخي بين ۲۵ جولاي 
تا ۱۳ آگوست سال ۲۰۲۰ به سمت مريخ پرتاب شود 
و براي اين كار از راكت پروتون ام در بايكونور قزاقستان 
استفاده خواهد ش��د. اين مريخ نورد حداكثر تا تاريخ 

۱۹مارس سال ۲۰۲۱ به مريخ مي رسد.

انگج�ت| زماني كه پالمر لاكي يكي از موسس��ان 
ش��ركت اكيولس كه توس��ط فيس بوك خريداري 
شده بود از اين شركت خداحافظي كرد، شايعاتي در 
مورد مشكوك بودن اين رويداد منتشر شد كه حالا 

افشا شده است.
در آن زمان علت اين استعفا بطور رسمي اعلام نشد، 
اما گفته شد كمك مالي بي سروصداي لاكي به يك 

گروه حامي ترامپ عامل اين مساله بوده است.
اما به تازگي و با افش��اي محت��واي برخي ايميل ها 
مشخص ش��ده كه مديران ارشد شركت فيس بوك 
و از جمل��ه خود م��ارك زاكربرگ، لاك��ي را پس از 
مشخص ش��دن كمك وي به حاميان ترامپ براي 
حمايت علن��ي از يك كانديداي ليب��رال انتخابات 
رياست جمهوري امريكا به نام گري جانسون در سال 

۲۰۱۶ تحت فشار گذاشته اند.
ب��ه دنبال مقاوم��ت لاكي، فيس ب��وك وي را براي 
خروج از اين شركت تحت فشار گذاشته و در نهايت 
او را اخراج كرده است، البته وي به دنبال اين مساله 
۱۰۰ ميليون دلار پاداش خروج دريافت كرده است.

ظاهرا مواضع سياسي لاكي تنها يكي از مسائلي بوده 
كه به استعفاي وي منجر شده است. عدم شفافيت و 
كاهش نقش وي در رسيدگي به فعاليت هاي روزمره 
اكيول��س هم در اين مس��اله بي تاثير نبوده اس��ت. 
فيس بوك خود دخالت مس��ائل سياسي در اخراج 

اين مدير ارشد را رد كرده است.

انگجت| دموكرات ها بلافاصله بعد از در دست گرفتن 
اكثريت مجلس نمايندگان امريكا قصد دارند ترامپ را به 
چالش بكشند و تحقيقاتي را در مورد عملكرد وي بر عليه 
شركت هاي فناوري به عمل آورند. در جريان اين تحقيقات 
عملكرد ترامپ بر عليه دو شركت فناوري يعني آمازون و 
شركت مخابراتي اي تي اند تي بررسي مي شود. آدام شيف 
رييس كميته اطلاعاتي مجلس نمايندگان امريكا در اين 
مورد گفته است: دموكرات ها مي خواهند پي ببرند كه آيا 
ترامپ رييس جمهوري امريكا در ت��لاش براي مجازات 
شركت آمازون و همين طورمقابله با ادغام اي تي اند تي با 
تايم وارنر قوانين را نقض كرده و از قدرت خود سوءاستفاده 

كرده است يا خير. 
منتقدان ترامپ مي گويند وي به منظ��ور تلافي كردن 
حملات رسانه اي واشنگتن پست بر عليه خود كه تحت 
مديريت جف بزوس رييس آمازون است، از شركت پست 
امريكا خواسته تا مبالغ بيشتري براي ارسال مرسوله هاي 
آمازون دريافت كند. از س��وي ديگ��ر مخالفت ترامپ با 
ادغ��ام دو ش��ركت اي تي اند تي و تايم وارنر نيز ناش��ي از 
مواضع خصمانه س��ي ان ان بر عليه وي اس��ت. سي ان ان 
از زيرمجموعه هاي تايم وارنز اس��ت و ترامپ بيم دارد كه 
ادغام دو شركت اي تي اند تي و تايم وارنر بر قدرت سي ان ان 
بيفزايد. به نظر مي رس��د برتري دموكرات ها در مجلس 
نمايندگان اين كشور به آنها امكان داده تا خواستار دريافت 
اطلاعات و مدارك بيشتري در مورد عملكرد ترامپ شوند 
و حالا وي بايد با چالش هاي بيشتري دست و پنجه نرم كند.

محل فرود مريخ نورد 
سال ۲۰۲۰ مشخص شد

استعفاي اجباري   مدير فيس بوك 
به علت مواضع سياسي

زورآزمايي ترامپ و كنگره
 بر سر  دو  غول فناوري

رويداد
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رييس كميسيون صنايع اتاق ايران

الگويتأمينماليتعاونيهابرايمشاركتدرتوسعهزيرساختها

قوانين مزاحم توليد بايد كنار گذاشته شود
رييس كميسيون صنايع اتاق بازرگاني ايران در پاسخ به اين 
پرسش كه مهم ترين اولويت توليد و صادرات كشورمان در 
شرايط فعلي چيست؟ گفت: اولويت كاري وزير جديد صمت 
بايد رفع مشكلات ناپايداري در قوانين و وجود قوانين مزاحم 
با بهره گيري از نظرات بخش خصوصي باشد. براي اين كار 

لازم است درِ اتاق وزير و معاونان وي هميشه باز باشد.
ابوالفضل روغني گلپايگاني اظهار كرد: با توجه به سابقه كاري 
وزير جديد صنعت، مع��دن و تجارت، وي علاوه  بر اينكه با 
حوزه قانون گذاري  آشنا است حوزه اجرايي را هم به خوبي 
مي شناسد و بنابراين با بخش خصوصي آشنا است اما از آن 
جايي كه اين وزارتخانه داراي بخش هاي متعددي است، 

تغييرات و تلاش هاي بسياري را مي طلبد.
وي اف��زود: رضا رحماني به عن��وان متولي صنعت بايد به 
دنبال حل مسائل و مشكلات اين بخش باشد. البته شرايط 
نامناسب حال حاضر و معضلات در حوزه صنعت تنها مختص 
به همين حوزه نبوده و مش��كلات ديگري در بخش هايي 
همچون ماليات، بانك ها، بيمه و شرايط ناپايداري قوانين در 
مجلس نيز وجود دارد كه خارج از مسائل خود اين وزراتخانه 
است اما به علت اينكه مرتبط با صنعت است وزير جديد نيز 

بايد به آنها توجه كند.
اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران با تاكيد بر 
اينكه ناپايداري در قوانين و وجود قوانين مزاحم نيز گاهي 
دردسرس��از شده  اس��ت، تصريح كرد: بايد قوانين مزاحم 
شناس��ايي و براي رفع آنها پيش��نهادات لازم به مجلس و 
دولت ارايه شود. به اعتقاد روغني گلپايگاني، در چند سال 

اخير حوزه صنعت در اين وزارتخانه بسيار ضعيف شده است 
بنابراين براي حفظ و بزرگ تر ك��ردن آن بايد تلاش هاي 
بيشتري صورت گيرد. همچنين ارتباط با بخش خصوصي 
بايد بسيار هوشمندانه تر انجام شود. در شرايط حال حاضر، 
بخش خصوصي مي تواند بسيار كمك كننده به وزارتخانه 
باشد. البته كانون اين همكاري بايد اتاق بازرگاني به صورت 
سازمان يافته باشد نه اينكه به صورت فردي با تشكل ها ارتباط 
بگيرند چرا كه ارتباط گرفتن هاي فردي به هيچ وجه مناسب 
و كارگشا نيست.رييس كميسيون صنايع اتاق بازرگاني ايران 
افزود: در حوزه صنعت، معدن و تجارت، موضوع مهم ديگر 
نداشتن برنامه راهبردي و استراتژيك است لذا در اين حوزه 
بايد از كارشناسان داخلي، خارجي و تفكر بخش خصوصي 
استفاده شود تا اين مشكلات به هر شكل ممكن حل شود.

وي با تاكيد بر اينكه لازم اس��ت در اتاق وزير و معاونان وي 
هميشه باز باشد، خاطرنشان كرد: بايستي ارتباط خوبي 
بين وزارت صمت با تش��كل هاي اتاق بازرگاني و خود اتاق 
بازرگاني وجود داشته باشد و تعاملي سازنده صورت گيرد 
چرا كه با اين تعامل هاي سازنده بطور قطع مشكلات بزرگ 

كشور حل خواهد شد.
روغني گلپايگاني در پايان سخنان خود گلايه كرد كه »چرا 
تاكنون از كميسيون صنايع اتاق بازرگاني ايران براي استفاده 
از نظرات دعوت نشده است. هر چند مدت كوتاهي است كه 
رحماني به عنوان وزير صنعت، معدن و تجارت انتخاب شده 
اما انتظار بود كه از كميس��يون صنايع اتاق بازرگاني ايران 

دعوت و نظرات بخش خصوصي گرفته مي شد.«

زيرس��اخت ها به عنوان يكي 
ازش��اخص هاي مه��م، براي 
ارزيابي توسعه يافتگي كشورها 
به شمار مي روند و دولت ها در 
تلاش جهت بهبود، توس��عه 
و گس��ترش زيرساخت هاي 
كش��ور هس��تند اما توانايي 
دولت ه��ا در زمين��ه ايجاد و 
توسعه زيرساخت ها محدود 
است؛ درواقع دولت ها و بخش 
عمومي از كارايي كافي جهت اج��راي كامل پروژه ها 
برخوردار نيس��تند لذا به همكاري، تخصص و نوآوري 

بخش غيردولتي در اين زمينه نيازمندند.
با توجه به مطالعات و بررسي هاي انجام شده از اجزاي 
نظام اقتصادي كشور در سطح كلان مي توان دريافت كه 
بخش تعاون به عنوان يكي از بخش هاي سه گانه اقتصاد 
كشور، مي تواند با تجميع امكانات، منابع و سرمايه هاي 
خرد و كلان و نيز توسعه مديريت و فكر جمعي در قالب 
تعاوني سهم بسزايي در توسعه فعاليت هاي اقتصادي و 
افزايش فرصت هاي شغلي داشته باشد. بعلاوه اين بخش 
در شرايط كنوني با توجه به اهداف و سياست هاي كلان 
به ويژه سياس��ت هاي اجرايي اصل 44 قانون اساسي 
مبني بر كاهش نقش دولت در فعاليت هاي اقتصادي و 
افزايش سهم بخش تعاوني در اقتصاد ملي به موقعيت 

شايسته اي دست يابد. 
به عبارتي بخش تعاون با برخورداري از زيرساخت هاي 
توس��عه اي موجود، محملي مناس��ب ب��راي اجراي 
پروژه هايي خواهد بود كه بعضاً بخش دولتي و خصوصي 
به دلايلي نظير بلندمدت بودن دوره بازگشت سرمايه، 
نياز به بهره گيري از سرمايه هاي كلان و مخارج بالاي 

تعمير و نگهداري و... از انجام آن پرهيز كرده اند .
اما مساله تأمين مالي و روش هاي آن در تعاوني ها موضوع 
مهمي تلقي مي ش��ود، يكي از روش هاي تأمين مالي 
تعاوني ها، تأمين از طريق اعضا است كه هنوز در ايران 
اين روش بسيار متداول است، اما امروزه تأمين مالي يك 
تعاوني چيزي نيست كه صرفاً به اعضا واگذار شود، اين 
بدان معني است كه تعاوني ها بايد راه هايي براي تأمين 
مالي پيدا كنند كه محدود به اعضا نباشد. علاوه بر اين، 
روش هاي تأمين مالي تعاوني ها بايد براي سرمايه گذاران 
غير عضو كه صرفاً خواستار كنترل بر تعاوني ها نيستند، 

نيز جذاب باشد.
توسعه تعاوني ها در هر كشوري، همراه با توسعه و تنوع 
نهادهاي مالي و دگرديسي در شيوه هاي مختلف تأمين 
مالي آن كشور بوده است. شناسايي كامل، طرق تأمين 
مالي تعاوني ها در هر كشور، بدون توجه به زيرساخت ها، 

پايه ها و نهادهاي مالي امكان پذير نيست.
رشد و توسعه اقتصادي كشورها درگرو اجراي پروژه هاي 
مختلف زيرس��اختي و خدماتي بوده و افزايش كارايي 
و كيفي��ت ارايه خدمات ازجمله اه��داف اصلي آنها به 
شمار مي رود. متوسط سرمايه گذاري موردنياز جهت 

طرح هاي زيربنايي در كش��ورهاي درحال توسعه ۵/۵ 
درصد GDP است كه از اين ميزان، ۲ تا 4 درصد محقق 
مي شود. در چنين شرايطي كمبود سرمايه گذاري هاي 
زيربنايي نه تنها موجب كند ش��دن رشد اقتصادي در 
اين كشورها شده بلكه موجب پايين نگه داشتن سطح 
زندگي همچنين مانعي براي توانمندسازي بخش هاي 
غيردولتي شده است )دانش جعفري، ۱۳۹۱(. در اين 
راستا دولت ها براي جبران محدوديت منابع بودجه اي 
در تأمين مالي پروژه هاي ب��زرگ، تمام تلاش خود را 
در بهره گيري از مشاركت فعال بخش هاي خصوصي 
و تعاون��ي ب��ه كار مي گيرند كه اين تلاش ه��ا در قالب 
مشاركت هاي عمومي-خصوصي )PPP( متبلور شده 
و موجب تس��ريع درروند توس��عه اقتصادي كشورها 
شده است )هيبتي و احمدي، ۱۳۸۹(. تجربيات جلب 
مشاركت مردمي در پروژه هاي توسعه اي در كشورهاي 
مختلف نشان مي دهد كه با بسيج توانمندي هاي مردمي 
در قالب تشكل ها به ويژه تعاوني ها مي توان ضمن تحقق 
جنبه هاي سخت افزاري توس��عه، اهداف اجتماعي و 

انساني فرآيند توسعه را نيز محقق ساخت. 
امروزه بس��ياري از كش��ورهاي پيش��رفته بر اس��اس 
رهيافت هاي مشاركت توسعه و استفاده از ظرفيت هاي 
منحصربه ف��رد بخش ه��اي مردمي اقتص��اد ازجمله 
بخش تعاون ب��ه عنوان بخش خصوص��ي نظام مند و 
جامعه مح��ور موفق ب��ه راهبري و اجراي بس��ياري از 
پروژه هاي توس��عه اي شده و با بس��يج توانمندي هاي 
مادي و معنوي جوامع، جلوه هاي بارزي از مش��اركت 
عمومي-خصوص��ي را در زمينه ها و مقاصد مختلفي 
همچون ايجاد زيرساخت هاي فيزيكي توليد و توزيع 
برق، آب و فاضلاب، خطوط لوله، دفع زباله، مس��كن، 
بيمارستان، ساخت مدرسه، استاديوم، زندان، راه آهن، 
كنترل آلودگي هوا، خطوط ريلي، سيستم هاي مبتني 
بر فناوري اطلاعات، ارايه خدمات بهداشتي و اجتماعي 

رقم زده اند.
در ايران اجراي طرح هاي عمراني، زيربنايي و توسعه اي 

كش��ور و نحوه تأمين مال��ي آنها يك��ي از دغدغه ها و 
موضوعات مهم موردتوجه تمامي دولت ها بوده است. 
در طول س��اليان متمادي نحوه تأمين مالي و اجراي 
اين طرح ها صرفاً بر پايه منابع محدود بودجه عمومي 
و اجرا بر اس��اس روابط كارفرمايي و پيمانكاري استوار 
بوده اس��ت كه عدم تأمين و تخصيص بودجه موجب 
تأخيرهاي چندين س��اله در اج��را و بهره برداري اين 
پروژه ها ش��ده اس��ت. اين امر سبب ش��ده، دولت ها 
به منظور دستيابي به منابع مالي همچنين در راستاي 
افزايش كارآمدي اجراي طرح هاي زيرساختي از طريق 
مشاركت بخش هاي غيردولتي اقدام كند. از طرفي در 
ابلاغيه سياست كلي اصل 44 قانون اساسي برافزايش 
۲۵ درصدي س��هم بخش تعاون تأكيد ش��ده است، 
درحالي كه س��ازوكارهاي كنوني فعاليت تعاوني ها به 
شكل پراكنده، متكثر و ناهمگون ظرفيت ايجاد تحول 
اساسي و راهگش��ا براي حضور تعاوني ها در اين حوزه 
را كمرن��گ كرده اس��ت. عمده فعالي��ت تعاوني ها در 
ترتيبات مشاركت عمومي-خصوصي در عرصه احداث 
نيروگاه هاي برق كوچك  مقياس بوده است كه اين تنها 
ذره اي از توانمندي تعاوني هاي كشور با بيش از ۹۲ هزار 
تعاوني، ۱۵ ميليون نفر عضو، ۱.۸ ميليون نفر شاغل و 
گردش مالي بالغ بر ۱۸ هزار ميليارد توماني است )مركز 

آمار ثبتي تعاون، ۱۳۹4(.
در واقع تصور عمومي ما بر اين است كه ساخت و صيانت 
از تأسيسات زيربنايي و كالاهاي عمومي تنها مي تواند 
توسط دولت ارايه شود. درحالي كه تعاوني ها در بسياري 
از كش��ورها درزمينه ايجاد و نگهداري زيرساخت ها و 

كالاهاي عمومي نقش موثري ايفا مي كنند. 
 يكي از معضلات و مس��ائل اصل��ي تعاوني ها در ايران، 
مساله تأمين مالي و جذب سرمايه هاي لازم به منظور 
ادامه بقاء و تداوم فعاليت هس��ت. با توجه به تغييراتي 
ك��ه در ابعاد جهاني در ش��يوه هاي تج��ارت و مبادله 
تعاوني ها پديد آمده است، تعاوني ها با ايجاد اصلاحاتي 
در مدل هاي س��ازماني خود و اتخاذ اس��تراتژي هاي 

نوين تأمين مالي، س��اختارهاي نويني را جهت غلبه 
بر محدوديت هاي مدل هاي س��نتي و پاسخگويي به 
مقتضيات شرايط جديد تجربه مي نمايند. اين در حالي 
اس��ت كه در ايران روش هاي س��نتي تأمين و جذب 
منابع مالي، محدوديت ها و مشكلات بسياري را براي 
تعاوني هاي ايجاد كرده است كه در اين تحقيق مدل هاي 

طراحي شده جديدي ارايه خواهد شد. 
مجمع عمومي سازمان ملل در قطعنامه ۱۵۵/4۹ مورخ 
۲۳ دس��امبر ۱۹۹4 تصديق كرد كه تعاوني ها “عضو 
جدايي ناپذير توس��عه اقتص��ادي و اجتماعي در همه 

كشورها “ مي باشند )عباسي، وظيفه شناس، ۱۳۸7( .
در ابلاغيه سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون اساس��ي 
نيز تصريح شده است كه با كاهش سهم اندازه دولت در 
اقتصاد، بايد سهم بخش تعاوني به ۲۵ درصد از اقتصاد 
ملي افزايش يابد و دولت بايد سازوكار لازم توسعه بخش 
تعاوني را فراهم نمايد. از طرفي دولت ها و موسسات بخش 
عمومي تمايل دارند به دليل محدوديت منابع و همچنين 
در راس��تاي افزايش كارآمدي اجراي طرح ها در حوزه 
خدمات و تأمين زيرساخت ها از طريق مشاركت بخش 
غيردولتي و در قالب مشاركت عمومي-خصوصي اقدام 
نمايند. روش هاي متنوع مشاركت عمومي-خصوصي 
قصد دارند تا متناس��ب با ترتيبات ق��راردادي با بخش 
غيردولتي، با استفاده از منابع مالي بخش هاي خصوصي 
و تعاوني، شكاف منابع مالي موردنياز اين طرح ها را مرتفع 
نمايند. بر اين اساس بند »ب« ماده )۲۱4( قانون برنامه 
پنجم توس��عه، دولت را موظف كرده است كه به منظور 
افزايش كارآمدي و اثربخشي در طرح هاي سرمايه اي، 
روش هاي اجرايي مناس��ب را جهت تأمين منابع مالي، 
س��اخت، بهره برداري و واگذاري طرح هاي »مشاركت 
عمومي-خصوصي« فراهم نمايد كه اين امر خود زمينه 
بالقوه توسعه مش��اركت بخش تعاوني در فعاليت هاي 
كلان اقتصادي و زيرساختي جهت دستيابي به منويات 
سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي را فراهم آورده 
اس��ت. بر اساس سند توس��عه بخش تعاون، بازنگري و 
اصلاح سياست هاي ناظر بر بازار پول، بازار سرمايه، بازار 
كالا و خدمات بايد به نحوي صورت گيرد كه منابع بخش 
تعاون ب��ه ۲۵ درصد از بازار پول، ۵۰ درصد از تش��كيل 
سرمايه در بازار بورس و 4۵ درصد از سرمايه گذاري كل 
كش��ور افزايش يابد و حداقل ۵۰ درصد از منابع وجوه 
اداره ش��ده و ۲۵ درصد از منابع ارزي قابل تخصيص به 
بخش هاي غيردولتي به بخش تع��اون اختصاص يابد. 
براي جذب اين حجم از منابع به بخش تعاون و هدايت 
آن به سمت طرح هاي مشاركت عمومي-خصوصي نياز 
به شناسايي و معرفي الگوهاي موفق تعاوني مي باشد. با 
توجه به مطالب فوق و اهميت بخش تعاون در توس��عه 
زيرس��اخت ها ضروري است با اتخاذ استراتژي مناسب 
و طراحي الگويي مناسب جهت تأمين مالي تعاوني ها، 
شرايط مشاركت عمومي-خصوصي آنها در فرآيند توسعه 

اقتصادي كشور را فراهم كرد.
مهم ترين مولفه هاي علت س��از تأمين مالي تعاوني ها 

جهت مشاركت در توسعه زيرساخت ها، ناكارآمدي نظام 
سنتي تأمين مالي پروژه هاي زيرساختي و گرايش به 
توسعه بخش تعاون است كه اين ناكارآمدي نظام سنتي 
به دلايلي نظير محدوديت هاي اتكا به تأمين مالي بخش 
خصوصي براي پروژه هاي زيرساختي، محدوديت هاي 
تأمي��ن مالي پروژه هاي زيرس��اختي توس��ط دولت، 
ناكارآمدي ساختار سنتي تعاوني ها براي تأمين مالي 
پروژه هاي زيرساختي ايجادشده است. گرايش به بخش 
تعاون نيز در سطح اقبال جهاني به بخش تعاون و اقبال 

ملي به اين بخش در نظر گرفته شده است.
مهم تري��ن مولفه پدي��ده محوري ب��راي تأمين مالي 
تعاوني ها براي مشاركت در توسعه زيرساخت ها، امكان 
هم افزايي قابليت هاي اجتماع��ي – اقتصادي بخش 
تعاوني در تأمين مالي اس��ت كه در ابعاد بومي س��ازي 
روش هاي تأمين مالي، قابليت هاي بخش تعاوني براي 
تأمين مالي جمعي، تنوع ش��يوه هاي تأمين مالي در 
تعاوني ها و تخصصي سازي ساختارهاي تأمين مالي در 

تعاوني ها مدنظر بوده است.
در تبيين مهم ترين مولفه هاي مداخله گر جهت تأمين 
مالي تعاوني ها مي توان به سه شرط، ويژگي ها و الزامات 
تأمين مالي جمعي كه شامل سرمايه گذاري و تأمين 
مالي جمعي و مشاركتي و ويژگي هاي منحصربه فرد 
تأمين مال��ي جمعي اس��ت و چالش ه��اي بنيادي و 
ساختاري بخش تعاون كه شامل چالش هاي بنيادي، 
چالش هاي ساختاري و مالي تعاوني ها و تحمل ريسك 
سرمايه گذاري و چالش هاي مديريتي بخش تعاون است 
همچنين بازيابي جايگاه بخش تعاون كه شامل تحول 
بنيادي در ساختار سازماني، نظام مديريتي، اجرايي و 
قوانين و تسهيل حضور تعاوني ها در بازار سرمايه است؛ 

اشاره كرد.
مهم ترين مولفه هاي زمينه اي براي تأمين مالي تعاوني ها 
براي مشاركت در توسعه زيرساخت ها شامل دو زمينه 
تباين ماهيت و عملكرد بخش تعاون كه از س��ه منظر 
تأمين مالي سنتي در بخش تعاون، روحيه سودمحوري 
و سرمايه گرايانه و امتيازات بخش تعاوني براي مشاركت 
در پروژه هاي زيرساختي بررسي مي شود و همچنين 
توسعه شناخت و رقابت پذيرسازي تعاوني ها كه شامل 
دو موضوع تأمين مالي مبتني بر صلاحيت و ظرفيت 
تعاوني ها و تدوين ملاك هاي رتبه بندي تعاوني ها است؛ 

تشكيل مي شود.
مهم ترين مولفه هاي پيامدها نيز شامل دو موضوع تقويت 
سرمايه اجتماعي مبتني بر اقدام هاي جمعي تأمين مالي 
نظير توسعه س��رمايه اجتماعي بر مبناي تأمين مالي 
مطلوب، توسعه اقدام هاي جمعي مالي با جمع سپاري و 
توسعه بخش تعاون همچنين ارتقاي بهره وري، شفافيت، 
نظارت پذيري و انضباط مالي پروژه هاي زيرساختي كه 
شامل حسابرس��ي و نظارت در تخصيص و هزينه كرد 
اعتبارات و منابع، كاهش زمينه هاي فس��اد در تأمين 
مالي پروژه هاي زيرساختي و افزايش اثربخشي و كارايي 

اجراي پروژه هاي زيرساختي است.
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ماشاالله عظيمي
عضو هيات رييسه و دبير 

كل اتاق تعاون ايران

ضرورت فرهنگ سازي در خصوص اولويت هاي آبيگيلان همچنان با زباله دست به گريبان است
گيلان|مديركل حفاظت محيط زيس��ت گيلان گفت: 
گيلان با معضلات بزرگي از س��اليان دور دست به گريبان 

است كه يكي از مهم ترين آنها زباله بوده است.
به گزارش ايسنا، قربانعلي محمدپور گفت: اداره كل حفاظت 
محيط زيس��ت گيلان در دوره مديريت چند سال اخير با 
وجود داشتن شرح وظايف صرفا نظارتي، موضوع ساماندهي 
و ارتقاء فني مديريت پس��ماند استان را بطور جدي تحت 

پيگيري قرار داده است.
او ب��ا بيان اينكه گي��لان، به عن��وان يك��ي از زيباترين و 
سرسبزترين استان هاي كش��ور كه از نعمت هاي بزرگ 
الهي چون كوه، دريا، جنگل و آبشارها، رودخانه ها و ييلاقات 
سرسبز برخوردار است، افزود: اين استان با معضلات بزرگي 
از س��اليان دور دست به گريبان است كه يكي از مهم ترين 
آنها زباله بوده است. محمدپور ادامه داد: زباله ها و مراكز دفن 

ضمن بر هم زدن چشم اندازهاي بكر طبيعي گيلان موجبات 
آلودگي و تخريب اين اكوسيستم زيبا را فراهم آورده است 
كه اداره كل حفاظت محيط زيست گيلان در دوره مديريت 
چند سال اخير با وجود داشتن شرح وظايف صرفا نظارتي، 
موضوع ساماندهي و ارتقاء فني مديريت پسماند استان را 
بطور جدي تحت پيگيري قرار داده است كه از جمله مي توان 
به موارد صدور مجوز و نهايي شدن موضوع احداث زباله سوز 

استان را نام برد.
مديركل حفاظت محيط زيس��ت گيلان خاطرنشان 
كرد: آغاز عمليات اجرايي ساماندهي مركز دفن سراوان، 
صدور مجوز جهت احداث سيس��تم تصفيه ش��يرابه 
محل دفن و پيگيري شروع عمليات اجرايي آن توسط 
شهرداري به منظور كاهش اثرات زيانبار آن بر رودخانه 

زرجوب از ديگر پيگيري هاي اين اداره كل است.

مركزي|جلس��ه فرهنگ عمومي شهرستان دليجان با 
حضور فرماندار، مدير امور آب و فاضلاب و ديگر مسوولان 
شهرستان به رياست نماينده ولي فقيه و امام جمعه دليجان 
در محل دفتر امام جمعه برگزارشد. به گزارش روابط عمومي 
شركت آب وفاضلاب استان مركزي عباس قلي پور فاضلي 
مدير امور آب وفاضلاب شهرستان دليجان گفت: اين نشست 
فرهنگي با موضوع مديريت مصرف آب با حضور، مهندس 
سليماني فرماندار وجمعي از مسوولان شهرستان دليجان 
در دفتر حجت الاسلام والمسلمين كرامتي امام جمعه اين 
شهر برگزار شد.در اين جلسه قلي پور فاضلي مديرامور آب 
وفاضلاب دليجان به تشريح وضعيت و شرايط آبي موجود 
در ش��هرهاي دليجان ون��راق پرداخته و با اش��اره به لزوم 
صرفه جويي در مصرف آب، راهكارهاي عملياتي براي اعمال 
مديريت مصرف آب در شهرهاي دليجان و نراق ارايه نمود.او 

برگزاري جلسه مشترك با ائمه جمعه و جماعات واستفاده 
از تريبون نماز جمعه، فرهنگس��ازي مصرف بهينه آب در 
بين دانش آموزان با كمك اداره آموزش و پرورش، برگزاري 
جلسه توجيهي با مديران مجتمع هاي مسكوني و آپارتمان ها 
و استفاده از فضاي مجازي براي آگاهي بخشي در خصوص 
مديريت مصرف آب را از راهكارهاي فرهنگي اعمال مديريت 
مصرف بر شمرد و تصريح كرد: مكاتبه با مسوولان تمامي 
ادارات و سازمان ها براي الزام استفاده از تجهيزات كاهنده 
فشار آب )هوشمند يا مكانيكي( و نصب پرلاتور به ويژه در 
اماكن عمومي و پر جمعيت، توصيه به تمامي ادارات داراي 
فضاي سبز به كاهش سطح فضاي سبز و الزام به استفاده از 
سيستم آبياري قطره اي و پيمايش انشعابات غير مجاز و پر 
مصرف از راهكارهاي فني اعمال مديريت مصرف آب است 

كه نسبت به آن اقدام شد.

حلمعمايشبحسياهدر
شبهايهوتآبادبلوچستان

ارادهفولادمباركهدربهرهمندي
ازتوانداخليستودنياست

توزيعيارانهبراساسميزان
فعاليتمطبوعاتاست

تكذيبخبراعدام۲۲نفردر
رابطهباحادثهتروريستياهواز

نرخبيكاريمازندران
۲درصدكمترازكشورشد

زاهدان|خرس س��ياه كه در روس��تاي هوت آباد 
باعث رعب وحشت اهالي شده بود با همكاري مردم 
و يگان حفاظت محيط زيس��ت شهرس��تان سرباز 
دوباره به زيستگاه خود در منطقه حفاظت شده گاندو 
)كوه بگابند( بازگش��ت .بهزاد دهواري رييس اداره 
حفاظت محيط زيست سرباز گفت: در پي گزارش 
اهالي روستاي هوت آباد مبني بر حضور حيوان سياه 
رنگ در شب در نخلستان هاي اين روستا از توابع بخش 
مركزي شهرستان س��رباز، نيروهاي يگان حفاظت 
محيط زيست سرباز با حضور در منطقه و بعد از سه 
شبانه روز تعقيب و مراقبت توانستند حيوان را به سمت 

زيستگاه خودش بدون هيچ آسيبي هدايت كنند.

اصفهان| ريي��س و اعضاي هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني اصفهان در جريان ديدار با مديرعامل فولاد 
مب�����اركه راهكارهاي استفاده حداكثري از توان 

داخلي كشور را موردبررسي و تبادل نظر قرار دادند.
در اين ديدار س��يد عبدالوهاب سهل آبادي رييس 
اتاق بازرگاني اصفهان و رييس خانه صنعت، معدن و 
تجارت ايران با تأكيد بر اينكه اعتماد به دانش داخلي 
قطعاْ نتايج مطلوبي به همراه خواهد داشت، گفت: اين 

اتاق هميشه حامي و بازوي فكري فولاد خواهد بود.
او در ادامه از برگزاري همايشي با حضور استارت آپ ها 
و شتاب دهنده ها در اتاق بازرگاني خبر داد و گفت: 
با حضور فعال فولاد مباركه در اين همايش و اعلام 
نيازهاي اين شركت مي توان از دانش فني و تخصص 
شتاب دهنده ها در راستاي رفع نيازهاي فولاد و بي 

اثر كردن تحريم ها بهره برد.

ش�هركرد | معاون وزير ارشاد گفت: توزيع يارانه 
مطبوعات براساس امتياز و ميزان فعاليت آنها است 
و مطبوعاتي كه در ليست نيستند بايد اعلام كنند. 

س��يد هادي حس��يني ديروز در بازديد از مجتمع 
فرهنگي شهرس��تان س��امان اظهار داشت: يارانه 
مطبوعات به ش��كل اتوماتيك تنظيم شده است و 
براس��اس ميزان تخصيصي كه به ما داده مي شود 
يارانه به صورت ماهان��ه و يا فصلي بين مطبوعات 
توزيع مي شود. او با اشاره به نحوه توزيع يارانه بين 
مطبوعات افزود: يارانه بر حس��ب مي��زان امتياز و 
فعاليت مطبوعات توزيع مي شود و در همان زماني 
كه يارانه توزيع مي ش��ود اگر ب��ه اينترنت مراجعه 
كنند به صورت ش��فاف مي توانند ميزان فعاليت و 

امتيازشان را رصد كنند.

اهواز| دادستان عمومي و انقلاب مركز خوزستان 
گفت: خبر اعدام ۲۲ نفر در رابطه با حادثه تروريستي 
اهواز از اس��اس از سوي دادس��تاني اهواز تكذيب 
مي شود. حسيني پويا، گفت: پرونده متهمان حادثه 
تروريستي اهواز در دادسراي عمومي و انقلاب اهواز 
در مرحله تحقيقات مقدماتي در حال رس��يدگي 
است.گفتني است؛ ۳۱ ش��هريور ۹7 بود كه چند 
تروريست در رژه نيرو هاي مسلح در اهواز به سربازان 
بي سلاح، نيرو ها و مقامات حاضر و مردم تماشاكننده 
حمله ور شدند كه بر اثر اين اقدام تروريستي ۲4 تن 
از هموطنانمان شهيد و حدود ۶۰ تن زخمي شدند.

ساري| سرپرست معاونت اطلاعات و آمار سازمان 
مديريت و برنامه ريزي مازندران نرخ بيكاري فصل 
تابستان اين خطه شمال كشور را ۱۰ درصد اعلام 
كرد كه نسبت به ميانگين كشوري ۲.۲ درصد كمتر 
است.عباس پوراس��كندري ديروز در گفت وگو با 
خبرنگاران ميانگين نرخ بيكاري تابستان در كشور 
را ۱۲.۲ درصد بيان كرد. او اضافه كرد: براس��اس 
اعلام مركز آم��ار ايران نرخ مش��اركت اقتصادي 
)نس��بت جمعيت فعال به جمعيت در سن كار( 
مازندران در تابس��تان سال جاري به 4۱.۶ درصد 
رسيد كه نسبت به ميانگين كشور نرخ مشاركت 
اقتصادي در اين استان 7 دهم درصد بيشتراست.

سرپرست معاونت اطلاعات و آمار سازمان مديريت 
و برنامه ريزي مازندران گفت: نس��بت اشتغال به 
جمعيت )نسبت افراد ش��اغل درسن كار( دراين 
خطه شمال كشور در تابستان س��ال جاري ۱.۵ 

درصد از ميانگين كشوري پيشي گرفت. 

شرکت نفت و گاز اروندان )خريدار( در نظر دارد خدمات موضوع 
فوق را از طريق شرکتهای تامين کننده داخلی واجد صلاحيت 
تأمين نمايد لطفاجهت کسب اطلاعات بيشتر و چگونگی حضور 
دراين مناقصه به وب سايت شرکت نفت و گاز اروندان به آدرس 
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اقتصاد اجتماعي12خبر

۲ ماه حبس و ۷۴ ضربه شلاق در انتظار متقاضيان عمل غيرمتعارف زيبايي

در ميزگرد كارشناسي وضعيت صنعت داروسازي مطرح شد

عمل جراحي زيبايي با مجوز دادگاه

داروسازي در بن بست حمايت

براساس آمار انجمن پزشكي ايران، عمل هاي زيبايي در 
ايران از سال 84 روند رو به افزايش داشته و در سال هاي 
اخير، سن كساني كه خود را به تيغ جراحي مي سپارند، 
به 15 سال رسيده است. گرچه آمار جراحي هاي زيبايي 
در ايران دقيق و رس��مي نيست، با اين وجود براساس 
همين آمارها، ميزان جراحي هاي زيبايي در ايران هفت 
برابر اروپا اس��ت و برخي آمارهاي ديگر نيز ايران را در 
رديف دوم يا سوم از نظر جراحي هاي زيبايي قرار داده 
است، در ميان فهرست بلندبالاي جراحي هاي زيبايي، 
از مدتي قبل جراحي گوش گرگي و دماغ خوكي هم 
ديده مي ش��د و حالا هم كار به جراحي گوش الاغي و 
چشم گربه اي رسيده است اما روز گذشته سخنگوي 
كميسيون قضايي و حقوقي مجلس شوراي اسلامي، 
اين عمل هاي زيبايي را مصداق ظاهر نامتعارف دانست 
و از تعيين ۲ ماه حبس و ۷4 ضربه شلاق بر اساس ماده 
۶۳8 قانون مجازات اس��لامي هم براي افراد متقاضي 
انجام عمل هاي چش��م گربه اي و گ��وش الاغي و هم 
پزشكان تسهيل كننده اين اقدام خبر داد. اين وضعيت 
در حالي اس��ت كه رييس انجمن جراحان پلاستيك 
ايران معتقد اس��ت اين عمل ها را پزشكان متخصص 
جراحي پلاستيك انجام نمي دهند و اصولا توسط افراد 

به صورت غيرقانوني صورت مي گيرد. 

     انجام عمل زيبايي با اخذ مجوز از دادگاه
نخس��تين بار علي بيژن��ي، رييس انجم��ن جراحان 
پلاس��تيك ايران در نشس��ت خبري كنگره بزرگان 
جراحي پلاس��تيك و زيبايي ايران، از انجام عمل هاي 
جراحي گوش الاغي و چش��م گربه اي خبر داد و بعد 
از آن برخي جراحان پلاستيك هم اين ماجرا را تاييد 
كردند، تا جايي كه رسيدگي به اين امر به مجلس هم 
كشيده شده و حالا هرفردي كه تصميم داشته باشد با 
انجام عمل جراحي تغييراتي در ظاهر خود ايجاد كند، 
بايد به دادگاه صالحه كه دادگاه خانواده است، مراجعه 
كند و دادخواست ارايه دهد و بعد با مجوز دادگاه به اين 
امر مبادرت ورزد. حسن نوروزي، سخنگوي كميسيون 
حقوقي و قضايي مجلس ش��وراي اسلامي درباره اين 
موضوع بيان كرد: »جراحي هاي نوظهور زيبايي مثل 
تغيير رنگ چشم وشكل گوش مشروع تلقي نمي شوند و 
بر اساس قانون مجازات اسلامي غيرقانوني و قابل تعقيب 
كيفري هستند، اصولا تغييرات در پيكره وضعيت نظام 
خلقتي انسان از نظر مذاهب گوناگون رد شده است، كما 
اينكه اهل سنت و مسيحيت اين اقدام را حرام مي دانند 
و معتقدند خلق��ت خدا را نبايد تغيير داد و تقريبا نظر 

همه اديان به اين مي رس��د كه انجام اين نوع عمل ها 
امري ممنوع است.«

او افزود: » اگر افرادي كه گرفتار يك وسواس��ي ش��ده 
باش��ند و تصميم بگيرن��د كه با انج��ام عمل جراحي 
تغييراتي در ظاهر خود ايجاد كنند، بايد به دادگاه صالحه 
كه دادگاه خانواده است، مراجعه كنند و دادخواست ارايه 
دهند و بعد با مجوز دادگاه ب��ه اين امر مبادرت ورزند. 
انجام عمل جراحي براي ق��راردادن عنبيه مصنوعي 
و كاش��ت نگين در چش��م، تغيير دايم رنگ چشم به 
رنگ هايي همچون قرمز و عمل هاي نامتعارف تحت 
عنوان چشم گربه اي و گوش الاغي، مصداق ماده ۶۳8 
قانون مجازات اسلامي بوده و اقدامي مجرمانه است و 
چنين تغييراتي كه در جسم انسان انجام شده و باعث 

تحريف در جامعه مي شود، ممنوع است.«
نوروزي بيان ك��رد: “ تعيين مجازات ب��راي اين افراد 
بر اس��اس ماده ۶۳8 قانون مجازات اس��لامي صورت 
مي گيرد كه در آن آمده هر گاه كس��ي علناً در انظار و 
اماكن عمومي و معابر تظاه��ر به عمل حرامي نمايد، 
علاوه بر كيفر عمل به حبس از 10 روز تا ۲ ماه يا تا ۷4 
ضربه شلاق محكوم خواهد شد و در صورتي كه مرتكب 
عملي شود كه نفس آن عمل داراي كيفر نباشد؛ اما عفت 
عمومي را جريحه دار نمايد، تنها به حبس از 10 روز تا ۲ 

ماه يا تا ۷4 ضربه شلاق محكوم خواهد شد.«

     مراجعه به روانپزشك به جاي جراحي زيبايي 
اظهارت نوروزي مبني بر اينكه انجام چنين عمل هاي 
زيبايي نامتعارف تلقي ش��ده و بايد طبق قانون با آن 
برخورد ش��ود در حالي است كه متخصصان جراحي 
پلاس��تيك معتقدند اين موضوع بي��ش از هر چيز به 
وضعيت رواني افراد بستگي داشته و بايد پيش از اقدام به 
عمل جراحي، تحت مداواي روانپزشك قرار گيرند. علي 
بيژني، رييس انجمن جراحان پلاستيك ايران، درباره 
اين موضوع بيان كرد: »متاسفانه امروزه تعدادي زيادي 
از افراد از حوزه هاي مختلفي همچون بيهوشي، جراحي 
عمومي و حتي تكنسين اتاق عمل وارد حوزه جراحي 
پلاس��تيك ش��ده و برخي از افراد نيز در آرايشگاه ها 
عمل هاي زيبايي سرپايي انجام مي دهند. كشور ما ۳۶0 
فوق تخصص حراج پلاستيك و زيبايي دارد كه افراد 
براي انجام عمل هاي زيبايي حتما بايد از وضعيت علمي 
پزشكان و مجاز يا غيرمجاز بودن فعاليت آنها از طريق 
سايت سازمان نظام پزشكي يا وزارت بهداشت همچنين 

انجمن جراحان پلاستيك و زيبايي اقدام كنند. 
 رييس انجم��ن جراحان پلاس��تيك اي��ران افزود: 

»متاس��فانه برخ��ي در فضاهاي مج��ازي همچون 
اينس��تاگرام فعاليت غيرقانوني انج��ام مي دهند كه 
پيشگيري هرچه بيشتر از اين تبليغات امري ضروري به 
شمار مي رود. متاسفانه آمار رسمي از تعداد جراحي هاي 
پلاستيك و زيبايي در كشور نداريم ، اما افراد بايد توجه 
كنند كه هر عمل جراحي مي تواند با عارضه همراه باشد 
ولي اگر جراحي توسط فرد متخصص صورت گيرد از 
عارضه پيشگيري كرده يا اقدام مناسب در صورت وقوع 

عارضه انجام مي گيرد. «
او افزود: »جراحي بيني شايع ترين جراحي زيبايي در 
كشور است و سني كه مي توان جراحي بيني را براي فرد 
آغاز كرد 1۷ سال بوده؛ لذا هر پزشكي كه كمتر از اين 
سن براي بيمارش جراحي كرده خيانت كرده و وجدان 
پزشكي ندارد. انجام جراحي هاي غيرمتعارف همچون 
گوش الاغي، چشم گربه اي و ... عوارض چنداني داشته 
ك��ه البته اين عمل ها را پزش��كان متخصص جراحي 
پلاس��تيك انجام نمي دهند و اصولا توس��ط افراد به 
صورت غيرقانوني صورت مي گيرد در حالي كه برخي 

از افرادي ك��ه براي جراحي ه��اي زيبايي به مطب ها 
مراجعه  مي كنند نياز به عمل هاي زيبايي ندارند و بايد 
به روانپزش��ك و روانشناس ارجاع داده شوند كه البته 
اكثر افراد نپذيرفته و اين مساله را نوعي انگ مي دانند. «

 رييس انجم��ن جراحان پلاس��تيك اي��ران گفت: 
»متاسفانه امروزه تكنس��ين هاي جراحي قارچ گونه 
رشد كرده و عمل جراحي انجام مي دهند كه ما در اين 
زمينه هشدارهاي لازم را داده و با سازمان نظام پزشكي 
و وزارت بهداشت صحبت كرده ايم؛ البته هنوز شاهد 
هس��تيم كه متاس��فانه در برخي از بيمارستان هاي 
خصوصي تكنسين هاي جراحي و افراد فاقد صلاحيت 
جراحي هاي زيباي��ي انجام مي دهند ك��ه اين نوعي 

تخلف است. «
اظه��ارات بيژني در حالي اس��ت كه به��زاد خوروش، 
جراح پلاستيك، معتقد است بيشتر افرادي كه اقدام 
به عمل هاي جراحي نامتعارف مي كنند از س��لامت 
روان برخوردار نيستند. او درباره اين موضوع بيان كرد: 
»اين افراد مي خواهن��د با انجام اين عمل ها در جامعه 

خودنمايي كنند و بگويند ك��ه ما متمايز و متفاوتيم، 
انسان هاي عجيبي هس��تيم و تافته جدا بافته ايم. در 
صورتي كه اصلا از س��لامت روان برخوردار نيستند و 
جايگاه شان در تقسيم بندي علم روان شناسي جزو آن 
دسته افرادي است كه دچار آسيب هاي رواني هستند. 
در اين ميان مش��خصه مهم يك جراح پلاستيك اين 
است كه بتواند تشخيص دهد بيماري كه مي خواهد 
عمل جراحي زيبايي انجام دهد س��لامت روان دارد يا 
خي��ر و بعد از آن هم به دلي��ل تجربه اي كه در طبابت 
پيدا كرده با چند س��وال از مريض و سنجيدن شرايط 
عمومي او متوجه مي ش��ود كه آيا اين فرد از اين عمل 
راضي مي شود يا اينكه نبايد اصلا عمل شود. خيلي مهم 
است كه جراح پلاستيك تشخيص دهد چه فردي را 
نبايد عمل كند چون مريضي كه هميشه ناراضي است، 
هيچ وقت راضي نمي شود. اين افراد نه تنها از نتيجه عمل 
بلكه از شرايط فردي و اجتماعي خود هم راضي نيستند 
و هميشه در صحبت خود تاكيد مي كنند كه از شرايط 

موجود ناراضي هستم.«

دس��ت اندركاران صنعت داروس��ازي كش��ور، بر اين 
عقيده اند كه وضعيت كنوني صنعت به شدت بحراني 
است و اگر نتوانيم از اين شرايط خارج شويم، مشكلات 

عديده اي متوجه صنعت دارو خواهد شد.
ميزگرد بررس��ي وضعيت صنعت داروسازي كشور، با 
حضور تعدادي از دست اندركاران اين حوزه در محل 
دفتر يك نشريه برگزار شد كه در بخش اول، ديدگاه هاي 
دو تن از نمايندگان سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي 

انساني ايران، مطرح مي شود.
احمد ش��يباني رييس س��نديكاي صاحبان صنايع 
داروهاي انساني ايران، در ميزگرد كارشناسي وضعيت 
صنعت داروس��ازي، گفت: پيش از انقلاب، داروسازي 
ما  واردات مح��ور و تجارت محور بود. حدود ۲5 درصد 
از داروها در داخل از س��وي شركت هاي چند مليتي 
 خارج��ي توليد مي ش��دند. و   ۷5   درصد ديگ��ر باز به 
دس��ت همين ش��ركت ها از داروهاي توليد شده در 
كارخانه  هاي خارج از كشور به بازار ايران وارد مي شد.  
در اين ميان سهم كمي به شركت هاي كوچك ايراني 
تعلق داشت كه اقلامي داروهاي  otc  توليد مي كردند. 
 بايد با صراحت گفت صنعت داروسازي قبل از انقلاب 

ايران رونق چنداني نداش��ت و بعد از انقلاب، تحولات 
 بسيار مثبتي در اين خلأ بزرگ رخ داد كه ما بايد به آن 
ارج بگذاريم. رسانه ها مي بايست در اين زمينه  سنگ 
تمام بگذارند و كم و كيف توليد و رشد پديده اي به نام 

صنعت داروس��ازي كشور پس از س��ال 5۷ را به  مردم 
منعكس كنند. اج��راي موفقيت آميز طرح ژنريك به 
عنوان شكل دهنده  نظام دارويي  كشور، اقتدار در خور 

تحسيني به داروسازي ايران بخشيد.

     پشت پرده 3 درصد واردات دارو
وي افزود: در نظر داشتن وسع مالي مردم و ايده  اينكه  همه  
آحاد ملت بتوانند به دارو و درمان دسترسي داشته باشند، 
رويكرد ژنريك گرايي را در صنعت  داروسازي كشور تسري 
داد و باعث توسعه  روزافزون اين صنعت در كشورمان شد و 
ما را به موقعيتي  رساند كه هم اكنون با وجود رشد شاخص 
جمعيت��ي ۹۷ درصد، مصارف دارويي كش��ور را صنعت 
داروسازي  ايران تامين مي كند.  شيباني ادامه داد: دلايل 
مهمي پش��ت واردات ۳ درصد باقيمانده وجود دارد كه 
دانستن آنها هر قضاوت كننده اي را قانع  مي كند كه صنعت، 
كماكان به توليد ۹۷ درصد فعلي ادامه دهد چرا كه توليد ۳ 
درصد در داخل كشور به  هيچ وجه مقرون به صرفه نبوده و 

هزينه هاي بسيار كلاني را متوجه صنعت خواهد ساخت. 
در ادامه، مرتضي خيرآبادي عضو هيات مديره سنديكاي 
صاحبان صنايع داروهاي انساني ايران، با اشاره به ارقامي كه 
در صنعت داروسازي كشور جابه جا مي شود، افزود: بارها در 
رسانه ها عنوان شده است   ۹۷   درصد از داروهاي مورد نياز 
كشور در داخل توليد مي شود. آيا  كسي عمق اين واقعيت را 
درك كرده است، اگر اين درصد را در جدول تناسب بگذاريم 
براي   ۳   درصد  باقيمانده   1.4   ميليارد دلار هزينه مي كنيم، 

پس ارزش   ۹۷   درصد توليد داخلي   45.4   ميليارد دلار است 
يعني  نصف درآمد ارزي ايران را بايد روي   1.4   ميليارد دلار 
بگذاريم تا مخارج داروي كشور تامين شود. آيا كسي به  اين 

مهم عنايت دارد.
او گفت: در حال حاضر كل مبلغي كه براي ۹۷ درصد هزينه 
مي كنند ۶00 ميليون دلار است در حالي كه حداقل ۲5 
 ميليارد دلار صرفه جويي ارزي را كسي در نظر نمي گيرد. 
اسناد مالي واردات داروي عراق را بررسي كنيد.  هزينه هاي 
دارويي ارمنستان  يا تركيه را ارزيابي كنيد. موردي قابل 
طرح از روس��يه شايد به روش��ن شدن بحث  كمك كند. 
امسال پوتين در س��فر به تركيه   ۲0   ميليارد دلار پول به 
داروس��ازي هاي آن جا داد و از آنان خواست  توانايي خود 
را   از لحاظ كمي و كيف��ي حداقل به نصف بنيه توليدي 
ايران برس��انند.  بسياري از ش��ركت هاي ما  هم اكنون در 
حال انتقال دانش و فن آوري خود به شركت هاي روسي 
هستند. دانستن اين واقعيت هر ايراني  غيوري را آكنده از 
حس افتخار مي سازد. اين افتخار را مديران موفق داروسازي 
كشور كسب كرده اند. خيرآبادي ادامه داد: چرا در چنين 
اوضاع نابساماني توليد دارو متوقف نمي شود، چون فقط 

وجدان اخلاقي است. مثل كارخانه

هر تهراني سالانه ۵ برابر وزن خود پسماند توليد مي كنداكنون زمان مطالبه گري براي ۱۵۰هزار بيمار خاص است
وزير بهداشت با اش��اره به راه اندازي شبكه مراكز جامع 
خدمات بيماران خاص، خطاب به رسانه ها گفت: اكنون 
زم��ان مطالبه گري براي بيماران خاص اس��ت و بايد از 
مجلس و سازمان مديريت بخواهيد تا اعتبارات لازم را 
براي اين بيماران ببينند، در غير اين صورت زنجيره ارايه 

خدمت برايشان كامل نمي شود.
حسن هاشمي در مراسم افتتاح همزمان شبكه مراكز 
جامع خدمات بيماران خاص با بيان اينكه خوش��حالم 
كه در اين ماه عزيز يك��ي از آرزوهاي بيماران خاص كه 
تعدادشان بالغ بر 150 هزار نفر در كشور است، برآورده 
شده و اين بيماران صاحب مراكزي جامع براي دريافت 
خدمت شدند كه در قالب 8۳ مركز در 5۹ دانشگاه علوم 
پزشكي خدمت دريافت مي كنند. او با بيان اينكه خدمات 
مورد نياز بيماران خاص در اين مراكز تجميع مي شود، 
گفت: در عين حال خدمات دندانپزشكي و توانبخشي 
نيز به اين مراكز ارايه مي شود و علاوه بر اين، داروهايشان 
نيز در اين مراكز متمركز مي شود تا در هر شرايطي بتوانند 
داروي مورد نيازشان را تامين كنند. در عين حال شايد 
در آينده بتوانيم داروهاي بيماران خاص را از طريق پست 
سنتي يا ديجيتال به دست شان برسانيم. البته اين كار در 
حال حاضر براي برخي بيماران انجام مي شود. هاشمي با 
بيان اينكه نيازي نيست كه بيماران خاص براي دريافت 
خدمات به ساير استان ها مراجعه كنند، گفت: مگر اينكه 
پزشكان و متخصصان تشخيص دهند كه آنها را از طريق 
نظام ارجاع به سطوح بالاتر ارجاع دهند. بنابراين تلاش 
مي شود كه خدمات مورد نياز اين بيماران در نزديك ترين 

منطقه اي كه قرار دارند در اختيارش��ان قرار گيرد، مگر 
اينكه خدمات فوق تخصصي نياز داشته باشند كه به ندرت 

ممكن است ارجاع شوند.
هاشمي در پاسخ به سوال خبرنگاري درباره اختصاص 
500 ميليون يورو از صندوق توس��عه ملي براي تامين 
دارو گفت: مبلغ 500 ميليون يورويي كه بعد از موافقت 
مقام معظم رهبري و تعهد دولت مبني بر اينكه طي سه 
سال آينده اين مبلغ را به صندوق توسعه ملي بازگرداند، 
اقداماتش در حال انجام است و اميدواريم كه به فرآيند آن 
سرعت بخشند تا پول به دست شركت هاي دارويي برسد. 
آنطور كه ديشب پيگيري كردم اميدواريم بانك مركزي 
بتواند ظرف هشت تا 10 روز آينده اين اعتبار را تبديل به 
پول كند و در اختيار سازمان بيمه سلامت قرار دهد و اين 

سازمان بتواند ديون خود را پرداخت كند.
وزي��ر بهداش��ت در ادامه صحبت هاي��ش تاكيد كرد: 
خواهشي كه در حوزه سلامت داريم اين است كه بخشي 
از بيماري ها به عنوان بيماري خاص ش��ناخته شدند و 
ساليانه اعتباراتي دارند اما بخش زيادي از آنها به عنوان 
بيمار خاص ش��ناخته نش��ده اند و چه بسا كه اهميت 
بيماري شان بيشتر از بيماري هايي است كه در حال حاضر 

به عنوان بيماري خاص شناخته مي شوند.
او افزود: رس��انه ها درباره بيماري SMA اطلاع رساني 
كردن��د و در عين حال كمي هم كم لطفي و بي انصافي 
در حق وزارت بهداشت ش��د، اما واقعيت اين است كه 
زم��ان مطالبه گ��ري در اين حوزه الان اس��ت و هر چه 
فرياد داريد بايد در حال حاضر مطرح كنيد تا در بودجه 

عمومي اعمال شود. بايد اين مسائل را به مجلس، سازمان 
مديريت و ... بگوييد تا اعتبار مورد نياز را در نظر بگيرند. 
در غير اين صورت زنجيره ارايه خدمات براي اين بيماران 
كامل نمي شود. بايد توجه كرد كه در اين حوزه بيماراني 
داريم كه فقط يك دوره درماني ش��ان چندين ميليارد 
تمام مي شود، مانند بيماري SMA . بنابراين اگر بناست 
مطالبه گري كنيد، راه صحيح اش الان اس��ت و البته از 
طريق قانون. اميدواريم قانون بودجه را به نحوي بنويسند 
كه ب��ه جاي ابراز نگراني، قدمي براي حل مش��كل اين 
بيماران برداريم. او تاكيد كرد: صرف طرح موضوع، يك 
بخش از مطالبه است و ارايه راه حل كه توجه به اعتبارات 
بيمه ها و حمايت آنهاست، بخش خيلي مهم تري است 
كه اميدوارم در اين حوزه رسانه كارش را انجام دهد؛ چرا 
كه خيلي فرصت نداريم. هاشمي با بيان اينكه ما هر سال 
در اين حوزه برآورد هزينه مي كني��م، گفت: اميدوارم 
همانطور كه مطالبه همه مردم كش��ور است براي اين 
150 هزار بيمار اقدامي انجام دهيم. ش��ايد مهم ترين 
يارانه اي كه مي توان به 80 ميليون ايراني داد، اين است 
كه به اين بيماران كمك كنيم. حتما فكر مي كنم كه هر 
ايراني بيشتر مي پس��ندد كه ابتدا به اين بيماران توجه 
شود و بعد به خود و خانواده اش. اميدوارم برخي ها كه ما را 
اذيت كردند، در اين فرصت قضايش را در حق ديگران به 
جا بياورند؛ البته اذيت شان نكنند بلكه كمك شان كنند 
تا بتوانند تصميم بگيرند كه خروجي آن به نفع بيماران و 
خانواده هايشان باشد و بيمه بتواند در طول سال آينده به 

اين بيماران كمك قابل توجهي كند. 

يك كارشناس پسماند اداره محيط زيست استان تهران 
ضمن تشريح انواع زباله ها و چگونگي تفكيك آنها از مبدا 
همچنين عملكرد شهرداري تهران در اين زمينه گفت: 
هر تهراني در سال بيش از ۳10 كيلوگرم پسماند شهري 
توليد مي كند و اگر وزن او را بطور ميانگين ۶5 كيلوگرم 
در نظر بگيريم، ميزان توليد پسماندش حدود پنج برابر 

وزن خود است.
فاطمه اكبرپ��ور با بيان اينكه هنگام��ي كه صحبت از 
تفكيك از مبدأ پسماندها مي شود جداسازي پسماندهاي 
خشك و تر به ذهن مي رسد، تاكيد كرد: با توجه به اينكه 
پيشگيري بهتر از درمان است در حوزه مديريت پسماند 
بايد تلاش كرد تا حد امكان پسماند كمتري توليد شود. 
با اين اقدام در مرحله بعدي انرژي كمتري براي تفكيك 

و دفع پسماند صرف مي شود.
او با اشاره به اينكه مي توان با توليد كمتر زباله هايي كه  از 
شيشه، كاغذ و نايلون تشكيل شده است براي حفاظت 
از محيط  زيست قدم جدي برداريم، تصريح كرد: واقعيت 
اين است كه امروزه توليد پسماند تبديل به بخش جدايي 
ناپذيري از زندگي روزمره شده است و تنها كار مفيدي كه 
مي توان در اين باره انجام داد توليد پسماند كمتر و تفكيك 
از مبدأ است. اولين قدم براي تفكيك از مبدأ پسماندها 
اصلاح الگوي مصرف يعني خريد به اندازه نياز و پرهيز از 

اسراف در خريد و مصرف است.
اين كارشناس پسماند اداره محيط زيست استان تهران 
ادامه داد: خري��د كالاي با كيفيت، تاكيد بر اس��تفاده 
از كيس��ه هاي پارچه اي و برزنتي به جاي كيس��ه هاي 

پلاستيكي، استفاده از وسايل برقي كه قابليت شارژ باتري 
 CD دارند، استفاده از فلش ها و هارد اكسترنال به جاي
و DVD، خريد محصولاتي كه با بسته بندي هاي قابل 
بازيافت به بازار عرضه شده اند، استفاده كمتر از غذاهاي 
آماده به دليل كاهش استفاده از ظروف يك بار مصرف و 
... اقدامات ساده اي است كه انجام آنها مي تواند به عادات 
روزمره مفيد تبديل و باعث كاهش توليد پسماند شود 
و نتيجه آن صرف انرژي كمت��ري براي تفكيك و دفع 

پسماند خواهد شد.
اكبرپور با بيان اينكه براي پسماندهاي خشك نيز مي توان 
دسته بندي هاي متفاوتي را انجام داد، گفت: براي مثال 
مي توان پلاستيك ها، شيشه ها، قوطي هاي فلزي، كارتن 
و مقوا و پس��ماندهاي برقي و الكترونيك مانند گوشي 
همراه، قطعات كامپيوتر، باتري ها و... را در چند دسته 
جدا قرار داد تا در صورت امكان دوباره از آنها اس��تفاده 
و در غي��ر اين صورت به صورت پس��ماندهاي تفكيك 
شده به مراكز مربوطه تحويل داده شود. اين كارشناس 
محيط زيست در ادامه با اش��اره به مزيت هاي تفكيك 
پسماندها از مبدا تاكيد كرد: براي كاهش خطرات ناشي 
از دفن پسماندها، جلوگيري از هدر رفت ثروت هاي ملي 
و منابع كشور، جلوگيري از اختصاص اراضي براي دفن 
پسماندها و كاهش وسعت اين اراضي، كاهش هزينه هاي 
جمع آوري و حمل و نقل پسماندها، منافع اقتصادي قابل 
كسب از مواد تفكيك شده، اشتغال و كار آفريني و توسعه 
صنعت بازيافت و اقتصاد سبز بايد موضوع تفكيك از مبدأ 

پسماندهاي تر و خشك را جدي گرفت.
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آمارهايي از ميزان تحصيلات 
زنان

معاون رييس جمه��ور در ام��وز زنان و خان��واده با 
ارايه آم��اري از ميزان تحصيلات زن��ان و مردان در 
دانشگاه هاي كشور، گفت: نسبت درصد زنان و مردان 
در مقطع كارشناسي مساوي است. در كارشناسي 
ارشد تعداد بانوان بيش��تر از مردان است اما ناگهان 
در مقطع دكتري حضور زنان كاهش چش��مگيري 
دارد و سهم زنان به عنوان پژوهشگر در سال ۲015 
در زمينه هاي پژوهش، توسعه پايدار، امنيت و صلح 
در حال نوسان است. معصومه ابتكار در دومين روز 
از اجلاس دبيران كل كميسيون هاي ملي آيسسكو 
)سازمان اس��لامي، آموزشي، علمي و فرهنگي( كه 
در مركز منطقه اي علوم و فناوري در شيراز در حال 
برگزاري است در مورد جايگاه زنان در علم و فناوري 
كش��ورهاي اسلامي گفت: مس��اله مهمي كه براي 
بشريت به خصوص مسلمانان مطرح است اين است 
كه معتقدند دانش مس��ير نجات در زندگي دنيوي 
و اخروي اس��ت و ق��درت واقعي زندگ��ي در دانش 
نهفته است. دانش امروزه به توسعه پايدار و داشتن 
جامعه سالم و خوش��بخت منتهي مي شود. معاون 
رييس جمهور ادامه داد: ما اهمي��ت دانش را درك 
مي كنيم و مي دانيم آيسسكو در اين زمينه گام هاي 
بزرگي برداشته و دستاوردهاي مهمي داشته است 
اما مس��ير طولاني در پيش داري��م.او گفت: يكي از 
مس��ائل مهمي كه از نظر علم و فناوري با آن مواجه 
هستيم، عدالت از نظر دسترسي به فرصت ها براي 
زنان و مردان است. دسترسي برابر به كيفيت آموزش 
از چالش هاي اصلي جوامع اس��ت چ��را كه هنوز در 
برخي جوامع زنان از نظر دسترسي به آموزش كيفي 
از مردان عقب تر هس��تند.ابتكار افزود: كشورهاي 
اسلامي در تلاش هستند دسترسي زنان و مردان به 
آموزش كيفي را در تمام سطوح تضمين كند و زنان 
از مردان عقب تر نباشند، اين هدفي اسلامي، شرعي و 
ديني است و به اصول ديني ما نزديك است و آن را از 
غرب عاريه نگرفته ايم و اصلي مبتني بر توسعه پايدار 
است كه به خوبي آن را درك مي كنيم. به گفته معاون 
رييس جمهور، آم��وزش و دانش صرفاً اختصاص به 
نخبگان ندارد بلكه براي تمام بش��ريت است و بايد 
دسترس��ي به برابري آموزش��ي و برابري گروه هاي 
آسيب پذير را به آموزش تسهيل كنيم.او اظهار كرد: 
براي دستيبابي زنان به فعاليت هاي علم و فناوري در 
كشورهاي اسلامي، بايد سياست گذاري ها و هدف 
گذاري هايي صورت گيرد، الگوهاي جهاني بايد ايجاد 
كنيم. ترغيب نسل جوان براي فعاليت در حوزه هاي 
علمي و پيش��رفت در اين مس��ير نيز يكي ديگر از 
موضوعات مهم در اين زمينه است كه بايد به آن توجه 
كرد. به گفته ابتكار، آمارها نشان مي دهد ۲8 درصد از 
پژوهشگران دنيا را زنان تشكيل مي دهند كه علت اين 
آمار پايين در خصوص فعاليت زنان در حوزه پژوهش 
اين است كه بانوان متوجه هستند وظايف مختلفي 
در خانواده براي تربيت فرزندان و پشتيباني از خانواده 
بر عهده دارند و ما نيز نبايد از واقعيت اهميت نقش 
زنان در خانواده، صرفنظر كنيم. او در ادامه سخنراني 
خود با ارايه آماري از ميزان تحصيلات زنان و مردان در 
دانشگاه هاي كشور، گفت: نسبت درصد زنان و مردان 
در مقطع كارشناسي مساوي است. در كارشناسي 
ارشد تعداد بانوان بيش��تر از مردان است اما ناگهان 
در مقطع دكتري حضور زنان كاهش چش��مگيري 
دارد و سهم زنان به عنوان پژوهشگر در سال ۲015 
در زمينه هاي پژوهش، توسعه پايدار، امنيت و صلح 
در حال نوسان اس��ت. به گفته ابتكار، متاسفانه در 
كش��ورهاي اس��لامي به دليل جنگ و ناآرامي هاي 
داخلي، دسترسي زنان به آموزش كاهش يافته است 
بنابراين در اين كشورها نيازمند آرامش به عنوان پيش 
نياز جهت شكوفايي علم و فناوري هستيم. او با بيان 
اينكه نسبت زنان و مردان در حوزه پژوهش و توسعه 
14 درصد است، گفت: اين آمار در كشورهاي مختلف 
بين ۲0 تا 40 درصد است اما زنان در كل كمتر از ۲0 
درصد در پژوهش و توسعه سهم دارند. ابتكار با تاكيد 
بر اينكه تعداد پژوهش��گران زن در حوزه هاي علوم، 
فناوري، رياضي و مهندس��ي بطور ناگهاني كاهش 
مي يابد، يادآور شد: آيسسكو و كشورهاي عضو بايد 
طرح و راهكار ملي براي پرداختن به اين بحث داشته 
باشند و بررسي كنند چرا دسترسي زنان به پژوهش و 
توسعه كم است. معاون رييس جمهور در ادامه سخنان 
خود در مورد دسترس��ي زنان بر اساس رشته هاي 
دانشگاهي به حوزه آموزش گفت: زنان در رشته هاي 
آموزش، سلامت، هنر، علوم انساني و حتي علوم پايه 
پيشتاز هستند اما در حوزه آي تي، مهندسي، ساخت 
و توليد، تعداد زنان به ناگهان كاهش مي يابد. او يكي 
از مهم ترين دلايل كاهش فعاليت زنان در حوزه هاي 
مذكور را ترجيح آنان براي ايفاي نقش مادري به عنوان 
يكي از اعضاي اصلي خانواده دانس��ت و تاكيد كرد: 
دولت بايد فرصت هايي براي زنان فراهم كند تا نقش 
مادري و فعاليت در حوزه علم و فناوري را به خوبي ايفا 
كنند. براي رسيدن به اين هدف لازم است ايجاد مراكز 
مراقبت روزانه از كودكان، تشويق همسران براي كمك 
به زنان در امور خانواده و ايجاد فرصت بيشتر براي زنان 
از سوي همس��ران براي فعاليت در حوزه هاي علم و 
فناوري در جامعه مد نظر است. معاون رييس جمهور 
در امور زنان و خانواده سياستهاي دولت براي حمايت 
از اين سه راهكار و حضور زنان در حوزه هاي ياد شده 
اشاره و تاكيد كرد: ما در اين زمينه سياست گذاري هاي 
ملي داريم تا بتوانيم حضور زنان را در جامعه تضمين 
كنيم. در حال حاضر در دوره تصدي چهار ساله دكتر 
روحاني در تلاشيم ۳0 درصد ادارات دولتي به زنان 
اختصاص يابد. رويكرد بسيار جدي در دولت داريم تا 
خانمها را در سطوح مختلف مديريتي منصوب كنيم 
در واقع ما نيازمند ايجاد تعادل بين نقشي كه خانم ها 
در كش��ور در حوزه هاي اقتصادي، سياسي و علم و 
فناوري ايفا مي كنند ب��ا نقش مهمي كه در خانواده 
دارند، هستيم و بايد متوجه باشيم نياز نيست خانم ها 
نقش خانواده را قرباني كنند و به آن قيمت در جامعه 
فعاليت كنند، ما بايد از ايجاد اين تعادل حمايت كنيم 

و اين مهم از سياست گذاري هاي ما در ايران است. 
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دبيركارگروهمليزلزلهتشريحكرد

پشت پرده تحريم سوخت براي هواپيماهاي ايران

15 درس زلزله كرمانشاه

گروه راه شهرسازي|
اگرچه صنعت حمل ونقل كش��ور و به ويژه بخش بندري 
و هوايي از 14 آبان ماه س��ال جاري مش��مول دور جديد 
تحريم هاي آمريكا ش��ده اند، اما قائم مقام مديركل حمل 
ونقل اتحاديه اروپا در گفت وگويي اعلام كرد كه اين اتحاديه 
با وجود اعمال تحريم ها همچنان در كنار ايران مي ماند و به 
ارتباطات حمل ونقلي خود با كشورمان ادامه مي دهد. در 
اين حال، تركيه كه از تمام تحريم هاي آمريكا عليه كشورمان 
معاف است، از انتقال سوخت به هواپيماهاي ايراني اجتناب 
مي كند. مس��اله اي كه از نگاه  15 عضو كميسيون عمران 
مجلس به دليل رقابت منفي و مخرب ايرلاين هاي اين كشور 

براي كسب سهم بيشتري از بازار هوايي صورت مي گيرد.
 قائم مقام مديركل حمل و نقل اتحاديه اروپا با بيان اينكه 
اتحاديه اروپا همواره در زمينه حمل و نقل كنار ايران خواهد 
ماند و همكاري ها ادامه دارد، مي گويد: اتحاديه اروپا خواهان 

حركت در مسير توافقات قبلي است.
به گزارش فارس، ماجا باكران اظهار مي كند: در سال ۲۰1۶ 
هيأتي از اتحاديه اروپ��ا به رهبري خانم موگريني، رييس 
سياست خارجه اتحاديه اروپا به ايران سفر كرد كه در اين 
ديدار توافقات ارزش��مندي در زمينه حمل و نقل در ابعاد 
شهري و هواپيمايي حاصل شد و حالا پس از آغاز تحريم هاي 
جديد مي گويم در مسير همان توافقات حركت خواهيم كرد.

قائم مقام مديركل حمل و نقل اتحاديه اروپا ادامه مي دهد: 
۸۰ درصد حمل و نقل جهان از نظر حجم و ارزش از طريق 
دريا و توسط كشتي انجام مي شود و اينكه در چه نقطه اي و 

كجا قرار داشته است، اهميت ندارد.
باكران اضافه مي كند: اتحاديه اروپا و قاره اروپا در ادوار مختلف 
تاريخ از طريق دريا با قاره آسيا تجارت داشته است، به همين 
دليل خواهان آن هستيم بين قاره اروپا و آسيا اين ارتباط 
كماكان برقرار باشد. اظهارات قائم مقام مديركل حمل و نقل 
اروپا درحالي است كه طي يكي دو هفته گذشته و با آغاز دور 
جديد تحريم هاي آمريكا عليه ايران فرودگاه هاي استانبول 
و لبنان از سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني سرباز زده اند و 

جابه جايي كالا به بنادر ايران هم كاهش يافته است.
البته با ادامه عدم سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني در 
برخي فرودگاه ها به وي��ژه در تركيه حرف و حديث هايي 
درباره وجود بدهي شركت هاي هواپيمايي ايراني به شركت 
سوخت رسان ترك مطرح شد كه دبيرانجمن ايرلاين هاي 
ايران در اظهاراتي اعلام كرد كه وجود بدهي شركت هاي 
هواپيمايي به ش��ركت هاي سوخت رسان هميشه وجود 
داشته است و اين موضوع نمي تواند عامل اصلي براي عدم 

سوخت رساني به هواپيماهاي ايراني باشد. 

  پشت پرده تحريم سوخت در تركيه 
در اين ميان، سيد هادي بهادري، عضو كميسيون عمران 
مجلس شوراي اسلامي در واكنش به توقف فروش سوخت 
در برخي از فرودگاه هاي منطقه به هواپيما هاي كشورمان، 
گفت: ه��دف اصلي صنع��ت هوانوردي تركي��ه در عدم 
فروش سوخت، تقويت ايرلاين هاي خودشان و كنار زدن 

شركت هاي هواپيمايي ايران است.
 بهادري افزود: پشت پرده اقدام دولت و شركت هاي تركيه در 

عدم فروش سوخت به هواپيماها، مباحث اقتصادي است و 
فرودگاه ها و صنعت هوانوردي تركيه به دنبال متوقف كردن 
و به تعطيلي كشاندن فعاليت ايرلاين هاي ايران هستند 
و براي تحقق اين مس��اله، اقدام به س��نگ اندازي در روند 

سوخت رساني به هواپيما ها مي كنند.
او ادام��ه داد: هدف اصلي صنعت هوانوردي تركيه در عدم 
فروش سوخت، تقويت ايرلاين هاي خودشان و كنار زدن 

شركت هاي هواپيمايي ايران است.
بهادري با اش��اره به تك��رار اتفاق عدم فروش س��وخت به 
هواپيما هاي در فرودگاه بيروت لبنان، گفت: البته در بحث 
اتفاق فرودگاه لبنان، اين مساله مطرح شد كه شركت هاي 
بين المللي ارايه سوخت در اين فرودگاه به دليل تحريم هاي 

آمريكا امكان فروش بنزين را ندارند.
اين نماينده مردم در مجلس دهم ادامه داد: در شرايط كنوني 
براي دور زدن تحريم سوخت هواپيما دو راهكار وجود دارد، 
نخستين راهكار اين است كه هواپيما هاي ايراني، مخزن هاي 
سوخت خود را در فرودگاه هاي كشور كاملا پر كنند كه اين 
مساله موجب سنگين شدن هواپيما مي شود كه در نهايت 
هواپيما ها مجبور هستند مسافران كمتري را جابه جا كنند.

او تصريح كرد: يكي ديگر از راهكار ها در اين رابطه اين است 
كه هواپيما هاي كشورمان در فرودگاه هاي نزديك به مرز 
فرود آمده و براي رسيدن به فرودگاه كشور مقصد و برگشت 
از آنجا، سوخت گيري كنند. بهادري ادامه داد: البته فرود و 
پرواز دوباره هواپيما، هزينه سنگيني را براي ايرلاين ها به 
دنبال دارد، بطوري كه بر اساس گزارش ها، يك فرود و پرواز 

هواپيما بيش تر از 5۰۰ دلار هزينه به دنبال دارد.
عضو كميس��يون عمران مجلس گفت: قطعا جمهوري 
اس��لامي بايد مذاكرات ويژه اي را با كشور هاي همسايه و 
كشور هاي منطقه اي براي تعاملات بين فرودگاهي از جمله 

ارايه سوخت و تجهيزات هواپيمايي صورت دهد.

  شرط فروش سوخو به ايران 
موضوع ديگري كه با آغ��از تحريم هاي آمريكا عليه ايران 
مطرح ش��د بحث چگونگي خريد هواپيماهاي نو از سوي 
ايرلاين هاي ايراني بود. البته چندي پيش مديرعامل ايران اير 
در گفت وگويي اع��لام كرد از خريد هواپيماهايي كه براي 
فروش به ايران نيازمند مجوز اوفك نيستند، حمايت مي كند 
اما به نظر مي رسد، با توجه به اينكه اغلب شركت هاي سازنده 
هواپيما بيش از 1۰ درصد قطعات خود را از آمريكا دريافت 
مي كنند گزينه چنداني پيش روي ايرلاين هاي ايراني وجود 
ندارد.  حتي شركت س��وخو 1۰۰ كه سال گذشته اعلام 
كرد، مشكل دريافت مجوز اوفك را با كاهش سهم آمريكا 
در قطعات مورد استفاده سوخو به كمتر از 1۰ درصد رسانده 
است به تازگي فروش اين هواپيما به ايرلاين هاي ايراني را 

منوط به دريافت مجوز اوفك از آمريكا كرده است.
در همين رابطه، مقصود اس��عدي س��اماني، دبير انجمن 
شركت هاي هواپيمايي اعلام كرد: خريد هواپيماهاي روسي 
نيازمند صدور مجوز اوفك از سوي خزانه داري آمريكاست.

اسعدي ساماني در گفت وگو با تسنيم با بيان اينكه روس ها به 
عنوان يك گزينه براي خريد هواپيما مطرح هستند، تصريح 
كرد: آنها فروش هواپيما ب��ه ايران را منوط به صدور مجوز 

اوفك از سوي خزانه داري آمريكا كرده اند، چون 1۰ تا 15 
درصد هواپيماي سوخو قطعات آمريكايي است و به همين 
دليل مشمول مجوز اوفك مي شود، در واقع بدون اين مجوز 

امكان فروش هواپيما به ايران وجود ندارد.
او ادام��ه داد: مگر اينكه روس ه��ا تغييراتي در تجهيزات و 
قطعات هواپيما ايجاد كنند تا ديگر براي فروش سوخو به 

ايران نيازي به مجوز اوفك نداشته باشند.
دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي با تاكي��د بر اينكه 
بكارگي��ري هواپيماهاي روس��ي در كش��ور قطعا منوط 
به اين اس��ت كه ايمني آنها توسط س��ازمان هواپيمايي 
كش��وري تاييد ش��ود، گفت: بعد از برجام مذاكراتي براي 
خريد هواپيما با چيني ها داشتيم اما هواپيماي آنها هنوز 
به مرحله توليد قطعي نرسيده و از اين رو يك گزينه قطعي 
براي ايرلاين هاي داخلي نيستند. اسعدي ساماني با تاكيد 
بر اينكه هيچ هواپيمايي بكار گرفته نمي شود مگر اينكه 

سازمان هواپيمايي كشوري ايمني آن را تاييد كرده باشد، 
افزود: مهم ترين هدف ايرلاين ها اين است كه در خدمات 
رساني به مردم دغدغه و نگراني در اين رابطه نداشته باشند.

  با وجود چالش ها توسعه چابهار ادامه مي يابد
درش��رايطي كه صنعت حمل و نقل هوايي پس از اعمال 
تحريم ها با مش��كلات متعددي دس��ت به گريبان است 
وضعيت صنعت دريايي و بندري كشور قابل قبول است و 
يكي از دلايل اصلي آن معافيت بندرچابهار از اعمال تحريم ها 
بوده است، موضوعي كه همكاري هندي ها با ايران را تسهيل 
مي كند، در اين ميان قائم مق��ام وزير خارجه هند معتقد 
است با وجود تمام چالش هايي كه پيش روي هندوستان 
در باقي ماندن در برنامه توسعه چابهار وجود دارد، اين كشور 
به تعهدات خود پايبند بوده و از اين بندر مهم ايراني بيرون 
نخواهد رفت. تيرو مورتي در گفت وگو با ايسنا، تاكيد كرد: 

هندوستان از سال ها پيش اعلام كرده كه توجه ويژه اي به 
چابهار دارد، زيرا معتقديم اين بندر در كنار نقش��ي كه در 
توسعه فعاليت هاي اقتصادي ايران، هندوستان و افغانستان 
دارد مي تواند به عنوان پلي مهم در توس��عه فعاليت هاي 

اقتصادي منطقه نيز مطرح شده و در نظر گرفته شود.
او با بيان اينكه چابهار براي توسعه افغانستان اهميت بسيار 
زيادي دارد، تاكيد كرد: با توجه به موقعيت خاص جغرافيايي 
اين بندر ايراني قطعا توس��عه فعاليت هاي آن مي تواند به 
معني رش��د همكاري ها ميان اين سه كشور و حتي ديگر 
كشورهاي منطقه باشد. به گفته مورتي اولويت اين است كه 
زيرساخت هاي توسعه در اين بندر طوري گسترش يابد كه 
رسيدن به بسياري از اين هدف ها را بتوان در يك برنامه ريزي 
مشخص به مرحله اجرا رساند. او تاكيد كرد: در تلاشيم براي 
حفظ روند توسعه چابهار كانال هاي بانكي و بيمه اي لازم را 
باز كنيم و هند قصد ندارد اين بندر در حال حاضر ترك كند.

گروه راه و شهرسازي|
زمين لرزه ۲1 آبان ماه سال گذشته سرپل ذهاب با بزرگاي 
7.3 ريشتر باعث تغيير الگوي لرزه خيزي منطقه غرب استان 
كرمانشاه شد، به طوري كه اين منطقه از يك ناحيه كم لرزه 

به ناحيه اي بسيار فعال تبديل شده است.
علي بيت اللهي، دبير كارگروه ملي زلزله ديروز در همايشي 
كه به مناسبت نخستين س��الگرد زلزله كرمانشاه برگزار 
شد، اين مطلب را عنوان كرد. او افزود: پس از رخداد 1۲۸7 
شمسي در سيلاخور با بزرگي 7.4 در نزديكي بروجرد، زلزله 
كرمانشاه بزرگترين زلزله در گستره زاگرس است و طبق آمار 
رسمي بر اثر اين زمين لرزه ۶۲1 نفر كشته شدند و حدود 
3۸ هزار واحد مسكوني نيز تخريب شد و بيش از 5۲ هزار 
واحد مسكوني نيز در درجات مختلف نياز به تعمير پيدا كرد.

اين محقق حوزه زلزله اولين درس زلزله كرمانشاه را اهميت 
توجه به پيش لرزه ها به عنوان هشدار احتمالي زلزله بزرگتر 
آتي عنوان كرد و گفت: در زلزله 7.3 كرمانشاه پيش لرزه اي 
با بزرگي 4.4 حدود 43 دقيقه قبل رخ داد. همچنين دو پيش 
لرزه كوچك نيز در ساعات ۲1: 1۸ و ۲1: 1۹ به وقوع پيوست 
كه در ادامه و در س��اعت ۲1 و 4۸ روز يكشنبه روز ۲1 آبان 
ماه 13۹۶ زمين لرزه اصلي با بزرگي 7.3 رخ داد. پيش لرزه 
4.4 با توجه به محسوس بودن آن در منطقه، موجب مي شود 
تعدادي از مردم به بيرون از خانه ها بروند و در رخداد اصلي 
از خطر دوري گزينند. در اين ميان، عده اي نيز پس از چند 
دقيقه بيرون ماندن دوباره به خانه هاي خود بر مي گردند كه 

از رخداد زلزله اصلي متاثر مي شوند.
وي افزود: در زلزله كرمانشاه، به دليل مجاورت محل وقوع 

زلزله به مرز ايران و عراق و عدم پوشش مناسب ايستگاه هاي 
لرزه نگاري )تعداد كم ايستگاه هاي لرزه نگاري( و نبود احاطه 
نقطه وقوع زلزله توسط ايستگاه ها، در برآورد موقعيت و مركز 
زلزله فقدان قطعيت هايي وجود داشت. برخي از رسانه ها 
محل وقوع زلزله كرمانش��اه را در داخل كشور عراق اعلام 
كردند. تعداد ايستگاه هاي لرزه نگاري در منطقه براي ثبت 
دقيق زلزله كم بود )در كل كشور حدود 1۲۰ ايستگاه لرزه 
نگاري با مسووليت موسسه ژئوفيزيك دانشگاه تهران فعال 
است(، ايستگاه هاي شتاب نگاري نيز در شهرهاي سرپل 
ذهاب  و اسلام آبادغرب ركوردهاي ارزشمندي را ثبت كرد اما 
در بعضي از مراكز جمعيتي نزديك به كانون زلزله، متاسفانه 
به دليل قدمت و فرسودگي سيستم هاي دريافت اطلاعات 
و كنترل آنها، ثبت شتاب ناشي از زلزله كرمانشاه صورت 
نگرفت.او با بيان اينكه درس سوم در زلزله كرمانشاه به نحوه 
كمك رساني به مردم بر مي گردد، گفت: در ساعات اوليه و 
تقريبا در ۲روز اول زلزله، نابساماني هايي در مديريت بحران 
و رساندن كمك ها به دست مردم آسيب ديده مشاهده شد. 
ارسال با تاخير اقلام مورد نياز مردم زلزله زده، در ۲روز اول 
پس از زلزله، با توجه به بافت قومي- مذهبي منطقه تحت 
تاثير زلزله، موجبات گلايه هموطنان زلزله زده را فراهم آورده 
بود. به گفته او، درس چهارم اين بود كه در زلزله كرمانشاه، 
مسير كرمانش��اه به سرپل ذهاب )ش��هري كه بيشترين 
خسارت هاي زلزله را متحمل شد( به علت ريزش سنگ در 
تنگ پاطاق بسته شد كه از شب حادثه تا سحرگاه بعد جاده 
اصلي و مهم سرپل به كرمانشاه بسته بود. علت طولاني شدن 
عمليات رفع انسداد مسير، وجود لوله نفت در كناره جاده و 

مشوقاعتباريبرايتفكيكزبالههاتوسطشهروندان
سيد محمدعلی افشانی در حاشيه مراسم بهره برداری از 
مرکز بازيافت و پردازش نخاله های ساختمانی گفت: يکی از 
مشکلات ويژه تهران وجود نخاله های ساختمانی است که 
در طبيعت رها می شوند و تاثيرات منفی در پوشش گياهی 
و اکوسيس��تم دارند، برای رفع اين مشکل، امروز کارخانه 
پردازش نخاله های ساختمانی افتتاح می شود. کارخانه ای 
که می تواند روزانه 3 هزار و 3۰۰ تن نخاله س��اختمانی را 
به مصالح ساختمانی تبديل کند.  به گفته شهردار تهران 
هزينه راه اندازی اين کارخان��ه ۶7 ميليارد تومان بود و در 
آن مصالحی مانند کف پوش پياده رو و ساير مصالحی که 
عمدتاً در شهر مورد استفاده قرار می گيرد، توليد می شود.  

به گزارش مهر، افش��انی همچنين از امضای ق��رارداد دو 
کارخانه ديگر در اين زمينه خبر داد و گفت: اين دو کارخانه 
در مجموع ۶ هزار و ۶۰۰ تن نخاله را به مصالح ساختمانی 
تبديل می کنند. البته ميزان توليد نخاله های ساختمانی 
بسيار زياد است و در اين شرايط تعداد کارخانه های توليد 
مصالح س��اختمانی بايد به تعدادی باشد که تمامی نخاله 
ها را پوش��ش دهد.  ضمن اينکه بايد در چهار گوشه شهر 
کارخانه هايی از اين دست ساخته شود تا دسترسی کاميون 

های حامل اين نخاله ها به کارخانه ها تسهيل شود.    
ش��هردار تهران همچنين از طراحی کارت اعتباری برای 
ش��هروندانی که زباله های خود را تفکيک می کنند، خبر 

داد و عنوان کرد: در قالب اين طرح که در مرحله اول با ۲۰ 
هزار واحد مسکونی اجرا می شود، کيسه هايی به شهروندان 
برای تفکيک زباله داده می شود. با تحويل کيسه های زباله 
از سوی شهروندان، کارت اعتباری آن ها از جانب شهرداری 

تهران شارژ می شود. 

    تبديل گاز متان زباله ها به برق
رضا عبدلي مديرعامل سازمان پسماند شهرداری تهران نيز 
در اين مراسم از انعقاد قرارداد تبديل گاز متان زباله ها به برق 
خبر داد و گفت: روزانه به صورت ميانگين ۹هزار تن پسماند 
شهری توليد می ش��ود و ۶ هزار و5۰۰ تن زباله شهری از 
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کاهش ۲۲ درصدی پروازها 
در ماه مهر

اميري: دولت توجه ويژه به 
توسعه راه ها دارد

 روان سازي ترانزيت 
براي سوددهي حمل و نقل 

ش��رکت ف��رودگاه ها و ناوب��ري هواي��ي ايران،  
جديدتري��ن آمارها از پروازهای انجام ش��ده در 
مهرماه سال ۹7 را اعلام کرده است که اين عدد 
در قياس با مدت مش��ابه س��ال قبل کاهش ۲۲ 

درصدی را نشان می دهد.
به گزارش ايس��نا، طبق اطلاعات ارائه ش��ده در 
هفتمين ماه از سال جاری، ۲۹ هزار و ۶15 پرواز 
انجام شده و اين در حالی است که آمارهای سال 
قبل نش��ان می داد در مهر ۹۶، تعداد پروازها به 

بيش از 37 هزار و 5۰۰ پرواز رسيده بود.
به اين ترتيب، در شرايطی که پروازهای مهر سال 
قبل به رش��د ۹ درصدی رس��يده بودند در سال 

جاری روند پروازهای ايران کاهشی شده است.
همچنين در ط��ول اين مدت حدود 3 ميليون و 
5۰۰ هزار مسافر از طريق فرودگاه های ايران جابه 
جا شده اند که مانند گذشته همچنان فرودگاه 

مهرآباد بيشترين سهم را داشته است.
هرچند تعداد پروازهای مهرآباد در مهر امسال در 
قياس با مدت مش��ابه حدود ۲۰۰۰ پرواز کاهش 
يافت��ه اما همچنان اين ف��رودگاه قديمی تهران، 
فعال ترين فرودگاه کشور به شمار می رود و پس از 
آن فرودگاه شهيد هاشمی نژاد مشهد و فرودگاه امام 

خمينی)ره( تهران در رتبه های بعدی قرار دارند.
فرودگاه امام خمينی)ره( هم به عنوان فرودگاه 
محوری ايران در عرصه بين المللی در مقايس��ه 
ميان س��ال جاری و س��ال گذش��ته، با کاهش 
13۰۰ پرواز و بيش از ۲۰۰ هزار مس��افر رو به رو 
شده که اين آمار نشان دهنده پايين آمدن قابل 
توجه پروازهای بين المللی کش��ور در يک سال 

اخير است.
پ��س از ف��رودگاه ام��ام خمين��ی)ره( تهران، 
فرودگاه های مش��هد و شيراز در رده های بعدی 
بالاترين مي��زان پروازه��ای بين الملل��ی قرار 

گرفته اند.

معاون پارلمان��ي رييس جمهوري گف��ت: راه ها از 
زيرساخت هاي مهم در امر توس��عه است و از اين رو 
دولت توجه ويژه اي به توسعه شبكه ريلي و جاده اي 
كشور دارد. حسينعلي اميري در حاشيه سفر خود 
به آذربايجان شرقي در گفت وگو با ايرنا افزود: بنا به 
توصيه رييس جمهوري كه تاكيد دارند اعضاي هيات 
دولت به استان ها س��فر و از طرح هاي در حال اجرا 
بازديد كنند و پيگيري ه��اي لازم را انجام دهند، به 
آذربايجان شرقي سفر كرده ام. وي به موقعيت خاص 
جغرافيايي آذربايجان شرقي اشاره كرد و گفت: عمده 
ترانزيت كشور از اين استان عبور مي كند از اين جهت 
دولت توجه خاصي به اتمام طرح هاي ريلي، جاده اي 

و بزرگراه هاي آن دارد.
وي خاطرنش��ان كرد: رييس جمهوري به توس��عه 
ريلي كشور تاكيد بس��يار دارند و در سايه تاكيدات 
رييس جمهوري عمليات راه آهن ميانه – بستان آباد 
- تبريز كه در حال اجرا است، با سرعت در حال انجام 

است و پيشرفت بسيار خوبي دارد.
اميري گفت: با اتمام اين ط��رح ريلي فاصله تهران 
تا تبريز حداقل س��ه س��اعت كوتاه تر مي شود. وي 
به راه اندازي طرح راه آهن س��ريع الس��ير در مسير 
تهران - تبريز نيز اش��اره كرد و افزود: اين موضوع از 
برنامه هاي دولت است، زيرا راه اندازي اين طرح بنا به 
گفته مسوولان استاني، مي تواند با سفرهاي هوايي 
رقابت كند. اميري اظهار داش��ت: تونل هاي راه آهن 
ميانه - تبريز با وجود س��خت بودن كار تمام شده و 
ايستگاه ها در حال اجراست و برخي از اين ايستگاه 

بيش از 75 درصد پيشرفت فيزيكي دارند.

معاون وزير راه و شهرسازی گفت: اگر می خواهيم 
حمل ونقل را اقتصادی و سودده کنيم، بايد راه حلی 

برای روان سازی ترانزيت در کشور بيابيم.
عبدالهاشم حس��ن نيا در گفت وگو با ايسنا، عنوان 
ک��رد: ايران با داش��تن حدود 34۰ ه��زار ناوگان و 
همسايگان مختلف در اطراف کشور، وجود کريدور 
شرق به غرب و دسترسی به آبهای گرم از موقعيت 

ذاتی خوبی برای ترانزيت برخوردار است.
معاون وزير راه و شهرسازی با اشاره به اينکه فاصله 
معناداری بين ريل و جاده وجود دارد، عنوان کرد: 
نمی توانيم 15۰ هزار وسيله نقليه را درکوتاه مدت 
طی سه چهار سال آينده از رده خارج کنيم و نوسازی 
ناوگان با توجه به قيمت تمام ش��ده خودرو قبل از 
افزايش ارز ب��رای هر خودرو ح��دود  ۶۰۰ تا 7۰۰  
ميليون تومان بود و متاسفانه بعد از نوسانات اخير ارز 
قيمت آن به بالای يک ميليارد تومان رسيده است.  
حس��ن نيا اضافه کرد: اگر می خواهيم حمل و نقل 
را اقتصادی کنيم و با دنيای بيرون ارتباط داش��ته 
باش��يم، بايد راه حلی برای روان س��ازی ترانزيت در 
کشور بينديشيم، شايد اين امر در کوتاه مدت به نفع 
رفتارهای سازمانی ما نباشد، ولی به نفع اقتصاد ملی 
و اشتغال است. معاون وزير راه و شهرسازی تصريح 
کرد: برای روان س��ازي ترانزيت بايد در مرحله اول 
برای شرکت های حمل ونقل بين المللی مزيت هايی 
ايجاد کنيم، قوانين و دستورالعمل ها را اصلاح کنيم 
و برای رقابت با شرکت های حمل ونقل کشورهای 
ديگر روش هايی اتخاذ کنيم که اقتصادی به شمار آيد.

او اف��زود: همچنين برای اينکه ش��رکت ها بتوانند 
در بخش ترانزيت بيش��تر از گذش��ته فعال باشند 
بايد ناوگان باری را توسعه دهيم تا ترانزيت دو برابر 
شود و راهکار اصلی اين افزايش اين است که برای 
نوسازی ناوگان بايد برنامه ششم توسعه، ماده 3۰ 
را پيگيری کنيم تا بتوانيم ناوگان داخل کش��ور و 
ناوگان برون مرزی که وظيف��ه ترانزيت را برعهده 

دارند تقويت کنيم.

ايستگاه های ميانی به آرادکوه منتقل می شود.
وی با بيان اين كه  13۰۰ تن زباله ارزشمند است که توسط 
پيمانکاران به صورت تفکيک شده جمع آوری می شود، 
تصريح كرد: از اين ميزان 3۰۰ تن زباله های ش��هرهای 
اطراف تهران و ۲۰۰ تن زباله پزش��کی و صنعتی است.

وی با بيان اينکه حدود 4۰ تا 4۲ هزار تن نخاله ساختمانی 
در ش��هر تهران جمع آوری می شود،  گفت: در سال های 
گذشته که ساخت و ساز رونق داشت اين مقدار به 1۰۰ 

هزار تن نيز رسيده بود.
عبدلی با بيان اينکه ۲5 هزار تن از نخاله ها به اين مرکز منتقل 
می شود،  گفت: 5۰۰۰ هزار تن به آرادکوه و 1۰ هزار تن نيز 
به گودهای اطراف تهران منتقل می ش��ود.اكنون۶۰ هزار 
مخزن جمع آوری زباله در تهران وجود دارد، و ۲۲ پيمانکار 
طرح تفکيک زباله خشک را برعهده دارند که فرآيند جذب 

و کنترل آنها با مناطق است.
مديرعامل سازمان پسماند شهرداری تهران با بيان اينکه 
با کمک بازرس��ی و حراست شهرداری توانستيم سيستم 
صورت وضعيت الکترونيک پيمانکاران را ايجاد کنيم، گفت: 
اين سيستم يکی از روش های موثر در راستای شفاف سازی 
مالی و نظارت دقيق بر عملکرد پيمانکاران مناطق و نواحی 
است و اميد اس��ت از دی ماه اين پرداخت ها الکترونيکی 
ش��ود.وی با بيان اينکه حدود 5۰ سال است که زباله های 
تهران به  آرادکوه منتقل می شود و بالای چندين مترمکعب 
زباله در آنجا وجود دارد که گاز متان توليد می کند تصريح 
کرد: قراردادی به امضا  رسيده است که از اين گاز، برق توليد 
شود که اميدواريم علاوه بر جذب درآمد پايدار، اين گازها 
ساماندهی شود تا شهرداری مشمول جرايم قراردادهای 

بين المللی نشود.

در يال دره در تنگ پاطاق بود كه ماموران راهداري با هدف 
جلوگيري از آسيب احتمالي به آن، نمي توانستند قطعه 
سنگ هاي بزرگ را با ماشين آلات به پايين دره پرت كنند و 
اين امر موجب كندي عمليات شده بود. مسدود شدن جاده 
موجب شد عمليات انتقال مجروحان حادثه به كرمانشاه 
به طور زميني و از اين محور صورت نپذيرد و گزارش شده 
است به اين علت نيز تلفات جاني به بار آمد. وي افزود: در زلزله 
كرمانشاه، متاسفانه بيمارستان هاي سرپل ذهاب و اسلام آباد 
غرب از مدار عملكردي خارج ش��دند. اين ۲ سازه مهم كه 
تصور بر اين اس��ت كه بايد در لحظات وقوع زلزله و بعد آن 
به سرويس دهي ادامه دهند، بر عكس تصور، زودتر از ساير 
ساختمان ها از كار باز ايستادند. او با بيان اينكه زلزله كرمانشاه 
درس بزرگي را در مورد اهميت انتخاب سايت براي ساخت و 
ساز، اهميت نوع زمين و اهميت پي و زمين شالوده بنا داشت، 
 عنوان كرد: در بازديدهاي ميدان��ي خرابي هاي زلزله، در 
منطقه اسلام آباد غرب در زمين مسكن مهر شرف آباد  كه در 
منطقه سراب بنا شده بودند، مشاهده شد كه به دليل خاك 
نرم منطقه، كه ظاهرا قبلا در اين منطقه آب زير سطحي 
داش��ته و به همين دليل زمين هاي اين منطقه را س��راب 
نيز ناميده اند، در دو بلوك ساختماني، طبقه نرم تشكيل 
شده و فروريزش ساختمان دو بلوك رخ داده است. همين 
وضعيت احتمالا در تخريب بيمارستان امام خميني شهر 
اسلام آبادغرب، با شتاب ثبت شده حدود ۰.1۲ در ايستگاه 

شتاب نگاري اين شهر، نيز نقش برجسته اي داشته است.
وي ادامه داد:يكي از ويژگي هاي عمده زلزله كرمانش��اه، 
نقش برجسته كيفيت بتن در استحكام بنا بود. در اين زلزله 
مشخص شد كه بتن س��اختمان هاي مهم تخريب شده 
به ويژه در شهر اس��لام آباد غرب كه شتاب زلزله به مراتب 
كمتري را تحمل ك��رده بودند، از حد اس��تاندارد پاييني 
برخوردار ب��ود. در برخي موارد قطعات بتن جدا ش��ده از 

ساختمان، با فشار دست نيز، مي شكستند. 

وي افزود: در زلزله كرمانشاه به طور متواتر مشاهده كرديم 
كه آسيب ديدگي ساختمان ها اغلب شامل تخريب، ترك 
خوردگي و آس��يب ديدگي ديوارهاي جانبي و حائل بوده 
اس��ت. اتصال اين ديوارها به تيرها، ستون ها، سقف و كف 
بخوبي صورت نگرفته بود و در اغلب س��اخت و س��ازهاي 
كشور نيز روال به همين گونه است. اين امر موجب وحشت 
ساكنان، ناايمني ساختمان ها به ويژه در پس لرزه ها مي شود. 
دهمين درسي كه مي توان از زلزله كرمانشاه گرفت اين است 
كه در خرابي هاي حاصل از زلزله كرمانشاه و در بازديدهاي 
ميداني مشاهده شد كه داخل ملات بتن، گوني و خرده هاي 
سفال، نخاله هاي ساختماني و مواد زائد ديگر وجود دارد. 
در ريزش سنگ نماها ديده شد سنگ هاي نما به ديوارها 
متصل نشده بودند. در محدوده سايت مسكن مهر شرف 
آباد نيز تعداد كم گمانه هاي ژئوتكنيكي حفر شده بود. وي 
ادامه داد: بلافاصله پس از وقوع زلزله كرمانشاه، قطعي برق و 
خطوط مخابرات در مناطق زلزله زده اتفاق افتاد. در مواقعي 
كه بيش از ه��ر زمان ديگر، به برق و ارتباطلات تلفني نياز 
پيدا مي شود، اين دو شريان حياتي از كار مي افتد. اين امر 
در اغلب زلزله هاي ايران اتفاق افتاده است. افتادن دكل هاي 
خطوط برق و مخابرات، آس��يب ديدگي پست هاي برق، 
آسيب ديدگي ساختمان ها و تاسيسات از جمله دلايل قطعي 
برق و مخابرات در حين وقوع زلزله است كه بايد مسوولان 
اين بخش ها در اين رابطه اقدامات پيش��گيرانه اي را اتخاذ 
كنند. در زلزله كرمانشاه در مناطق روستايي، تخريب محل 
نگهداري گاو و گوسفند و طيور و نيز استخرهاي پرورش 
ماهي ضرر و زيان اقتصادي قابل توجهي به مردم منطقه و 
اقتصاد استان كرمانشاه وارد كرد. وي درس مهم ديگر زلزله 
كرمانشاه را توجه جدي به آسيب پذيري زنان جامعه دانست 
و توضيح داد: بايد علت هاي آسيب پذيري نسبي بالاتر زنان 
مورد بررسي دقيق تري قرار گيرد. بررسي هاي اوليه نشان 
مي دهد در مناطق زلزله زده كرمانشاه تعداد زنان حاضر در 

خانه در اغلب اوقات شبانه روز بيشتر از مردان است كه اين 
امر يكي از دلايل تلفات جاني بيشتر زنان است. همچنين 
در هنگام وقوع زلزله، جمعيت زنان و به ويژه مادران، به فكر 
نجات فرزندان و كودكان هستند تا نجات جان خود، كه اين 
امر موجب مي شود تاخير در خروج از منازل مسكوني داشته 

باشند و احتمال زير آوار ماندن بيشتر شود.
دليل بعدي، رعايت پوشش مناسب توسط بانوان در هنگام 
خروج از منزل در حين وقوع زلزله است. علاوه بر اينها، موارد 
ديگري نيز مي توان براي آسيب پذيري بالاي زنان نسبت 
به مردان در زلزله ها برش��مرد ولي در هر حال بايد در همه 
زلزله هاي ايران اين امر به طور ويژه بررسي شود. بررسي آمار 
نشان مي دهد كه نسبت كشته شدگان زنان به مردان 1.۲3 

است )۲7۹ مرد 34۲ نفر زن( 

  توجه جدي به طرح هاي اسكان موقت
بيت اللهي با بيان اينكه زلزله كرمانشاه نشان داد كه دست 
مديريت بحران كشور در انتخاب شيوه مناسب اسكان موقت 
خالي است، گفت: براي تامين نيازهاي مردم به عنوان اسكان 
موقت، گزينه كانكس در زلزله كرمانشاه به عنوان تنها گزينه 
موجود مطرح شد. كانكس ها از نظر راحتي خانواده چند 
نفري براي مدت يك يا دوساله مناسب نيست، مشكلات 
حمل و نقل دارند و مشكل بعدي موضوع تكليف كانكس هاي 
استفاده شده پس از ساخت ساختمان هاي تخريب شده 
است. براي حمل كانكس ها علاوه بر تريلرها، جرثقيل لازم 

است كه هزينه حمل و نقل كانكس را بيشتر مي كند.
به گفته اين كارشناس پانزدهمين درسي كه مي توان از اين 
رويداد گرفت اين است كه در زلزله كرمانشاه كاستي هايي 
در مديريت بحران، ساخت و ساز، توزيع اقلام اضطراري و 
رسيدگي بعد از رخداد به وضعيت مردم زلزله زده بروز كرد. 
از اين رو، به طور خلاصه فقط مي توان روي پايبندي به اصول 

اخلاقي و وجدان كاري تاكيد ورزيد. 

  با اعمال تحريم هاي آمريكا عليه ايران، واكنش ها و موضع گيري هاي مختلفي از سوي مسوولان سازمان ها و وزارتخانه هاي مختلف شاهد بوديم، يكي از اين 
افراد سفير ايران در انگليس بود كه در نامه اي به رييس سازمان بين المللي دريانوردي خواهان رسيدگي به شكايت ايران از آمريكا بود. البته مديرعامل سازمان 
بنادر و دريانوردي هم اعلام كرد كه شكايت ايران از اعمال محدوديت ها و تحريم هاي ظالمانه آمريكا عليه حمل و نقل دريايي، هفته آينده به سازمان بين المللي 
دريانوردي در لندن ارايه مي شود. به گزارش ايرنا، محمد راستاد افزود: شكايت ايران براي ارايه به سازمان بين المللي دريانوردي )imo( مستند به قوانين بين 
المللي است و در اجلاس آينده اين سازمان، سندي از سوي ايران عليه اقدامات آمريكا در زمينه حمل و نقل دريايي ايران، صادر خواهد شد. او با بيان اينكه در اين 
اجلاس، بيانيه ايران به صورت يك سند رسمي منتشر خواهد شد، اضافه كرد: در اين زمينه هيچ كشوري با آمريكايي ها همراهي نكرده و در اجلاس آينده ايمو 

شاهد حمايت كشورهاي عضو از اين سند خواهيم بود.

برش
  ايران از آمريكا شكايت مي كند
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طرح جايگزيني خودروهاي داخلي با محصولات رنو لغو شد

هشدار آقاي وزير به خودروسازان
تعادل|

بحران در صنعت خ�ودرو اكنون از فاز »قيمت« 
خارج ش�ده و وارد فاز تازه اي شده كه مي توان 
با احتياط آن را فاز »كمبود« ناميد. با اعلام خبر 
جايگزيني محصولات پيش فروش شده گروه رنو 
با خودروهاي داخلي در چند روز گذشته و پيوند 
خوردن اين موضوع با كمبود شديد نقدينگي و 
سرمايه در گردش خودروسازان، حالا بسياري 
معتقدند در آينده نزديك چاره اي جز افزايش 
قيمت رس�مي خودروهاي داخلي وجود ندارد. 
از ديگر سو روز گذشته و احتمالا به دنبال فشار 
وزارت صنعت، گروه خودروس�ازي س�ايپا در 
اطلاعي�ه اي از لغو طرح جايگزن�ي خودروهاي 
خارج�ي با محصولات داخلي خب�ر داد. اين در 
حالي اس�ت كه قطعه سازان كش�ور مي گويند 
مي توانند ب�ا توليد قطع�ات خودروه�اي رنو، 
محصولات ناقص اين ش�ركت در ايران را بدون 
آسيب زدن به برند اين شركت روانه بازار كنند. 
اخبار ديگري هم حاكي از آن هس�تند كه طرح 
آزادس�ازي خودروهاي دپو شده در گمرك كه 
قرار بود در ش�هريور ماه س�ال جاري و با مجوز 
رييس جمهور عملياتي شود، دوباره در دستور 
كار قرار گرفته و ممكن اس�ت تا دو هفته آينده 

عملياتي شود.

  لغو يك طرح جنجالي
در پي كمبود برخي قطعه ه��اي خودروهاي خارجي 
مانند رنو، ش��ركت هاي خودروساز پيشنهاد كرده اند 
مشتريان يا پول خود را با سود پيش بيني شده دريافت 
كنند يا خودروهاي جايگزين به آنها تحويل شود. روز 
گذشته، ش��ركت پارس خودرو اعلام كرد مشترياني 
كه قصد تبديل خودروهاي ثبت نام��ي خود را دارند 
از اول آذرماه مي توانند براي جايگزيني تعهدات انواع 
ساندرو با 2 دستگاه خودرو- يك دستگاه از گروه پرايد 
)151/131( و يك دس��تگاه از گروه تيبا )تيبا/ تيبا2/ 
س��اينا(، اقدام كنند. موعد تحويل دس��تگاه نخست، 
بهمن 1397 به بعد با قيمت زمان تحويل محصول رنو 
و دستگاه ديگر، آذر 1398 با قيمت روز است. همچنين 
به مشتريان پيشنهاد شده است خودروهاي »ال90 و 
پارس تندر« را با يك دستگاه خودرو از گروه »پرايد يا 
تيبا« با موعد تحويل بهمن 1397 به بعد تعويض كنند.

چن��د روز پيش ني��ز گروه خودروس��ازي س��ايپا در 
اطلاعي��ه اي خطاب به نمايندگ��ي بازاريابي و فروش 
خود، شرايط جايگزيني خودروهاي جايگزين »ساندرو، 
استپ وي، تندر و پارس تندر« را مشخص كرد. بر اساس 
اين اطلاعي��ه، تحويل اين خودروها ب��ه دليل خروج 
شركت رنو از بازار خودرو ايران منتفي شده و مشتريان 
مي توانند به دو طريق نسبت به دريافت خودرو يا اصل 
و س��ود پول خود اقدام كنند. با اين همه، روز گذشته 
اين شركت در اطلاعيه اي ديگر، اين طرح را لغو كرده 
و اعلام كرد كه در تلاش اس��ت تا اين موضوع را حل و 
فصل كند. به اين ترتيب، بر اس��اس بخشنامه سايپا، 
جايگزيني خودروهاي »پرايد و تيبا« به جاي »ساندرو 

و پارس تندر« كان لم يكن اعلام شد.
اين موضوع اما احتمالا بي ارتباط به فشار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بر خودروس��ازان هم نبوده است. روز 
گذشته، وزير صنعت با اشاره به نگراني مردم بابت تحويل 

خودروهاي ثبت نامي و قيمت تمام ش��ده آنها گفت: 
خودروسازان موظفند تعهدات خود را اجرا كنند و بايد 
به قرارداد خود با مشتري پايبند بمانند. رضا رحماني 
همچنين طي اظهاراتي به ايرنا گفته بود: خودروسازان 
به ه��ر قيمتي كه تعهد كرده اند بايد پايبند باش��ند و 
طبق قراردادي كه با مردم بسته اند عمل كنند. اواين 
را هم عنوان ك��رده كه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پيگيريهاي خود را ادامه مي دهد و بر قيمت خودروها 

نظارت مي كند.
مس��وولان س��ايپا ام��ا مي گوين��د خروج ش��ركت 
خودروسازي رنو از بازار خودرو ايران موجب شده سايپا 
نتواند به تعهدات خود عمل كند. اين اما در حالي است 
كه در كنار افزايش بي س��ابقه قيم��ت ارز و البته نبود 
مجوز رسمي براي افزايش قيمت خودروهاي ساخت 
داخل، سرمايه در گردش خودروسازان داخلي به شدت 
در معرض تهديد قرار گرفته است. علاوه بر اين، سايپا 
پيش از اي��ن اعلام كرده بود تعهدات اين ش��ركت به 
مشتريان خود بيش از قطعات منفصل )سي.كي.دي( 
موجود در انبارهاست. در همين رابطه، مديرعامل سايپا 
خواستار تصميم گيري مسوولان براي قيمت گذاري 
عادلانه خودرو ش��د و گفت: تصميم گيري سريع تر از 
بروز خسارات بيشتر به صنعت خودروسازي جلوگيري 
خواهد كرد. محمدرضا س��روش اظه��ار مي كند كه 
اكنون قيمت تمام شده محصولات اين گروه بيش از 
قيمت فروش خودروها در كارخانه است كه يك مدل 
غيرمتعارف در يك بنگاه اقتصادي به شمار مي رود. به 
اين ترتيب نقدينگي و سرمايه در گردش گروه سايپا 
هر روز كاهش يافته و تداوم اين روند آن را به ش��رايط 
بدي خواهد رساند. همچنين به گفته او، تصميم گيران 
قيمتي اكنون بررسي هاي داشته و پيشنهاداتي ارايه 
داده اند؛ اما قيمت گذاري خودرو از كنترل خودروسازان 
خارج شده است. بررسي ها نشان مي دهد، قيمت تمام 

شده محصولات گروه سايپا بطور عمده بالاتر از قيمت 
فروش آنهاس��ت و با توجه به اينكه نرخ ارز بيش از سه 
برابر شده، سرمايه در گردش شركت دچار چالش جدي 

شده و كاهش يافته است.

  اعلام آمادگي قطعه سازان
با اين همه، دپ��وي خودروهاي در حال س��اخت رنو 
ممكن است با يك راهكار داخلي پايان پيدا كند: رييس 
انجمن صنايع همگن نيرو محركه و قطعه سازان كشور 
مي گويد: قطعه س��ازان براي تامين قطعات مورد نياز 
خودروهاي »ساندرو، ال 90 و ساير خودروهاي مشابه« 
آماده هستند. محمدرضا نجفي منش نيز در اين باره 
مي گويد: شركت رنو بطور موقت از ايران خارج شده و 
حتي نيمي از نيروهاي خود را در ايران نگه داشته است 
و از بقيه كاركنان خود در ساير سايت هاي توليد رنو در 
جهان استفاده مي كند بنابه اظهارات او، تهديد پيش 
آمده از تحريم ها و تعليق فعاليت هاي رنو در ايران، در 
حقيقت يك فرصت براي صنعت قطعه سازي كشور 
اس��ت و در اين زمينه پيش��نهاد خود را درباره تامين 
قطعات خودروهايي نظير »س��اندرو و ال 90 « اعلام 
كرده ايم. او به تجربه مش��ابهي در دهه 70 و س��اخت 
قطعات پيكان 1600 اش��اره مي كند و ادامه مي دهد: 
در آن زمان كه نقش��ه راه و امكانات لازم را نداش��تيم، 
كار راحت نبود و بر پايه سعي و خطا پيش رفتيم اما در 
نهايت كار را انجام داديم. اما امروز در مقايس��ه با دهه 
70 از معلومات و اطلاعات بيش��تري برخوردار بوده، 
بيش از 3 هزار و 500 واحد دانش بنيان داريم و بيش 
از يك هزار و 500 واحد قطعه سازي در كشور فعاليت 
مي كنند. از طرفي از آنجا كه رنو ناخواس��ته و از روي 
اجبار از ايران خارج شده است، مشكلي بابت برند رنو 

نيز پيش نمي آيد.
نجفي منش در مورد نقدينگي جمع آوري شده توسط 

خودروس��ازان به دنبال اجراي طرح هاي پيش فروش 
خودرو نيز اينگون��ه اظهارنظر مي كند كه بازار خودرو 
ايران يك بازار يكصد هزار ميليارد توماني اس��ت، در 
حالي كه در پيش فروش هاي اخير پيش بيني مي شود، 
حداكثر 10 هزار ميليارد تومان جمع آوري شده باشد. 
اين رقم در برابر نيازهاي صنعت خودرو بس��يار ناچيز 
بوده و توليدات فعلي خودروسازان با زيان همراه است. 
حال اما به گفته او، خودروسازان بزرگ كشور در نيمه 
اول سال 97 معادل 5 هزار و 500 ميليارد تومان زيان 
داشتند؛ اين شركتها رس��مي و بورسي اند و به همين 

دليل حساب و كتاب هايشان شفاف است.

  بحران نقدينگي در كمين خودروسازان
اين اما در حالي است كه برخي از كارشناسان صنعت 
خودرو، همچنان بر استفاده از اهرم قيمتي براي خروج 
اين صنعت از بحران تأكيد دارند. اميرحسن كاكايي، 
استاد دانشگاه و كارشناس صنعت خودرو در اين زمينه 
عنوان مي كند: به دلي��ل افزايش نرخ ارز، قيمت همه 
نهاده ها و مواد اوليه افزايش چشمگيري يافته اما تا اين 
لحظه شوراي رقابت بر مبناي معادلات و فرمول هاي 
خود با افزايش نرخ خودروها موافقت نكرده اس��ت. او 
ادامه داد: از يك ماه پيش نيز ش��وراي رقابت از بحث 
قيمت گذاري خودرو كنار گذاش��ته ش��ده و سازمان 
حمايت از حقوق مصرف كنندگان و توليدكنندگان به 
عنوان جايگزين آن مطرح شده است كه به نظر مي رسد 

به اين زودي به نتيجه نرسد.
اين كارش��ناس صنعت خ��ودرو براين باور اس��ت كه 
قيمت گذاري كنوني خودروها زيان هزاران ميلياردي 
به صنعت خودرو وارد كرد، بطوريكه در نيمه نخست 
امسال مطابق آمارها 2 خودروساز بزرگ كشور بيش 
از پن��ج هزار ميلي��ارد تومان زيان كردن��د؛ آماري كه 
رسمي اس��ت و نهادهاي متولي بر آن نظارت دارند. او 

با استناد به اين آمارها مي افزايد: اين آمارها براي 6 ماه 
نخست سال جاري است كه وعده دلار 4200 توماني 
به خودروسازان داده شده بود و در نهايت محقق نشد؛ 
بنابراين براي نيمه دوم سال با تداوم شرايط فعلي زيان 

بيشتري پيش بيني مي شود.
او درباره پيش فروش خودروسازان در ماه هاي گذشته 
نيز اظهار مي كند كه با لحاظ قيمت هاي كارخانه اي، 
توليد هر خودرو بطور متوس��ط با زيان 10 ميليون تا 
20 ميليون توماني همراه است اما آنچه پيش فروش 
شده در حد هزينه هاي جاري شركت هاي خودروساز 
نيز نيس��ت. كاكايي ادام��ه داد: در پيش فروش هاي 
انجام ش��ده بطور متوس��ط معادل 30 درصد قيمت 
خودروها دريافت ش��ده و توليد خ��ودرو نيز با زيان 
50 درصدي همراه است؛ بنابراين پول دريافت شده 
از مش��تريان معادل زيان وارد شده به خودروسازان 
نيست. كاكايي به اين نكته نيز اشاره مي كند كه 70 
درصد قيمت خودروها را نيز مواد اوليه و قطعات آنها 
تش��كيل مي دهد كه بايد پول آن را به قطعه سازان، 
آلومينيوم س��ازان، فولاد فروش��ان و غيره پرداخت 
كرد. او پيش بيني كرد با ش��رايط ب��ه وجود آمده به 
زودي حتي مش��كل نقدينگي در شركت هاي بزرگ 
خودروسازي شكل بگيرد. اين استاد دانشگاه بدهي 
خودروسازان به قطعه سازان را 20 هزار ميليارد تومان 
اعلام كرد كه تداوم اين وضعيت 10 هزار ميليارد تا 20 
هزار ميليارد تومان زيان تا پايان سال به صنعت خودرو 
تحميل مي كند. از طرفي به روز رساني منطقي قيمت 
خودروها يا آزادسازي توليد به عنوان 2 راهكار در اين 
زمينه پيشنهاد مي شود كه البته راه حل دوم توصيه 
نمي شود؛ زيرا به از بين رفتن صنايع توليدكننده منجر 
مي شود كه بيشتر آنها به دليل خصوصي بودن، دستور 
دولت را اج��را نمي كنند. اما حال به گفته كاكايي، به 
روز رس��اني قيمت خودروها س��بب مي شود از زيان 
خودروسازان جلوگيري شود، مشتريان واقعي براي 
خريد خودرو اقدام كنند و از سودهاي بادآورده دلالان 
كه هيچ ماليات��ي از اين بابت به دولت نمي دهند، نيز 

جلوگيري شود.

  ترخيص خودروهاي دپو شده
پيشنهاد تنظيم بازار داخل و تسريع در ايفاي تعهدات 
طرح پيش فروش خ��ودرو با اس��تفاده از خودروهاي 
دپو ش��ده در گمرك اما در حالي دوباره روي ميز قرار 
گرفته كه شهريور ماه س��ال جاري، رييس جمهور با 
آزادسازي خودروهاي دپو شده در گمرك موافقت كرد 
و قرار بود اين خودروهاي خارجي جديد به بازار ايران 
عرضه شوند. با اين همه، برخي حاشيه ها روند خروج 
اين خودروها را از گم��رك با كندي رو به رو كرد. حالا 
با گذش��ت بيش از يك ماه از انتش��ار اين خبر فعالان 
خودرو از توافق نهاي��ي ترخيص خودروهاي خارجي 
خبر مي دهند. در همين رابطه، كوروش مرشد سلوك 
رييس انجمن واردكنندگان خودرو نيز طي اظهاراتي 
عنوان كرد كه لغو ممنوعيت واردات خودرو به شرايط 
كشور بستگي دارد. براين اساس، ممكن است بخشي 
از تعهدات خودروس��ازان داخلي در مورد خودروهاي 
گروه رن��و در طرح پيش فروش خودرو، با اس��تفاده از 
محصولات دپو شده در گمركات كشور عملي شوند، 
طرحي كه مي تواند فعلا در حكم مُسكني براي بازار پر 

التهاب خودرو باشد.

در اتاق بازرگاني مشهد بررسي شد

بهبود رتبه ايران در شاخص »پرداخت ماليات«
اتاق بازرگاني مش��هد در مطالعه اي به بررسي مهم ترين 
راهكارهاي بهبود رتبه ايران در شاخص »پرداخت ماليات« 
بر اساس گزارش »Doing Business« پرداخته و طي 
نشس��تي مهم ترين راهكارهاي بهبود رتب��ه ايران در اين 
شاخص را پيشنهاد داد. عضو هيات رييسه اتاق ايران در اين 
نشست اظهار كرد: بررسي شاخص هاي سهولت كسب وكار 
يكي از مهم ترين اقداماتي است كه ظرف 2 سال گذشته در 
اتاق ايران انجام شده است. كيوان كاشفي تصريح كرد: در 
اين مدت تلاش شد تا ضمن حساس سازي دستگاه هاي 
اجرايي به ش��اخص هاي جهاني سهولت كسب وكار، امور 
اجرايي مربوط به پياده سازي پيشنهادهاي مطرح براي بهبود 
جايگاه ايران در شاخص جهاني كسب وكار توسط اتاق ايران 
پيگيري و به دستگاه هاي مرتبط ارايه شود. بااين حال لازم 
است تا علاوه بر دس��تگاه هاي اجرايي، دانشگاه ها و مراكز 
علمي هم نظرات خودشان را در رابطه با بهبود جايگاه ايران 

در گزارش Doing Business ارايه دهند.
در ادامه نماينده اتاق مشهد به ارايه مهم ترين راهكارهاي 
اجرايي در خصوص بهبود رتبه ايران در شاخص پرداخت 
ماليات پرداخت. بر اس��اس اظهارات ياسر مهرآور، نماگر 
پرداخت ماليات براي نخستين بار در سال 2006 به عنوان 
يك نماگر مس��تقل وارد گزارش بانك جهاني شد. بانك 
جهاني براي نماگر پرداخت ماليات مولفه هايي را تعريف 
كرده ك��ه هدف آن تس��هيل پرداخت ماليات اس��ت و از 

قانون گذاران مي خواهد قوانين و مقررات مالياتي را در اين 
مسير اصلاح كنند. او در توضيح مهم ترين اصلاحات كشور 
در نماگر پرداخت ماليات در س��ال 2019 گفت: بر اساس 
گزارش بانك جهاني ايران با معرفي يك سيستم آنلاين براي 
ثبت پرداخت تأمين اجتماعي، پرداخت ماليات را ساده تر 
كرده است. اين سيستم امكان اظهار ادعاي استرداد ماليات 
بر ارزش افزوده را به صورت آنلاين فراهم آورده و همچنين 
بازپرداخت ماليات بر درآمد شركت ها را به صورت آنلاين 
بهبود داده و امكان پرداخت بدهي هاي مالياتي اضافي در 
بانك را فراهم كرده اس��ت. بر اس��اس بررسي اتاق مشهد، 
اجباري كردن پرداخت هاي الكترونيكي، تصويب سيستم 
پرداخت الكترونيكي متمركز، اجازه ارايه گزارش مالياتي 
به نزديك ترين دفاتر مالياتي، استفاده از فلش در نرم افزار 
مالياتي، پذيرش سيستم هاي ثبت و پرداخت الكترونيكي، 
كاهش نرخ تأمين اجتماعي، معافيت هاي جديد در بيمه 
تأمين اجتماعي، كاهش نرخ ماليات بر انتقال ملك، تمبر 
و درآمد شركت ها از مهم ترين اصلاحاتي است كه در ديگر 
كشورها صورت گرفته است. به گفته نماينده اتاق مشهد 
در كشور ليتواني عملياتي شدن سيستم الكترونيكي ثبت 
و پرداخت ماليات بر درآمد و بيمه تأمين اجتماعي در سال 
2016، و استفاده اكثريت ماليات دهندگان از اين سيستم، 
منجر به كاهش قابل توجهي به ميزان 62 ساعت در زمان 
اظهار ماليات شده است. مهرآور با توجه به غيرمنطقي بودن 

زمان براي دريافت استرداد ماليات بر ارزش افزوده، گفت: 
با توجه به اينكه رقم زمان فعلي كاملًا غيرمنطقي اس��ت، 
بطوريكه امتياز اين بخش به صفر رسيده است و ميزان زمان 
مذكور در سال گذش��ته پيش از ابلاغ ضوابط اجرايي 17 
ساعت بوده، بنابراين بازگشت به شرايط قبل ضروري است.

اتاق مشهد در بررس��ي خود به اين نكته اش��اره كرده كه 
تعداد دفعات پرداخت ماليات كش��ورهاي منطقه شامل 
»تركيه«، »آذربايجان«، »ارمنس��تان«، »گرجس��تان«، 
»قزاقستان«، »تاجيكستان«، »ازبكستان«، و »كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس« يك مورد در سال اس��ت. از ميان 
كشورهاي توسعه يافته مانند »آلمان«، »فرانسه«، »فنلاند«، 
»دانم��ارك« و »بلژيك« فقط يك بار در س��ال ماليات بر 
ارزش افزوده پرداخت مي كنند. مهرآور پيشنهاد داد همانطور 
كه در لايحه اوليه تهيه شده در سال 92 تبصره تغيير تعداد 
پرداخت ماليات بر ارزش با مصوبه وزارت اقتصاد به شرط 
اعلام رس��مي آن در روزنامه ها موجود بود، بازگش��ت اين 
تبصره در تصويب قانون جديد مالي��ات بر ارزش افزوده به 
عنوان راهكاري اساسي ضروري است. او افزود: با توجه به 
الزام لايحه مبني بر پرداخت جريمه ديركرد 2 درصدي در 
صورت تأخير بيش از دو ماه در ضوابط اجرايي جديد استرداد 
دستورالعمل جديد بايد ميزان زمان موردنياز براي استرداد 
اضافي ماليات بر ارزش افزوده پس از تصويب قانون حداقل 

به سطح 8 هفته برسد.

اصلاحيه بخشنامه نحوه بازگشت ارز صادراتي امروز ابلاغ مي شود

تغيير رويه در نسخه دوم ارزي
عبدالناصر همتي، رييس كل بانك مركزي به همراه 
رضا رحماني، وزير صنعت، معدن و تجارت صبح روز 
گذشته در جلسه اي دو ساعته با نمايندگان تشكل هاي 
صادراتي، علاوه بر دريافت نظ��رات فعالان اقتصادي 
در رابطه با ش��يوه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به 
چرخه اقتصادي كش��ور كه در قالب بخش��نامه بانك 
مركزي، ابلاغ شده است، وعده دادند كه دستورالعمل 
جديد با لحاظ كردن نظرات بخش خصوصي، تا امروز 
سه شنبه 22 آبان ماه ابلاغ شود. در اين نشست، حسين 
س��لاح ورزي، نايب رييس اتاق بازرگاني ايران، مظفر 
عليخاني، معاون فني و خدمات بازرگاني اتاق بازرگاني 
ايران، جمش��يد نفر، دبيركل كنفدراسيون صادرات 
ايران و عدنان موس��ي پور، رييس كميسيون صادرات 
اتاق بازرگاني ايران نيز حضور داشتند كه به بيان نظرات 
صادركنندگان و فعالان اقتصادي در رابطه با ش��يوه 

بازگشت ارز حاصل از صادرات پرداختند.
عدنان موس��ي پور، رييس كميس��يون صادرات اتاق 
ايران در گفت وگو با مهر، با تش��ريح جزئيات جلس��ه 
صادركنندگان با رييس كل بانك مركزي گفت: صحبت 
صادركنندگان در اين جلسه، لغو پيمان سپاري ارزي 
بود ك��ه كليت اين موضوع از س��وي رييس كل بانك 
مركزي مورد پذيرش واقع نشد، اما مقرر شد تا اصلاحيه 
دستورالعمل شيوه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات با 

نظر صادركنندگان كه در اين جلسه مطرح شد، امروز 
ابلاغ شود.

به گفته او، وزير صنعت، معدن و تجارت در اين مسير 
كاملا با صادركنندگان هم نظر بود، اما با توجه به شرايط 
خاص ارزي كش��ور، رييس كل بانك مركزي اصرار بر 
اجراي پيمان سپاري ارزي دارد؛ اما به نظر مي رسد با 
توجه به مجموعه مذاكرات صورت گرفته در اين جلسه، 
بخشنامه اصلاح ش��ده و امروز خبر خوب ارزي براي 

صادركنندگان در راه باشد.
موسي پور اين راهم گفت كه تغييرات مناسبي در قالب 
اين اصلاحيه براي صادركنندگان كوچك و متوسط 
لحاظ خواهد شد كه امر تسهيل و بازگشت ارز حاصل از 
صادرات و نيز رفع تعهد ارزي را به دنبال خواهد داشت، 
اين در حالي اس��ت كه در اين جلسه، ميزان صادرات 
اين صادركنندگان 6 تا 7 ميليارد دلار تخمين زده شد 
كه با توجه به شرايط كنوني كشور و نقش آفريني اين 
گروه از صادركنندگان در تامين منابع ارزي كش��ور، 
مقرر گرديد تا تس��هيل بيش��تري براي اي��ن گروه از 
صادركنندگان ايجاد شود. او اظهار كرد كه تغييري در 
دستورالعمل نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات در 
حوزه پتروشيمي و فولاد نسبت به گذشته ايجاد نخواهد 
شد و آن صادركنندگان بايد با شيوه قبلي ارز حاصل از 

صادرات را بازگردانند.
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۱.۵ ميليارد دلار قطعه خودرو 
وارد كشور شد

مهر| طي هفت ماه س��ال ج��اري در مجموع يك 
ميليارد و 579 ميليون دلار قطعه خودرو وارد كشور 
ش��د كه واردات قطعات با داخلي سازي كمتر از 30 
درصد رش��د 46.56 درصدي داشته است. بررسي 
تازه ترين آمار تجارت خارجي ايران نشان مي دهد، در 
هفت ماه نخست سال جاري يك ميليارد و 95 ميليون 
و 947 هزار دلار »قطعات منفصله خودرو با ساخت 
داخل كمتر از 30 درصد« وارد كشور شده كه نسبت 
به مدت مشابه سال قبل كه 747 ميليون و 760 هزار 
دلار قطعه وارد شده بود، با رشد 46.56 درصدي مواجه 
شده است. واردات »قطعات منفصله خودرو با ساخت 
داخل 30 درصد تا كمتر از 50 درصد« در هفت ماه 
س��ال جاري، 225 ميليون و 533 هزار دلار بوده كه 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته كه به ميزان 167 
ميليون و 992 هزار دلار بود، حكايت از افزايش 34.25 
درصدي دارد. همچنين در اين مدت 257 ميليون و 
599 هزار دلار »قطعه منفصله خودرو با ساخت داخل 
50 درصد و بيشتر« به كشور وارد شده كه نسبت به 
هفت ماهه سال گذش��ته كه به ميزان 346 ميليون 
دلار بود، 25.64 درصد كاهش را نشان مي دهد. به اين 
ترتيب آمار نشان مي دهد كه در مجموع واردات قطعات 
خودرو در هفت ماه سال جاري، حدود يك ميليارد و 
579 ميليون و 79 هزار دلار بوده است، در حالي كه در 
مدت مشابه سال گذشته يك ميليارد و 262 ميليون 
و 153 هزار دلار قطعه خودرو به كشور وارد شده بود.

اجراي نيمي از مصوبات 
كارگروه رفع موانع توليد

خبرگزاري صدا و س�يما| وزير صنعت، معدن و 
تجارت از اجرايي شدن 59 درصد از مصوبات كارگروه 
رفع موانع توليد خبر داد. رضا رحماني در نشس��ت 
كارگروه رفع موانع توليد با بيان اينكه ستاد تسهيل 
امور توليد و كارگ��روه رفع موانع توليد تاكنون هزار 
و 533 جلس��ه در 6 ماهه اول در سطح كشور برگزار 
كرده اس��ت افزود: اين ميزان نشست و جلسه هزار 
و 796 مصوبه داشته كه 59 درصد آن اجرايي شده 
و اين در حالي است كه از كل مصوبات پارسال تنها 
51 درصد اجرايي شده بود. او اضافه كرد: سرمايه در 
گردش، سرمايه ثابت و استمهال تسهيلات بانكي 
در صدر مشكلات مطرح شده در اين جلسات بوده 
و پس از آن به تدريج مش��كلات تأمين اجتماعي و 
مالياتي واحدهاي توليدي مطرح شده است. رحماني 
با بيان اينكه گزارش جلسات ستاد تسهيل و كارگروه 
رفع موانع توليد براي رييس جمهور هم ارسال شده، 
گفت: رييس جمهور پس از رويت اين گزارش دستور 
داد كه عملكرد كارگروه رفع موانع توليد و موارد مطرح 
شده در آن در دستور كار ستاد اقتصادي دولت قرار 
گيرد و در صورت لزوم موضوعات رفع موانع توليد و 
سرعت در سرمايه گذاري در دستور كار جلسه سران 
قوا هم قرار گيرد.  او افزود: امس��ال با توجه به تهاجم 
اقتصادي دشمنان، ستاد تسهيل و كارگروه رفع موانع 
توليد بايد قرارگاه عملياتي مقابله با اين تهاجم باشد 
بنابراين بايد نگاه ها را در كمك به واحدهاي توليدي 
تغيير دهيم تا موفق باش��يم. رحماني با بيان اينكه 
حمايت ما از واحدهاي توليدي مش��روط به حفظ 
توليد و اشتغال است گفت: كارگروه رفع موانع توليد 
مي تواند كلينيكي براي درمان مشكلات توليد باشد 
و نسخه درمان مشكلات در همين كارگروه، پيچيده 
شود. او  بر اجرايي شدن مصوبات كارگروه رفع موانع 
توليد تأكيد كرد و افزود: تصميمي كه در اين كارگروه 
گرفته مي شود بايد از طرف همكاران من در مجموعه 

وزارت صنعت، معدن و تجارت اجرا شود.

جهش صادرات زغال سنگ
تسنيم| دبير انجمن زغال سنگ ايران اظهار كرد: 
بنابر اعلام سازمان توسعه تجارت در هفت ماهه اول 
سال جاري 372 هزار تن »زغال سنگ« و»كك« به 
ارزش 59 ميليون دلار به خارج از كش��ور صادر شد 
كه نسبت به دوره مش��ابه سال گذشته 346 درصد 
رشد داشته است. سعيد صمدي گفت: در سال جاري 
به صورت ج��دي براي اولين ب��ار درزمينه صادرات 
زغال سنگ كك شو وارد بازار جهاني شديم و با وجود 
حاشيه هاي ايجاد شده در زمينه كيفيت زغال سنگ 
توليد معادن اي��ران مصرف كنن��دگان خارجي از 
زغال سنگ ايران استقبال خوبي داشتند و درحال 
حاضر شركتهاي متعددي جهت عقد قرارداد هاي 
صادراتي مراجعه مي كنند وخوشبختانه جنب و جوش 
خوبي در زمينه صادرات زغال سنگ ايجاد شده است. 
او افزود: انجمن زغال س��نگ ايران جهت بالا بردن 
كيفيت زغال سنگ صادراتي در زمينه تعيين سبد 
زغال سنگ صادراتي متشكل از مارك هاي مختلف 
زغال سنگ ايران تحقيقات جامعي نموده و كميته 
تعيين س��بد كيفي زغال س��نگ ايران نيز تشكيل 
شده است .با توجه به تنوع خوب كيفي مارك هاي 
مختلف زغال سنگ ايران كه بصورت عمده سه مارك 
طبس، كرمان و البرز را ش��امل مي شود در صورت 
صادرات به صورت سبد ضمن افزايش كيفيت قيمت 
زغال سنگ صادراتي رشد چشمگيري خواهد داشت 
. درحال حاضر خريداران زغال سنگ ايران تقاضاي 
قراردادهاي بلندمدت چند ساله باتناژهاي بالا برمبناي 
ش��اخص قيمتهاي جهاني را دارند و ايران باتوجه به 
ذخيره قطعي 1/2ميليارد تن ميتواند با تجهيز معادن 
ضم��ن تامين نيازهاي داخلي جايگاه متناس��بي را 
دربازار هاي جهاني داشته باشد. صمدي تصريح كرد: 
مهم ترين عامل توس��عه ضعيف معادن زغال سنگ 
ايران نسبت به ذخاير، واقعي نبودن قيمت زغال سنگ 
داخلي نسبت به قيمت جهاني است .در حال حاضر 
قيمت تمام شده يك تن زغال سنگ وارداتي مشابه 
زغال س��نگ ايران بيش از يك ميليون  وپانصد هزار 
تومان است ولي قيمت تعيين شده زغال سنگ داخلي 
كه به ذوب آهن تحويل مي شود610 هزار تومان است 
و قطعا با ايران ش��رايط معادن زغال سنگ به سمت 

زياندهي حركت خواهند نمود.

معاون وزيرصنعت مطرح كرد

پيش فاكتور فراگيري انقلاب صنعتي چهارم
معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: براي فراگير شدن انقلاب صنعتي چهارم در 
كش��ور، بهترين راه آموزش است و از آنجا كه كشور در اين 
زمينه نياز به افراد توانمند دارد، سازمان مديريت صنعتي 
توانايي دارد تا در اين خص��وص نقش موثري ايفا كند. به 
گزارش ش��اتا، برات قباديان در جلس��ه بازديد از سازمان 
مديريت صنعتي، پيشگامي اين سازمان در فرهنگ سازي 
و ادبيات س��ازي مقوله هاي مسووليت اجتماعي و انقلاب 

صنعتي چهارم را حركتي بزرگ عنوان  و اظهار كرد: سازمان 
مديريت صنعتي مي تواند در خصوص مباحثي همچون 
توسعه پايدار؛ بحث هاي هزاره س��وم؛ ملاحظات زيست 
محيطي؛ انقلاب صنعتي چهارم و تربيت نيروي انساني براي 

مواجهه با اين پديده هاي فراگير اقدام نمايد.
به گفته او، سازمان مديريت صنعتي براي اجراي اين برنامه ها 
مي تواند از ظرفيت هاي داخل كشور و بخش صنعت، معدن 
و تجارت و همچنين از ظرفيت هاي خارجي استفاده كند. 

قباديان تاكيد ك��رد: ورود س��ازمان مديريت صنعتي به 
مقوله هاي مسووليت اجتماعي و انقلاب صنعتي چهارم اتفاق 
مهمي است و آماده ايم تا ظرفيت هاي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت را براي كمك به پيشبرد موفق برنامه هاي سازمان 
به كار بگيريم.  در اين جلس��ه همچنين ابوالفضل كياني 
بختياري ضمن بيان تاريخچه اي از فعاليت هاي سازمان 
مديريت صنعتي عنوان كرد: سازمان تاكنون بيش از 3 هزار 
پروژه مشاوره اي و صنعتي براي سازمان ها و صنايع مختلف 

انجام داده و با س��ازمان هاي بين الملل��ي از جمله يونيدو 
همكاري دارد.  مديرعامل سازمان مديريت صنعتي اظهار 
كرد: در حوزه آموزش با دانشگاه هاي معتبر فرانسه، كانادا و 
آلمان همكاري داريم و اخيرا سازمان، دوره مديريت اجرايي 
مسووليت اجتماعي در سازمان را برگزار كرد و نشريه اي نيز 
در اين خصوص چاپ خواهد كرد.  كياني بختياري با تاكيد 
بر رويكرد مهارت محوري در دوره هاي آموزش��ي سازمان 
مديريت صنعتي، درباره »مركز كاريابي و توسعه اشتغال 
دانش آموختگان كشور« نيز گفت: دانش آموختگان در اين 
مركز مهارت هاي لازم براي كسب و كار حرفه اي را مي آموزند 
و در پايان دوره با معرفي و هماهنگي سازمان، در بنگاه ها و 
صنايع مختلف مشغول به خدمت مي شوند. او با اشاره به 

برگزاري دوره هاي مديريت اجرايي فناوري و نوآوري و ديگر 
دوره هاي تخصصي از جمله دوره هاي پسادكتراي مديريت 
كسب وكار صنايع كوچك و متوسط در سازمان، اظهار كرد: 
برگزاري اين دوره ها چهره جديدي از فعاليتهاي سازمان 
مديري��ت صنعتي ارايه مي كند. كيان��ي بختياري ضمن 
برشمردن اقداماتي كه سازمان مديريت صنعتي در مورد 
فرهنگ سازي و ادبيات سازي درباره انقلاب صنعتي چهارم 
صورت داده، گفت: سازمان در اين زمينه انتشار كتاب هاي 
معتبر را هدف گ��ذاري كرده و ضمن بهره بردن از امكانات 
انتش��ارات و برگزاري كنفرانس هاي مختلف، مي تواند به 
عنوان دبيرخانه مطالعات انقلاب صنعتي چهارم در كشور 

ايفاي نقش كند.
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عربستان به پيشواز اعلام رسمي كاهش توليد نفت خام رفت 

دسامبر؛ دوربرگردان توليد نفت 
گروه  انرژي|عليرضاكياني|

روز يكش�نبه، يازدهمين نشست كميته نظارتي 
اوپك و غيراوپك در حالي در ابوظبي برگزار شد كه 
جمعه هفته گذشته، قيمت طلاي سياه براي دهمين 
روز متوالي سقوط كرد تا ركورد طولاني ترين روند 
نزول قيمت در 34 سال اخير جابه جا شود. اين روند 
مختصر ب�ه 10 روز اخير نبود و در 5 هفته گذش�ته 
قيمت نفت از ركوردهاي 4 ساله، 20 درصد ريزش 
داشته است. با وجود اينكه گزارش كميته نظارتي 
تغيير اس�تراتژي اوپك پلاس نس�بت به تحولات 
بازار را خواستار شده اما دستورالعمل مشخصي را 
براي كاهش توليد ارايه نكرده است. عربستان اما 
به پيش�واز مازاد عرضه در بازار نفت رفته و نه تنها 
از ني�از به كاهش روزانه 1 ميليون بش�كه اي توليد 
اوپك پلاس س�خن گفته، بلكه خب�ر كاهش 500 
هزار بش�كه  اي توليد خود تا ماه دس�امبر را اعلام 
كرده اس�ت. در بازار جهاني نفت، قيمت برنت نيز 
روز گذشته به اين خبر واكنش نشان داد و بيش از 1 

درصد افزايش قيمت را تجربه كرد.

بازار نفت »آبستن فرو افتادن به ورطه مازاد عرضه« است. 
اين جمله آغازين گزارش سي ان بي سي از اوضاع دنياي نفت 
در روز گذشته بود. ارزيابي كميته نظارتي توليد كنندگان 
متحد نفت يا اوپك پلاس نشان مي دهد كه »توليد نفت خام 
در جهان در حال افزايش اس��ت اما رشد تقاضا با اين روند 
همراهي نمي كند«. گزارش مذكور روز يك شنبه منتشر 
شد.  كميته متشكل از چندين عضو سازمان كشورهاي 
توليدكننده نفت، اوپك و ساير صادركنندگان اعلام كرده 
كه ش��ايد نياز باشد تا »20 كشور توليدكننده دور تازه اي 
از كاهش توليد را براي حفظ توازن بازار نفت آغاز كنند«. 
اعلاميه كميته نظارتي در حالي منتش��ر شد كه افزايش 
عرضه و دورنماي تاريك تقاضا به كاهش چشمگير قيمت 
نفت در 1 ماه اخير و ورود بازار نفت به فاز »ريسك گريز« 

منجر شده است. 
كميته نظارتي اوپك و غيراوپك، پايبندي توليدكنندگان 
حاضر در توافقنامه كاهش عرضه نفت را 10۴ درصد اعلام 
كرده است. سي ان بي سي در تحليل خود آورده است كه 
اعلاميه كميته نظارتي در تلاش است تا بستر ايجاد توافقي 
براي كاستن از حجم توليد را پيش از نشست رسمي اوپك 

در ماه ميلادي آتي را فراهم آورد. 

  صحنه چيني يك توافق جديد؟
اوپك و گروهي از توليد كنندگان نفت از جمله روسيه در 
ژانويه س��ال 2017 عمليات اجرايي كاهش توليد نفت را 
آغاز كردند. هدف از اين اقدام رفع اشباع در بازار و از ميان 
برداش��تن مازاد عرضه اي بود كه قميت نف��ت را از حدود 
بش��كه اي 100 دلار در سال 201۴ به زير قيمت 30 دلار 
در هر بشكه در سال 2016 رسانده بود. در ماه ژوئن سال 
جاري و بعد از اينكه معلوم شد كه التزام امضاكنندگان توافق 
كاهش توليد به بيش از 100 درصد رسيده و قيمت ها نيز 
به ركورد سه ونيم ساله خود رسيده اند، اتحاد ميان اعضاي 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت و متحدانش به رهبري 
مسكو موافقت كرد تا ميزان كاهش توليد را تسهيل كرده و 

حدود 1 ميليون بشكه عرضه خود را افزايش دهد. 
از آن  زمان به بعد، 3 توليدكننده سنگين وزن دنياي نفت 

يعني ايالات متحده، روسيه و عربستان ركورد توليد خود را 
شكستند. در همين  مدت، تنش ها ميان چين و امريكا بر سر 
وضع تعرفه از سوي واشنگتن بر كالاهاي چيني بالا گرفته، 
نرخ هاي بهره افزايش يافته و بسياري از كشورهاي در حال 
توسعه و بازارهاي نوظهور شاهد نوسان شديد نرخ ارز خود 
بوده اند. موارد فوق در كنار يكديگر، دورنماي رشد اقتصاد 

جهاني و ميزان تقاضا براي نفت را مغشوش كرده است.
در ماه گذشته، كميته مس��وول نظارت بر ميزان وفاداري 
امضاكنندگان توافق به سهميه هاي توليد، اعلام كرد كه شايد 
اوپك پلاس در آينده مجبور به »تغيير مسير« شود و دوباره 
توليد نفت خام را كاهش دهد. روز يكشنبه نيز، همين كميته 
گفت كه وضعيت كنوني »ايجاب مي كند تا براي ايجاد توازن 

در بازار نفت استراتژي هاي جديدي اتخاذ شود«. 
در گزارش جديد كميته وزارتي مش��ترك نظارت آمده 
است كه اين »كميته با بررسي وضعيت فاندامنتال عرضه 
و تقاض��اي نفت خ��ام در بازار جهاني و ب��ا درنظر گرفتن 
عدم قطعيت هاي موجود دريافته است كه در سال 2019 
عرضه نفت از ميزان نياز جهاني پيش��ي خواهد گرفت«. 
گزارش نه��اد نظارتي اوپك پلاس در ادامه آورده اس��ت: 
»همچنين، كميته متوجه شده است كه كم فروغ شدن 
افق هاي رشد اقتصادي جهاني و وجود عدم قطعيت هاي 
بازار، ممكن است تبعاتي براي تقاضاي نفت در سال 2019 
به همراه داش��ته باشد و در نهايت به افزايش شكاف ميان 

عرضه و تقاضاي نفت منتهي شود«. 
خالد الفالح ديروز يعني يك روز پس از نشس��ت كميته 
نظارتي اوپك و غيراوپك، در كنفرانس آديپك در ابوظبي 
گفت كه بر اس��اس بررس��ي هاي و تحليل هاي سازمان 
كش��ورهاي توليدكننده نفت، اوپك و 10 متحدش نياز 
دارند تا توليد خود را نسبت به سطح توليد اكتبر 1 ميليون 
بشكه كاهش دهند تا از خطر اشباع در ابتداي سال 2019، 

جلوگيري ش��ود. وي همچنين با اذعان به »عدم توصيه 
مشخص كميته نظارتي براي كاهش توليد« گفت كه تا 
زمان برگزاري نشست وزراي اوپك در تاريخ 6 و 7 سپتامبر 

در وين، شرايط بازار احتمالا دستخوش تغيير شود«. 
وزير انرژي عربستان اضافه كرد: »ما منعطف خواهيم بود. 
فروض بس��ياري هستند كه احتمالا طي 2 تا 3 هفته آتي 
تغيير كنند«. با وجود اين وي اعلام كرد كه اوپك و متحدانش 
»هر آنچه لازم باشد« را براي حفظ توازن بازار انجام خواهند 
داد. اس اند پي گلوبال پلاتس در گزارش خود از اين كنفرانس 
و نشست نظارتي اوپك نوش��ت كه از قرار، عربستان خود 

مي خواهد پيشتاز ماجراي كاهش توليد باشد. 

  عربستان خودسري نمي كند
عربستان سعودي، بزرگ ترين توليدكننده نفت در اوپك و 
بزرگ ترين صادركننده نفت در جهان قصد دارد تا عرضه 
نفت خود را تا 500 هزار بشكه در روز تا ماه سپتامبر كاهش 
دهد. خالد الفالح، وزير انرژي عربستان اين اظهارات را روز 
يك شنبه و پس از پايان نشست كميته نظارتي با سي ان 
بي سي مطرح كرد. او با اشاره به اين موضوع عنوان كرد:  ماه 
گذشته بازار با »واكنشي هيجاني« قيمت نفت را تا حدي 
افزايش داد كه ركورد ۴ ساله قيمت جابه جا شد.» وي در 
ادامه متذكر شد كه بيشتر از 20 درصد كاهش قيمت طي 
5 هفته اخير نش��ان از اين دارد كه »حالا سرمايه گذاران 
نيز، به نحوي ديگر، نسبت به اين مساله واكنشي هيجاني 

نشان مي دهند«. 
با اين همه، وزير نفت عربستان با اعلام اينكه عربستان »قصد 
گرفتن تصميمات خودسرانه در بازار نفت را ندارد« تلاش 
كرد تا بازار هاي جهاني نفت را آرام كند. وي روز گذش��ته 
در كنفرانس اديپك گفت: »عربستان سعودي خودسرانه 
دست به كاهش توليد دست نخواهد زد. در ماه دسامبر، با 

افزايش عرضه از سوي ديگر توليدكنندگان نفت، من فكر 
مي كنم كه مشتريان روند افزايش حجم ذخاير را متوقف 
كنند. تقاضاي آنها در دسامبر در حدود نيم ميليون بشكه 
نس��بت به نوامبر كاهش خواهد يافت. ما هم با اين مسير 
همراهي خواهيم كرد چرا كه نمي خواهيم حجم ذخاير 

نفت افزايش يابند«. 
روند وقايع در بازار نفت در روز دوشنبه واكنشي چشمگير 
به طرح مساله كاهش توليد نشان داد. رويترز در گزارش 
روزانه خود از بازار نفت نوش��ت كه قيمت ها روز دوشنبه 
تحت تاثير خبر كاهش صادرات عربستان در ماه دسامبر، 
بيش از 1 درصد افزايش يافت. به گزارش اين خبرگزاري، 
قيمت نفت خام درياي ش��مال در بازار لندن در ساعت 9: 
2۴ صبح، با افزايشي 92 س��نتي، بشكه اي 71 دلار و 10 
سنت معامله شد. بهاي قراردادهاي آتي نفت خام امريكا، 
وست تگزاس اينترمديت نيز 50 سنت افزايش يافت و هر 

بشكه از آن 60 دلار و 69 سنت به فروش رسيد. 
پيتر كرنان، تحليلگر انرژي در مجله اكونوميست درباره 
تحولات اخير در بازار نفت گفت: »پس از اينكه قيمت هاي 
نفت طي يك ماه گذشته در نتيجه افزايش عرضه نفت خام 
به خصوص از س��وي امريكا، روسيه و عربستان سعودي 
حدود 20 درصد كاهش پيدا كرد، اوپك به خنثي كردن 
ريسك هاي نزولي متمركز شده است و عربستان سعودي 
پا پيش گذاشته و اعلام كرده صادراتش را كاهش خواهد 

داد«. 
بر اساس گزارش رويترز، يك نگراني بزرگ براي عربستان 
س��عودي و س��اير توليدكنندگان خاورميان��ه اي اوپك، 
افزايش توليد امريكا است. طبق آمار شركت بيكر هيوز، 
شمار دكل هاي حفاري نفت امريكا هفته گذشته 12 حلقه 
افزايش يافته و به ۸۸6 حلقه رسيد كه منعكس كننده رشد 

بيشتر توليد اين كشور در آينده است.

  ساز مخالف مسكو؟
صداي مسكو اما، در اس��تقبال از كاهش توليد به اندازه 
عربستان رس��ا نبود. وزير انرژي روسيه، الكساندر نواك 
در نشست مش��تركي كه با همتاي س��عودي خود روز 
يك شنبه برگزار كرد گفت كه هنوز قانع نشده است كه در 
سال 2019 بازار نفت دچار مازاد عرضه خواهد شد اما با 
اين همه، احتمال كاهش توليد نفت از سوي اوپك پلاس 
را »بالا« ارزيابي مي كند. الكساندر نواك، روز يك شنبه 
اظهار كرد: »پيش بيني ها از م��ازاد عرضه بازار در اوايل 
س��ال 2019 از يك تا 1.۴ ميليون بشكه در روز متغير 
است. اين به معناي آن است كه ائتلاف اوپك و غيراوپك 
متشكل از 25 كشور احتمالا ناچارند افزايش توليد يك 
ميليون بشكه در روز كه در ماه ژوئن با آن موافقت كرده 

بودند را معكوس كنند«. 
با وجود اين، وزير انرژي روسيه از اظهارنظر قطعي در مورد 
سياس��ت كش��ور متبوعش در روزهاي آتي در بازار نفت 
اجتناب كرد. وي در نشس��ت كميته نظارتي گفت: »ما به 
زمان بيشتري براي ارزيابي وضعيت نياز داريم. روسيه به 
تعهداتش در هر توافق توليدي كه به نفع اين كشور باشد 
عمل خواهد كرد، اما بسياري از شركت هاي نفتي روسيه 
مشتاق هستند توليد خود را افزايش دهند و از همين حالا 
اين پرسش را مطرح كرده اند كه چه ميزان بايد توليد خود را 
كاهش دهند؟« توليد روسيه اخيرا به 11 ميليون و ۴00 هزار 
بشكه در روز افزايش پيدا كرده است و هم اكنون اين كشور 
بعد از ايالات متحده بزرگ ترين توليدكننده نفت خام در دنيا 
است. همين طور، روسيه در كنار عربستان سعودي، نقشي 

اساسي در ايجاد اتحاد نفتي اوپك پلاس ايفا كرده است. 

  غايبان پرهياهو
قيمت نفت خ��ام در ابتداي ماه اكتبر به بالاترين ميزان 
خود از سال 201۴ به اين سو رسيد. عامل اصلي پشت 
اين افزايش قيمت، نگراني ه��ا درباره تاثير تحريم هاي 
ايالات متحده روي صادرات نفت ايران و تبعات آن براي 
طرف عرضه در ب��ازار نفت جهاني بود. يك هفته پيش، 
تحريم هاي نفتي ايران به مرحله اجرا گذاش��ته شد اما 
ترامپ به ۸ مش��تري اصلي نفت ايران اجازه داد تا براي 
1۸0 روز به واردات نفت از س��ومين توليدكننده بزرگ 
اوپك ادامه دهند. در مباحث مطرح شده در نشست  روز 
يك شنبه كميته نظارتي و كنفرانس روز دوشنبه صحبت 
چنداني از ايران وايالات متحده به ميان نيامد اما انتظار 
مي رود كه مباح��ث مربوط به تاثير تحريم هاي ايران بر 
بازار جهاني و واكنش ها رييس جمهور امريكا به احتمال 
كاهش عرضه نفت و افزايش قيمت آن تا پيش از نشست 

وزراي اوپك پلاس در وين بيشتر به ميان آيند. 
باب دادلي مديرعامل ش��ركت بى پي ديروز در حاش��يه 
كنفرانس آديپك ابوظبي در تحليل وقايع روزهاي اخير 
در بازار نفت به خبرنگار بلومبرگ گفت: » موضوع كاهش 
عرضه نفت خام ايران عدم اطمينان��ي بزرگ را براي بازار 
نفت خام ايجاد كرده بود، با از بين رفتن اين نااطميناني به 
دنبال معاف شدن ۸ مشتري نفتي ايران از تحريم ها، بازار در 
اين جنبه واكنش نشان داد قيمت ها آماده اين شده بودند 
كه با كمبود عرضه ايران مواجه شوند اما اين اتفاق نيفتاد 
و در نتيجه روند كاهشي آغاز شد. موضوع ساده است«. او 
همچنين تاكيد كرد كه عربستان در حال تلاش به »شكل« 

دادن به قيمت نفت است. 

وضع تحريم هاي جديد عليه ايران بر اهميت ميدان نفتي كركوك افزوده است

رمزگشايي از اهميت كركوك براي امريكا
ايسنا|ميادين نفتي منطقه كركوك عراق پس از وضع 
مجدد تحريم هاي امريكا عليه ايران، اهميت جديدي پيدا 
كرده و واشنگتن، بغداد را براي ازسرگيري صادرات نفت 

آن تحت فشار قرار داده است.
به گزارش رويترز، عراق قصد دارد ظرفيت صادرات خود 
را از كمتر از 5 ميليون بشكه فعلي به ۸.5 ميليون بشكه در 
روز در سال هاي آينده افزايش دهد كه يك ميليون بشكه 

آن از كركوك خواهد بود.
  چرا كركوك اينقدر مهم است؟

توقف صادرات نفت از كركوك، صادرات حدود 300 هزار 
بشكه در روز نفت از عراق به تركيه و بازارهاي بين المللي را 
متوقف كرد و باعث از دست رفتن ۸ ميليارد دلار درآمد از 

زمان توقف صادرات در سال گذشته شد.
اكثر صادرات نفت عراق از ميادين جنوبي اين كشور است 
اما كركوك يكي از بزرگ ترين و قديمي ترين ميادين نفتي 
در خاورميانه اس��ت كه برآورد مي شود حدود 9 ميليارد 

بشكه ذخاير قابل برداشت دارد.
امريكا همچنين كركوك را گزينه اي مي بيند كه كمك 
مي كند افت جهاني عرضه نفت به دليل تحريم هاي ايران 

جبران شود.

منابع صنعتي مي گويند واش��نگتن بغداد را براي توقف 
سواپ نفت با ايران و ازسرگيري صادرات نفت كركوك از 

طريق تركيه تحت فشار قرار داده است.
  علت توقف صادرات كركوك چه بود؟

صادرات نفت كركوك از اكتبر س��ال 2017 پس از اينكه 
نيروهاي دولت مركزي عراق در واكنش به همه پرس��ي 
استقلال منطقه نيمه خودمختار كردستان در شمال اين 
كش��ور، كنترل كركوك را از نيروهاي كرد پس گرفتند، 

متوقف شد.
كردها كنترل كركوك و ميادين نفتي آن را كه در س��ال 
201۴ توسط گروه داعش از دس��ت ارتش عراق خارج 
شده بود، به دست گرفته و نيروهاي خود را در اين منطقه 

مستقر كرده بودند.
ازس��رگيري صادرات كركوك به مذاكرات ميان بغداد و 

كردها بستگي دارد.
خط لوله اي كه زماني عراق با استفاده از آن از طريق تركيه 
نفت صادر مي كرد از سوي داعش تخريب شده و تنها يك 
خط لوله كار مي كند كه توسط كردها ساخته شده و تحت 
كنترل آنها ق��رار دارد. دولت عراق يا بايد از اين خط لوله 
استفاده كند يا خط لوله جديدي استفاده كند. اين كشور 

در حال بررسي هر دو گزينه است.
  چه كسي جريان نفت كركوك را كنترل مي كند؟

روي كاغذ اين بغداد اس��ت كه جري��ان نفت كركوك را 
كنترل مي كند اما اگر ع��راق تصميم بگيرد از خط لوله 
كردستان براي صادرات نفت استفاده كند بايد پاي ميز 

مذاكره بنشيند.
كردها در قبال چنين امتيازي، احتمالا خواهان س��هم 

بيشتري از درآمد نفتي دولتي عراق خواهند بود.
  چه زمان�ي و به چه ميزان صادرات نفت كركوك 

ازسرگرفته خواهد شد؟
به محض اينكه بغداد و كردها به توافق برسند صادرات نفت 
كركوك ازسرگرفته خواهد شد. اگر چنين توافقي حاصل 
نشود عراق بايد خط لوله جديدي بسازد كه ممكن است 

حدود دو سال به طول بينجامد.
مقام��ات منطقه كردس��تان اظهار كرده ان��د خط لوله 
روس نفت به ظرفيت يك ميليون بشكه در روز ارتقا يافته 
كه ممكن است پاسخگوي جريان ۴00 هزار بشكه در روز 
نفت از ساير ميادين نفتي در كردستان بعلاوه نفت كركوك 
باش��د. مقامات عراقي مي گويند همچن��ان بايد خوراك 
پالايشگاه هاي داخلي را تامين كنند بنابراين اگر صادرات از 

كركوك ازسرگرفته شود در وهله نخست از 100 هزار بشكه 
در روز فراتر نخواهد رفت كه به معناي آن است كه صادرات 
از طريق كردستان تنها 500 هزار بشكه در روز خواهد بود.

اين ميزان كمتر از صادرات 700 هزار بشكه در روز منطقه 
كردستان پيش از برگزاري همه پرسي خواهد بود و براي 
اينكه به تركيه كمك كند وابستگي خود به نفت ايران را 

كاهش دهد كافي نخواهد بود.
  تحريم هاي نفتي امريكا بر بخش نفت عراق تاثير 

مي گذارد؟

عراق و ايران پيش از اج��راي تحريم هاي جديد، حجم 
اندك��ي نفت را مبادله مي كردند كه ب��ه حدود 30 هزار 
بشكه در روز بالغ مي ش��د و شامل نفت كركوك بود اما 
اقتصاد عراق به صورت كلي به تجارت با ايران به ش��دت 
وابسته اس��ت. به عنوان نمونه گاز ايران در نيروگاه هاي 

برق عراق مصرف مي شود.
واشنگتن به عراق براي واردات گاز و مواد غذايي از ايران 
معافيت داده اما اعلام كرده اين معافيت موقتي اس��ت و 

باعث ابهام در عراق شده است.
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 چشم غول هاي نفتي 
به انرژي هاي پاك 

ايسنا | شركت هاي نفت و انرژي بزرگ مشتركا 
حدود يك درصد از بودجه س��ال 201۸ خود را 

روي انرژي پاك هزينه كردند.
به گزارش رويترز، شركت هايي مانند رويال داچ 
شل، توتال و بي پي در سال هاي اخير هزينه روي 
نيروي بادي و خورشيدي و همچنين فناوري هاي 
باتري را تسريع كرده اند و به دنبال نقش بزرگ تر 
در اقدامات جهاني براي كاهش انتش��ار كربن و 

مقابله با گرمايش جهاني هستند.
س��رمايه گذاران در س��ال هاي اخي��ر فش��ار بر 
ش��ركت هاي انرژي مانند اكسون موبيل را براي 
كاهش انتش��ار كربن و هزينه بيشتر روي انرژي 
پاكتر و ش��فافيت درباره تغييرات جوي افزايش 

داده اند.
ام��ا طبق تحقيق��ات ش��ركت CDP، اختلاف 
معن��ي داري ميان مناطق جهان وج��ود دارد و 
سرمايه گذاري غول هاي اروپايي در انرژي پاك، 
از رقيبان امريكايي و آسيايي پيش افتاده است. 
غول هاي نفتي اروپا در حدود 70 درصد از ظرفيت 
تجديدپذير و تقريبا همه ظرفيت تحت توسعه 

جاري بخش انرژي سهم دارند.
ش��ل با برنامه ه��اي آتي براي هزين��ه يك تا دو 
ميلي��ارد دلار در س��ال روي فناوري هاي انرژي 
پ��اك از بودجه 25 تا 30 ميلي��ارد دلاري خود، 
پيشتاز است. شركت اكوئينور نروژ قصد دارد 15 
تا 20 درصد از بودجه خود را تا سال 2030 روي 

تجديدپذيرها هزينه كند.
از سال 2010 توتال حدود ۴.3 درصد از بودجه 

خود را روي انرژي هاي پاكتر هزينه كرده است.
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ل�ذا از کليه داوطلبان ش�رکت در مناقصه دعوت می ش�ود با رعايت مواد ذيل در س�اعات اداری جه�ت اقدام مقتضی به آدرس :اه�واز کيانپارس، خياب�ان 12 غربی پلاک 19/1 

تلفن:33919170-0۶1 با ارائه معرفی نامه معتبر مراجعه نمايند.
1( ضمن کسب اطلاعات لازم و آمادگی، می بايست مدارک شرکت خود را تا تاريخ 97/9/3ارائه نمايند.

2( دريافت اسناد مناقصه: پس از تاييد ارزيابی فنی پيمانکاران (در تاريخ97/9/10 در قبال ارائه اصل رسيد واريز مبلغ1/000/000 ريال )غير قابل استرداد (در وجه شرکت گنجينه 
پرديس.

3( تحويل پيشنهادات تا پايان وقت اداری مورخ 97/9/19
4( تاريخ گشايش پاکات پيشنهاد قيمت مورخ97/9/20
5( مبلغ تضمين شرکت در مناقصه10/000/000/000 ريال

۶( نوع تضمين: الف( 5% ضمانت نامه معتبر بانکی.ب( چک تضمينی يا واريز مبلغ در وجه شرکت گنجينه پرديس.
7( شماره حساب واريز وجه:01008588852004 بانک ملی شعبه فولاد خوزستان

نوبت اول

روابط عمومی شرکت حمل و نقل گنجينه پرديس

ركورد در واردات نفت چين

ميادين جنوب عراق 
در دست شورون

تسنيم| ميانگين واردات نفت خام چين در ماه 
گذشته ميلادي 9.61 ميليون بشكه در روز بود 

كه يك ركورد به حساب مي آيد.
به گزارش راشاتودي، يك بار ديگر پالايشگاه هاي 
مستقل چين )تيپات( كه به دنبال تكميل سهميه 
خود قبل از انقضايشان هستند، باعث اين افزايش 

شده اند.
مقدار كلي واردات چين در ماه اكتبر به ۴0.۸0 
ميليون تن رسيد كه ۸.22 ميليون تن آن متعلق 
به اين پالايشگاه هاي مستقل بود. ولي اين مقدار 
پايين تر از پيش بيني اس پي پلت در ماه گذشته 
بود. پلت پيش بيني كرده بود تيپات ها 9 ميليون 
تن نفت وارد كنند. هرچند اين مقدار اساسا بالاتر 
از 7.26 ميليون تن واردات اين پالايش��گاه هاي 

مستقل در ماه سپتامبر بود.
ماه گذش��ته پكن اعلام كرد با عملياتي ش��دن 
ظرفيت جديد پالايشگاهي چين در سال آينده، 
۴2 درصد واردات نفت خام خود را در سال 2019 
براي پالايش��گاه هاي غير دولتي كه اكثرش��ان 
پالايشگاه هاي مستقل هستند، افزايش مي دهد 
اين اقدام به كاهش نگراني در مورد افت احتمالي 
تقاضا كمك مي كند، البته موقتاً. اوپك و روسيه 
يك بار ديگ��ر در حال مذاك��ره در مورد كاهش 
توليد نفت هستند، چون احتمال عرضه بيش از 

حد آن وجود دارد.

ايسنا| شركت دولتي نفت بصره و شورون توافق 
كردند اجراي تفاهم نامه توسعه ميادين جنوب اين 
كشور را آغاز كنند. به گزارش رويترز، وزارت نفت 
عراق در بيانيه اي اعلام كرد مديران اين دو شركت 
توافق نامه اي امضاء كردند كه در آن برنامه توسعه 
ميادين تش��ريح شده كه ش��امل مطالعات براي 

بررسي ذخاير و عمليات هاي استخراجي است.
جبار اللعيبي، وزير نفت پيشين عراق در ژوئن اعلام 
كرده بود: نفت بصره و يك شركت نفت دولتي ديگر 

با شورون يك تفاهم نامه امضاء كرده اند.
براس��اس گزارش رويت��رز، در اي��ن تفاهم نامه 
شورون مطالعات و بررسي ها در پايگاه هاي نفتي 
و تاسيسات را انجام داده و به دو شركت عراقي براي 
بهبود مهارت فني خود كمك مي كند. عراق دومين 
توليدكننده بزرگ اوپك پس از عربستان سعودي 
است و حدود ۴.6 ميليون بشكه در روز نفت توليد 
مي كند. عمده صادرات نفت عراق به آس��يا انجام 
مي گيرد. عمده صادرات نفت عراق از پايانه هاي 
جنوبي انجام مي گيرد كه سهم شان در درآمد نفتي 

به بيش از 95 درصد مي رسد.
عراق درصدد افزايش ظرفيت توليد نفت خود از 
5 ميليون بشكه در روز به 7 ميليون بشكه در روز 
تا سال 2022 است. ثامر غضبان، وزير نفت جديد 
عراق اعلام كرده است اين كش��ور اكتشاف را به 
ويژه در صحراي غربي و مناط��ق مرزي افزايش 

خواهد داد.
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عكسروز

چهرهروز

نگار جواهريان در »مجبوريم« درميشيان
نگار جواهريان، بازيگر فيلم »مجبوريم« رضا درميشيان شد. در ادامه پيش توليد فيلم تازه رضا درميشيان، نگار جواهريان به جمع بازيگران اين 
فيلم پيوست تا نخستين حضور او در فيلمي از رضا درميشيان باشد. پيش از اين حضور فاطمه معتمدآريا، پارسا پيروزفر و پرديس احمديه در 
»مجبوريم« قطعي شده بود. »مجبوريم« پنجمين فيلم بلند سينمايي رضا درميشيان بعد از »بغض«، »عصباني نيستم!«، »لانتوري« و فيلم به 
نمايش درنيامده »يواشكي« است كه به تهيه كنندگي رضا درميشيان توليد مي شود. نگار جواهريان در بيست و هشتمين جشنواره فيلم فجر 
موفق به دريافت جايزه سيمرغ بلورين در رشته بهترين بازيگر نقش اول زن براي فيلم طلا و مس شد. او در چهاردهمين جشن خانه سينما نيز 

براي فيلم طلا و مس تنديس بهترين بازيگر زن نقش اول را دريافت كرد. 

ايستگاه

كاراكتر محبوب »توتورو« به چين مي رود
انيم��ه »همس��ايه م��ن توتورو« 
اثر هايائ��و ميازاك��ي ۲ روز ديگر 
در چين به نماي��ش درمي آيد تا 
اولين محصول استوديوي معروف 
جيبلي باش��د كه در اين كش��ور 

اكران مي شود.
ب��ه گ��زارش هالي��وود ريپورتر، 

»همسايه من توتورو« انيمه تحسين شده هايائو ميازاكي پس از سال ها كه 
از ساخت آن مي گذرد براي اولين بار در چين اكران خواهد شد و پيش بيني 
مي شود اكران موفقيت آميز آن راه س��اير محصولات استوديو جيبلي را 
به سوي سالن هاي سينماي چين باز خواهد كرد. طبق برنامه ريزي هاي 
انجام شده قرار است نسخه مرمت ش��ده اين انيمه ژاپني در ۱۴ دسامبر 
)۲۳ آبان( و در سي امين س��الگرد اولين اكران آن روي پرده سينماهاي 
چين رود. بنا به گفته منابع چيني به نقل از توزيع كنندگان محلي، نسخه 
ديجيتالي و مرمت شده »همسايه من توتورو« با زيرنويس ژاپني و دوبله 
چيني عرضه مي شود. »همسايه من توتورو« انيمه اي در سبك فانتزي و 
خيال پردازي است كه در سال ۱۹۸۸ توليد شد و نويسندگي و كارگرداني 
آن برعهده هايائو ميازاكي مرد افسانه اي سينماي ژاپن و جهان بود. فيلم 
داستان ۲ كودك را روايت مي كند كه براي تعطيلات تابستاني به همراه 
پدرش��ان به منطقه اي خارج از ش��هر مي روند؛ جايي كه ارواحي جنگلي 

همچون توتورو در آن زندگي مي كنند.
تا كنون پرفروش تري��ن انيمه ژاپني در چين مربوط به فيلم »با من بمان 
دورايم��ون« اثر تاكاش��ي يامازاكي بوده كه در س��ال ۲۰۱۵ بيش از ۸۵ 

ميليون دلار در گيشه اين كشور فروخت.

بازارهنر

فاطمهمعتمدآريابهصحنهتئاترميآيد

»تماشاچي«درجشنوارهفيلمكوتاهاستانبول

بازخواني»مرغسحر«باشعريعاشقانه

پيچينگو»۳۵-۲۰«نقطهقوتجشنوارهفيلمكوتاه

فاطمه معتمدآريا قرار اس��ت در نمايش 
»خنكاي ختم خاطره« به نويس��ندگي 
و كارگرداني حميدرض��ا آذرنگ به ايفاي 
نق��ش بپ��ردازد. حميدرض��ا آذرنگ در 
جديدتري��ن تجربه كارگردان��ي خود در 
عرصه تئاتر »خنكاي ختم خاطره« را در 
سالن سمندريان تماشاخانه ايرانشهر روي 
صحنه مي برد كه در اجراي جديد اين اثر 

نمايشي فاطمه معتمدآريا به ايفاي نقش خواهد پرداخت. 
»خنكاي ختم خاطره« سال ۸۸ به كارگرداني نيما دهقان 
و با حضور آذرنگ به عنوان بازيگر در سالن سمندريان 
تماشاخانه ايرانشهر اجرا ش��د. معتمدآريا از بازيگران 
سينما و تئاتر ايران است كه پيش از اين در آثار نمايشي 
متعددي چون »ريچارد سوم« داود رشيدي، »ترمينال« 
و »نامه هايي به تب« س��يامك احصايي و »ننه دلاور و 

فرزن��دان او« زهرا صب��ري به ايفاي نقش 
پرداخته است. »خنكاي ختم خاطره« قرار 
است اواخر آذر روي صحنه برود. »خنكاي 
ختم خاطره« داستان سربازي به نام يوسف 
است كه در كما به سر مي برد، همه چيزش 
از بين رفته و فقط چشم و دلش سالم مانده  
است. فرشته اي واسطه  آمدن او از عالم برزخ 
به زمين )دنياي زندگان( مي شود. ماموران 
بنياد شهيد هر چه بيشتر تلاش مي كنند تا والدين اصلي 
يوسف را بيابند، با متقاضيان بيشتري روبرو مي شوند و 
اين روند به گونه اي فزاين��ده و بدون پايان تا انتها ادامه 
مي يابد. »خنكاي ختم خاطره« زندگي اين خانواده ها و 
مشكلات آنان را به نمايش مي گذارد.  آخرين كارگرداني 
آذرنگ نمايش »ترن« بود كه بهمن و اسفند ۹۵ در سالن 

اصلي مجموعه تئاتر شهر روي صحنه رفت.

انيميشن كوتاه »تماشاچي« ساخته شيدا 
كاشي به جش��نواره فيلم كوتاه استانبول 
راه يافت. به گزارش مهر، انيميشن كوتاه 
»تماشاچي« ساخته شيدا كاشي در بيست 
و نهمين دوره جشنواره فيلم كوتاه استانبول 
به نمايش درمي آيد. اين جش��نواره ۱۴ تا 
۲۱ دس��امبر برابر با ۲۳ ت��ا ۳۰ آذرماه در 
تركي��ه برگزار مي ش��ود و از قديمي ترين 
جشنواره هاي اين كشور محسوب مي شود.

فيلم هاي بخش بين الملل جشنواره فيلم كوتاه استانبول 
فقط به نمايش درمي آيند و رقابتي در اين بخش شكل 

نمي گي��رد. فيلم هاي اين بخش توس��ط 
فيلمسازان و يا نهادي هاي سينمايي هر 

كشور به اين جشنواره معرفي مي شوند.
عوامل توليد اين انيميشن عبارتند از: طراح 
بك گراند: سالومه گل نراقي، طراح كاراكتر: 
بيتا علي آبادي، ريگ: آزاد صادقي، انيميت: 
شهريار بيرانوند، موسيقي: حميد پاكدل و 
صداگذار: نيما جاويدي و طراح پوستر: بيتا 
علي آبادي. انيميشن كوتاه »تماشاچي« ماجراي مردي 
مسن را روايت مي كند که تماشاچي انقلابي مردمي در 

كشورش است.

علي ش��يرازي »ياد ما كن« را براس��اس 
ملودي »مرغ سحر« اما با شعري متفاوت 
خواند. تصنيف جديد »ياد ما كن« با صداي 
علي شيرازي پس از كسب مجوزهاي لازم 
در كنداكتور پخش صداوسيما قرار گرفت. 
»ياد ما كن« براس��اس ملودي مشهور و 
قديمي »مرغ س��حر« س��اخته مرتضي 
ني داود ش��كل گرفته اما اين بار با شعري 

متفاوت اجرا شده است.
در حالي كه مضمون ش��عري تصنيف »مرغ س��حر« 
سروده ملك الش��عراي بهار كه بيش��تر ايرانيان با آن 
آش��نايند و آن را زمزمه مي كنند سياسي و اجتماعي 
اس��ت اما رهي معيري براساس همين وزن و مختص 

ملودي همين تصنيف، »ياد ما كن« را با 
حال و هوايي عاشقانه سروده و به يادگار 

گذاشته است.
حال علي ش��يرازي )خواننده( با تنظيم 
مازيار عطاري��ان )كه خودش پيانوي اين 
اثر را هم نواخته است( به همراه كمانچه 
شهرام صارمي، ويولون عليرضا چراغچي، 
تار آرمان غزنوي، تار كاوه اسدي و ني علي 
عرب خوانس��اري در بازسازي اين اثر قديمي با حال و 

هواي كلامي و شعري تازه ايفاي نقش كرده اند.
»ياد ما كن« در استوديو تهران ضبط شده و كار ميكس 
و مس��ترينگ آن نيز در همين استوديو توسط مازيار 

عطاريان انجام شده است. 

عماد خدابخ��ش كارگ��ردان فيلم كوتاه 
»آنسوي درياچه« به بررسي جشنواره فيلم 
كوتاه تهران در دوره سي و پنجم پرداخت.

عماد خدابخش درباره فيلم كوتاهش با نام 
»آنس��وي درياچه« كه به بخش داستاني 
سي و پنجمين جشنواره فيلم كوتاه تهران 
راه پيدا كرده است به مهر گفت: اين فيلم 
كوتاه ۱۸ دقيقه اي بر اساس يك داستان 
كوتاه از يكي از كتاب هاي سيامك گلشيري 

است كه بر اساس آن »آنسوي درياچه« را در شمال كشور 
ساختم. او با بيان اينكه تمام صحنه هاي اين فيلم در شب 
فيلمبرداري ش��ده است، اظهار كرد: اين فيلم به لحاظ 
توليدي براي ما دشواري هايي داشت زيرا فيلمبرداري 
در ش��ب باعث مي ش��د كار نورپردازي با سختي انجام 
شود از طرف ديگر منابع نوري ما تنها يك چراغ ماشين 
و آتش��ي بود كه كاراكتر فيلم درست كرده بود با وجود 
اين سينا كرماني زاده مدير فيلمبرداري با مهارت، تصاوير 
زيبايي خلق كرد. خدابخش درباره موضوع »آنس��وي 
درياچه« گفت: اين فيلم ماجراي ۲ مرد را روايت مي كند 
كه بطور اتفاقي كنار هم قرار مي گيرند. يكي از آنها براي 
ماهيگيري كنار درياچه مي آيد و سپس مرد ديگري كه 

كيسه اي به همراه دارد در كنار مرد نخست 
قرار مي گيرد و اين سرآغاز گفت وگوهاي 
اي��ن ۲ مرد مي ش��ود و در خ��لال همين 

گفت وگوها رازي برملا مي شود.
اين كارگردان با اش��اره به اقتباس ادبي در 
سينما اظهار كرد: در »آنسوي درياچه« به 
قصه گلشيري وفادار بودم اما پايان قصه با 
پايان فيلم كمي متفاوت است. ضمن اينكه 
آقاي گلشيري در طول ساخت »آنسوي 
درياچه« با م��ا همراه از همي��ن رو مي توانم بگويم كه 
»آنس��وي درياچه« به فضاي اصلي قصه نزديك است. 
به گفته او، »آنس��وي درياچه« ۲ نقش دارد كه هر ۲ را 
بازيگراني از اهالي تئاتر ايفا كردند كه يكي از آنها امسال 
در سي و پنجمين جش��نواره فيلم كوتاه در چند فيلم 
ديگر هم حضور دارد. خدابخش اضافه كرد: كار اصلي من 
تدوين است اما از اين قصه خوشم آمد و وسوسه شدم تا 
»آنسوي درياچه« را بسازم كه به نظرم تجربه خيلي خوبي 
بود. آخرين اثر سينمايي كه به تدوين آن پرداختم فيلم 
سينمايي »سرخ پوست« به كارگرداني نيما جاويدي بود 
البته در اين جشنواره هم چهار فيلم در مقام تدوينگر دارم 
و در حال حاضر هم مشغول تدوين ۲ فيلم كوتاه هستم.

میراثنامه

حال امروز بزرگ ترين كاروانسراي ايران
سرپرس��ت اوق��اف و ام��ور خيري��ه 
شهرستان ميامي گفت: كاروانسراي 
ميامي كه مربوط ب��ه دوران صفويان 
است به زودي به يكي از سه سرمايه گذار 
پيشنهادي براي مرمت واگذار مي شود.

رضا قاضي پور با اشاره به آغاز فعاليت 
دفتر نمايندگي اوق��اف و امور خيريه 

شهرستان ميامي در چندماهه اخير در سال جاري اظهار كرد: عمده فعاليت و تمركز 
اين اداره صرف بهس��ازي و مرمت بناهاي تاريخي موقوفه شده است. كاروانسراي 
ميامي، كاروانسراي عباس آباد، كاروانسراي الحاك، كاروانسراي صدرآباد و مسجد 
جامع ميامي از بناهاي تاريخي تحت موقوفه شهرستان ميامي هستند. او با بيان 
اينكه كاروانسراي عباس آباد به عنوان بزرگ ترين كاروانسراي ايران و موقوفه است، 
افزود: اين كاروانسرا در سال آينده با همكاري و كمك سرمايه گذاران مرمت مي شود. 
فرد سرمايه گذار جداي از منفعت بايد نگاه و ديد خيرطلبي را با كار خود همراه كند. 
قاضي پور با اشاره به اينكه تاكنون سند مالكيت ۲۴ ملك موقوفه شهرستان ميامي  اخذ 
شده است، افزود: امام زاده فرومد با زيربناي 7۰۰۰ مترمربع از جمله اين املاك است.

پيش از اين س��يد محمد صادق رضويان، مس��وول نمايندگي ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري شهرس��تان ميامي از آغاز مرمت كاروانسراي تاريخي 
عباس آباد در شهرستان ميامي خبر داده و گفته بود: در اين مرحله از مرمت، بهسازي 
معابر اطراف كاروانسرا، اجراي پشت بندهاي حفاظتي و انجام پي بندي و استحكام 

بخشي پشت بندهاي موجود و بندكشي جداره ها انجام مي شود.
او با اش��اره به اينكه تاريخ ساخت اين كاروانسرا مربوط به دوره صفويه است، 
افزود: اين كاروانسرا در 7۰ كيلومتري شرق ميامي و در مركز روستاي عباس 

آباد واقع شده است.

تاريخنگاري

پايان جنگ جهاني اول 
بيس��ت و دوم آبان ۱۲۹7، پاي��ان جنگ جهاني 
اول به وسيله س��فارتخانه هاي متفقين )انگليس، 
فرانسه، شوروي و امريكا( در تهران اعلام شد. بر اثر 
آغاز جنگ جهاني اول و اشغال ايران توسط بريتانيا 
و خريد آذوقه مردم ايران توسط ارتش اشغالگر و 
ش��روع قحطي بزرگ اي��ران ۱۹۱۹–۱۹۱7 عده 

زيادي از مردم ايران  به كام مرگ فرورفتند.
جن��گ جهان��ي اول )كه با نام ه��اي جنگ بزرگ 
و جنگ ب��راي پايان ه��م جنگ ها نيز ش��ناخته 
مي ش��ود( جنگي جهاني بود كه از ماه اوت ۱۹۱۴ 
تا نوامب��ر ۱۹۱۸ رخ داد و در پي آن، بدون زمينه 
جدي كش��مكش، سربازان بس��ياري براي جنگ 
تجهي��ز ش��دند و مناطق زيادي از جه��ان درگير 
جنگ گشتند. تلفات جنگ جهاني اول تا آن زمان 
در تاريخ بي س��ابقه بود. از س��لاح هاي شيميايي 
براي نخستين بار در اين جنگ استفاده شد. براي 
نخس��تين بار، به گونه اي انبوه مناطق غيرنظامي 
بمباران هوايي ش��دند و نيز براي نخستين بار در 
اين سده كش��تار غيرنظاميان در ابعادي گسترده 
رخ داد. اين جنگ به خاطر شيوه جنگ خاكريزي 
به ويژه در جبهه غرب آن نيز شناخته شده است. 
جنگ جهاني اول بين متحدين امپراتوري آلمان 
)اتري��ش ، مجارس��تان، عثماني و بلغارس��تان( و 
نيروهاي متفق )جمهوري س��وم فرانسه، بريتانيا، 

روس��يه )تا نوامب��ر ۱۹۱7(، صربس��تان، ايتاليا، 
اي��الات متح��ده امري��كا )از اوت ۱۹۱7(، ژاپن و 
رومان��ي( درگرفت. تا مدت ها هيچ يك از دو س��و 
نتوانس��تند به پيروزي مهمي دست يابند و جنگ 
چهار س��ال به درازا انجاميد و تا پيروزي متفقين 

نزديك به ۱۰ ميليون تن كش��ته ش��دند. پس از 
پايان اي��ن جنگ در س��ال ۱۹۱۹ و در كنفرانس 
صلح پاريس، معاهده هاي جداگانه اي امضاء ش��د 
و تاوان هاي بسيار سنگيني بر شكست خوردگان 

جنگ تحميل داشت.

كیوسك

برنامه سعودي ها براي
 جنگ اقتصادي با ايران 

   نيويورك تايمز
نيويورك تايمز در گزارشي 
جزئيات برنامه سعودي ها 
ب��راي جن��گ اقتصادي 
عليه تهران، ايجاد ناآرمي 
و ت��رور ش��خصيت هاي 
ايراني از جمله سردار قاسم 
سليماني را فاش كرد. اين 
روزنامه در گ��زارش خود 

نوش��ت: س��عودي ها بعد از آنكه محمد بن سلمان 
قدرت خود را تقويت كرد به دنبال ترور شخصيت هاي 
مهم و سران ايراني هستند.  نويس��نده اين گزارش 
نيويورك تايم��ز افزود: يك��ي از اين مقامات ارش��د 
اطلاعاتي كه در جلسه رياض حضور داشت، »ژنرال 
احمد العس��يري«، معاون وقت س��رويس امنيت و 
اطلاعات خارجي عربس��تان بوده اس��ت كه در پي 
اعتراف رياض به قتل خاش��قجي از سمتش بركنار 
شد. در اين جلسه كه مارس سال ۲۰۱7 برگزار شد، 
طرحي به ارزش ۲ ميليارد دلار براي استفاده از عوامل 
اطلاعاتي در جهت آسيب به اقتصاد ايران تدوين شد، 
در جريان اين جلسه كمك هاي قابل توجه ژنرال احمد 
العسيري س��خنگوي نيروهاي ائتلاف در مورد ترور 
قاسم سليماني، فرمانده نيروهاي قدس سپاه پاسداران 
ايران مورد تاييد قرار گرفت. در ادامه اين گزارش آمده 
است: با توجه به نشست مارس ۲۰۱7 براي خرابكاري 
در اقتصاد ايران، مقامات آل سعود از گفتن اين مساله 
كه قصد ترور مقام هاي ايراني را دارند، ابايي نداشتند. با 
اين حال، تا سال ۲۰۱7، با وجود اينكه عمليات نظامي 
عربستان سعودي كه عموما توسط ژنرال العسيري 
در يمن اداره مي شود و اقدامات نظامي او يك فاجعه 
انساني است، اما محمدبن سلمان حامي او محسوب 
مي شود و وي در ادامه حمايت هايش از العسيري مقام 
او را به معاون آژانس جاسوسي پادشاهي عربستان و 

هم چنين اداره اطلاعات عمومي ارتقا داد.

  گاردين
روزنام��ه گاردي��ن در 
مش��كلات  گزارش��ي 
غيرنظاميان يمني را بدتر 
از بح��ران و ي��ك جنايت 
عليه بشريت خواند و تاكيد 
كرد، غرب شريك فلاكت 
يمني هاست. اين روزنامه 
انگليسي نوشت: نيمي از 

ساكنان يمن كه در مجموع ۲۲ ميليون نفر جمعيت 
دارد، در آس��تانه مرگ در اثر گرسنگي هستند، ۱.۸ 
ميليون كودك در اين كشور از سوء تغذيه شديد رنج 
مي برن��د و در واقع زمان براي نجات بس��ياري از آنها 
تمام شده است. سازمان ملل بحران يمن را بدترين 
بحران انس��اني يك قرن گذشته خوانده است. هيچ 
چشم انداز روشني براي پايان جنگ نيست و غرب با 
چشم پوشي هايش و كمك هايش به متجاوزان عملا 
در اين جنايت شريك است. يمن بطور كلي در آشوبي 
كامل قرار گرفته اس��ت، درگيري ها در اين كشور با 
آغاز حملات جنگنده ه��اي ائتلاف عربي به رهبري 
عربستان عليه انصارالله آغاز شد و اين امر موجب بالا 
گرفتن بحران در يمن و گسترش افراط گرايي و تقويت 
جنبش هاي جدايي طلب شد. اين عوامل نشان داد كه 
دستيابي به صلح در يمن از هر زماني دشوارتر است، 
خشونت در اين كشور از زماني كه امريكا در ماه گذشته 
ميلادي درخواست آتش بس داد، شدت بيشتري پيدا 
كرد. همچنين درگيري هاي موجود در بندر حديده 
كه اين هفته ش��اهد بوديم فرستاده سازمان ملل به 
يمن را مجبور كرد مذاكرات را تا پايان س��ال جاري 
ميلادي به تاخير بيندازد. نيروهاي وابسته به ائتلاف 
عربي ضد يمن، بندر حديده را كه راه ورودي ۸۰ درصد 
از واردات اين كشور است، محاصره كرده اند و روزانه 

حملات هوايي شديدي را انجام مي دهند.

روسيهسيبندارد

گروهگوناگون| 
سيب علاوه بر اينكه به عنوان ميوه اي خام 
مصرف مي شود، در تهيه سس ها، كيك، 
مربا و ... استفاده مي شود. اين ميوه با توجه 
به نوع شيرين و ترش، در تمام كشورها خواهان زيادي 
دارد. در سراسر دنيا اين ميوه كشت مي شود اما به دليل 
تقاضاي زياد، بعضي از كشورها ناچار به واردات اين ميوه 
مي شوند. همچنين سيب به دليل خواص دارويي و دارا 
بودن مواد معدني و آنتي اكسيدان، همواره مورد توجه 

قرار مي گيرد. 
طبق آخرين آمار به دست آمده از كشورهايي كه ساليانه 
بيشترين واردات سيب را دارند، روسيه با واردات تقريبي 
يك ميليارد و ۳۵۲هزار و ۳۴7 تن س��يب، كش��وري 
بي رقيب در واردات سيب به حساب مي آيد. طبق نظر 
كارشناسان، آب و هواي سرد اين كشور،  تمايل به ميوه 
خوردن را بين ش��هروندان افزايش مي دهد. همچنين 
روسيه ش��رايط مناس��بي براي توليد اين محصول را 
ندارد. به علاوه در رژيم غذايي مردم اين كشور، استفاده 
از غذاهاي س��الم و اس��تفاده نكردن از غذاهاي آماده 
جايگاه ويژه اي دارد. در روسيه، خواص پزشكي سيب 
نيز باعث افزايش مصرف اين ميوه ش��ده است. چين از 
صادركنندگان بزرگ سيب به روسيه محسوب مي شود. 
با توجه به مطالعات انجام شده توسط يك تيم تحقيقاتي 
از دانشگاه هاروارد، در كش��ورهاي توسعه يافته توجه 
ويژه اي به رژيم غذايي س��الم مي ش��ود. همچنين اين 
كشورها، از خواص درماني سيب، آگاهي بيشتري دارند. 
بر همين اس��اس، كشورهاي توس��عه يافته، بيشترين 
واردات س��يب را دارند. پس از روس��يه، آلمان دومين 
كشوري است كه بيشترين واردات ساليانه سيب را دارد. 
هرچند كه آلمان جزو كش��ورهاي عمده توليدكننده 
سيب حساب مي شود. تقاضاي بالاي سيب در اين كشور، 
همانطور كه اشاره شد تا حد زيادي به آگاهي مردم آلمان 
نسبت به خواص مواد غذايي سالم مربوط است. واردات 
سيب در آلمان ساليانه به 6۵۸ هزار و ۴۴۲ تن مي رسد. 
بريتانيا، هلند و چين نيز بعد در واردات سيب رتبه هاي 
س��وم تا پنجم را به خود اختص��اص مي دهند. به نظر 
مي رسد س��يب در بريتانيا از توليدات عمده كشاورزي 

نيست. بر همين اساس، اين كش��ور يكي از مهم ترين 
واردكنندگان سيب به حساب مي آيد. واردات سيب در 
بريتانيا ساليانه ۴7۹ هزار و 667 تن است كه اين واردات 

در هلند به ۳۳۰ هزار و ۹۹۱ تن مي رسد. 
در بين اين كشورها، چين از توليدكنندگان بزرگ سيب 
در جهان محس��وب مي ش��ود. در حدي كه گزارش ها 
حاكي از اين اس��ت ك��ه چين بيش از نيمي از س��يب 
جهان را توليد مي كند. همچنين اين كشور بزرگ ترين 
صادركننده س��يب جهان نيز شناخته ش��ده است. با 
اين حال واردات سيب به اين كشور ساليانه ۳۰۰به هزار 

و ۹۹۵ تن سيب مي رسد. 
مكزيك، اس��پانيا و فرانس��ه نيز از ديگر كش��ورهاي 
واردكننده س��يب در جهان محسوب مي شوند. طبق 
آخرين آمار مكزيك با واردات ساليانه ۲7۴ هزار و ۹7۸ 
تن سيب، ششمين كش��ور واردكننده سيب شناخته 
شده است. بعد از مكزيك، اس��پانيا، با واردات ساليانه 
۲۴۰ هزار و 6۸ تن سيب، جايگاه هفتم واردات سيب را 
به خود اختصاص داده اس��ت. فرانسه علاوه بر اينكه در 
بين ۱۰ كشور برتر واردكننده سيب قرار گرفته است، 
از مهم ترين توليدكنندگان و صادركنندگان سيب نيز 
محسوب مي شود. با اين حال اين كشور، ساليانه ۲۳۹ 

هزار و ۳6 تن سيب وارد مي كند. 
دو كشور آخري كه بيشترين واردات سيب را دارند، كانادا 
و امريكا هستند. اين دو كشور به عنوان توليدكنندگان 
مهم سيب نيز شناخته مي شوند. كانادا با واردات ساليانه 
۲۳۳ ه��زار و ۵7۵ تن س��يب، رتبه نه��م واردات اين 

محصول را دارد. 
امريكا، پس از چين از صادركنندگان مهم سيب در جهان 
محسوب مي شود. به علاوه گزارش ها حاكي از اين است 
كه توليد سيب در اين كشور حدود ۱۰ درصد از توليد 
جهاني اس��ت. با اين حال، واردات ۱۹۸ هزار و 7۴6 تن 
سيب، امريكا را نيز در بين عمده ترين واردكنندگان اين 

محصول قرار داده است. 
حضور كشورهاي توسعه يافته در اين فهرست، مي تواند 
نشان دهنده رشد آگاهي هاي بهداشتي و گرايش به رژيم 
غذايي سالم در اين كشورها باشد. به نظر مي رسد اين 
توجه به بهداشت و سلامتي، به دليل شرايط اقتصادي 
مناس��ب و پايدار در اين كشورهاس��ت. به علاوه سيب 
خارجي، مي تواند در مقايسه با موز، انبه و ساير ميوه هاي 
وارداتي، قيمت بالاتري دارد. بر اين اساس كشورهايي كه 
از نظر اقتصادي با مشكلاتي رو به رو هستند، نمي توانند 

واردكننده مهمي براي اين محصول باشند. 

نگاهي به مهم ترين كشورهاي واردكننده سيب 

آمارنامه
كشورهايي با بيشترين ميزان واردات سيب در جهان

روسیه

1.352.347

658.442

479.667

330.991 300.995
274.978 240.068 239.386 233.575 198.746

آلمان بريتانیا هلند چین مكزيك اسپانیا فرانسه كانادا امريكا


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08
	Taadol-09
	Taadol-10
	Taadol-11
	Taadol-12
	Taadol-13
	Taadol-14
	Taadol-15
	Taadol-16

